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قزوینِ دیگر
 

نه زاده قزوینم و نه آنچنان اش��تراک فرهنگی با این 
ش��هر دارم؛ اما به جبر روزگار، چند سالی است که در 
این شهرم و حالا »تعلق خاطر« دارم به آن؛ حتی اگر 
برچس��ب »غیربومی« برشانه ام سنگینی کند و وقتی 
صحبت از داش��ته ها و نداش��ته های قزوین می شود، 
غیربومیان می شوند اشغالگر سرزمین آبا و اجدادی! و 

قزوینی تقسیم می شود به اصیل و غیراصیل.
با همه این ها، بیشتر از خیابان  »فلسطین« و»منظریه« 
و »شهرداری« و »تختی« و »صیقلان« و »سعدی« و 
»پل زرچوب« و...، در عبیدزاکان و بلاغی و منتظری و 
مولوی و... گز کرده ام و شاید همین تعلق خاطر باشد 
که باید قزوین را بیش��تر و بیشتر شناخت؛ اما این بار 

با نگاهی دیگر.
این بار باید از مردم کوچه و بازار قزوین روایت کرد که 
هنوز در برابر علم سخت شهرسازی دیروز که ماشین 
را رجح��ان م��ی داد، مقاومت کرده اند. ش��اید روایت 
قدیمی های ش��هر که نس��ل دهه شصت و عقب تر از 
آن دارند، دوباره هویت ها را برانگیزاند؛ چه اینکه شهر 
ب��ا محله ها و دکان ها و پیاده روه��ا و بناهایش هویت 

می یابد که روی خوش به آدمی نشان می دهد.
باید قزوی��ن را چندباره بازخوانی ک��رد؛ قزوین، تنها  
چهلس��تون و سعدالس��لطنه و عالی قاپو و ... نیست؛ 
قزوی��ن را باید از نگاه مغازه داری دید که 50 س��ال 
اس��ت، رویدادهای مختل��ف را از پش��ت عینکش با 
آن شیش��ه ضخیم مرور کرده اس��ت، قزوین را باید از 
هم��ان عطاری ای دید که روایت های تاریخی را بازگو 
می کند ک��ه در هیچ کتاب تاریخی یافت نمی ش��ود، 
قزوی��ن را باید از نگاه همان مهم��ان پذیری دید که 
ش��خصیت های مختلف را از نزدیک دیده و حالا شده 
یک مردم شناس تجربی! قزوین را باید از ذهن وطن 
پرس��تانی دید که به تعبیر مولانا، اعتلای میهن را از 
ظن خود دیدند؛ اما الان که مرور می کنند، نگاه دیگر 

دارند.
قزوین را از نگاه مردمانش ببینیم که عمرش��ان را در 
برهه  های تاریخی این ش��هر گذرانده اند و انباشتی از 
روایت های ذی قیمتی هستند که می توانند این شهر 
را دیدنی تر کند تا هم صنعت گردشگری اش بچرخد، 

هم هویت گرانبهایش را دوباره بازیابد.
    

ازدل به کاغذ
حکایت تغییرات خوش پیامی برای شهرقزوین

یکم- س��یصد وس��ی و ششمین ش��ماره نشریه »پیام ش��هر«هم منتشر شد؛ 
نش��ریه ای که در سال 1381  یک  بولتن داخلی بود و مبتکر انتشار آن، حالا 
سکاندار بلدیه قزوین است. پیام شهر،در دوره مدیریت جدید شهری، از ابتدای 
سال با شعار اینکه می خواهد صدای شهروندان قزوینی باشد، باتغییرگفتمانی، 
به رویکردی اساس��ی روی خوش نش��ان داده وسعی دارد، از یک بولتن درون 
س��ازمانی فاصله بگیرد و با اس��تفاده از ظرفیت فعالان مطبوعاتی اس��تان، به 

نشریه ای با رعایت استانداردهای حرفه ای درمقیاس بومی  تبدیل شود.
امروز، انتش��ار نشریه ای خواندنی، آرزوی رس��انه های کاغذی نه تنها در ایران، 
بلکه درجای جای  جهان است. در روزگاری  که هر شهروند به یک خبرنگار و 
صاحب رس��انه بدل شده و مفهوم شهروند-رسانه رهخنمون شده است، افول و 
سقوطی دردناک  و به نوعی زمستانی سخت، رسانه های مکتوب را در بر گرفته 
و با فشار فزآینده اقتصادی و افزایش قیمت های چاپ و ... هر روز دامنه فعالیت 
تنگ تر می شود؛ اما در جدال نابرابر در فضای مجازی و اپلیکیشن های متعدد 
که درآن می توان با یک کلیک، به دنیایی از اطلاعات متصل ش��د، نش��ریاتی 
مانند »پیام ش��هر« به توان و ذوق روزنامه نگاران و قلم مانای آن ها متوس��ل 
شده اس��ت تا با تحلیل ها و گزارش های ماندگار، ب��ه کاهش فاصله مطبوعات 

کاغذی با مطالبات شهروندان بپردازد.
 هرچند این تلاش، زمانی نتیجه می دهد که همسویی بیشتر شود؛ این درحالی 
اس��ت که در برنامه اس��کان سازمان ملل، انتشار نش��ریات در یک شهر نشان 
دهنده توسعه یافتگی است؛ از این رو، مدیریت ارشد شهری به رسانه به عنوان 
ابزار اصلی ارتباط با ش��هروندان می نگرد، البته ش��عار راهبردی شورای پنجم، 
توسعه فرهنگی است که با این دیدگاه و افق فکری، انتشار پیام شهر با محتوای 
انتقادی، می تواند به افزایش آگاهی ش��هروندان خلاق به عنوان محور توس��عه 
شهر کمک  کند؛چراکه شهرداری معتقداست درکناررشد فیزیکی شهر،توسعه 

فرهنگی شهروندان نیز از وظایف اصلی این نهادفراگیر ومردمی است.
دوم-براس��اس س��نت چندی��ن س��اله در بی��ن مطبوع��ات کاغذی،روزهای 
پایانی س��ال با انتش��ار یک س��النامه یا ویژه نامه متفاوت به پایان می رسد که 
بیانگرتلاش های سال رو به پایان و نویدگرآغازین سال جدید است؛ در همین 

راستا »مهمانخانه«با رویکردی متفاوت گرد آوری و ارائه  شده است.
این س��النامه، محصول کوش��ش های  جمعی از روزنامه نگاران جوان ش��هر و 
همکاران مجموعه پیام ش��هر اس��ت که امید اس��ت س��همی در سبد مطالعه 
شهروندان قزوینی در روزهای پایانی سال و تعطیلات نوروز داشته باشد و بتواند 
با غلبه بر مطالب جعلی و سطحی شبکه های مجازی برآگاهی بیفزاید که مانند 
قارچ با سرعت غیر قابل تصور تکثیرشده و تیشه به ریشه روزنامه نگاری حرفه 
ای می زنند.درپایان این نوید را می دهیم که در سال جدید، پیام شهر در دنیای 

مجازی هم میهمان شما باشد.

منیژه زیرک امیر رجبی
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رویدادها
قزوین در س�الی كه گذشت  به مانند كش�ور اتفاقاتی را   

پشت سرگذاشت؛ از تغییرات در بدنه استانداری تا تغییرات 
در بدنه مدیریت ش�هری؛ از نطق های نمایندگان بهارستان 
نش�ین تا انتقادهای شهروندان و صحبت  ها و نقدهای گاه و 
بیگاه نماینده ولی فقیه؛ از این رو در این پرونده سعی شده 
با چهره های تاثیرگذار در اس�تان  از روزهایی كه گذش�ت 

صحبت شود تا برخی از ابهامات روشن گردد.
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راه قوام اصلاح طلبان  
اما در سالی که فضای کشور از نظر اقتصادی بسیار 
آش��فته و ملته��ب ب��ود، اعتماد عمومی و س��رمایه 

اجتماعی نیز به گفته کارشناسان کاهش یافت.
رئیس ش��ورای اصلاح طلبان اس��تان قزوین هم در 
نشس��ت خبری خود گفته بود: در فضای سیاس��ی 
اس��تان ما همان چیزی جری��ان دارد که در فضای 

سیاسی کشور می گذرد.
حجت الاس��لام س��یدناصر قوام��ی، اما ضم��ن ابراز 
نارضایتی از عملکرد نمایندگان اصلاح طلب مجلس، 
درباره س��ه نماینده اصلاح طلب اس��تان چنین بیان 
کرده بود که این س��ه نماینده در استان نیز چندان 
موفق نبودند؛ چون هر کدام مس��یر خود را رفته و با 

یکدیگر اتحاد و انسجام ندارند. 
 برخلاف آنکه ش��یخ قدرت علیخانی در س��ال 97 
بی س��ر و ص��دا بود و خب��ر چندان��ی از او به گوش 
نمی رس��ید و در محافل خبری ه��م کمتر درباره او 
شنیده می شد، اما اظهار نظر دیگر قوامی هم دوباره 
خبرساز شد؛ آنجا که گفته بود: در انتصابات مسئولان 
استان دخالتی نمی کنم؛ موضوعی که با واکنش های 
مختلفی از سوی رس��انه ها و فعالان سیاسی همراه 

بود.

سکوت سیاستمدار قزوینی شکست  
آی��ت الله س��یدمحمد موس��وی خوئینی ه��ا، دیگر 
سیاستمدار قزوینی و از یاران دیرین امام راحل)ره( 
نیز که سال ها سکوت پیشه کرد بود، امسال سکوت 
خود را با اظهاراتی شکس��ت که بس��یار خبرس��از و 
البته حاشیه ساز شد. او در مصاحبه ای با خبرگزاری 
دولت، مرحوم آیت اله هاش��می رفس��نجانی را مورد 
انتقادات��ی صریح قرار داده و او را فردی قدرت طلب، 
قانون گریز و رادیکال معرفی کرده بود؛ اظهاراتی که با 
واکنش های فراوانی از سوی جناح های چپ و راست 
مواجه شد. عده ای موس��وی خوئینی ها را دیکتاتور 
نامیدن��د، برخی ه��دف او را از طرح این موضوعات، 

تخری��ب و انتقام گی��ری از هاش��می و ع��ده ای هم 
اظهاراتش را آغاز یک برنامه سیاسی دانستند.

وداع بازنشستگان  
 قانون من��ع به کارگیری بازنشس��تگان هر چند در 
مجلس ش��ورای اسلامی به تصویب رس��ید تا بدنه 
دولت جوان تر ش��ود؛ اما س��بب جذب جوان ترها در 
دولت نشد، ولی معدود مسئولان را خانه نشین کرد 
و برخی هم با نامه نگاری با رهبری ماندگار ش��دند؛ 
با این همه، تعدادی تقریبا جوان تر را به جانش��ینی 

گمارد.
در ای��ن تغییرات با اینکه س��خنان زی��ادی در باب 
خداحافظی اس��تاندار قزوین از کرس��ی خود مطرح 
می شد و از او به عنوان یکی از 17 استاندار نام برده 
می ش��د که باید با کرسی خود خداحافظی کند؛ اما 
عبدالمحمد زاهدی، استاندار 70 ساله و گرم و سرد 
چشیده روزگار که از پایان شهریورماه 96 بر کرسی 
مدیریت ارشد استان جلوس کرده بود، اعلام کرد که 
»بازنشسته نیستم و هرچند س��ه روز مانده به آغاز 
کار دولت احمدی نژاد، خود را با 27 س��ال س��ابقه 
بازنشسته کردم، اما در دولت تدبیر و امید دعوت به 
کار شدم و اکنون 31 سال سابقه دارم، پس هنوز هم 

چند سال تا بازنشستگی ام باقی مانده است.«

شاهرخی، آشناگر و دیگر هیچ  
به این ترتیب، مرد 70 س��اله کُرد، اس��تاندار قزوین 
ماند تا آرامشی بر فضای سیاسی قزوین حاکم کند؛ 
اما همان زمان از وزارت کش��ور اعلام ش��ده بود که 
جایگزین اس��تانداران بازنشس��ته، از میان نیروهای 
باتجربه ای��ن وزارت با اولویت معاون��ان کنونی این 

استانداران خواهد بود.
همین موضوع هم سبب ش��د سیدسعید شاهرخی 
که س��ال 96 از معاونت سیاس��ی استانداری قزوین 
به همان پس��ت در هم��دان مهاج��رت کرده بود، با 
بازنشستگی استاندار همدان، به مقام استانداری آنجا 

برس��د و در قزوین هم علیرضا آشناگر که جایگزین 
شاهرخی ش��ده بود، با قانون اخیر، این بار جایگزین 

استاندارِ تازه کنار رفته ی سمنان شود.
از آن پس، منوچهر حبیبی، معاون لرُ استاندار قزوین 
که از زمان اس��تانداری احمد عجم در س��ال 90 به 
قزوین آمد و در مدت فعالیت چهار استاندار قزوین، 
در دو معاونت عمرانی و اقتصادی استانداری فعالیت 
کرده، با حفظ س��مت معاونت اقتصادی، سرپرستی 
معاونت سیاسی را نیز با حکم زاهدی عهده دار شد و 
استاندار مدت زیادی بدون معاون سیاسی باقی ماند؛ 
اما همین دو خبر اس��تاندار شدن دو معاون پیشین 
سیاس��ی اس��تانداری قزوین در اس��تان های بزرگتر 
از قزوی��ن کافی بود تا رس��انه ها و فعالان سیاس��ی 
استان، پست معاون سیاسی استانداری را یک پست 

آرامش طوفانی

در  روز 
قزوی�ن 
چگون�ه 
365گذشت؟

قزوی�نِ 97 از نظر سیاس�ی، واقعه 
چندان بزرگ�ی نداش�ت؛ از این رو 
شاید نتوان مانند سال های گذشته 
برای آن ش�اه بیت سیاس�ی تعریف 
كرد. ب�ا این حال، م�روری بر وقایع 
سیاسی استان در سالی كه گذشت، 
در اس�تانی ك�ه ب�ه رغم وس�عت، 
جمعیت و سن نه چندان زیاد استان 
شدنش، از آن به عنوان یک استان 
سیاس�ی یا به تعبیری، سیاست زده 

یاد می شود، خالی از لطف نیست.
ش�اید این بی خبری، س�کوت یا به 
عبارت�ی رك�ود سیاس�ی در س�ال 
97 را بت�وان آرامش بع�د از طوفان 
انتخابات 96 برای ریاست جمهوری 
و ش�وراهای اسلامی ش�هر و روستا 
ی�ا حتی آت�ش زیر خاكس�تر برای 
ش�ورای  مجل�س   98 انتخاب�ات 
اس�لامی و مجلس خبرگان دانست؛ 
از همی�ن رو نی�ز انتصاباتی كه پس 
از انتخاب�ات 96 به ط�رز نه چندان 
پررنگی آغاز ش�ده بود، در سال 97 
نی�ز تقریبا با همان رویه ادامه یافت 
و در كن�ار آن، تح�ركات سیاس�ی 
از س�وی افرادی از گوشه و كنار به 
چش�م می خورد كه به نظر می رسد 
س�ودای ش�ركت در انتخابات سال 
آتی و راه یابی به بهارستان به عنوان 
وكیل مردمان پهنه قزوین را در سر 
دارند؛ تحركاتی كه علاوه بر افزایش 
حضور فیزیکی این افراد در انظار و 
محاف�ل عموم�ی، در فضای مجازی 
نیز پررنگ تر از گذشته شده و نمود 

بیشتری یافته است.
میترا بهرامی
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»استاندارس��از« بنامند و از زاهدی، استاندار قزوین 
ک��ه از او به عنوان یک مدی��ر باتجربه، توصیه ناپذیر 
و مناس��ب برای شرایط سیاسی استان یاد می شود، 
بخواهند با توانایی سیاسی و مدیریتی خود، به خوبی 
ب��رای قزوین مدیر تربیت کن��د و اهتمام خود را بر 

کادرسازی قرار دهد.
اما قانون منع به کارگیری بازنشس��تگان تنها شامل 
این افراد نش��د؛ بلکه افراد دیگ��ری مانند مدیرکل 
امنیت��ی و انتظامی اس��تانداری، فرمان��دار قزوین، 
مدیرکل حج و زیارت قزوین، رئیس امور شعب بانک 
کشاورزی استان، شهردار الوند و شماری از نیروهای 

دولت را هم شامل شد.
در جریان اجرای قانون یاد شده، دو مدیر نامبرده ی 
نخس��ت از س��مت های خ��ود اس��تعفا کردن��د و 
جایگزین هایی برای آن ها تعیین شد، مراسم تودیع 
دو نفر بعدی و معارفه جایگزین ها نیز برگزار ش��د و 
ش��هردار الوند نیز پس از ک��ش و قوس های فراوان، 
بالاخره استعفا کرد تا شورای شهر، به دنبال شخص 

دیگری برای مدیریت شهر بگردد.

دستگیری برخی مسئولان  
ش��اید مدیریت ش��هری پرحاشیه اس��تان در سال 
97 ش��ورا و ش��هرداری الوند محس��وب ش��ود؛ چه 
اینک��ه علاوه بر ماجرای تغییر ش��هردار، یک بار هم 
یک عضو ش��ورای این شهر را در میانه جلسه علنی 
شورا دستگیر کردند؛ شورایی که پیش تر هم برخی 
اعضای آن دستگیر شده بودند و سال 96 در جریان 
انتخاب شهردار و هیئت رئیسه شورا، دچار حواشی 

فراوانی شد.
دستگیری در سال 97 اما فقط مربوط به الوند نبود و 
گستره فراوانی داشت؛ چه اینکه دستگاه قضا افرادی 
را که متهم به سوءاستفاده های مالی بودند، دستگیر 
می ک��رد و نمونه آن هم دس��تگیری ش��هردار آوج، 
معاون فرماندار شهرستان آوج و کارشناس اداره کل 
نوس��ازی مدارس قزوین ب��ود و در برخی موارد نیز 
برای تعدادی از مدیران اس��تان، کیفرخواست صادر 

می شد.
یکی از دستگیری های سال 97 که مسئولان استان 
توضیح دقیق��ی درباره علت و اتهام��ات آن ندادند، 
مربوط به پرون��ده میراث فرهنگی بود؛ آن زمان که 
محمدعل��ی حضرتی، مدیرکل می��راث فرهنگی که 
بهار امس��ال در سمت خود ابقا ش��ده بود، به همراه 
تعدادی از معاونان و کارکنان این اداره کل دس��تگیر 
ش��د و در پی آزادی با قرار وثیقه پس از حدود یک 

هفته بازداش��ت، علیرضا خزائلی به عنوان مدیرکل 
جدید منصوب شد.

نگاهی به برخی انتصابات سال 97  
در سالی که گذشت، سالار قاسمی، مدیرکل آموزش 
و پرورش قزوین، به عنوان نخس��تین مس��ئولی که 
در اس��تان پ��س از روی کار آمدن حس��ن روحانی 
منصوب شده بود، راهی استان البرز شد و بر کرسی 
مدیرکل��ی آموزش و پرورش این اس��تان تکیه زد تا 
خیراله رحمانی، معاون پشتیبانی و منابع انسانی او، 

جایگزینش در قزوین شود.
در این باره، می توان به انتصاب دادستان قزوین هم 
اش��اره کرد؛ تغییری که پس از رفتن حجت الاسلام 
صادقی نیارکی به زنجان به عنوان رئیس کل رخ داد 

و محمد قاسمی، جایگزین او شد.
انتصاب صفر فضلی، چهره اصلاح طلب و عضو هیئت 
علمی دانشگاه بین المللی امام خمینی)ره( به عنوان 
مدیرکل سیاسی استانداری در خردادماه 97 از دیگر 
وقایع سیاس��ی س��الی بود که گذشت؛ ضمن اینکه 
پس از انتصاب آش��ناگر، مدیرکل پیش��ین سیاسی 
امنیتی استانداری قزوین به عنوان استاندار سمنان، 
محمد مبین، سرپرس��ت فرمان��داری قزوین با او به 
سمنان رفت تا مدیرکل حراست استانداری سمنان 
شود و سپس رضا طاهری که تا آن زمان مدیرعامل 
سازمان همیاری شهرداری های استان بود، فرماندار 

تاکستان شد. 
اما در این سال، بانوان قزوین که از سال 96 تعدادی 
از پس��ت های شاخص اس��تان را به خود اختصاص 
داده بودند، توانس��تند کرس��ی های بیش��تری را در 

مس��ئولیت های مختلف از آن خ��ود کنند که نمونه 
آن مدیرکل بازرسی استانداری، جایگزینی بخشدار 
پیش��ین بخش مرکزی البرز به عنوان مدیرکل امور 
بانوان، ریاس��ت ش��ورای ش��هر الوند و ریاست دفتر 
اسناد پزشکی استان بود؛ چه اینکه استاندار قزوین 
سال پیش از آن گفته بود: »ریسک به کارگیری زنان 

در عرصه های مدیریتی را می پذیریم.«
س��ال 97 به نسبت س��اکت و آرام بود؛ آرامشی که 
برخ��ی، آن را حاص��ل مدیریت اس��تاندار قزوین به 
عن��وان اصلاح طلبی می دانند که از هیچ ش��خص و 
جناح سیاس��ی، توصیه نمی پذیرد و می خواهد همه 
چیز آرام باش��د، گرچه عده ای، انتقاداتی هم به این 

رویه وارد می دانند.
ب��ه هر ح��ال هرچ��ه ب��ود، س��ال 97 ب��ا آرامش 
نس��بی سیاس��ی در قزوین گذش��ت و تح��رکات و 
سیاس��ت گذاری های مربوط به انتخابات 98 نیز به 
آرامی زیر پوس��ت استان اتفاق افتاد تا قزوین آماده 
رویدادهای سیاس��ی مهمی در س��ال 98 ش��ود که 
بخش عمده آن از تغییرات در بدنه قدرت ناش��ی از 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و انتصابات استاندار 

سرچشمه می گیرد.

سکوت    بی خبری،  ش�اید 
یا به عبارتی ركود سیاس�ی 
در سال 97 را بتوان آرامش 
بعد از طوف�ان انتخابات 96 
ب�رای ریاس�ت جمه�وری و 
ش�وراهای اس�لامی شهر و 
روس�تا ی�ا حتی آت�ش زیر 
انتخابات 98  برای  خاكستر 
مجلس ش�ورای اس�لامی و 

مجلس خبرگان دانست
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نماینده ولی فقیه چه وظایفی دارد؟  
نماین��ده ولی  فقیه از نگاهی همانن��د رهبر باید برای 
تحقق عدالت بکوشد؛ برای مثال، اگر به مردم غزه ظلم 
می شود، دست قدرتمند ولی فقیه به حمایت از آن ها 
برخیزد. اگر اس��تکبار جهانی عزمش را جزم می کند 
که رژیم س��وریه باید از بین برود و جغرافیای سیاسی 
به میل آن ها تغییر کند، دس��ت قدرتمند و نگاه نافذ 
و عمیق و حکیمانه رهبر، خلاف همه مستکبران عالم 
ورود می کند و می گوید شما حق تغییر دادن ندارید و 

خداوند هم عنایت می کند و همین اتفاق رخ می دهد.
در نگاه جزء، نماینده ولی فقیه می تواند امام جمعه و امام 
جماعت هم باش��د که البته در کنار سایر فعالیت های 
او ق��رار دارد؛ ام��ا در نگاه کلان اقامه عدالت، نظارت بر 
امور دینی، بصیرت بخش��ی در جامعه و روشنگری از 
رسالت های نماینده ولی فقیه است. همچنین امیدبخشی 
به مردم از دیگر وظایف او است. یأس پراکنی و القائات 
س��وء و نا امید کردن مردم از آینده خطراتی است که 
نماینده ولی فقیه نسبت به آن ها هشدار می دهد و قرآن، 
بارها شیطان را عامل این نا امیدی ها معرفی می کند. 
در مقابل بیان آنچه خدا از آینده انسان نوید داده باعث 
امیدواری است و نماینده ولی فقیه باید این موضوع را به 
صورت کاربردی و تأثیرگذار برای مردم بازگو کند. علاوه 
بر این ها اقامه قس��ط و عدل، مقابله با تبعیض و فساد، 
تبیین بیانات مقام معظم رهبری، حامی معروف ها بودن 
و نهی از منکرات، نشر معارف دین، قرآن و ائمه عصمت 

و طهارت، همگی از وظایف نماینده ولی فقیه است.
آقای عابدینی با این حدود اختیارات، آیا تاب   

شنیدن نقد را دارد؟ 
نقدناپذیری نقیصه غیرقابل انکاری است. انسان هرچه 
عاقل تر باش��د، انتقادپذیرتر است و پذیرش نقد نشانه 
انصاف، عقل و حکیمانه بودن اس��ت؛ البته این را باید 

در عمل دید. از من هم فراوان انتقاد شده  است و وقتی 
در بررس��ی ها متوجه شده ام حق با منتقد است، آن را 

پذیرفته ام.
ش�ما به عنوان امام جمعه و شخصیت محوری   

اس�تان، تاكن�ون نقدی ب�ر عملک�رد ائمه جمعه 
شهرهای استان در یک سال گذشته داشته اید؟ 

ما با ائمه جمعه استان جلسات مستمر داریم و بیشتر 
موضوعات در مورد رابطه مردم و ائمه جمعه  اس��ت و 
آن چه مربوط به جامعه است، مورد نقد و گفت و گو قرار 
می گیرد؛ البته نقد منصفانه که در آن هم نکات منفی 
و هم نقاط مثبت مطرح شود، زیرا نقاد منصف باید این 

گونه باشد و درست برخورد کند. 
با توجه به فضای كشور و وجود  فضاهای مجازی   

و جریان آزاد اطلاعات كه باعث آگاهی مردم شده 
 اس�ت باید درد مردم هم با زبانی دلنش�ین بیان 
ش�ود، در این موارد چه توصیه ای به ائمه جماعت 

استان دارید؟
ما معمولا آنچه که برای جذابیت خطبه های نماز جمعه 
و قوی شدن ارتباط ائمه جمعه با اقشار مختلف مردم 
به ویژه جوانان لازم است، مطرح می کنیم. هم خودم و 
هم دوستانم، نقدهای خود را از اقشار مختلف به ویژه 
جوانان دریافت می کنیم؛ زیرا جوانان صراحت لهجه و 
جسارت دارند که البته این بستر و فرصت خوبی است 

که باید قدر آن را بدانیم.
نباید از نقد واهمه داش��ت؛ البته این ادعای سنگینی 
است. باید جدیت داشته باشیم و نگاه نقادانه و شجاعانه 
ب��رای جامعه لازم اس��ت و آن را فرصتی برای پویایی 

جدیت و فعال بودن می دانم.
رابطه آق�ای عابدینی با دول�ت محلی چگونه   

اس�ت؟ اینطور به نظر می رس�د نقدهای�ی كه در 
این دوره به اس�تاندار می شود نسبت به استاندار 

پیش�ین كمتر اس�ت؟ این یعنی ش�ما با شخص 
مشکل داشتید، نه با سیاست ها؟

ما نقدهایی به سیستم و سیاست جاری دولت داشته ایم 
و این ها با صراحت و دقت بیان و تکرار ش��ده  است. در 
دولت دوم آقای روحانی و مسئولان فعلی هم بسیاری 
از خواس��ته هایمان را گفته ایم. اما نکته اینجاست که 
بسیاری از حرف ها از قبل گفته شده است و باید دقت 
داش��ت که تکرار برخی نقدها خاصیت و فایده آن را از 
بین ببرد. بخشی از انتقادها هم مربوط به عملکردهاست. 
ما برخی مفاسد اجتماعی مثل زمین خواری را مطرح و 
پیگیری کرده ایم؛ حتما در رسانه ها دیدید که من این 
مسائل را در حضور وزیر دادگستری مطرح کردم. هرچه 
گفتنی بوده گفته ام و اگر مسائلی باشد باز هم می گویم. 
البته تفاوت رفتاری در استاندارهای فعلی و قبلی قزوین 
وجود دارد که ارتباط متفاوت ما را به دنبال داشته است.

چرا نقد ائمه جمعه بیش�تر به دولت است و به   
نهادهای حکومتی مانند س�ازمان تبلیغات، اداره 
كل اوقاف، كمیته امداد و ... چندان نقدی دس�ت 

كم آشکار بیان نمی شود؟
یادتان باش��د که نقد س��همیه نیس��ت ک��ه بخواهم 
سهمیه بندی کنم. نقد برای همه اتفاقات آسیب زاست. 
هرکج��ا ثقل آن باش��د، نقد لازم اس��ت. گاهی نقد را 
باید خصوصی مطرح کرد و گاهی با ارش��اد و نماینده 
فرستادن نمی توان مسائل را حل و فصل کرد؛ بلکه نیاز 
به حضور، اطلاع  و مشارکت مردم است. مثلا در بحث 
زمین خواری خیلی از نهادها مورد نقد بودند. چرا فکر 

می کنید فقط نقدها به سمت دولت بوده است؟
 ب�ه پرونده زمین خ�واری اش�اره كردید، چرا   

اینقدر پرونده هفت سنگان برای شما مهم است؟ 
در گذش��ته اتفاقات��ی در قزوین افت��اد که لطمه های 
بسیاری را به استان ما وارد کرد و فضا به گونه ای شد که 

 قزوین در سالی كه گذشت در گفت و گو با نماینده ولی فقیه: 

عفاف فقط چادر نیست
كسانی كه با نظام مشکل دارند، مشکلات را از روحانیت می دانند  

 روزی نبود كه  نماینده ولی فقیه به همتی، استاندار وقت  انتقاد نکند 
و در عین حال اس�تاندار وقت، پاس�خ بدهد؛ اما اكن�ون كه فضا آرام 
شده اس�ت، در مورد آستانه تحمل خودش در مورد نقد می گوید: »به 
من هم فراوان انتقاد شده است و با بررسی فهمیدم حق با منتقد است 

و به آن عمل كرده ام.«
او در مورد رابطه روحانیت و مردم كه برخی از ناظران و حتی مسئولان 
حکومتی آن را به مانند س�ابق نمی دانند، هم معتقد است»كسانی كه 

با نظام مش�کل دارند و دستش�ان از كش�ور كوتاه است، عامل اصلی 
مش�کلات را روحانیت می دانن�د و می خواهند روحانیت را از چش�م 
م�ردم بیندازند«؛ اما این همه آن نیس�ت؛ نماینده ولی فقیه در مورد 
حجاب كه گهگاهی به مس�اله روز كش�ور تبدیل می شود بر این باور 
اس�ت كه »عفاف، فقط چادر و روس�ری نیس�ت«.  این ها بخش�ی از 
گفته ه�ای آیت اله عبدالکریم عابدینی، نماینده ولی فقیه در اس�تان 

است كه در گفت و گو با پیام شهر مطرح كرده است.
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ما شکایت خودمان را در خطبه های نماز جمعه مطرح 
کردیم. همه کارشناسان و صاحب نظران در این عرصه 
اذع��ان دارند که زمین های هفت س��نگان، زمین های 
کشاورزی است اما با این وجود کسانی که در این استان 
صاحب منصب هم بودند، با حیله و نیرنگ به صورت 
غیرمستقیم آن ها را صاحب شدند که این سوء استفاده 
از مقام و منصب است. که این موضوع در میان مدیران 

دادگستری هم وجود داشت.
مهمترین مشکلات استان از نگاه شما چیست؟  

تبعیض یکی از مسائل موجود در جامعه ماست و مردم 
انتظار بیشتری به ویژه از قوه مجریه دارند. در اختصاص 
حقوق ها باید تلاش اف��راد مد نظر قرار گیرد و فاصله 
میان افراد زیاد نباشد؛ زیرا وضعیت کنونی و تبعیضی 
که وجود دارد، خلاف مبانی دینی، قرآنی و خواس��ت 

رهبری است.
متأس��فانه شاهد هستیم برخی مسئولان دغدغه لازم 
برای حل مشکلات مردم را ندارد. در بحث بیکاری، در 
جامعه جوان تحصیل کرده داریم، همچنین زمینه های 
ایجاد اشتغال نیز هست که اگر دولت دغدغه مند باشد 
و اقتص��اد مقاومت��ی را باور کنیم، دیگر نباید دس��ت 
تکدی گ��ری به س��وی اجانب دراز کنی��م. می توان با 
اعتماد به جوانان بر مش��کلات فائق آمد و با شناسایی 

فرصت های ملی، بیکاری و فساد را ریشه کن کنیم.
چندی پیش، رییس سازمان تبلیغات استان،   

رابطه مردم و روحانیت را خاكستری عنوان كردند؛ 
این درحالی اس�ت كه در گذش�ته مردم از هرچه 
دلگیر بودند به سراغ روحانیت می رفتند اما الان 
روحانیت بخش�ی از حاكمیت است؟ دیدگاه شما 
در این مورد چیست و برای ارتقای این جایگاه نزد 

مردم چه باید كرد؟
ب��ا نگاه کلی مردم، روحانیت متعهد و باتقوا را س��نگ 
صبور خ��ود می دانند و با آن ارتب��اط برقرار می کنند. 
در گذشته کشورها به دو قسم سلطه گر و سلطه پذیر 
تقس��یم می شدند. س��لطه گران، دنیا را بین خودشان 
تقسیم کرده بودند و با هم معامله می کردند. ایران هم 
گاهی مثل اس��تانی از انگلیس بود و گاهی مستعمره 
شوروی و یا تحت سلطه آمریکا بود. اما با وقوع انقلاب، 
این وضعیت به پایان رسید و امام راحل که یک طلبه 
بود، حاکمیتی با محوریت ولی فقیه ایجاد کرد. مردم و 
حاکمیت با هم هستند هرگاه مردم و حاکمیت از هم 
جدا شوند، نظام اسلامی نداریم، مگر به دامان استعمار 
و دوران جاهلیت قبل از انقلاب برگردیم. اگر باور کردیم 
که انقلاب کرده ایم و پای کار هس��تیم، پس خطرناک 
است بخواهیم مردم را از انقلاب جدا کنیم. همه ارکان 

آن باید مردمی باشد.
اتفاقا اگر مردم از روحانی کاخ نشین فاصله نگرفتند، از 
مردم نیستند و اگر یک روحانی با مردم زندگی کند و 
محبوب آن ها باشد، روحانی مردمی است. روحانی باید 
با مردم زندگی کند. از طرفی هم کسانی که بین مردم 
و روحانیت تبلیغات مسموم می کنند، آیا تاکنون از خود 
پرسیده اند که چرا روحانیون بیشترین تعداد شهدا را به 

نسبت جمعیت تقدیم نظام و انقلاب کرده اند؟
مردم در مورد همه روحانیون یک قضاوت کلی ندارند. 
مردم از روحانی مقام پرس��ت و دنیاپرست، نه خادم و 

مس��ئولیت پذیر دوری می کنند. از طرفی هم کسانی 
که با نظام مش��کل دارند و دستش��ان از کشور کوتاه 
است، عامل اصلی این کوتاهی را از روحانیت می دانند 
و می خواهند روحانیت را از چش��م مردم بیندازند؛ اما 
دشمنان تاکنون موفق نشده، روحانیت را از چشم مردم 
بیندازد و این نشانه عمق ارتباط مردم با روحانیت است؛ 
البته ممکن است روحانی نما هم پیدا شود که دشمن 
از آن ب��رای تخریب روابط مردم و روحانیت اس��تفاده 
می کند. همان طور که امام ما فرمودند آخوند انگلیسی 

و اسلام آمریکایی وجود دارد.
ع�رف جامعه این ب�وده كه روحانی�ون در پی   

كس�ب علوم دینی به حوزه ها می روند؛ اما گفته 
می ش�ود امروز ط�لاب در حوزه ها ب�ه دنبال این 
هستند كه قاضی و استاد دانشگاه شوند و در واقع 

به مقامی برسند. در این مورد چه نظری دارید؟
همانطور که با بروز انقلاب، در زمینه های قانون اساسی، 
دستگاه قضا، دانشگاه ها و ... متحول شده  است، حوزه 
علمیه نیز تحولات مثبتی داشته است. قبل انقلاب حوزه 
چه تعداد اندیشمند تحویل جامعه می داد؟ چقدر تولید 
کتاب داشته است؟ برای مثال تولید کتب قبل انقلاب 
با بعد انقلاب قابل قیاس نیست. یکی از شاخص ها، قلم، 
کتاب، نشر و تولید است. یک عرصه هم عرصه تبلیغ 
است. قبل انقلاب چند نفر مُبلغ مؤثر داشتیم؟ درحال 
حاضر با وجود تمامی ابزارهای تبلیغاتی باز هم مشتری 
مستقیم و پای تلویزیونی غیرمستقیم داریم ما چه تعداد 
زبان دان و مبلّغ بین المللی داریم؟ الان در رش��ته های 
مختلف در حوزه های علمیه متخصص پرورش می یابد 
که این یک نکته قوت برای حوزه علمیه اس��ت. باید با 
این دید به حوزه نگریست. طبیعتا جامعه نیز نیازمند 
قاضی و استاد دانش��گاه متخصص دین و ... است و از 
می��ان طلاب جوانی که به حوزه ها وارد می ش��وند با 
استعدادیابی  و دقت هایی که می شود عده ای به این 

سمت می روند و بحث مقام نیست.
 اما با وجود گفته های ش�ما، در مورد تقویت   

رابطه م�ردم و روحانیت، منتق�دان می گویند 
مداح�ان در ح�ال اش�غال جای�گاه روحانی�ت 
هس�تند و مفاهیم سطحی و غلوآمیز از دین را 
منتقل می كنند. در م�ورد كار آن ها چه نظری 

دارید؟
البته پاسخ این سوال نیازمند وقت و جلسه ای مستقل 
اس��ت چرا که بسیار مفصل اس��ت. مداحان، متعهد و 
مومن و باس��واد و دلسوخته واقعی و شاعران فرصت و 
نعمتی بزرگ در جامعه ما هستند. بسیاری از مسائل 
اخلاقی از س��وی آن ها مطرح می ش��ود؛ گاهی پیش 
می آید که مداحی س��واد و هن��ر لازم را ندارد که این 
در هر قشری می تواند باشد. مداحان متعهد و مسئولان 
امور باید س��واد، تعهد و ایمان لازم را داشته باشند؛ اما 
جامعه مداحان و مروجان دین و شاعران قابل احترام و 

باارزش هستند.
در م�ورد حف�ظ كرامت انس�انی در برخورد با   

بدحجابان تأكیدكرده اید؛ ام�ا برخوردها با گفته 
شما منافات دارد. به نظر شما چرا این گونه است؟

البته من این صحبت و نتیجه گیری شما را قبول ندارم. 
اس��تثناء و خطا در هر قش��ر و جامعه ای وجود دارد و 

نباید آن را به تمام موارد نسبت داد. در امر به معروف 
حریم و کرامت انس��ان ها بس��یار مهم است؛ اما گاهی 
ممکن اس��ت فردی تخصصی در زمینه امر به معروف 
نداشته باشد که این نگران کننده  است. خداوند متعال 
به هر انسانی کرامت داده که حجاب نماد بیرونی عفاف 
است و عفاف فضیلت درونی است. همچنین عفاف فقط 

چادر و روسری نیست؛ بلکه باید عفاف درونی باشد. 
عفاف حالت درونی است و در حوزه پوشش هر کسی 
دوس��ت دارد افشا نشود. این به مسلمانی بر نمی گردد 
و به انسانیت ارتباط دارد. شما با مراجعه به ایران قبل 
اس��لام هم حجاب را می بینید. اسلام هم مشوق هر 
موضوع خوبی است؛ اگر کسی خواست امر به معروف 
کن��د باید کرامت و حجاب فرد را محترم بداند تا برای 

حجاب، کرامت انسان ها خدشه دار نشود.
 اگر بخواهیم به حجاب و کرامت نمره دهیم بیشترین 
نمره به کرامت تعلق می گیرد و حجاب مکمل آن است. 
اگر بخواهیم نوامیس را حفظ کنیم باید حواسمان به 
کرامت مان باشد و کرامت هم با حجاب و عفاف حفظ 
می شود؛ البته کرامت و عفاف فقط برای بانوان نیست و 

برای آقایان هم هست. 
سال 97  را چگونه دیدید؟  

در س��ال گذشته نمی توانیم نگاه های ملی و فرا ملی 
را نادیده بگیریم. از جمله مس��ائلی که در سال 97 در 
باب مقاومت اس��لامی موفق عمل کردیم و شاهد فرار 
آمریکایی ها از منطقه و سوریه بودیم. و به معنای واقعی 
آن ها با ذلت رفتند. همچنین در س��ال گذشته شاهد 
زمین گیر شدن صهیونیس��ت های خون خوار بودیم. 
آن ه��ا با محوریت نظام مقدس جمهوری اس��لامی و 

شخص ولی فقیه تسلیم شدند. 
در س��ال گذشته ش��اهد پرواز موش��ک و عبور آن از 
کرمانشاه تا به سمت سوریه و به هلاکت رساندن سران 
داع��ش بودیم. همه این ها حاک��ی از بزرگی، امنیت و 

اقتدار نظام اسلامی است.
شاهد پیروزی مقاومت اس��لامی در یمن بودیم. افول 
رژیم عربستان نیز از دیگر وقایع مهم بین المللی در سال 

97 بود.
راهپیمای��ی 22 بهم��ن از افتخارات بزرگ کش��ور و 
اس��تان اس��ت. من پیش از این در 39 راهپیمایی 22 
بهمن حضور داش��تم و دیده ام اما امسال در چهلمین 
راهپیمایی 22 بهمن همگی غافلگیر شدیم و این جز 

لطف خدا چیزی نبود. 
در اس��تان هم اتفاقات خوب��ی رخ داد که از مهم ترین 
آن ها می توان به برگزاری کنگره 3 هزار شهید استان با 
عظمت و شکوه خاصی اشاره کرد. تنوع جمعیت و شور 
مردم و مس��ئولین و سخنرانی های خوب و کتاب های 
منتشر شده در این کنگره قدمی فاخر و مستحکم در 
نشر فرهنگ دینی و نش��اط انقلابی و تلطیف فضای 

استان از اندیشه های غیر انقلابی بود. 
افتخار آفرینی جهانی ورزش��کاران اس��تان قزوین در 
مس��ابقات آس��یایی و مس��ابقات پارا المپیک از دیگر 

اتفاقات مهمی بود که می توان به آن اشاره کرد.
 به چه ورزش هایی علاقه دارید؟  

شنا، کشتی، کوهنوردی و پیاده روی را دوست دارم و 
گاهی اگر لازم باشد فوتبال هم می بینم.

  آخرین فیلمی كه دیده اید؟  
فیلم این 23 نفر را در جشنواره فجر امسال دیدم.

آخرین كتابی كه خوانده اید چه بوده؟   
مرد بارانی که خاطرات آقای مهجور اس��ت. این کتاب 
دو روز پیش دس��تم رسید و در چند ساعتی همه آن 

را خواندم. 
در فضای مجازی حضور دارید؟   

در ح��دی که وقتم اجازه دهد برای ارتباط با مردم در 
فضای مجازی هستم. هم خودم مستقیم ارتباط دارم 

و هم از طریق دفتر، فضای مجازی را رصد می کنم.
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 آق�ای اس�تاندار! ب�ه روزهای پایانی س�ال   
نزدیک می ش�ویم، س�ال 97 را چگونه ارزیابی 
می كنید؛ آن هم درش�رایطی ك�ه چند ماه آخر 

سال اتفاق های بسیاری افتاد؟
به طور کلی سال 97 با مشکلات ناشی از خروج آمریکا 
از برجام آغاز ش��د که این موضوع ه��ا تاثیرات روانی و 
سیاس��ی بر روی جامعه داشت که بر فضای سیاسی و 
اقتصادی  جامعه هم اثر گذار بود. ضمن اینکه بخشی 
از مش��کلات اقتصادی هم ناشی از تحریم های آمریکا 
بود. از آن جایی که ما کشوری وابسته به نفت هستیم 
و نفت یک کالای سیاسی است، قدرت های بزرگ هر 
زمان که بخواهند می توانند با این کالا بازی سیاس��ی 
کنن��د؛ اما با این وجود دولت به برخی از تعهدات خود 
در حوزه های عمرانی و اقتصادی عمل کرد. در زمینه 
ایجاد اش��تغال هم دولت سرمایه گذاری خوبی با ارائه 

تسهیلات انجام داد. 
خوب، این تصویر كلی از كش�ور بود، شرایط   

در استان قزوین چگونه بود؟ 
قزوین، چهارمین اس��تان در زمینه جذب تسهیلات و 
ایجاد اشتغال اس��ت. با وجود اینکه یکی از مهمترین 
اهداف دولت در س��ال 97 تولید و ایجاد اش��تغال بود؛  
اما باز هم در سطح استان تعدیل نیرو وجود داشت که 
موجب شد اقدامات خوب این حوزه دیده نشود. ضمن 
اینکه فضای موجود در خارج از کشور حتی در کشور 
های همس��ایه هم به وجود آمد و بر روی صادرات غیر 

نفتی هم اثرات منفی گذاشت. 
اگر بخواهید س�ال 97 را به یک رنگ تشبیه   

كنید، امسال چه رنگی بود؟
س��ال 97 به رنگ خاکستری بود؛ نه وضعیت مطلوب 

بود و نه بحرانی.
 در این سال خاكستری به تعبیر شما، نماینده   

ولی فقیه از عملکرد ش�ما، ابراز رضایت كردند. 
این در حالی اس�ت كه زمان اس�تاندار پیشین، 
بیش�تر به مجادله گذشت. مهم ترین استراتژی 

شما برای آرامش قزوین چه بود؟
علی رغم اینکه سیاسی هستم و جهت گیری خاصی 
در زمینه سیاس��ت دارم؛ اما اگر مدیر یک نهاد باشم، 
مس��ئول مهیا کردن زمینه مناس��ب ب��رای انجام کار 
هستم. استاندار موظف است شرایطی را ایجاد کند که 
مدیران دغدغه و انگیزه ای برای انجام وظایف و دستیابی 
به اهداف خود داشته باش��ند. من در این زمینه نسبتا 
موفق بوده ام و در تمام استان هایی که مسئول بودم، در 
این جهت حرکت کرده ام. ضمن اینکه دیدگاه سیاسی 
خود را دارم و شخص شناخته شده ای هستم؛ نمی توانم 
در بخش سیاس��ت، عمران، ایجاد اشتغال و فرهنگ، 

سیاسی عمل کنم. 
در زمینه سیاس�ت هم همین اس�تراتژی را   

دارید؟
معتقدم، فرماندار باید ش��خصی باش��د ک��ه دولت را 
پذیرفته و با آن همس��و باشد. فرمانداران فعلی به این 
شکل انتخاب ش��ده اند. مدیران ارشد استانی هم باید 
سیاس��ت های دولت را بپذیرند. من در سال 84 چون 
می دانستم که نمی توانم با دولت نهم کار کنم، خود را 

بازنشسته کردم. 
آقای استاندار! شما تاكید دارید كه یک فرد   

اصلاح طلب هس�تید. اما ش�واهد و ظواهر امر 
نش�ان از آن دارن�د كه به مرور زمان به س�مت 
و س�وی م�دارا گام برداش�ته اید. این با مش�ی 

اصلاح طلبی ناسازگار نیست؟
ابت��دا باید دید ک��ه تعریف از اصلاح طلبی چیس��ت. 
پایبندی به قانون، گام اول در این زمینه اس��ت؛ یعنی 
اینکه همه چیز س��ر جای خود باشد. هرکس مدعی 
است که اصلاح طلب است باید به قوانین پایبند باشد.  
بای��د با نهاده��ای موجود در جامعه م��دارا و کار کرد.  
مدی��ران اجرایی برای انجام وظای��ف خود چاره ای جز 
تعامل و مدارا  ندارند؛  باید با نهادهایی که خارج از قوه 
مجریه هستند و نمی توانم آن ها را تغییر دهم، تعامل 
و همکاری داشته باشم. باید یک همزیستی مسالمت 
آمیز وجود داشته باش��د؛ برای مثال در بحث حوادث 
دی ماه سال گذشته که در قزوین هیچ آسیبی به کسی 
نرسید، نتیجه تعامل استانداری با سپاه، دستگاه قضا و 
اطلاعات بود. تعامل مستقیم این نهادها با استانداری 
نتایج مطلوبی داشت. استاندار، مسئول تأمین امنیت 
یک استان اس��ت، پس باید مدارا و تعامل و همکاری 
وجود داشته باشد. این در حالی است که در بسیاری از 

استان ها مشکلات جدی به وجود آمد.
ام�ا منتقدین اصلاح طلب به این رویه ش�ما   

چندان روی خوش نشان نمی دهند. 
این افراد فکر می کنند که تندی، نشان از اصلاح طلبی 
دارد. شما از بزرگان  اصلاحات هم بپرسید بر این باورند 
که دوره تندی گذشته است. من 8 سال در این کشور 
خود را بازنشسته کرده بودم و تنها به فعالیت سیاسی 
و حضور در استان های مختلف برای سخنرانی و انتقاد 
از دولت نهم می پرداختم؛ اما امروز وظیفه دارم که یک 

استان را اداره کنم. 
مجموعه مدیریت اجرایی بر یک مدار تعیین   

ش�ده حركت می كند؛ اما مردم و اصلاح طلبان 

روزهای خاكستری 97 به روایت آقای استاندار

 برای اداره استان 
راهی جز تعامل نداریم 

هركس مدعی اصلاح طلبی است باید به قوانین پایبند باشد  

اصلاح طلبی، با مشی مدارا و قانون مداری همخوانی دارد و اساسا تندروی جواب 
نمی دهد. این باور عالی ترین مقام اجرایی دولت در قزوین اس�ت و تاكید می كند 
وقت�ی نمی تواند معادله را بهم بزند، باید با نهادهای قدرتمند تعامل كند. هرچند 
در ای�ن بین به منتق�دان خرده می گیرد كه ثبات عقی�ده ندارند و گاهی به چپ 
گردش می كنند و گاهی به راست؛ بیماری ای كه پس از نزدیک شدن اصلاحات به 
حاكمیت دامن گیر شد و با نزدیک شدن به انتخابات مجلس در آینده گسترده تر 

هم می شود.
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ه�ر ی�ک خواس�ته هایی دارند. فک�ر می كنید 
مطابق با خواسته ها پیش می روید؟

این سرعت حرکت منطبق با خواسته های مردم نیست؛ 
اما باید بررس��ی کنیم که در استان های دیگر سرعت 
حرکت چگونه است. با این وجود ثابت می کنم که در 
استان قزوین، سرعت حرکت از ]بسیاری از استان ها[

بالاتر است.  
یعن�ی ش�ما فکر می كنی�د با اینک�ه قزوین   

سیاس�ت زده اس�ت؛ ام�ا س�رعت بالات�ری در 
برآوردن خواسته های مردم دارد؟

عده ای فکر می کنند، اگر مدام اختلاف وجود داش��ته 
باشد، سرعت  حرکت بالاتری داریم و این باور نادرست 

است.
چن�دی پی�ش در بحبوح�ه تن�ش مدیریت   

ش�هری با یکی از مدیران دستگاه های دولتی، 
مع�اون سیاس�ی وق�ت )آش�ناگر( در پاس�خ 
به پرس�ش پیام ش�هر كه چ�را نماین�ده عالی 
دولت)استاندار( برای جلوگیری از پایمال شدن 
حقوق ش�هروندان و حفظ منافع شهر حکمیت 
نمی كند، پاس�خ داد، از آنجای�ی كه در انتخاب 
مدیران دس�تگاه های دولتی اس�تاندار دخالت 
داده نمی ش�ود و بیشتر دست های پشت پرده 
ب�رای انتخ�اب مدی�ران وج�ود دارد؛ بنابراین 
استاندار چندان قدرتی ندارد! همین طور است؟ 
بله؛ من به تنهایی تصمیم گیرنده نیستم. وزیر مربوطه 
نی��ز در اتخ��اذ تصمیمات نق��ش دارد و فش��ارهای 
بیرونی نیز وجود دارد. در مجموع استاندار به تنهایی 

تصمیم گیرنده نیست.
 تحت فشار قرار دادن شما، این تعبیر را ندارد   

كه یعنی در قزوین دولت پنهان وجود دارد؟
خیر؛ این یک زیان اس��ت و چنین پدیده ای در قزوین 

وجود ندارد.
آیا پیش آمده اس�ت كه با حض�ور یک مدیر   

موافق نباشید و او تغییركند؟
بله؛ نیروی مناسب حتی اگر چهره سیاسی هم باشد، 
حضور او را می پذیرم؛ اما مواقعی هم پیش آمده است که 

افرادی را نپذیرفته ام.
  بس�یاری از منتق�دان اعتقاد دارند، ش�ما   

بخ�ش زی�ادی از كاره�ا را ب�ه مدی�ركل دفتر 
استاندار واگذار كرده اید و نفوذی بیش از حیطه 

اختیارات خود دارد.
اداره کل دفتر اس��تاندار هم مانند سایر ادارات کل یک 
تشکیلات است و مدیرکل دفتر استاندار هم مدیرکل 
اس��ت؛ نه رئیس دفتر و منشی. پس طبیعی است که 
نقش قابل توجه و اثرگذاری در انجام امور داشته باشد.

یعنی تح�ت القائ�ات فکری اطرافی�ان قرار   
نمی گیرید؟

انس��ان تأثیرپذیری نیس��تم. هر هفته جلسه شورای 
معاونان  برگزار می شود و تمام مسائل را مطرح و درباره 
آن تصمیم گیری می کنیم. شاید درباره موضوعی نظری 
داشته باشم و حرف یک مدیر را نپذیرم. در این صورت 

باید به من ثابت شود که حرف آن مدیر درست است.
موض��وع نقش مدی��رکل دفتر اس��تاندار هم مصداق 
همان رس��م باقیمانده از قدیم اس��ت که بر اساس آن 
می گویند اعلی حضرت خودش خوب است و اطرافیانش 
بد هستند! وقتی به خود استاندار نتوانند ضربه بزنند، 

تلاش می کنند به اطرافیان او آسیب وارد کنند.
فضای سیاس�ی اس�تان را چطور می بینید؟   

اصلاح طلبی است یا اصولگرایی؟
من اصلا این فضا را شفاف نمی بینم. درست است که 
برخی افراد مش��خصا اصولگرا یا مشخصا اصلاح طلب 
هستند؛ اما در این بین افرادی هم هستند که یا گردش 

به چپ و راست دارند یا ارتباطات زیادی دارند.
به نظ�ر می رس�د از ناحی�ه اصلاح طلبان یا   

اصولگرایان تحت فش�ار هستید و در این بین، 
فش�ارها از جانب اصلاح طلبان بیش�تر. همین 

طور است؟
بله؛ فشار از جانب اصلاح طلبان بیشتر است و این هم 
طبیعی است؛ چون به هر حال آن ها از این دولت بیشتر 
انتظار دارند. اگر این دولت، دولت اصلاح طلبان یا مورد 

حمایت آنان نبود، اصلاح طلبان توقعی هم نداشتند.
تعامل شما با نمایندگان مجلس چگونه است؟  

تعامل ما با نمایندگان مجلس فراز و نشیب داشت و در 
این بین، با سختی هایی هم مواجه بودیم؛ اما سرانجام 

به توافق رسیدیم.
روزه�ای    آین�ده،  س�ال  اس�تاندار!  آق�ای 

س�خت تری را در پی�ش داریم،آی�ا عملک�رد 
مدیران استان را بررسی كرده اید؟

قطعاً سال آینده چند تغییر جدی خواهیم داشت.
در كدام حوزه ها؟  

از بیان آن ها بگذریم. اگر بگویم، مشخص خواهد شد. در 
آینده متوجه می شوید.

انتصابات و تغییراتی انجام می ش�ود تا س�ن   
مدیریتی در استان كاهش یابد؟

بله؛ باید این سن کاهش یابد. اکنون هم همین کار را 
کرده ام؛ حتی اگر مقایسه شود، میانگین سنی مدیران 
در انتصابات پایین آمده است؛ البته اگر خودم را حساب 

نکنم!
آق�ای اس�تاندار! در برخ�ی ش�بکه ه�ای   

اجتماعی خبر رفتن شما و باز نشستگی تان در 
اردیبهش�ت ماه مطرح شده اس�ت در این مورد 

هم توضیح می دهید؟ 
افتخار خدمت به مردم قزوین را دارم، خبر بازنشستگی ام 
در اردیبهش��ت ماه صحت ن��دارد؛ اما معتقدم باید در 
راس��تای جوان س��ازی س��ن مدیریت در استان گام 
برداشت و به هیچ عنوان به دنبال ماندن نیستم؛ حتی 
برخی به دنبال گرفتن مجوز برای باقی ماندن بیشتر 
بودند که من قبول نکردم و گفتم برای چند روز بیشتر 
ماندن نباید از رهبری هزینه کنیم. البته در زمان اجرای 
قانون منع به کارگیری بازنشستگان برخی دوستان در 
استان برای رفتن ما شام می دادند و تصور می کردند که 

ما رفتنی هستیم.
آق�ای زاه�دی! صریح ت�ر می گویی�د، كدام   

دوستان؟ 
علاقه ای به بیان اینگونه موارد ندارم فقط معتقدم باید 
تمام تلاش مدیران دولت حل مش��کلات و تنگناهای 

مردم در این شرایط سخت باشد.  
به حوزه مدیریت شهری بپردازیم. به عنوان   

نماینده عالی دولت در استان عملکرد مدیریت 
ش�هری قزوین را از زمان حضور شورای شهر و 

شهردار جدید، چطور ارزیابی می كنید؟
 قزوین شهری با یک بنیه قوی و ظرفیت مناسب است؛ 
ضمن اینکه یک منطقه اقتصادی محسوب می شود و 

می تواند درآمد خوبی برای شهرداری هم داشته باشد. 
در مجموع شورا و شهرداری قزوین را به نسبت موفق 
می دان��م. نمی گویم آرمانی اس��ت؛ اما به هر حال جزو 
شهرداری هایی اس��ت که مشکلی ندارند، در حالی که 
برخی ش��هرداری ها در کشور هستند که واقعا مشکل 
دارن��د و حتی قادر به پرداخت حق��وق کارکنان خود 
نیس��تند. ش��هرداری قزوین در این حوزه موفق بوده؛ 
اما با توجه به ش��رایط خاص اقتصادی کشور و کمبود 
درآمدها اگر این مش��کلات نبود، بهتر می توانست کار 

کند.
البته شهرداری قزوین و همه شهرداری ها یک مشکل 
اساسی دارند و آن، تراکم نیرو است؛ نیروهایی که عمدتا 
متخصص و کارشناس هم نیستند و بسیاری از اعتبارات 
شهرداری ها را به خود اختصاص می دهند، تا آنجا که 
کار عمرانی به واسطه کس��ر اعتبارات کمتر می شود. 
با این وجود به عنوان اس��تاندار، مش��کلی در ارتباط با 
ش��هرداری احساس نمی کنم که به واسطه آن، درگیر 

باشم و وقت من  را بگیرد.
با وجود مشکلات اقتصادی حاكم بر جامعه،   

ش�هرداری بس�یاری از وظای�ف دس�تگاه ها را 
به س�رانجام می رس�اند؛ ب�رای مث�ال در طرح 
س�اماندهی امامزاده حس�ین)ع( با اینکه چند 
دس�تگاه باید همزمان اقدام می كردند، اما فقط 

شهرداری ورود پیدا كرد. چه باید كرد؟
بله؛ باید دستگاه ها به اتفاق کار را انجام می دادند. این 
در حالی اس��ت که ش��هرداری کار خود را در بخش 
تملک و امثال آن خوب انجام داده اس��ت. به هر حال 
ش��هرداری در حوزه تخصصی خود وارد عمل شده و 
وارد حوزه کاری دیگر دستگاه ها نشده است؛ اما پس 
از آن، ای��ن طرح با مش��کلات اعتباری مواجه ش��د. 
ضمن اینکه معتقدم این کار بیش از حد س��نگین و 
گسترده آغاز شد و می توانست مختصرتر باشد؛ علاوه 
بر آن باید از جایی آغاز می ش��د ک��ه برای آن منابع 
درآمدی در نظر گرفته می ش��د و بر اس��اس آن کار 
پیش می رفت، اما ابتدا جاهایی تخریب و تملک شد 

که هیچ درآمدی نداشت.
برای سال 98 رشد اقتصادی ایران 5- درصد   

پیش بینی شده است كه مطمئنا تأثیر عمیقی بر 
اس�تان صنعتی قزوین خواهد داش�ت. از سوی 
دیگر ش�ما از بودجه اس�تان ناراضی هس�تید. 
پیش بینی ش�ما از وضعیت اقتصادی استان در 

سال پیش رو چیست؟
 اگراین پیش بینی درست باشد و بخواهیم به آن اعتماد 
کنیم، طبیعتا بر مناطق صنعتی تأثیر می گذارد و در 
حوزه صنعت اس��تان با مشکلاتی مواجه خواهیم شد. 
خوشبختانه امس��ال در بیشتر مناطق کشور از جمله 
قزوین، وضعیت بارش ها و کشاورزی بهتر خواهد بود؛ 
البته برای رس��یدگی به وضعیت اس��تان در سال 98 

پیش بینی هایی کرده و ستادهایی تشکیل داده ایم.
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فکر می كنید مهم ترین مش�کل شهرس�ازی   
امروز چیست؟ 

ببینی��د؛ روند شهرس��ازی در کش��ور ما، هم��واره از 
پش��توانه قوی و متمدنی برخوردار بوده ؛ هرچند امروز 
به دلایل مختلف از جمل��ه انقلاب صنعتی  این روند 
قطع شده است و نوعی از شهرسازی جدید که به نظر 
می آید ریشه بسیاری از آس��یب های اجتماعی باشد، 
پدیدار شده است. متأس��فانه نتوانسته ایم شهرسازی 

جدید را بومی سازی کنیم؛ زیرا همیشه فکر می کردیم 
شهرسازی یک دانش فنی است؛ درحالی که مجموعه ای 
از دانش ه��ای اجتماعی، فرهنگ��ی، اقتصادی و حتی 
هنری محسوب می شود. نتیجه چنان نگرشی، چنین 
شده است که کالبد شهرها بدون در نظر گرفتن مسائل 

فرهنگی و اجتماعی بزرگ می شود. 
ش��هرهای ما و مباحث شهرسازی نمی تواند به صورت 
آمرانه چینش شود و این تفکر که شهرها باید از طریق 

نهادهای دولتی اداره ش��ود، یک تفکر غلط است؛ بلکه 
باید به س��مت دیپلماسی شهری حرکت کنیم که در 
قال��ب آن، مردم نقش آفرینان اصلی در حوزه مدیریت 
شهری باش��ند یا به تعبیر بهتر، باید بگویم که از یک 

حکومت شهری به حکمروایی شهری حرکت کنیم.
به نظر ش�ما مباحث شهرسازی در كشور ما   

حاكمیتی است یا مردمی؟ 
وقتی دولت، طرح های جامع و تفصیلی شهرهای ما را 
بدون دخالت مردم تهیه می کند، نشان می دهد هنوز 
نپذیرفته ایم که مردم می توانند نقش اصلی را داش��ته 
باشند. مگر می شود طرح جامع و تفصیلی یک شهر را 
نهادی تهیه کند که کوچک ترین نقشی در اداره شهر 
ندارد؟ مسلما نتیجه چنین کاری، این می شود که اغلب 

طرح های جامع و تفصیلی ما ناکارآمد است. 
هر چقدر آمار پرونده  های کمیسیون های ماده 5 و ماده 
100 افزایش یابد، نشان از ناکارآمدی طرح های جامع 
دارد و ت��ا زمانی که دول��ت این طرح را  تهیه می کند، 
کیفیت زندگی در ش��هرها با چالش��ی ج��دی مواجه 
می شود؛ چون نگاه صرفاً فنی دارد و از مسائل اجتماعی 

دور است. 
یک�ی از موضوعات�ی كه در كیفی�ت زندگی   

تأثیر دارد، ترافیک اس�ت. برای ترافیک ش�هر 
قزوین چه راهکاری دارید؟ 

یکی از مباحث بسیار مهم که ممکن است در کیفیت 
زندگی شهر تاثیر داشته باشد و معضل تمام شهرهای 

بزرگ محسوب می شود، ترافیک است. 
امروز برای کاهش معضل ترافیک که گریبانگیر بسیاری 
از ش��هرهای جهان و کش��ور است، چهار گزینه پیش 
روی ما قرار دارد که نخستین آنها ایجاد محدودیت های 
ترافیکی مثل اخذ عوارض تردد از حوزه های شخصی و 
محدودیت های زمانی در مناطق پر تردد اس��ت و پس 
از آن افزایش شبکه معابر، تقاطع های غیر همسطح و 
بزرگراه ها وتقویت ناوگان حمل و نقل عمومی و حفظ 

وضع موجود به عنوان 3راه حل بعدی مطرح هستند.
پس به نظر شما راه حل اساسی چیست؟   

فکر می کنم راه حل اصلی، همان افزایش رونق حمل و 
نقل عمومی است؛ البته ما باید ذهنیت مردم را نسبت 
به حمل و نقل عمومی اصلاح کنیم تا طیف گسترده ای 
از کس��انی که از خودروی شخصی استفاده می کنند، 
ترک عادت کنند و اگر تصویر منفی از استفاده حمل و 
نقل عمومی در ذهن شهروندان پالایش شود و مدیریت 
صحی��ح افزایش ظرفیت حمل و نقل عمومی نهادینه 
شود، گمان می کنم بتوانیم شهرها را از معضل ترافیک 
نجات دهیم. از این رو می توان چنین نتیجه گرفت که 
حل مشکل ترافیک، یک رابطه دو طرفه بین شهروندان 
و شهرداری است و اگر پذیرش اجتماعی صورت نگیرد، 
با افزایش ظرفیت حمل و نقل عمومی، مش��کل حل 
نمی ش��ود. همه باید بپذیریم که یک اتوبوس می تواند 

جایگزین 40 خودروی شخصی شود.
نقش ش�هروندان در حل مشکلات ترافیکی   

چیست؟
به طور کلی انتخاب هر راه حل بدون پذیرش اجتماعی 
مردم محکوم به شکس��ت است؛ البته ترافیک معلول 
یک شهر زنده و پویاست و معضل ترافیک یک مسئله 
پیچیده اس��ت که منجر به کاهش س��طح کیفی هوا، 
افزایش مصرف سوخت و تأخیرهای طولانی در سفرها 

و همچنین هدر رفتن وقت شهروندان می شود. 
اگر ش��هروندانی که از خودروی شخصی تک سرنشین 
استفاده می کنند، بدانند که سهم آنان از ایجاد ترافیک 
و به دنبال آن، معضلات گفته شده چقدر است و چطور 
می توانند برای انجام سفر به دنبال یک راه حل جایگزین 

باشند، بخش اعظم مشکل ترافیک برطرف می شود. 
وقتی کمبود عرضه)ش��بکه معابر( در مقابل تقاضای 
مازاد)خودرو( قرار می گیرد، ترافیک ایجاد می ش��ود و 

پاسخ شهردار قزوین در دومین بهار كاری؛

اداره شهر
 بی استقراض

قرار نیست پل سازی كنم  

این دومین بهار اس�ت ك�ه از آغاز به كار 
مجموعه جدید مدیریت شهری می گذرد. 
كمتر از یک سال و نیم سال پیش قاطبه 
اعضای اتاق فکر ش�هر با رأی مس�تقیم 
شهروندان تغییر كرد تا تخصص، اندیشه 
و نگاه های جدیدی برای سیاس�تگذاری 
ش�هر تعیین ش�ود و بازوی اجرایی آنان، 
ش�هردار، به همراه مجموعه مدیرانش به 

نحو متفاوتی شهر را اداره كنند.
حال كه س�ال 97 هم پشت سر گذاشته 
ش�د، شهروندان آگاه كه مسئولیت  خود 
را در قب�ال ش�هر و همش�هریان خ�ود 
پذیرفته اند و در عین حال در مواقع لزوم، 
مدیریت ش�هر را به بوته نقد می گذارند، 
می خواهن�د بیش�تر درب�اره چالش های 
مدیری�ت ش�هری و خدمات ش�هرداری 
به م�ردم بدانند؛ از این رو پیام ش�هر به 
عنوان نماینده شهروندان با علی صفری، 
ش�هردار قزوین به گفت وگو نشس�ت تا 
پاسخ پرسش های ش�هروندان را به آنان 

بازتاب دهد. 
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باید این دو را به تعادل برس��انیم؛ البته برای به تعادل 
رساندن باید چهار اصل اساسی را مد نظر قرار دهیم که 
شامل؛ رعایت حقوق شهروندان، حفظ محیط زیست، 
توجیه اقتصادی و سوددهی برای نسل های آینده است.

ب�ا ای�ن توضی�ح، تقاطع های غیرهمس�طح   
ساخته ش�ده از جمله پل امام رضا)ع( كه مورد 
انتقاد بس�یاری از كارشناسان است، هدر رفتن 

سرمایه است؟ 
البته انتقادات فراوانی نس��بت به بعضی از تقاطع های 
ش��هر از جمله پل امام رض��ا)ع( وجود دارد که به نظر 
من باید در یک فضای کاملاً فنی و کارسناس��ی نقد و 
بررسی گردد. ضمن اینکه نقد آن در این شرایط کمکی 

نمی تواند  بکند. 
اج�ازه بدهی�د  ب�ه ص�ورت مصداق�ی وارد   

مسائل ش�هری قزوین شویم. یکی از مشکلات 
ش�هرداری، وام ها و بدهی های س�نگینی است 
كه از مدیریت گذش�ته به ارث رس�یده ؛ تا آنجا 
كه به دغدغه اصلی اعضای شورای شهر تبدیل 

شده است. دیدگاه شما در این باره چیست؟ 
به هر حال ش��هرداری قزوین، نزدیک به 360 میلیارد 
تومان بدهی بابت اخذ وام از بانک شهر دارد که تا سال 
95 اخذ ش��ده و با توجه به بودجه محدود ش��هرداری 
بازپرداخت آن یکی از چالش های شهرداری است؛ البته 
بدهی ه��ای دیگری هم وجود دارد که مربوط به بانک 
نمی باشدکه شهرداری بخشی از آن را پرداخت نموده 
اس��ت و طی یک برنامه ریزی در حال پرداخت مابقی 

بدهی ها است.
ای�ن وام ها برای چ�ه موضوعاتی ب�وده  وآیا   

مبالغی هم در گذشته پرداخت شده است؟ 
تقریب��ا50ً درصد این وام مرب��وط به پیمانکاران و نیم 
باقیمانده آن هم شامل اوراق مشارکت است؛ البته رقم 
اولیه بیش��تر بوده که بخش��ی از آن با تهاتر املاک در 
گذشته پرداخت شده و امروز، 360 میلیارد تومان هم 

باقی مانده است.
شهرداری بابت این وام ها ماهانه چقدر سود   

پرداخت می كند؟ 
حدود 7 میلیارد تومان.

البت�ه گفته می ش�ود ك�ه بابت ای�ن وام ها،   
پروژه های س�تاره پونک، الهیه و بادامس�تان و 
حکم آباد ساخته ش�ده و ارزش این پروژه ها از 

این وام بیشتر است. این طور نیست؟ 
خیر؛ این طور نیست. ارزش مجموع این پروژه ها نیمی 
از این بدهی ها هم نیست؛ ضمن اینکه اگر ارزش زمین 
این پروژه ها که متعلق به شهرداری است و این ارتباطی 
با سرمایه گذاری ندارد، کسر کنیم، ارزش پروژه های یاد 
شده 30 درصد این مبالغ هم نمی شود؛ البته این به آن 
معنی نیست که وام های اخذ شده حیف و میل شده؛ 
بلکه در شهر هزینه شده است؛ اما باید بررسی کنیم آیا 

راه حل بهتری برای هزینه وجود نداشت؟
 سرانجام سریال ناتمام پروژه شهید انصاری   

شرقی به كجا انجامید؟
پروژه شهید انصاری شرقی از گذشته دور با نگاه احداث 
و ادامه خیابان شهید انصاری تا تقاطع خیابان آیت اله 
کاش��انی)باغ دبیر( در دستور کار شهرداری بود که به 
دلیل ایرادات فنی و اجتماعی، شورای عالی شهرسازی 

و معماری، در طرح جامع شهر قزوین در سال 95 ملغی 
و مقرر شد که به عنوان محله بلاغی با نگاه پیاده محوری 
و گردشگری طراحی و اجرا شود. این موضوع در حال 
انجام اس��ت و با ابلاغ ضوابط آن، عملیات اجرایی آغاز 

می شود.
گفت�ه می ش�ود مدیریت ش�هری ح�دود 2   

س�ال گذش�ته كه ش�ما عهده دار آن بوده اید، 
كار شاخص و بزرگی مثل احداث پل یا برج های 
س�اختمانی انجام نداده اس�ت. در این باره چه 

پاسخی برای منتقدان دارید؟
قرار نیست من پل سازی و برج سازی کنم. نگاه مجموعه 
مدیریت شهری و شورای شهر، محله محوری و افزایش 
کیفیت زندگی شهروندان است. افزایش سرانه فضای 
س��بز، توزیع عادلانه خدمات در نقاط مختلف ش��هر، 
ارتقای س��رانه فرهنگی با احداث خانه های فرهنگ و 
کاهش آسیب های اجتماعی و همچنین افزایش حمل 

و نقل پاک و عمومی جزو برنامه های ما است.
در ای�ن باره چ�ه اقدام عملی و محسوس�ی   

انج�ام داده اید؟ یا بهتر بگوییم؛ چه پروژه هایی 
تعریف شده اس�ت تا ش�هروندان، موضوع را با 

گوشت و پوست خود لمس كنند؟
در ط��ول یک س��ال و نیم گذش��ته، ع��لاوه بر بیش 
از هف��ت خانه فرهن��گ در نق��اط و محلات مختلف 
ش��هر، بوس��تان های محله ای هم در محلات مختلف 
س��اخته شده اس��ت. پیاده روها که ارتباط مستقیم با 
شهروندان دارد، بهسازی شده  و همچنین طرح تقویت 
زیرساخت های گردشگری قزوین به ویژه سبزه میدان 
در آستانه بهره برداری است. علاوه بر این، تقویت ناوگان 
حمل و نقل و افزایش 50 دستگاه اتوبوس درون شهری، 
40 کیلومتر مس��یر دوچرخه، تصویب طرح تراموای 
شهری و آغاز عملیات طراحی آن هم از دیگر اقدامات 

انجام شده به شمار می رود. 
در کنار این، یکی از بزرگ ترین پروژه های ش��هری که 
با س��رعت در مرحله اجرا ق��رار دارد، پروژه کمربندی 
سبز ش��هر قزوین اس��ت که از میدان ش��ورا واقع در 
بلوار ملاصدرای ش��مالی ت��ا میدان مین��ودر را در بر 
می گیرد و علاوه بر حل مشکل ترافیک؛ منظر شهری 
و پیاده مح��وری در کنار آن طراحی شده اس��ت که به 

افزایش سلامت شهروندان کمک می کند.
همچنین احداث جاده سلامت و پل طبیعت و همچنین 
پروژه سافاری پارک که در کشور بی نظیر است، بخش 

دیگری از اقدامات شهرداری را شامل می شود. 
در س��ال 97 بیش از 70 درصد از بودجه شهرداری در 
حوزه عمرانی هزینه شده که این نشانگر عملکرد موفق 
ش��هرداری است. همچنین با وجود بدهی باقیمانده از 
گذش��ته، توانس��ته ایم در این مدت ب��دون هیچ گونه 
استقراضی، شهر را مدیریت کنیم؛ مضافاً اینکه پروژه ها 
نیز یا به پایان رسیده یا به سرعت در حال انجام است.

از زمان مدیریت ش�ما، بارها  انتقاد شده كه   
جذب نیروی جدید در س�ال 97 در شهرداری 
بی�ش از ان�دازه بوده اس�ت. لطفا در ای�ن باره 

توضیح دهید. 
اولاً در تمام سال های گذش��ته، هر سال حدود 80 تا 
100 نفر به شهرداری جذب شده اند؛ اما در سال 97 ما 
کمترین جذب را داشته ایم، به طوری که میزان نیروهای 

ورودی به شهرداری، بسیار کمتر از نیروهای خروجی 
از ش��هرداری هس��تند؛ بنابر این نه تنها افزایش نیرو 
نداشته ایم؛ بلکه با کاهش نیروی انسانی روبه رو بوده ایم.

اصلاح طلب�ان ب�ه تغیی�رات كُن�د ی�ا عدم   
تغییرات در بعضی از حوز ه های ش�هرداری نقد 
دارند و معتقدند با نگاه مدیریت ش�هری فعلی 
و شورای شهر همخوانی ندارد. می خواهیم نگاه 

شما را در این خصوص بدانیم.
اولاً ش��هرداری ی��ک نه��اد خدماتی اس��ت و در تراز 
جناح های سیاسی نمی گنجد. اعتقاد دارم، بزرگ ترین 
آسیب در شهرداری، تغییرات سیاسی است. بر این باورم 
که تغییرات باید بر مبنای کارآمدی، همراهی، صداقت و 
وفاداری به برنامه ها باشد. هر زمان که حس شده است 
این عوامل در مدیر یک حوزه وجود ندارد، تغییراتی در 
مدیریت آن صورت گرفته است؛ ضمن اینکه شهرداری 
یک نهاد پویا، زنده و فعال است و سکون در آن جایی 

ندارد؛ بنابر این تغییر و تحول، لازمه آن است. 
یعنی ما شاهد تغییرات جدیدی خواهیم بود؟   

قطعاً ش��هرداری بدون تغییر معنی ندارد و در غیر این 
صورت، به سکون و خمودگی دچار می شود. هر مدیری 
که نتواند راه پرپیچ و خم شهرداری را با سرعت مناسب 
طی کند، قطعاً کنار می رود و فردی باانرژی جایگزین او 
خواهد شد. این را هم اضافه کنم که من برای تغییر هر 

مدیری باید به اجتهاد برسم.
آقای ش�هردار! گفته می ش�ود، ش�هرداری   

رانتی و فس�ادخیز اس�ت. آیا ش�ما آن را قبول 
دارید و با آن مبارزه می كنید؟ 

ببینید؛ بودجه شهرداری قزوین دو برابر بودجه عمرانی 
کل اس��تان اس��ت؛ بنابر این با چنین گ��ردش مالی 
عظیمی، قطعاً ممکن است تخلفاتی هم رخ دهد، و اگر 
این تخلفات با سوء نیت و استفاده شخصی باشد، قطعاً 
برخورد جدی و قضایی صورت خواهد گرفت؛ اما باید 
توجه کنیم که حیطه فعالیت شهرداری بسیار بزرگ 
است؛ از این رو، باید میزان تخلفات را با گردش مالی و 
گستردگی فعالیت شهرداری مقایسه کنیم که به نظر 

من شهرداری ها از نهادهای سلامت حاکمیت هستند.
تعامل ش�ما با ش�ورای ش�هر و دستگاه های   

دیگر چگونه است؟ 
خوش��بختانه شورای شهر قزوین، افرادی خوشنام و با 
تدبیر هس��تند که توانسته اند با وجود اختلاف نظرها، 
کارها را در یک فضای تعاملی به پیش ببرند و مدیریت 
شهری هم تلاش کرده است در راستای تعامل منطقی 

به این روحیه کمک کند.
اعتقاد دارم تعامل با دستگاه های دیگر و حتی جریانات 
مختلف اجتماعی به معنای عدم اس��تقلال نیس��ت و 
اس��تقلال نیز معنای جنگ و ستیز با دیگران نیست. 
برای پیش��برد امور مردم، باید با حفظ کرامت و حدود 
وظایف یکدیگر با هم تعامل کنیم. هیچ معجزه ای بالاتر 
از گفتگو نیست و کشاندن اختلافات به فضای مجازی 
و مطبوعات جز آشفته کردن فکر مردم، نتیجه دیگری 

ندارد. 
مدیران باید به جای س��تیز، با هم گفتگو کنند؛ چون 
هدف مشترک همه ما یکی است و آن، توسعه شهر و 
تعالی کشور عزیزمان است. ما شهرمان را دوست داریم 
و نباید این تلقی ایجاد شود که فردی، گروهی، جریانی 

یا مدیری آن را بیشتر دوست دارد.

هیچ معجزه ای بالاتر از گفت و گو نیست   
و كش�اندن اختلافات ب�ه فضای مجازی و 
مطبوعات جز آش�فته ك�ردن فکر مردم، 

نتیجه دیگری ندارد
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سال 97 را چطور دیده اید؟  
باتوجه به ش��رایطی که در کش��ور رخ داده اس��ت، 
متاس��فانه برای م��ردم از نظر اقتصادی و معیش��تی 
س��ال 97  با س��ختی همراه ب��ود و اتفاقات چندان 
خوبی ه��م نیفتاد؛ ول��ی تلاش هایی ب��رای کنترل 
وضعیت هم انجام ش��د. در بعض��ی موارد تلاش های 
دولت موفقیت آمیز بود و در بعضی موارد هم ایرادات 

عملکردی و مدیریتی داشت.
 در س��الی که روزهای پایان��ی آن را می گذرانیم، از 
ابتدا برای مدیریت در اس��تان،بحث شایسته سالاری 
را مدنظر داش��تم. معتقدم افرادی می توانند برای بن 
بس��ت ها راه های برون رفت پیدا کرده و این گره های 

کور را باز کنند که شایسته و توانمند باشند.
متأس��فانه گاهی شاهد آن هس��تیم که در برخی از 
انتصاب ها لابی گری ها، شایسته سالاری را تحت شعاع 
قرار می دهد؛ اما در سال 97 با شرایط اقتصادی که 
در کشور به وجود آمد، نظارت ها قوی تر شد. در بحث 
مدیریت اس��تان این نظارت های قوی تأثیرگذار بوده 
و بس��تری برای توجه بیش��تر به شایسته  سالاری را 
فراهم آورده است؛ افرادی که پاکدست هستند، تخلف 
ندارند، خلاق هس��تند و انگیزه دارند، اما در مجموع 
نظارت های قوی باعث می ش��ود که شایسته سالاری 

رقم بخورد.
اتف��اق خوب دیگرکه در س��ال 97 رخ داد، پیگیری 
قانون منع به کارگیری بازنشستگان بود که یک اقدام 
مثبت ب��ود. هرچند که در اجرای آن فراز و نش��یب 
وجود داش��ت؛ ولی باوجود همه مخالفت ها گام های 

مثبتی هم در سطح کلان و استان ها برداشته شد. 
نکته ای ک��ه در قانون منع به کارگیری بازنش��ته ها 
وجود دارد،این اس��ت که قانون کامل اجرا نشد؛ ولی 
همین باعث می ش��ود که طی دو سال آینده اتفاقات 
بهتری رخ دهد. حجم مخالفت ها در مجلس بس��یار 
زیاد بود تا این قانون مصوب نش��ود. کس��انی هم که 
مجوز گرفتند تا بمانند، تنها یک دهم آمار هس��تند؛ 

البته این قانون برای شرکت ها دیده نشده بود که در 
حال اصلاح است.

شاید صحیح این بود که همان موقع  این بازنشستگان 
به عنوان مش��اور انتخاب می شدند. در حال پیگیری 
این موضوع هس��تیم که در بودجه 98 اگر این افراد 
بخواهند عض��و موظف و یا غیر موظف هیئت مدیره 
ش��رکت ها باشند، محدود به یک شرکت باشد؛ البته 
این را اش��اره کنم ک��ه با تصویب ی��ک قانون، همه 

مشکلات حل نمی شود.
ای�ن قان�ون در كل اتف�اق خوبی اس�ت؛ اما   

ازآنجایی كه سیس�تم مدیریت ما مدیرس�ازی 
نکرده اس�ت، آیا این موضوع به جامعه آس�یب 

نمی زند؟
در بح��ث قان��ون منع ب��ه کارگیری بازنشس��تگان، 
خیلی ها تصورش��ان این بود که بازنشس��تگان بروند 
و جوانان��ی بیاین��د که تجرب��ه ندارن��د. اصلا هدف 
قانونگذار این نبوده است. این قانون به این معنا بوده 
که مدیریت در حال جوان ش��دن اس��ت و سن اصلا 
مطرح نیس��ت؛ برای مثال، فردی که اس��تاندار چند 
استان بوده اس��ت، امتیاز بالاتری برای انتخاب شدن 
در پس��ت بالاتر یا همان استانداری را داشت، و نکته 
این است که دوباره همان فرد استاندار می شد و آنکه 
معاون بوده، همچنان معاون می ماند و فرصت حضور 

در سطوح بالاتر را نداشت. 
ش�ما اولین نماینده زنی هستید كه از قزوین   

به مجلس ش�ورای اس�لامی راه پی�دا كرد. یک 
زن ج�وان نماینده برای ایفای وظایف نمایندگی 
خود با چه مشکلات و محدودیت های جنسیتی 

مواجه است؟
از نظر من جنس��یت خیلی مانع فعالیت نیست؛ اما 
بحثی که در این موضوع حائز اهمیت است نوع نگاه 
و نگرش جامعه است. باید با فرهنگ سازی به سمتی 
حرک��ت کنیم ک��ه توانایی ها و شایس��تگی های فرد 
ارزیابی ش��ود ونه اینک��ه  زن یا مرد  بودن آن ملاک 

قرار بگیرد. متاس��فانه گاهی ای��ن نگرش آزار دهنده 
می شود و جلوی کار را می گیرد و سرعت انجام امور 

را کم می کند. 
پیش از این در استان قزوین، نماینده خانم نداشتیم. 
در خیلی از موارد حتی پروتکل های عرفی هم رعایت 
نمی شد. اما در سال های اخیر با حمایتی که از بانوان 
تنوانمند در استان شکل گرفت و امروز هم می بینم 
مدیران زن در حوزه های مختلف عملکردی بس��یار 
مطلب��وب دارند به نظ��ر من، این نگ��رش با حضور 
فعال بانوان در عرص��ه های مختلف روز به روز بهتر 
خواهد ش��د. در ح��ال حاضر این نگ��رش لااقل در 
اس��تان خودمان تغییر کرده است. در قزوین، رعایت 
کردن پروتکل ها چندان به جنس��یت ربطی ندارد و 
خ��ود بانوان می توانند موثر باش��ند. نکته بعدی نوع 
عملکرد بانوان اس��ت که می تواند تاثیرگذار باش��د. 
بانوان نماینده، در مجلس، نکات کارشناسی را مطرح 
می کنند که این امر باعث شده هیئت رئیسه مجلس 
بر این موضوع اذعان داشته باشد.  در بحث بین الملل 
ه��م همین طور اس��ت، در مجل��س دو جایگاه بین 
المللی آس��یایی و بین المجالس داریم که رئیس هر 
دو زن است. این موضوع در مجلس دهم برای اولین 
ب��ار اتفاق افتاده و جالب این اس��ت که بازخوردهای 
بی��ن المللی خوبی دارد و این باعث می ش��ود که در 
داخل هم نگرش تعدیل شود و فکر می کنم که مسیر 
روشنی در پیش است و این افزایش به شرط شایسته 
سالاری باید شکل بگیرد در این صورت نتیجه خوبی 

به همراه خواهد داشت.
تركش نگاه جنسیتی كه در جامعه وجود دارد،   

به شما هم خورده، چرا  لایحه منع خشونت علیه 
زنان در قوه قضاییه همچنان مانده است، گره كار 

كجاست؟ 
ریاست قوه قضاییه در حال تغییر است و نمایندگان 
منتظرند که تغییرات صورت بگیرد. اگر لایحه تقدیم 
مجلس نش��ود، با توجه به این ک��ه با آقای لاریجانی، 

 بانوی نماینده قزوین 
در مجلس  از روزهای بهارستان می گوید

 نقد دولت 
راحت ترین کار 

نخس�تین زنی اس�ت كه در قزوین پا به بهارستان گذاشت و بر صندلی 
س�بز آن نشست؛ اما همین قید »نخستین«ها گاهی برایش دردسرساز 
ش�د، اینکه بیشتر زیرذره بین قرار می گیرد تا كاستی ها  پررنگ شود و 
در كنارش، هنوز جامعه مردس�الار نمی خواهد به همین راحتی ساختار 
خود را برهم بزند؛ هرچند خودش امیدوار است كه نگاه ها در حال تغییر 

است.
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رئیس مجلس هم صحبت ش��ده، ما آن را به عنوان 
یک طرح ارائه می دهیم و پیگیر هستیم؛ چون جزو 

مسائل مهم است.  
به تازگی گفتید كه در بروز مش�کلات موجود   

در كش�ور، مجموعه قوا نقش داش�ته اند. براین 
اساس، نقش مجلس را چطور می بینید؟

قوه مقننه اشکالاتی دارد؛ اما دو حوزه مهم تر است. 
در انتخ��اب وزرا ایراداتی وج��ود دارد. من در هنگام 
رای اعتم��اد ب��ه وزیران ب��ا بس��یاری از نمایندگان 
صحب��ت ک��رده ام. نماین��دگان معتقدن��د ک��ه اگر 
این ش��خص انتخاب  نشود، چه کس��ی می خواهد 
جایگزین شود. این ایراد است و هرگز  مجلس نباید 
ح��ق خود را واگذار  کند. من به عنوان یک نماینده، 
حق��م این اس��ت که به فرد اصل��ح  رأی بدهم.  اگر 
ای��ن فرد  اصلح نیس��ت نباید ب��ه او رأی داد. حالا 
رئیس جمهور، هرکسی را که می خواهد معرفی کند. 
اگر این یک نفر انتخاب نش��ود، ف��رد قدرتمندتری 
جایگزین نخواهدشد. من می توانم رای ندهم تا فرد 
قوی معرفی شود. برخی از نمایندگان به دلیل اینکه 
مطالباتی در حوزه انتخابی خود دارند، از وزیر سوال 
می پرسند و یا او را استیضاح می کنند؛ اما وقتی وزیر 
قول می دهد یکی از مش��کلات اس��تان آن ها را حل 
کند، رأی به اس��تیضاح را پ��س می گیرند؛ در واقع 
روند نظارتی را خود نمایندگان کند کرده اند. مجلس 
از قدرت خود اس��تفاده نمی کن��د. دلیل آن هم این 
اس��ت که گاها برخی انتظارات از ی��ک نماینده در 
حوزه وظایفش نیست و نماینده نیز برای جلب نظر 
مردم حاضر است خارج از حیطه وظایف خود عمل 

کند،  تا در دور بعد هم نماینده باشد. 
به حیطه وظای�ف نمایندگان اش�اره كردید،   

قوای دیگر با مجلس همکاری می كنند؟
قطعا، تعامل و همکاری بین قوا باعث خدمت رسانی 
بهتر به مردم خواهد ش��د. اگر ق��وه مقننه عملکرد 
خوب داشته باش��د، جایگاه قوای دیگر حفظ می شود 
و ارتق��ا می یاب��د و این امر برای  هر س��ه قوه وجود 
دارد. درحال حاضر، نقد دولت راحت ترین کار است؛ 
اما آنچه جالب اس��ت اینکه علاوه بر نمایندگان دوره 
اخیر، کسانی که بیش از 30 سال در مسئولیت های 
مختلف حضور داشتند هم نقد می کنند. در این میان 
این س��وال پیش می آید زمانی که خود شما مسئول 
بودی��د، چه کاری انجام داده ای��د؟ در کدام امور گام 
برداشته اید؟ متأس��فانه در عملکردها، خود محوری 
وج��ود دارد؛ ازهمی��ن رو با تخری��ب دیگران تلاش 

می کنیم که بگوییم عملکرد ما صحیح است. 
درباره مبارزه با فساد، شما به عنوان نماینده   

مجلس چ�ه موضوع�ی را در اس�تان بررس�ی 
كرده اید؟ 

در خصوص پرونده هفت س��نگان از همان نخس��ت 
سوال و تذکرات لازم در این خصوص  را انجام دادم  و 
گزارش هایی به من داده اند و آن ها را برای دستگاه ها 

و نهادهای نظارتی ارسال کرده ام. 

 کمیس��یون اص��ل 90 مجل��س می توان��د در مورد 
مساله فساد ورود جدی کند.  بسیاری از تخلفات در 
کمیسیون اصل 90 مطرح می شود؛ درواقع مهمترین 
رکن نظارتی مجلس کمیسیون اصل 90 است.  باید 
گزارش های شفافی از این کمیسیون منتشر شود تا 

مردم آگاه شوند.
اما مهمترین موضوع استانی که از سال های گذشته 
در مدیریت ش��هری مطرح اس��ت، بحث پس��ماند 
محمدآباد و پس��ماندهای صنعتی است. من امسال 
چندین جلس��ه با بازرسی دیوان محاسبات و معاون 
ایشان در سازمان همیاری ها و شهرداری ها داشتم و 
پیگیری های لازم را انجام دادم که البته برای دریافت 
نتیجه مطلوب در این دو حوزه زمان نیاز اس��ت. طی 
5 ماه گذشته از وزیر کشور سوال پرسیدم. موضوع در 
حال پیگیری است؛ چون به نظرم این موضوع  نقض 

حقوق شهروندی است. 
به مساله فساد اشاره کردید، به تازگی گفتید برخی 
مدی��ران کل باعناوی��ن مختلف  ب��رای کارمندان و 
مدی��ران زیرمجموعه خود پرونده س��ازی می کنند 
وقتی شایسته سالاری نباشد و ترس از افشای تخلف 
مدیران باش��د، کارمندی قربانی می شود. این یعنی 

یک فساد اداری گسترده که زنگ خطر است.
چون مدیر اختیاراتی دارد که متاسفانه گاهی از این 
اختیارات به درس��تی اس��تفاده نمی شود.  در سطح 
اس��تان، گزارش هایی به دست من رسیده و من هم 
ای��ن  گزارش ها را به دس��تگاه های مرتب��ط که ابزار 
نظارت و صحت س��نجی دارند، ارس��ال کردم؛ البته  
این موضوع  زمانی زنگ خطر می ش��ود که به جای 
این که با کسی که افشای فساد می کند،برخورد شود 
با افشاگر مبارزه می شود. در این خصوص طرحی در 
مجلس به عنوان »سوت زن« ارائه شد، طرح حمایتی 
از افرادی است که فساد را گزارش می دهند؛ طرحی  
که اگ��ر رای بیاورد و مصوب ش��ود، می تواند مفید 

واقع شود.  
با وجود این معتقدم باید از افراد توانمند، شایس��ته، 
سالم و متدین در بدنه ادارات و نهاد ها حمایت شود. 

این مسئله كه اشاره شد در قزوین هم قربانی   
داشته است؟ 

به دلیل اینکه گزارش هایی که به دست من می رسد، 
مردمی اس��ت، صحت گزارش ها را نمی توانم تعیین 
کنم. ممکن اس��ت خصومت شخصی هم باعث شود 
که این کار را انجام دهند؛اما من تمام این گزارش های 
مردمی را به دس��تگاه های مرتبط گزارش می دهم و 
بررسی می شوند. که البته باید از دستگاه های نظارتی 
استان مثل دادگستری، اطلاعات،  دادستانی، دیوان 
محاسبات بازرسی  و ... تقدیر کنم؛ چون گزارش هایی 
که ارائه می شود را با دقت و نگاهی حق جویانه مورد 

پیگیری قرار می دهند.  
پیش�تر گفتی�د می خواهید اختلاف�ات بین   

دس�تگاهی را از بین ببرید و دنبال یک راهکار 
خوب هستید. راهکار پیدا شد؟ 

مردم برای برخی از مشکلات مربوط  به سه دستگاه 
خدمات رس��ان آب، ب��رق و گاز درگیرند. این س��ه 
دس��تگاه به صورت یکپارچه عم��ل نمی کنند واین 
باعث می ش��ود که کار کند پیش ب��رود؛ چون فقط 
منافع خود را در نظر می گیرند. از استاندار می خواهم 
با توجه به اینکه بالاترین مقام اجرایی اس��تان است، 
این موضوعات را صورت جلسه کرده و دستورات لازم  
را ص��ادر کند تا یکپارچگی به وجود آید. تلاش��م را 

می کنم که این مساله حل شود. 
از یک طرف طرح عدم كفایت تهیه می شود،   

از سوی دیگر از وزیر ارتباطات شکایت می شود 
و وزیرامورخارج�ه اس�تعفا می ده�د؛ واقعا در 

كشور چه خبر است؟
در ش��رایطی به س��ر می بریم که کارها به درس��تی 
اولویت بندی  نمی  شود، مدعی العموم برای فیلترینگ 
شکایت می کند؛ ولی واکنشی درخصوص نارضایتی 

گسترده مردم از بازار خودرو دیده نمی شود.
درحال حاضر، مش��کل اصلی کشور سیاست خارجه 
اس��ت. بحث تحریم ها در سیاس��ت خارجه گنجانده 
می ش��ود. این درحالی اس��ت که وزیر خارجه مدام 

مورد هجمه مخالفان دولت است.
البت��ه در مورد دریای خ��زر و  اف ای تی اف وزارت 
خارجه مورد هجمه قرار گرفت که موجب شد تا آقای 
ظریف اس��تعفای خود را  بنویسد؛ اما در مورد اخیر، 
دلیل، ناهماهنگی داخلی بود. این نشان می دهد که 
ن��ه در دولت و نه در مجلس اولویت بندی درس��تی 

وجود ندارد.  
با وجود این همه مش��کل، برخ��ی نمایندگان طرح 
ع��دم کفایت را امضا می کنن��د. از این عدم کفایت 
برداش��ت سیاسی می ش��ود، اینکه کسانی که امضا 
نکردن��د با مردم همراه نیس��تند. س��وال از رئیس 
جمهور پرس��یده شد و از 5 سوال به 4 سوال کارت 
داده شد. 4 سوال به  قوه قضاییه ارسال شد.  خیلی 
از نماین��دگان از پاس��خ های رئی��س جمه��ور قانع 
نش��دند. درحال حاضر، قوه قضاییه در برابر سوالات 
چه اقدامی صورت گرفته است تا عدم کفایت رئیس 

جمهور را هم ارائه  دهیم.
به مسائل استان بپردازیم،عملکرد یک سال   

و نیم شورای پنجم و مدیریت شهری را چگونه 
ارزیابی می كنید؟

در دوره جدید مدیریت ش��هری در ش��ورای ش��هر 
و ش��هرداری خوش��بختانه ن��گاه وی��ژه ای در حوزه  
اجتماعی، فرهنگی و نش��اط اجتماعی وجود دارد و 
این نوع نگاه انسان محور در رویکرد جدید مدیریت 
شهری رضایت مضاعفی در میان شهروندان به وجود 
آورده اس��ت. بحث دیگ��ر، توجه ب��ه ورزش، حوزه 
بانوان و همچنین ش��فافیت و توج��ه ویژه به بحث 
بودج��ه و دقت در ارائه بودجه ای مناس��ب با نیازها 
و خواست های ش��هروندان گام های مثبتی بوده که 
برداش��ته شده اس��ت. اما در بحث پروژه هایی مثل 
پروژه خیابان انصاری ش��رقی،  باغستان  که از سال 
های گذش��ته و از دوره قبلی مدیریت شهری به جا 
مانده، نیاز هست ش��هرداری و شورای شهر با توجه 
به خواس��ت شهروندان در راس��تای اتمام این پروژه 
ها نگاهی ویژه داش��ته باشد. همچنین حمایتی که 
در خصوص نواحی منفصل شهری که در سال های 
گذشته مورد بی مهری قرار گرفته است، باید در این 

دوره در اولویت قرار بگیرد. 
چند وقتی اس�ت كه در محافل سیاس�ی، از   

تردید شما برای  برای حضور دوباره  در انتخابات 
مجلس می گویند.

صحبت برای  انتخابات زود اس��ت و امروز باید تمام 
تلاش خود را انجام بدهیم تا اقدامی مثبت برای مردم 

انجام دهیم. 
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سال 97 گذشت. می خواهیم بدانیم در سالی   
كه پشت س�ر گذاشتیم، مهمترین دستاورد در 

استان از دیدگاه شما چیست؟
سال 97 در استان قزوین یکی از مهمترین مشکلاتی 
ک��ه با آن مواجه بودیم، مش��کل کم آبی بود؛ به نحوی 
که شاید خود مردم مرکز استان هم توجه چندانی به 
آن نداش��تند، در حالی که اگر از چاه های بیدستان به 
شهر قزوین آب انتقال داده نمی شد، باید آب جیره بندی 
می ش��د. در آبیک  هم آب ش��رب با وضعیت بغرنجی 

مواجه شده بود و همواره مورد اعتراض مردم بود.
در این حوزه انتقال آب از سد طالقان به استان قزوین 
یک پروژه فراگیر بود که آغاز ش��د و بناست آب شرب 
14 شهر و 196 روستای استان را تأمین کند. این پروژه 
بالغ بر 800 میلیارد تومان اعتبار داشت و با اینکه چنین 
سهمیه ای به اس��تان قزوین اختصاص داده نمی شد و 
آن را فق��ط مختص تهران و ک��رج با در بر گرفتن 20 
میلیون نفر از جمعیت کل کشور می دانستند، در نهایت 
با حدود 6 سال پیگیری ما، جلسات مکرر با وزیر نیرو، 
رئیس مجلس و مسئولان استان، مسئولان کشوری به 
این جمع بندی رسیدند که به استان قزوین 60 میلیون 

مترمکعب سهمیه آب اختصاص یابد.
این طرح یکی از کارهای خوبی بود که کارهای اجرایی 
آن آغاز ش��ده اس��ت و تا پایان س��ال آینده آب از سد 
طالقان به آبیک برس��د. این در ش��رایطی است که با 
کمبود بودجه و اعتبارات مواجه هستیم. دورانی بود که 
نفت 150 دلار به فروش می رس��ید و 3 میلیون بشکه 
صادر می شد، از این رو دولت بضاعت خوبی داشت؛ اما 
اکنون با کمبودهای موجود در کشور، چنین پروژه ای، 

یک کار عظیم به حساب می آید.
و ناكامی های قزوین 97؟  

ناکامی ما در سال 97 بیشتر به حوزه اشتغال برمی گردد 
که در کل کشور نتوانستیم در این زمینه توفیق چندانی 
داشته باش��یم و استان ما هم از این موضوع مستثنی 
نیست. هر روز تعدادی کارگر تعدیل می شوند و برخی 
هم حق و حقوق خود را ماه ها و بلکه س��ال ها دریافت 
نکرده اند که با وجود تلاش های دستگاه های مختلف و 
نمایندگان به توفیق دست نیافتیم. این در حالی است 
ک��ه از کل بودجه 17 هزار میلیارد تومانی تس��هیلات 
بهین یاب ویژه صنایع در کشور، یک هزار و 300میلیارد 
تومان از آن در استان ما جذب شد؛ اما بخشی از آن به 

مقصد ایجاد شغل نرسید و شاید کافی نبود.
یعنی فکر می كنید تس�هیلات بهین یاب در   

استان انحراف داشته است؟
به نظر می رس��د این تس��هیلات انحراف داشته که به 
اشتغالزایی منجر نشده است؛ زیرا به ما قول داده بودند 
با این رقم 20 هزار ش��غل ایجاد شود. تأمین اجتماعی 
می گوید 11 هزار و 500 ش��غل ایجاد شده و از سوی 
دیگر در سال 97، حدود 5 هزار نفر هم تعدیل شده اند. 
بنابر این در کل حدود 6 هزار شغل در سال جاری در 

استان ایجاد شده است.
به كاهش درآمد دولت اش�اره كردید. به نظر   

می رسد سال آینده وضعیت بغرنج تر شود. سال 
95 اع�لام ك�رده بودی�د ك�ه از كل بودجه 114 
میلیارد تومانی اس�تان در س�ه سال اخیر تنها 
40 میلیارد تومان محقق ش�ده اس�ت. با توجه 
ب�ه وضعیت اقتصادی موجود، ش�رایط را از نظر 

تحقق بودجه چطور می بینید؟
معمولا بودجه های مصوب، مش��خص نیس��ت حتما 
محقق ش��ود. در طول 40 سال انقلاب  بیشتر سال ها 
کل بودجه محقق نشده اس��ت و در خوش��بینانه ترین 

حالت و دوران خوب اقتصادی دولت، 80 درصد محقق 
شده اس��ت. گاهی هم مثل س��ال های اخیر 40 تا 60 
درصد محقق ش��ده و در س��ال 97 شاید کمتر از 40 

درصد محقق شده است.
با توجه به شرایط اقتصادی، اکنون شرایطی نیست که 
به بودجه دولتی اکتفا کنی��م، زیرا تنگنا داریم و همه 
بودجه ما نفت یا مالیات است و وقتی گردش اقتصادی 
خوب نباشد، مالیات و بودجه محقق نمی شود و زمانی 
که تحریم باشد، نفت محقق نمی شود؛ پس در جاهایی 
با مشکل کمبود بودجه مواجه می شویم؛ بنابراین باید 

به سمت منابع غیردولتی برویم.
این كار چطور ممکن است؟  

در حال حاضر بخش��ی از این مشکل با انتشار اوراق و 
اس��ناد خزانه حل شده است تا پیمانکاران در سال های 
آتی پول خود را دریافت کنند و برای پیمانکاران دارای 
بنیه مالی قوی، این خوب اس��ت زیرا سود پول را هم 
می گیرند. گرچه ما هم مانند اقتصاددانان، آن را کاملا 
درست نمی دانیم، اما برای ایجاد تحرک اقتصادی ناچار 
هستیم بخشی از منابع را از این طریق جبران کنیم و 
بخشی را نیز مدیریت شهری باید جبران کند، چرا که 
خودکفا اس��ت و در شرایط اقتصادی فعلی در مجموع 
مدیریت شهری در کل کشور با برنامه اقتصادی خوبی 

حرکت می کند.
در هزینه عمرانی کشور 80 درصد هزینه ها جاری و 20 
درصد تملک و دارایی است که در شهرداری های سراسر 
کش��ور و قزوین، به طور میانگین 70 درصد عمرانی و 
تملک و دارایی و 30 درصد جاری است. در کل کشور 
شهرداری ها در تمشیت امور جاری و عمرانی خود بهتر 
عمل کرده اند و بخشی از مشکلات اقتصادی هم باید 
از این رهگذر حل شود؛ ضمن اینکه بخش خصوصی را 

مرور سال 97 در گفت وگو 
با محمدی، نماینده قزوین در مجلس؛

جیره بندی آب
از بیخ گوش 
قزوین گذشت

 در پرونده هفت سنگان   
 نظر شورای عالی معماری 
و شهرسازی فصل الخطاب است

سال 97 برای مردم كشور ما سال خاص و بسیار سختی بود. فشارهای 
اقتصادی ناشی از تحریم ها و نوسانات نرخ ارز مشکلات فراوانی برای 
معیشت مردم ایجاد كرد و علاوه بر خوراک، پوشاک، مسکن و رفاه، 
آینده و شرایط اجتماعی، فرهنگی، عمرانی و درمانی را هم به شدت 

تحت تأثیر قرار داد.
از این رو س�الی را كه گذش�ت با مهم ترین تأثیرات�ی كه برای مردم 
كش�ور، استان و مدیریت ش�هری قزوین داشت، در گفت وگو با داود 
محمدی، نماینده قزوین، البرز و آبیک در مجلس ش�ورای اس�لامی 
و رئی�س كمیس�ون اصل نودم مجل�س مرور كردیم. آنچ�ه در ادامه 

می خوانید حاصل این گفت وگوست.
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پای کار بیاوریم و نمونه آن پروژه تصفیه خانه فاضلاب 
محمودآباد 30 میلیارد تومان هزینه در بر داشت که با 
بودجه استانی هیچ وقت قادر به اجرای آن نبودیم؛ اما 
بخش خصوصی ب��ه صورت بی.او.تی طرح را اجرا کرد 
و مقرر ش��د تا 10 سال پساب تصفیه شده را با قیمت 

تعیین شده دولت به کشاورزان عرضه کند.
در مجموع بخش خصوصی و انتش��ار اوراق قرضه در 

جبران کسری بودجه تأثیر فراوانی داشته است.
كمیس�یون اص�ل 90 ی�ک نه�اد نظارت�ی   

اس�ت و پیش از این هم درباره مقابله با فس�اد 
سیس�تماتیک و مبارزه با رانت خواری س�خن 
گفته شده است. در این شرایط عملکرد اصلی و 

نظارت شما چه می شود؟
یکی از فعال ترین و پرکارترین دوره های کمیس��یون 
به گواه آمار و اس��ناد موجود، همین دوره ای است که 
مس��ئولیت آن را بر عهده داش��ته ام. پرونده های مهم 
متعددی در کمیس��یون اصل 90 در مقابله با فس��اد 
تش��کیل شده که معوقات بانکی یکی از آنهاست و در 
جریان آن، کسانی که با رانت وام های کلان دریافت و 
از بازپرداخت خودداری کرده اند، در حالی که وثیقه های 
آنان تکافوی وام را نمی کرده است، در کمیسیون اصل 
90 پرونده های این افراد رسیدگی شده است و خاطیان 

به دستگاه قضایی معرفی شده اند.
بیش از 110 پرونده در حوزه زمین خواری های عمده 
و مهم تشکیل دادیم و بخش اعظمی از اراضی ملی و 
منابع طبیعی که توسط افراد متجاوز با تبانی و جعل 
و تصرفات عدوانی مورد تجاوز قرار گرفته، بررس��ی و 
گزارش آن داده ش��ده است تا در صحن علنی مجلس 

هم قرائت شود.
پرونده های مس��کن مهر در حدود 15 عنوان پیگیری 
شده و بخش عمده پیگیری آن در کمیسیون اصل 90 
بوده اس��ت که دستگاه ها از جمله شهرداری ها، ادارات 
کل راه و شهرسازی و دستگاه های خدمات رسان مانند 
آب و برق و گاز و را ملزم کرده اس��ت که با هماهنگی 

یکدیگر مشکلات موجود را حل کنند.
در مبارزه با قاچاق تیم هایی اعزام شدند تا در بندرعباس 
و گمرکات سراسر کش��ور مستقر شوند؛ ضمن اینکه 
استقرار تیم در سازمان هواپیمایی، رسیدگی به تخلفات 
دستگاه های بی اعتنا در موضوع آلودگی هوا، بازدیدهای 
میدانی و بررس��ی مشکلات و قصورهای گردشگری و 
میراث فرهنگی از دیگر اقدامات این کمیسیون است. 
این در حالی است که سالانه بیش از 2 هزار پرونده به 

کمیسیون اصل 90 وارد می شود.
در اس�تان به وضوح بارها امام جمعه قزوین   

درباره پرونده زمین خواری هفت سنگان سخن 
گفته است. سرانجام این پرونده ها چه شد؟

این یکی از پرونده های مطروحه در کمیسیون اصل 90 
بود که به این نتیجه رس��یدیم باید نظر شورای عالی 
معماری و شهرسازی در آن اعلام شود. اکنون پرونده به 
این ش��ورا ارسال و با بازخواست از همه افراد دخیل در 

موضوع، پیگیری شده و در حال رسیدگی است.
در مجموع در کمیسیون اصل 90  حدود 15 گزارش 
از پرونده های کلان کشوری طی این دوره کمیسیون 

به صحن مجلس ارائه ش��ده؛ در حالی که در دوره های 
گذش��ته تعداد گزارش ها بسیار کمتر از این دوره بوده 

است.
به دوره های گذش�ته اش�اره كردی�د. گفته   

می ش�ود در دوره ریاس�ت جمه�وری محم�ود 
احمدی ن�ژاد پرونده ها در كمیس�یون اصل 90 
با اغماض بررس�ی می ش�ده اس�ت و بس�یاری 
از پرونده ه�ای آن س�ال ها اكن�ون ه�م در این 

كمیسیون خاک می خورد. 
در این کمیسیون برای خود آقای احمدی نژاد هم برای 
اجرا نکردن قانون پرونده تش��کیل دادیم و به دستگاه 
قضا فرستادیم. پرونده ها در کمیسیون اصل 90 خاک 
نمی خورد. برخی تصور می کنند این کمیسیون می تواند 
بازداشت و زندانی کند؛ در حالی که فقط می تواند یا در 
صحن علنی مجلس گزارش را قرائت کند، یا گزارش را 
به دستگاه قضا بفرستد یا به بالاترین مقام آن وزارتخانه 
تذکر دهد و خواستار حل اشکالات و ارائه گزارش از او 
شود. در مجموع هر پرونده ای که در کلان کشور مطرح 

است، در کمیسیون اصل 90 سابقه دارد.
در نزد افکار عمومی این گونه به نظر می رسد   

كه دولت از جانب حاكمیت تحت فش�ار است، 
اینطور نیست؟

 معتقدم در شرایط فعلی باید بین قوای سه گانه وحدت 
و همدلی باشد. به همین دلیل همواره توصیه می کنم 
که همه باید با تمام ظرفیت به دولت کمک کنیم تا بار 
سنگین اجرا را به مقصد برساند، زیرا اگر در مسیر دولت 
مانع تراش��ی شود، دولت در ش��رایط خاص و حساس 

کنونی موفق نخواهد شد.
امروز بهترین پیامی که می توان به بیرون از مرزها داد، 
هماهنگی و اتحاد است که به عنوان رئیس کمیسیون 
اصل 90 بر آن تأکید دارم تا به دولت کمک کنیم. البته 
این ارتباطی به سئوال از دولت ندارد؛ چراکه به عنوان 
نماینده مردم و زبان گویای دولت باید حرف مردم را هم 
به دولت منعکس و از آن در مورادی مانند صف گوشت 
و گرانی و امثالهم مطالبه کنیم. نگاه ما کمک به دولت 

برای عبور از این شرایط است.
از گفته های ش�ما اینطور ب�ه نظر می آید كه   

مخالف FATF هستید.
در دیداری که نمایندگان با رهبری داش��تند، ایش��ان 
فرمودند تمام کنوانسیون های بین المللی در بیرون از 
کشور تدوین می شود و چه بسا با چارچوب های نظام 
همخوانی نداشته باش��د. شما هر آنچه به نفع ملت و 
برای منافع عمومی مفید است در مجلس مصوب کنید. 

اما این سخن رهبری مربوط به زمان آغازین   
مطرح ش�دن FATF بود و اخیرا رئیس جمهور 
اع�لام كرد كه رهب�ری با این لایح�ه مخالفتی 

ندارند.
رهب��ری به مجلس ارجاع فرمودند، مجلس به آن رأی 
داد و در شورای نگهبان با آن مخالفت شد که اکنون در 

مجمع تشخیص مصلحت در حال بررسی است.
اكن�ون ت�وپ در زمی�ن مجم�ع تش�خیص   

مصلحت نظام است و خواه ناخواه طرح با منافع 
مل�ی ما گره خورده اس�ت؛ به ط�وری كه بارها 

رئیس جمهور و وزیر امور خارجه تأكید كرده اند 
كه گرچه این طرح مشکلات ما را حل نمی كند، 
اما آن را افزایش هم نمی دهد. با در نظر گرفتن 
این موارد به عنوان رئیس كمیس�یون اصل 90 
فکر می كنید در ح�ال حاضر نظام باید تصمیم 

بگیرد؟
به نظر می رس��د مجم��ع باید به س��رعت درباره این 
موضوع تصمیم بگیرد و ما باید به تصمیمات نهادهای 
تصمیم گیرنده مقید باشیم. هر تصمیم که مجمع بگیرد 
باید همه از آن حمایت کنند چرا که امروز وحدت همه 
دس��تگاه ها و حمایت از یکدیگر نیاز ضروری جامعه 

است.
به ح�وزه مدیریت ش�هری بپردازیم. اكنون   

یک س�ال و نیم از آغاز كار تیم جدید مدیریت 
شهری قزوین می گذرد. عملکرد این مجموعه را 

چطور می بینید؟
همواره از مدیریت شهری خواستار چند موضوع بوده ام 
و یکی از آنها این بوده است که کارهایی را انجام دهند 
ماندگار باش��د و کمربندی شرق قزوین، بوستان ملی 
باراجین، تهیه پیوست فرهنگی برای پروژه ها در شهر 
به عنوان یک موجود زنده، توجه به حقوق شهروندی 

و توزیع عادلانه امکانات از جمله این موارد بوده است.
به نظر می رسد شورای شهر فعلی در حال حرکت در 
این راستا هستند و در توزیع عادلانه امکانات قدم های 
خوبی برداشته شده که گرچه نقطه مطلوب نیست، اما 

همین اقدامات هم خوب بوده است.
هرچند شاید در جنوب شهر، منطقه هادی آباد، مناطق 
منفصل ش��هری و امثال آن با حداقل ها فاصله داشته 
باشند؛ اما قسمت خوب این است که حرکت به سمت 
توزیع عادلانه خدمات آغاز ش��ده که نمونه آن احداث 
فرهنگسراها و کتابخانه ها با محوریت مناطق محروم 

است.
توجه به هنرمندان و ورزشکاران بیشتر شده و این افراد 

جزو قشرهایی هستند که می توانند الگوسازی کنند.
همچنین مقدمات اجرای پروژه های کلان و اساس��ی 
آغاز ش��ده و امید است اجرا شود؛ ضمن اینکه بوستان 
فدک که در جدول بودجه نیامده بود، در صحبتی که با 
معاون راهبردی رئیس جمهور داشتم، از آقای نوبخت 
دستور گرفتم. روندی که شهرداری و شورای اسلامی 
شهر قزوین در پیش گرفته اند، روند خوبی است و تداوم 
آن در توزیع عادلانه امکانات، اجرای پروژه های اساسی 
در استان، می تواند در رشد شهر مؤثر باشد. برای حفظ 
باغستان س��نتی قزوین به عنوان یک سرمایه عظیم 
اجتماعی، اقتصادی، گردشگری و محیط زیستی باید 

به طور جد در دستور کار باشد.
با توج�ه به بده�ی كلانی كه دوره پیش�ین   

مدیریت ش�هری داشته است، به نظر شما برای 
اجرای پروژه ها چه باید كرد؟

شهرداری ها بیشتر بدهکار هستند و در سراسر کشور 
هم این موضوع صادق اس��ت؛ اما در شرایطی هستیم 
که باید به هزینه کرد جزء به ج��زء درآمدها نظارت و 
در آن قناعت کنیم و ش��هرداری ها هم از این موضوع 

مستثنی نیستند.
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قزوین ش��هری در 150 کیلومتری غرب پایتخت و 
مرکز اس��تانی به همین نام است. برای اغلب کسانی 
که در مسیر تهران به گیلان و آذربایجان یا به عکس 
سفر می کنند، قزوین صرفا محل عبور است. حالا که 
شهر دارای جاده کمربندی شده و همان حوالی یکی 
دو مجتمع  بین راهی ساخته اند، حتی لازم نیست که 
برای بنزین زدن یا غذا خوردن به داخل ش��هر رفت. 
می توان مثل بیش تر مردم بی تفاوت از کنار تابلوهایی 
که رسیدن به »پایتخت خوشنویسی ایران« و »مهد 
تمدن بش��ری« و »شهر ش��هیدان رجایی و بابایی و 
ابوترابی« را خوش��امد می گوین��د، عبور کرد و حتی 
نگاهی هم به آن ها نیانداخ��ت. واقعا قزوین ما را به 
ی��اد چه می اندازد؟ به یاد معب��د منقوش زاغه که با 
حدود 9هزار س��ال قدمت، دیرینگی جوامع بشری 
در این نقطه از فلات ایران را گواهی می دهد؟ به یاد 
ش��هری که پیش از اصفهان، پایتخت صفویان بود؟ 
به یاد دانش��مندانی چون زکریای قزوینی و حمدالله 

مستوفی و علامه علی اکبرخان دهخدا؟ 
به یاد مکتب هنری ریشه داری که امثال رضا عباسی 
و میرعم��اد حس��نی را در خود پ��رورش داد، یا  به 
یاد آثار س��ترگ معماری مثل سرای سعدالسلطنه و 

مسجد جامع و چهلستون و حسینیه امینی ها؟
نه! 

قزوین خیل��ی از ما را به ی��اد لطیفه هایی می اندازد 
ک��ه در هج��و ه��م  میهنانم��ان از ترک، ل��ر، کرد، 
گیلک و عرب س��اخته ایم و حاصل��ی جز رنجش و 
افت��راق از آن ها ندیده ایم؛ یا مثلا س��نگ پاهایی که 
از فرط س��ختی ضرب المثل ش��ده اند و حداکثر یاد 
شیرینی های خانگی قزوین که طعم و عطرشان، دل 

آدم را می برََد.
قزوینی ها نیز این ه��ا را می دانند و طبعا از این نگاه 
سطحی دلخورند. دوست دارند شهرشان آن گونه که 
استحقاقش را دارد و آن گونه که تاریخ دور و دارازش 

گواهی می دهد، به صفات والاتری شناخته شود.
دست نوازش بر سایه سار شهر   

کس��انی که در س��ال های دورتر قزوین را دیده اند و 
اخیرا نیز به آن جا سفر کرده اند، حتما فهمیده اند که 

زیر پوست شهر خبرهایی است.
 ش��هرداری دس��تی به سر و صورت ش��هر کشیده 
و خیابان 500 س��اله س��په )امام خمینی)ره(( را که 
نخس��تین خیاب��ان ای��ران لقب گرفته، س��نگفرش 
کرده اس��ت؛ س��ردر عالی قاپو و بس��یاری دیگر از 
آثار تاریخی مرمت ش��ده اند؛ حمام قاجار تبدیل به 
موزه مردم شناس��ی شده و س��رای سعدالسلطنه که 
بزرگ ترین کاروانس��رای درون ش��هری ایران است، 
برای تبدیل به یک مجموعه توریس��تی بزرگ آماده 
شده اس��ت. اما تمام این اقدامات برای شهری چون 
قزوی��ن که یک روز از تقویم رس��می به نامش ثبت 
شده، کم است و با تمام پتانسیل هایی که نهام برده 
ش��د برای تبدیل قزوین به یک مقصد گردش��گری، 
وافی و کافی نیس��ت. این که می گویم کافی نیست 
به این خاطر اس��ت که این شهر حتی مقصد خاصی 
ب��رای گردش و تفریح برای خ��ود قزوینی ها ندارد، 
ش��اید به همین خاطر اس��ت که بعض��ی اوقات می 

گویند قزوین شهر مردگان است. 
باز، می شود روزهای قزوین را با دیدن موزه ها و آب 
انبارهایش یا رفتن به سینما، کتابخانه سپری کرد اما 
به نظر من تمام لذت گردش در ش��ب است. این که 

ش��ب های قزوین را چگونه سفر کنیم سوالی است 
که به نظر می رسد مدیریت شهری باید قبل از من 

شهروند، به آن فکر می کرد! 

خداحافظی با  دورهمی های شبانه   
دیربازی پارک های قزوین پر از هیجان و هیاهو بود، 
مثلا پ��ارک ملت پاتوق آن دس��ته از قزوینی هایی 
بود که ش��ام هایشان بیرون از خانه خورده می شد. 
زیر هر درخ��ت توت این پارک قدیمی زیلویی پهن 
ب��ود و چند خانواده آمده بودند ت��ا بگذارنند اوقاتی 
خوش، کمی آن طرف تر هم ش��هر بازی پارک ملت 
از کودک، جوان و میانس��ال دل می برد و س��یلی از 
جمعیت را مش��غول خود کرده ب��ود. پدر بزرگ ها 
هم اول پارک درس��ت رو به روی مجسمه های شیر 
معروف که اکثرا چند بچه به صف بودند تا س��وار بر 
آن ها شوند، دور هم جمع بودند و شطرنج بازی می 
کردند. شب های پارک ملت با آنکه امکانات خاصی 
نداش��ت اما صفای خودش را داش��ت، انگار تمام آن 
صفا و صمیمیت با جمع شدن شهر بازی پارک ملت 
تمام شد. این روزها پارک ملت منتصب به مسافران 

است. 
یکی دیگر از پاتوق های قزوینی ها، با تمام خوبی ها 
و بدی هایش پارک دهخدا بود که این روزها به بهای 

توسعه و ساخت پل  به یغما رفته است.

بام قزوین   
بوس��تان ملی باراجین هم به عن��وان یک پاتوق، در 
میان دل قزوینی ها، ج��ا باز کرده، دهکده طبیعت 
و دالفک برای چند س��اعتی وقت پر کن است اما به 

فریبا قاسمی

شب های مینودر
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نظر می رسد این بوستان ملی هم با تمام امکاناتش 
خواس��ته قزوینی ها را بر طرف نکرده است. قزوین 
نیاز به فضاهایی باز همچون دربند و درکه و توچال 

دارد.
چند س��ال پیش که بام تهران دیده شد، قزوینی ها 
به صورت خودجوش به بلندترین نقطه بوستان ملی 
باراجین که چش��م انداز کل ش��هر را نش��انه گرفته 
بود، پناه آوردند و بی آنکه ش��هرداری یا هر سازمان 
دیگری، بگوید این قسمت بام قزوین است. این اسم 

دهن به دهن چرخید و قزوین بام دار شد.
عصر ها که می شود تا نیمه های شب ماشین های 
زیادی رو به ویو ش��هر پارک می کنند و س��اعت ها 
خیره به ش��هر و چ��راغ هایش می ش��وند؛ اما انگار 
بو هایی از این قسمت از باراجین به مشام می رسد، 
انگار کلنگ توسعه حرکت جدیدی دارد. چند وقتی 
اس��ت که حصاری دور این قس��مت کش��یده شده 
اس��ت و معلوم نیست سرانجام این بام من درآوردی 
قزوینی ه��ا قرار اس��ت چه ش��ود. آیا بوس��تان ملی 
باراجی��ن هم چون نامش ب��رای قزوینی ها دهن پر 
کن اس��ت یا قزوینی ها به ناچ��ار و از روی اجبار یا 

نبود پاتوق به این بوستان روی می آورند؟

باراجین؛ پاتوق دوست داران قلیان   
از بوس��تان ملی باراجین یا هم��ان فدک که خارج 
ش��ویم، کم��ی جلوت��ر از ای��ن بوس��تان، امامزاده 
اس��ماعیل)ع( ق��رار دارد؛ امام��زاده ای از ن��وادگان 
حضرت ابوالفضل)ع( که از دیرباز حوالی اش ش��لوغ 
بوده اس��ت. گاهی اوق��ات در این منطقه جای پارک 
پیدا نمی شود و رسما این منطقه به پاتوق برخی از 
جوانان تبدیل شده است. در این جا هرکه را که می 
بینی چیزی به دس��ت دارد، عده ای بلال، پشمک، 
باقالی به دست دارند و عده ای دیگر در صف خرید 
آش یا پیراشکی هستند. اما آنچه که بیش از همه در 
این منطقه به چشم می آید اکیپ های چند نفره ای 
است که قلیان به دست ایستاده اند و کام می گیرند. 
برخی هم به اینجا آمده اند تا ماشین های قدیمی و 
کلاس��یک خود را به نمایش بگذارند، خلاصه بساط 
مغازه داران امامزاده اسماعیل )ع( حسابی داغ است. 

پهن شدن  دوباره بساط قلیان   
 از هرچه بگذریم س��خن س��فره خانه های قزوینی 
خوش تر است، یکی دو سال گذشته به دستور اداره 
اماکن، به علت ع��دم اجازه توزیع قلیان، پملپ و یا 
بسته بود، خیلی از این سفره خانه ها پاتوق جوانان و 
دانشجویانی بود که رفتن به این فضاها را جزو تفریح 
لاینفک زندگی قرار داده بودند، چند ماهی است که 

اداره اماکن کوتاه آمده و در سفره خانه ها مجدد به 
روی جوانان باز ش��ده است. موسیقی زنده، نشستن 
در محیط بیرونی و در دل طبیعت در کنار س��ینی 
چای و قلیان سبب شده تا این اماکن به پاتوق های 

محبوب جوان تر ها تبدیل شود. 
 
جای خالی پاتوق های هنری   

پات��وق های دیگری هم در ش��هر وجود دارد، پاتوق 
هایی که فرهنگ و ادب و عرفانه را در هم در آمیخته 
اند و صفت پاتوق های فرهنگی را با خود یدک می 
کشند، به عنوان مثال سرای سعدالسلطنه که از بدو 
تاسیس، به نیت پاتوق بودن بنا شد، زمانی کاروانسرا 
بود و حالا به بازارچه ای س��نتی تبدیل ش��ده است 
و جان می دهد برای  ش��ب گذرانی های  دو نفره، 
اغلب کسانی که سعدالسلطنه رابه عنوان پاتوق برای 
خود انتخاب کرده اند، اهل فرهنگ و ش��عر هستند. 
این ها را می توان از ظاهر های کلاسیکشان با لباس 
های س��نتی امروزی یا موهای فرفری و عینک گرد 

روی صورتشان فهمید.
کاف��ه های سعدالس��لطنه مصداق ب��ارز یک پاتوق 

هنری است. 

غریب كش؛ قدیمی ترین ها   
می��دان غریب کش نیز، از دیرب��از پاتوق قزوینی ها 
بوده است، برای همین است که می گویند قزوینی 
ه��ا در میدان س��فره په��ن می کنند. ای��ن میدان 
بزرگ که ماهیت پلازای شهری دارد، در سال های 
گذش��ته محل فیلم برداری ع��روس و داماد ها بوده 
اس��ت هرچند ک��ه باغ ها و آتلیه ه��ا جایگزین این 
رسم شده اند اما هنوز بعد از هر عروسی قزوینی ها 
به دنبال ماش��ین عروس، چند باری دور میدان می 
زنند و س��پس عروس و داماد را روانه خانه هایشان 

می کنند. 
امروز که سازمان زیباسازی شهرداری قزوین، المانی 
ساخته و مجسمه کاروان شتر را در وسط این میدان 
نصب کرده اس��ت، ب��از هم  غریب ک��ش یا میدان 
مینودر، محل عکاسی شهروندان و گردشگران است 
و ش��ب های تابس��تان میزبان خانواده های قزوینی 

اس��ت. شاید نیاز مردم به شادی سبب شده تا مردم 
در میدان��ی که مخص��وص دور دوره��ای عروس و 
دامادها بعد از عروسی است، جمع شوند تا با شادی 

مردم کمی روحیه بگیرند.

كافه بستنی ولیعصر   
کاف��ه های دیگر ش��هر هم هر یک ب��ه نوعی پاتوق 
برخ��ی از ش��هروندان اس��ت. کاف��ه بس��تنی های 
خیابان ولیعص��ر)ص( هم از دیگ��ر پاتوق های این 
دیار مینودری اس��ت که مخاطب��ان زیادی به خود 
اختص��اص داده اس��ت، با وجود ای��ن کافه ها حتی 

بساط بستنی در زمستان ها هم پهن است.
تمام این پاتوق ها را که روی هم جمع کنیم شاید آن 
چیزی نباشد که برای شهر قزوین انتظار داشت. با توجه 
به اینکه قزوین شهری با پتانسیل های فراوان است با 
این حال تمامی آن ها سر نبود حساب می آید چراکه 
پش��ت هیچ یک از این مکان هایی که از آن به عنوان 
پاتوق نام برده شد، نه فکری بوده و نه برنامه ریزی شده 
اس��ت. به همین خاطر شاید تمام این پاتوق هایی من 
دراوردی مردم، ارضا کننده نیاز های مردم نباش��د. در 
کنار سایر نیاز های شهر، ایجاد فضاهایی جدید و مفرح 
برای شهروندان نیاز است قزوین نه سالن تئاتر مناسب 
برای دوس��ت داران هنر دارد و نه در این شهر سالنی 

برای کنسرت و موسیقی مهیا است. 
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قزوین قدیم
هرچن�د بین رنگ و لع�اب مدرنیته و صنعت، بر رخ برخی مش�اغل 
قدیمی، گرد فراموشی ریخته شده، اما مردمانی در این شهر همچنان 

به پای پیشه دیرینه خود ایستاده اند و آن را رها نمی كنند.
آنان كه پس از س�ال ها ش�اگردی كردن و سخت كوشی، حرفه ای را 
فراگرفته اند و با پشتکار آن را توسعه داده اند و تثبیت كرده اند و طی 
سالیان متمادیِ اشتغال، رونق بازارشان به واكردن گره از كار مردم و 
راه انداختن امور زندگی آنان بوده است؛ چه خوش ثبت اند در حافظه 

تاریخی شهر و قلب های مردمش.
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ویـژه نامه 
نــــوروز 
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نام خانوادگی آن ها را از روی اسم جدشان، »قلمان« 
گذاش��ته اند، اما همه آن ها را به نخ تاب می شناسند. 
خودش می گوید چون شغلش��ان نخ تابی بوده، مردم 

هم آن ها را به همین نام صدا می کنند. 
آب میوه فروش��ی »نخ تاب« در خیابان س��لامگاه را 
کمتر قزوینی است که نشناسد. مشتریان می گویند 
قیمت های��ش منصفانه اس��ت و ن��خ تاب ها مومن و 
تمیز هستند، در کارشان هم کم نمی گذارند. مهدی 
قلمان یکی از پس��ران خانواده قلمان اس��ت که کار 
آب میوه فروش��ی را به دس��ت گرفته و جا پای پدر 
گذاش��ته اس��ت. او داس��تان باز کردن این آب میوه 
فروش��ی توس��ط پدرش را اینطور روای��ت می کند: 
»ش��نیده ام جن��گ جهانی که تمام ش��د و روس ها 
رفتند، هر کسی جلوی هر مغازه ای را جارو می کرد، 
مغازه مال او می شد، سرقفلی هم 1ریال بود که بعدا 
ش��د 1 تومان. این مغازه و مغازه کناری و سه مغازه 
دیگر در گاراژ صداقت و انبار دو گنبد که از این گاراژ 
ت��ا گاراژ آن طرفی راه داش��ت، همه ن��خ تابی پدرم 

حسن قلمان بود.« 
او تعری��ف می کن��د که ابت��دا نخ تابی دس��تی بود: 
»کارگاه های چوبی داشتیم، شاید 40-50 کارگر در 
کارگاه ها می نشس��تند و نخ ها را می تابیدند. کم کم 
صنعتی شد، پدرم دستگاه های نخ تابی برقی خرید؛ 
40 دوک. م��ن آن موقع 15-16 س��اله بودم. اما باز 
هم زورمان به صنعت نرس��ید. حاج آقای میرزایی و 
ح��اج آقای فتاحی در بازار ن��خ را می خریدند و خام 
به ما می دادند و ما به صورت دس��تی کار می کردیم. 
در اوج رون��ق کار، با دلار 7 تومان پدرم روزی 100 
دلار حقوق کارگر می داد؛ اما کم کم دیگر برای ما نخ 

نیاورند. همه چیز صنعتی شده بود.
 پدرم دس��ت تنه��ا بود و نخ تابی که تعطیل ش��د، 
هم��ه مغازه ه��ا را کم کم فروخت و ت��ا الان که تنها 
همین مغازه مانده اس��ت. چند س��ال بعد که کار نخ 

تابی تعطیل شد، وقتی من در جبهه بودم، پدرم کم 
کم اینجا را تبدیل به آب میوه گیری کرد.«

مهدی قلمان می گوید در ابتدای کار، پدرش از کنار 
سینما ایران میوه های معدودی می خرید و به صورت 
دستی، آب میوه درست می کرد، او و برادرش هم از 

جبهه که می آمدند کمک حال پدر بودند.
آن ها علاوه بر شغل نخ تابی و بعدها آب میوه فروشی، 
مثل بسیاری از قزوینی ها، باغدار هم بودند:»دو تا باغ 
داش��تیم که میوه های خوبی داشت؛ سیب و گلابی. 
آن موقع ها نمی شد میوه ها را صادر کرد، می چیدیم 
و می آوردی��م اینجا می فروختیم. ت��ا اینکه حاج آقا 
رفت از حاج آقای سامانی فر کنار سینما ایران و زیر 
گراند هتل 2-3 تا دس��تگاه آب میوه گیری خرید و 
آورد که دانه ای 700 تومان بودند. بعد مش��غول کار 
ش��دیم. آن موقع این قدر تشریفات بهداشتی نبود. 
فقط مغازه را سفید کردیم و کم کم بهداشتی تر شد. 
یخچال آوردیم. 2 متر کاش��ی کردیم. بعدا بهداشت 
بیشتر پیش��رفت کرد و مجبور شدیم با زمان پیش 

برویم.«
او می افزاید:  »در قزوین اولین آب میوه گیری با این 
س��بک ما بودیم. من حتی در تهران هم ندیده بودم. 
به اهواز هم که رفته بودم و س��راغ آب میوه فروشی 
را گرفته بودم، بستنی فروشی را نشانم دادند که آب 
هوی��ج می داد. ما اولی��ن آب میوه گیری با این همه 
تن��وع بودیم، قزوی��ن هم آب میوه گیری نداش��ت. 
بستنی فروش ها یک آب میوه گیری کوچک داشتند 
که تابستان ها هویج بس��تنی درست کنند و غیر از 

آن نبود.«
مهدی قلمان، از میانه های جنگ و سختی های تهیه 
موز می گوید: »س��ال 63-64 موز قاچاق بود، من به 
میوه فروش��ی های بالای شهر تهران زنگ می زدم و 
س��فارش موز می دادم و خودم هم آن ها را از تهران 
می آوردم ک��ه کیلویی 2000 تومان ب��ود و 1000 

تومان هم کرایه تاکسی تلفنی می دادم.«
او می گوید که اگر س��ر پاس��گاه موز را می گرفتند، 
جلب می کردن��د، اما به هر قیمتی بود نگذاش��تیم 
کیفیت کار خراب ش��ود؛ چون می ش��د در شیر موز 
از پودر موز استفاده کرد و هیچکس هم نمی فهمید.

به گفته ی قلمان، با پایان جنگ، وضعیت برای آن ها 
بهتر ش��د: »بعد از جنگ سیب صادر می کردند و به 
جای آن موز وارد می کردند، اوضاع ما هم بهتر شد، 
هویج های قمی بهتر و فراوان تر بود، الان هویج های 
فرنگی زیاد ش��ده. قدیم هویج س��فید بود که شاید 
روزی 300-400 کیل��و هویج من خودم برای مغازه 

می شستم.«
او می گوید که حالا مشتری هایشان کمتر از گذشته 
شده اس��ت:  »دکان م��ا اولی��ن بود؛ البت��ه الان هم 
مش��تری همان موقع را داریم. اتفاقا همین پریشب 
یکی از مش��تریانم می گفت من از خیابان دانش��گاه 
می آی��م اینجا. الان هم میوه ه��ای حارّه ای مثل انبه 
یا فوجی و... آمده و تنوع بیش��تر ش��ده. یک روز در 
میان، من و برادرم می آییم سر کار. خواهرزاده ام هم 
هر روز اینجاست. جوانند و توان بیشتری دارند. من 
جوانی ام را گذاشتم برای جبهه اگر خدا قبول کند.«

او که در جنگ 40درصد از ش��نوایی اش را از دست 
داده، از ایم��ان پدرش می گوی��د: »پدرم ایمان قوی 
داشت، هیچ وقت نماز شبش قطع نشده و در کسب 
و کار هیچ وقت کم نگذاش��ته است، در زمان جنگ 
خیلی ها پیشنهاد دادند، پودر موز و گلوکز استفاده 
کنیم. ش��کر آن موقع کیلویی 200 تومان شده بود. 
الان اگر بپرس��ید خیلی گران بود. اما پدرم از همین 
شکر و موز مصرف کرد؛ ولی کالای مشابه و اسانس 
و طعم دهنده اس��تفاده نک��رد.« قلمان می گوید که 
از صدقه س��ری پدر اس��ت که آن ها هم در کارشان 

درست رفتار می کنند.
در انتهای گفت وگو با قلمان، او از پدرش می گوید، 
اینکه با س��لیقه اس��ت و سال ها آش��پز مراسم های 
خودمانی بوده، اما امروز دیگر توانش را ندارد: »پدرم 
خودش که حس��اب می کند 104 س��ال سن دارد، 
زمان رضاش��اه که شناسنامه می دادند، پدرم سرباز 
بوده، خیل��ی دقیق نمی داند. او قب��لا خیلی فعالتر 
بود، مربا و معجون و خوراکی های خوشمزه درست 
می کرد. پدرم س��لیقه آش��پزی ه��م دارد. قدیم ها 
عروس��ی ها را در خانه می گرفتن��د و پدرم می رفت 
برای آش��پزی و من گاهی برای کمک می رفتم، اما 

الان سنش زیاد شده دیگر زیاد کار نمی کند.«

آب میوه فروشی با طعم صداقت
داشتن موز جرم بود

»ش�نیده ام جنگ جهانی كه تمام ش�د و روس ها رفتند، هر كسی جلوی هر   
مغازه ای را جارو می كرد، مغازه مال او می ش�د، سرقفلی هم 1 ریال بود كه بعدا 
شد 1 تومان. این مغازه و مغازه كناری و سه مغازه دیگر در گاراژ صداقت و انبار 
دو گنبد كه از این گاراژ تا گاراژ آن طرفی راه داشت، همه نخ تابی پدرم حسن 

قلمان بود.« 
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به کتاب عش��ق می ورزیدم، برای همین 60 س��ال 
پیش، مغازه ای را در کنار میدان قدیمی  شهر خریدم 
تا کار و عش��قم را یکی کنم؛ البته آن روزها، س��بزه 
می��دان مثل ح��الا نبود که فقط دس��ت فروش ها و 
پیرمردها باش��ند، برو و بیایی داش��ت برای خودش. 
یک میدان سرسبز و زیبا بود که دورش نرده داشت. 
ارامن��ه زیادی در این حوالی منزل داش��تند. بعد از 
ظهره��ا خانواده ه��ا در آن قدم می زدن��د و در میانه 
میدان هم می��ز و صندلی هایی چیده ش��ده بود که 
مردم روی آن ها بنشینند و بستنی بخورند. خلاصه 
صفایی داشت و فضای خیلی خوبی بود. این تصویر 
از س��بزه میدان را کاظم اقمشه، کتابفروش معروف 

قزوین به ما می دهد.
 او که حالا عمر کتابفروشی اش به 60 سال رسیده، 
از روزهایی می گوید که اولین کتابفروش��ی قزوین را 
در کنار میدان بزرگ شهر راه انداخته بود و حالا هم 
حاضر است همه چیز خود را تغییر دهد، اما دست از 
کارش نکشد: »مقابل میدان زیبای شهر، کتابفروشی 
ب��از کردم و مش��غول به کار ش��دم. هرچند خانواده 

گاه��ی می گویند که ش��غلم را عوض کن��م؛ اما من 
می گویم همه چیزم را عوض می کنم به جز شغلم.«

ش��روع کارش را اینطور ب��رای ما روای��ت می کند: 
»پدرم قناد ب��ود؛ حاج رضا اقمش��ه. مدت کوتاهی 
پیش پدرم کار کردم. اما چون خیلی به کتاب علاقه 
داشتم، تصمیم گرفتم کتابفروشی باز کنم. پدرم هم 
مخالفتی نکرد. گفت هر کاری دوس��ت داری انجام 
ب��ده. حتی حمایتم کرد و کمک کرد تا این مغازه را 

به قیمت 10 هزار تومان بخرم.«
با ای��ن که آن روزها همه ش��غل پدرش��ان را ادامه 
می دادند؛ اما در خانواده اقمش��ه این رس��م، مرسوم 
نبوده اس��ت: »یکی از برادرهایم استاد دانشگاه بود، 
یکی دیگر مهندس ش��رکت نفت، یکی هم مثل من 
مدتی در خیابان خیام کتاب فروش��ی داشت. و تنها 
کسی که شغل پدرم را ادامه داد، خواهرزاده ام بود«.

کاظم اقمش��ه، اولین کتابفروش شهر بوده است. او 
می گوید قبل از او، کتابفروشی که فقط کتاب بفروشد 
در قزوین نبود، تنها دو مغازه دوچرخه فروشی بودند 
که در کنار دوچرخ��ه و لوازم دوچرخه، چند کتابی 

هم می فروختند: »من اما اولین کتاب فروش ش��هر 
شدم. هیچ وقت هم چیزی جز کتاب نفروختم. یک 
دوره کوت��اه اما چند قلمی  لوازم تحریر اضافه کردم، 

ولی بعد از مدتی آن را هم دیگر نیاوردم.«
او با اش��اره ب��ه اینک��ه الان در ح��دود 110 کتاب 
فروش��ی در س��طح ش��هر مش��غول به کار هستند، 
برای��م از دوره ای می گوید که قزوین تنها 11 کتاب 
فروش��ی داش��ت. توضیح می دهد: »آن سال ها تازه 
کتاب های درس��ی هماهنگ در کل کش��ور تنظیم 
ش��ده بود و مدارس از ش��کل مکتب خانه ای درآمده 
بودند. ما 11 نفر کتاب فروش، با هم س��وار ماشین 
می ش��دیم، به ته��ران می رفتیم. آن روزها ش��رکت 
کتاب های درس��ی، انتشارات امیرکبیر بود. در روزی 
که تعیین می کردند می رفتیم و کتاب های درسی را 
سفارش می دادیم.«  برایم درباره این نشر می گوید: 
»انتشارات امیرکبیر آدم های بزرگی داشت. خیلی به 
ایران، به سواد عمومی جامعه و گسترش کتابخوانی، 
خدمت کردند. ش��عبه های کتاب فروشی زیادی هم 

در تهران داشتند.«

اولین كتاب فروش قزوین از روزهای دور می گوید

از سبزه میدان پررونق
تا معاون رئیس جمهور افغانستان
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كاهش میزان كتابخوانی  
می پرسم همه ش��کایت می کنند که در قدیم مردم 
بیش��تر اه��ل مطالعه بودند. به نظر او که 60 س��ال 
کتابفروش��ی داش��ته، این حرف درس��ت است؟ بی 
درن��گ می گوید: »یک دلیل اینک��ه می گویند الان 
م��ردم کمتر کتاب می خوانند این اس��ت که قدرت 
خرید مردم کم شده. قبلا قیمت کتاب خیلی پایین 
بود. 5 ش��اهی ی��ا نهایت 1 تومان ک��ه همان را هم 
می آمدند بخرند می گفتن��د نداریم. می گفتم کتاب 
را ببر و هر وقت داش��تی بقیه اش را بیاور.« توضیح 
می دهد:»اتفاقا یکی از مس��ئولان اداره ارشاد در هر 
س��خنرانی که می خواس��ت خاط��ره ای تعریف کند 
این موضوع را می گفت که از آقای اقمش��ه کتاب 1 
تومانی می خواستم بخرم، ولی 5 زار بیشتر نداشتم. 
اقمشه هم کتاب را به من می داد و می گفت برو و هر 
وقت داشتی بقیه اش را بیاور، اما الان قیمت کتاب ها 
زیاد شده است، حتی کتاب های خوب و ارزشمند تا 

80 هزار تومان هم قیمتشان می رسد.«
او ادامه می ده��د: »از طرفی چاپ کتاب هم خیلی 
راحت تر و سریع تر شده است، از یک کتاب معمولی 
شاید تعداد چند هزار جلد هم چاپ می شود، قدیم 
اینطور نبود. نس��خه ها محدود بود و تیراژها پایین و 
خوب همه نس��خه ها هم فروش می رفت. هرچند از 
طرفی چاپ کتاب برای نویسنده هم پر خرج است؛ 
در حال��ی که فروش زیادی هم ن��دارد. دولت اگر از 
نویسنده حمایت کند خیلی خوب می شود. مثلا در 
دوره شهردار قبل، ایشان تعدادی از کتاب های بلدیه 
را برای هدیه کردن به میهمانانش��ان خریدند و این 

حمایت خوبی از نویسنده این کتاب بود«.
ب��ه گفته ی اقمش��ه »آن موقع ها حت��ی نمایندگی 
روزنام��ه اطلاع��ات هم کت��اب کرایه م��ی داد و اگر 

نمی توانس��تیم کتاب بخریم، ب��ا 5 زار برای یک ماه 
کتاب اجاره می کردیم.«

اقمش��ه از این روزهای کتاب فروش��ی می گوید:»از 
دلخوش��ی های من در این ش��غل همین اس��ت که 
ب��زرگان اهل علم و کتاب؛ نویس��ندگان قزوینی که 
برای��م مثل پدر هس��تند، به من س��ر می زنند و مرا 
تش��ویق می کنند تا ش��غلم را عوض نکنم. من هم 
همیشه س��عی کردم از نویسندگان قزوینی حمایت 
کنم. کتاب هایش��ان را پش��ت ویترین می گذاشتم 
و همیش��ه س��عی می کردم ک��ه حتم��ا در مغازه از 
کتاب هایشان داشته باش��م. نورمحمدی، استاد من 
است و من مش��وق او. صمدیان، حاج سید جوادی، 

حتی آقای دبیر س��یاقی که معلم مدرسه خودم هم 
بود، دکتر قاس��م انصاری نویسندگان خوبی هستند 
که ب��ه این مغ��ازه زیاد س��ر می زدن��د و هنوز هم 
بیش��تر آن ها می آیند. همچنی��ن از عبدالله عبدالله، 
مع��اون فعلی رئیس جمهور افغانس��تان یاد می کند 
که دوره ای در دانش��گاه بین المللی امام خمینی)ره( 
قزوین تدری��س می کرد و کتاب��ی در مورد مثنوی 
نوش��ته بود و او هم زیاد به کتاب فروشی اقمشه سر 

می زده است.«
کاظم اقمشه که در دوران ریاست پهلوان روغنگیر، 
در هیئت کش��تی، دبیر این هیئت در استان قزوین 
بوده اس��ت، در کتاب مفاخر کش��تی استان قزوین 
تصوی��ری از حکم خود و پهلوان روغنگیر را نش��انم 
می ده��د و از فعالیت های��ش در هیئت کش��تی آن 
روزها می گوید. هرچند با این همه باز هم بزرگترین 
افتخارش کتابفروش بودن اس��ت. می گوید: در خانه 
ام هم یک کتابخانه بزرگ و کامل دارم که از قدیم، 

بهترین کتاب ها را در آن برای خود نگه می دارم.
او از اینکه فرزندانش هم کتابخوان شده اند خوشحال 
است و این را می شود از روی تغییر چهره اش، وقتی 
که صحب��ت از علاقه خان��واده اش به کتاب ش��د، 
فهمید: » 4 فرزندم همه تحصیلکرده و دارای مدارج 
علمی هس��تند. یک��ی از آن ها عضو تی��م طراح برج 
میلاد بوده و اسمش در تندیسی در این برج نوشته 
شده است. از اینکه همیشه س��ر خود و خانواده ام با 

کتاب گرم بوده راضی هستم«
او که دو فرزندش در خارج از ایران زندگی می کنند، 
می گوید: وقتی آن ها را می بینم که همیش��ه کتاب 
می خوانند، آرزو می کنم ک��ه مردم ایران و خصوصا 
مردم ش��هرم بیش��تر با کتاب خو بگیرند و از کتاب 

جدا نشوند.

»از دلخوش�ی های من در   
این ش�غل همین اس�ت كه 
ب�زرگان اهل عل�م و كتاب؛ 
نویس�ندگان قزوین�ی ك�ه 
برایم مثل پدر هس�تند، به 
من سر می زنند و مرا تشویق 
می كنند تا ش�غلم را عوض 
نکنم. من هم همیشه سعی 
كردم از نویسندگان قزوینی 
حمایت كنم. كتاب هایش�ان 
را پشت ویترین می گذاشتم 
و همیش�ه س�عی می كردم 
از  مغ�ازه  در  حتم�ا  ك�ه 

كتاب هایشان داشته باشم
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نزدیک به یک قرن اس��ت که آتش در کوره اش زبانه 
می کش��د. پدرش از همین کوره ن��ان خورده، چهار 
عمویش هم نان عرق ریختن از کوبیدن پتک بر آهن 

را خوردند، او هم همین راه را رفته است.  
س��ید مهدی حداد، از مع��دود آهنگران قزوینی که 
همچنان پتک در دست دارد و فولاد را همچون موم 
با دستانش نرم می کند، از آبا و اجداد اش می گوید 
که همگی موهای شان را در همین کار سفید کردند، 
ام��ا او نمی خواهد فرزندانش این راه را ادامه دهند و 
این را هم با اطمینان می گوید: »نمی گذارم فرزندانم 

پای این کوره بیایند؛ خودم سوختم بس است.«
قبل از او، خیلی ها همین کار را کرده اند؛ اگر اینطور 
نبود، باید راسته آهنگرها پر می بود از صدای پتک و 
زبانه آتش؛ اما حالا فضای این راس��ته بازار را صدای 
بلبل و طوطی پر کرده؛ پرنده فروشانی که احتمالا به 
حرف پدران خود گوش کرده، پتک به کنار گذاشته 

و راهی دگر پیش گرفته اند. گوشه و کنار این راسته 
چن��د مغازه  تاناکورا فروش��ی هم بس��اط کرده اند و 
لباس دسته دوم می فروش��ند. نمی توانم تصور کنم 
روزگاری همه این راس��ته از صدای چکش هایی پر 
بوده که به سندان کوبیده می شد؛ منظم و پشت سر 
هم. اما حالا خبری از آن صداها نیس��ت، دیدن 10 
خروس در قفس کوچکی که حتی نتوانند بال بزنند، 
تا خوب فربه شوند برای سلاخی؛ درناک است. سریع 
می گذرم، اما در بین دیوارهای یکی از مغازه ها که به 
خاطر زغال سنگی که مدام در کوره می سوزد سرتا پا 
سیاه و تاریک است، با روشنی صورت اوستای آهنگر 

متوقف می شوم.
اوستا س��ید می گوید: »الان در کل این راسته فقط 
سه مغازه آهنگری است که هنوز کوره روشنی دارند. 
قبلا تمام این راس��ته فقط آهنگرها بودند.« خودش 
40 سال اس��ت در این مغازه بر آهن سخت چکش 

می زند و هنرمندانه ش��کلش می دهد؛ اما می گوید: 
»هنر آن کس��ی که در آرامش و با موسیقی ملایم و 
روی میز کاری با ظرافت قلم می زند شاید ماندگارتر 

است.« 
س��ختی کار یک طرف و درآمد کم هم طرف دیگر. 
سید مهدی دستش را نشان می دهد که هفته پیش 
زمین خورده و درد می کند؛ انگار دیگر قدرت ندارد. 
اما آهن را از دس��ت مشتری می گیرد در زغال سنگ 
های کوره می گذارد؛ خوب که داغ شد، روی سندان 
وسط مغازه می گذارد و با محکمترین ضربات، چکش 
را ب��ر آن می کوبد. هر بار دس��تش ب��الا می رود و با 
چک��ش پائین می آید، آنقدر ضربه محکم اس��ت که 
از ش��دت و هیبت ضربه و صدا ت��ن را می لرزاند. او 
می گوید: »اگ��ر بخواهی آهنگری کن��ی باید چهار 
س��تون بدنت سلامت باش��د. آهنگری در جوانی تو 
را می خواهد؛ اما پیر که شدی کنارت می گذارد. اگر 

حسرت برای همقطاران
اوستا سید از 40 سال كوفتن بر آهن می گوید
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هم می بینی من هنوز کار می کنم چون دیگر کسی 
نیست که از این کارها بکند.«

اوستا سید مهدی که خودش با کهولت سن پدرش، 
باتری س��ازی را رها کرده و به آهنگری آمده تا چراغ 
ک��وره آب��ا و اجدادیش خام��وش نماند، م��ی گوید:  
»قدیم ها همه چیز فرق داشت و همه به فکر هم بودند، 
بچه ها احساس مسئولیت می کردند. اگر می دیدند پدر 
نمی تواند کار کند به جای او کار را دست می گرفتند، 

کسبه هم با همدیگر دوست بودند.« 
چن��د پتکی می کوب��د و دوب��اره ادامه م��ی دهد: 

»وقت��ی پدرم از دنیا رفت و کار را دس��ت گرفتم با 
رس��یدن بهار و فصل خرید ابزار کشاورزان، به یکی 
از همس��ایگانم گفتم اجناس من جور نیست. حاج 
اس��ماعیل و علی اصغر فرحزاد دو برادر بودند که در 
همین راس��ته دکان آهنگری داشتند. با روی باز به 
من گفتند این دکان من در اختیار تو، هرچیزی که 
خواستی از ریز و درشت و کوچک و بزرگ هر وقتی 

که خواستی بیا و ببر.« 
با حس��رت می گوید: »چه کسی الان این کار را در 
حق دیگری می کند که آن ها در حق من کردند؟«

او که حالا از قدیمی ترین آهنگران این راسته است، 
ی��ادی می کند از حاج رحیم سندان س��از، آهنگری 
کوت��اه قامت و ریزنقش که پرت��لاش و با قدرتی به 
قول خودش��ان اس��تثنائی بود: »حاج رحیم سندان 
س��از، کسی بود که همین س��ندان 120 کیلویی را 
برای پدرم س��اخته و من هنوز هم استفاده می کنم 
و هنوز هم س��الم است، او کس��ی است که سندان 
تمام آهنگرها، حلبی س��ازها و مسگرها را ساخته.« 
س��ید مهدی دستش را به نشانه تاکید بالا می برد و 
می گوید: »هرچند در این کار قدرت مهم اس��ت؛ اما 
این کار بیشتر از جثه، جوهر می خواهد، حاج رحیم 

جوهر این کار را داشت.«
داس��تان حاج رحیم که تمام ش��د، اسامی دیگری 
پش��ت هم ب��ه زبانش آمد؛ گوی��ی از پیش من کَند 
و به گذش��ته رفت: »غلام داروغه ها، تنها کس��ی در 
ایران که می توانس��ت یک دس��ته )یک نفری( 20 
داس بسازد. کاری که بقیه آهنگرها چند نفره انجام 

می دادند، غلام داروغه ها به تنهایی انجام می داد.«
با غروری که در لحن و چهره اش پیداست می گوید: 

»دیگر هیچکس مثل او نمی آید.«
بلند می شود به انتهای مغازه می رود که عکس کسبه 
قدیم را بیاورد. می گوید بعد از اینکه من مشغول به 
کار شدم تا الان 54 اوستای آهنگر از دنیا رفته اند و 

من عکس بیشتر آن ها را اینجا داشتم.
 خاطراتش از سید تراب، اکبر میخ کوب، حاج قاسم، 
آقای علیجان، برادران آتش��گر، برادران داروغه ها و... 
تمامی ندارد. می گوید هر مغازه کار چند روس��تا را 
باید راه می انداخت. هنوز هم علیجان 84 س��اله که 
در همین راسته است، آنقدر قوی است که من با او 

کار نمی کنم؛ چراکه من را از حال می برد.
کاری به قیمت و چند و چون آهن در قدیم و جدید 
ندارد. یک میلگرد نشانم می دهد و می گوید: »حتی 
آهن مفت هم باشد، زحمتی که من برای تبدیل این 
میلگرد به این داس کشیده ام، هنر من است. هرچند 
بعضی ها می گویند گران اس��ت و م��ن که تمام روز 
پای این کوره عرق ریخته ام، گاهی عصبانی می شوم. 
یک بار به چند پس��ر دانش��جو گفت��م هیچ کدام از 
این داس ها یک ش��کل نیس��تند و قالب ندارند. اگر 
حوصله داش��تی، حتی مراحل ساخته شدن یکی از 
این داس ها را از اول تماشا کنی، مجانی بردار و برو. 
چه برسد به اینکه بدانی چقدر زحمت کشیده شده 

برایش.« 
خاطراتش که تمام می ش��ود، با حس��رت می گوید: 
»کاش مسئولان به این راسته بیایند و ببینند چند 
آهنگ��ر هنوز این ش��غل را زنده نگه داش��ته اند. نه 

حمایتی می بینیم، نه اهمیتی.«

اوس�تا س�ید مه�دی كه   
خ�ودش ب�ا كهول�ت س�ن 
پدرش، باتری س�ازی را رها 
كرده و ب�ه آهنگری آمده تا 
چراغ كوره آب�ا و اجدادیش 
خام�وش نمان�د، می گوی�د:  
»قدیم ه�ا هم�ه چی�ز فرق 
داش�ت و هم�ه ب�ه فکر هم 
احس�اس  بچه ه�ا  بودن�د، 
اگر  می كردن�د.  مس�ئولیت 
می دیدند پدر نمی تواند كار 
كند به جای او كار را دس�ت 
می گرفتن�د، كس�به ه�م با 

همدیگر دوست بودند.« 
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بار اول که به سراغش رفتم، کمی خوش و بش کرد؛ 
اما زود خسته ش��د. دو سه باری هم من را از مغازه 
بیرون کرد، ولی آخرین بار آرام و با حوصله تر بود و 
برای من از هر دری سخن گفت، شعر خواند و قرآن 
را آیه به آیه عربی و فارسی خواند و نصیحتم می کرد.

 »آ ش��یخ« که متولد 1312 اس��ت،  از سال 1330 
مغازه عطاری اش را در س��په، اولین خیابان »ایران« 
راه انداخته است. ظاهر مغازه که می گوید هیچ چیز 
در این 67 س��ال تغییر نکرده؛ درهای بدون حفاظ 
آهن��ی مغازه، رن��گ و لعاب س��ال های دور را دارد؛ 
چوبی، آبی رنگ و 4 تکه که قس��متی از روی درها 
را می ت��وان  جدا کرد، تا از پش��ت شیش��ه های آن، 

روشنایی به داخل مغازه بتابد.

روی پیش��خوان مغازه از روزنامه و دسته های کاغذ 
کاهی پر اس��ت. می گوید مواد غذایی خش��ک را در 
کاغ��ذ روزنامه می پیچد و م��واد غذایی مثل فلفل و 
زردچوب��ه و این ه��ا که ممکن اس��ت جوهر روزنامه 
آن را خ��راب کند، درکاغذهای کاهی بدون نوش��ته 
می گذارد. دو ترازوی خیلی قدیمی را هم سمت چپ 

پیشخوان گذاشته است. 
ب��ا وزنه هایی کوچک که کمترین مقداری که اندازه 
می گیرد 3 نخود اس��ت، خ��ودش برایم توضیح می 
دهد: »یک مثق��ال 24 نخود اس��ت. 12 نخود نیم 
مثق��ال اس��ت؛ پس 3 نخود می ش��ود یک هش��تم 
مثقال.« یک باس��کول انگلیسی هم در انتهای مغازه 

دارد که احتمالا برای وزن کردن سنگین ترهاست.

دور و نزدیک مغازه، وس��ایلی اس��ت که برخی دیگر 
اس��تفاده نمی شوند؛ کشوهای عطاری، ریل هایی که 
مخص��وص آویزان کردن ج��وراب بوده اند؛ جعبه ای 
چوبی که به قس��مت های مس��اوی تقسیم شده که 
عطار می گوید قبلا در آن میخ می ریخته.  قفسه های 

مغازه این روزها خالی تر از همیشه هستند.
تمام پریز و کلیدهای برق مغازه روی یک تخته چوبی 
در ابتدای مغازه قرار دارد؛ پریزها و کلیدهایی مشکی 
رنگ و برجس��ته که پیش از این جایی ندیده ام. میز 
و صندلی و پیش��خوان مغازه هم چوبی اس��ت؛ مال 
همان س��ال هایی که مغازه را ت��ازه راه انداخته. یک 
چرتکه روی میز قرار دارد. می گوید: بی س��وادم، بلد 
نیستم با ماشین حساب کار کنم؛ اما بیشتر که حرف 
می زنیم، می فهمم که »آشیخ« حتی درس طلبگی 
هم خوانده اس��ت. ولی درآمد ک��م زندگی طلبگی، 
خرج زندگی متاهلی را نمی داده، پس ترک تحصیل 
می کند و عطار می ش��ود که همان عطاری هم الان 

رونق چندانی ندارد. 

دكان عطاری  كه بوی دهه ۳0 می دهد

یک مثقال از قزوین قدیم
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او تعری��ف می کن��د از روزهایی که اطبا نس��خه ها 
را  می نوش��تند و عطاره��ا آن ه��ا را م��ی پیچیدند: 
»جوش��انده، عناب، فلوس، اسطوخدوس و... داروی 
ش��یمیایی که هنوز نیامده بود، طبیب ها که از بین 

رفتند، عطاری هم از بین رفت.«

قزوین در زمان مصدق  
ام��ا آ ش��یخ، الان فقط بعد از ظهرها چند س��اعت 
مغازه اش را باز می کند و  بیشتر صبح ها به باغستان 
می رود و باغداری می کند: »سال 1330 که مغازه را 
خریدم، مغازه ها محدود بودند و س��رقفلی نداشتند. 
وضع کسب و کار تقریبا راکد بود. قبل از من در این 
مغازه یک آش��پز بود که نتوانس��ت کار کند و رفت. 
من بعد از 6 س��ال شاگردی آمدم و با قیمت خیلی 
کم با کمک صاحب ملک، س��رقفلی اینجا را خریدم 
و گچ و س��یمانش را خ��ودم تمیز کردم و عطاری را 

راه انداختم.«
او ادامه می دهد: »آن س��ال ها مغازه های این خیابان 
خیلی کم بودند، اما بعدها توسعه پیدا کردند. مصدق 
که نفت را ملی کرد، وضع مردم بهتر شد. پول نفت 
سر سفره ها آمد، اسکناس ایران را دنیا بر می داشت. 
کس��ی بیکار نبود؛ حتی کارگران از خارج می آمدند 

ایران برای کار کردن.«
می پرسم هیچ وقت نخواسته مغازه را تغییر بدهد یا 
نو کند؟ عطار پاسخ می دهد: »وقت برای مرمت نبود. 
قدیم ها وقت نداش��تیم س��رمان را بخارانیم. جنس 
ارزان بود و مش��تری مجال نمی داد. روغن کرمانشاه 
خوب کیلویی 40 تومان بود. الان قدرت خرید مردم 

خیلی کم شده است.« 

روس ها در سپه  
چین و چروک های صورت و کندی حرکات یک مرد 
85 ساله و حرف هایش که نشان می دهد سرد و گرم 
روزگار را زیاد چش��یده و فراز و نشیب های تاریخ را 
بس��یار دیده است. در بخش��ی از گپ و گفت مان از 
جنگ جهانی دوم و اش��غال قزوین توسط نیروهای 
روس، به بالکن س��اختمان آن سمت خیابان اشاره 
می کن��د و می گوید: »بع��د از جن��گ جهانی دوم، 
نیروهای روس در شریف آباد بودند و نمی گذاشتند 
نیرو به آذربایجان برسد؛ اما بالاخره یک روز از بالای 
همین ساختمان، فرمانده لشکر سان دید و لشکر از 

قزوین به سمت آذربایجان حرکت کرد.«
او می گوید که قزوین در دهه 20، چهار مدرس��ه 6 
کلاس��ه داشته اس��ت و کمی هم از شکل و شمایل 
شهر برای ما توضیح می دهد: »عرض خیابان از این 
طرف، یک متر بیش��تر بود. مغ��ازه ها صاف نبودند. 
عق��ب و جلو بودن��د. و برای صاف ش��دن مغازه ها، 
بعضی ها مثل ما یک متر جلو آمدند و خیابان صاف 
کشیده شد. وقتی مغازه را گرفتم، سمت چپ مغازه 
شیش��ه بری بود و سمت راست هم نجاری و حلبی 
سازی و سمس��اری. قبلتر از من هم کمی پایین تر، 
دوتا آهنگری بودند؛ چون آن زمان که من این دکان 
را گرفتم وس��یله نقلیه درشکه بود و آهنگرها آن ها 
را تعمیر می کردند. خیلی س��ال بع��د آقایی به نام 
نیک نژاد 5 تاکس��ی آورد ب��ه قزوین و نفری 5 قران 
کرای��ه می گرفت.کرایه 2 نفر هم 5 قران بود و 3 نفر 
1 تومان می ش��د. برق هم فقط برای خیابان ها بود و 

به خانه ها  نمی رسید.
به گفته او، همان سال ها، ژاپنی ها را برای نصب تلفن 
به ایران آوردند و دستور دادند ایرانی ها زیر دستشان 
کار کنند تا یاد بگیرند و بعد از این خودشان به امور 

تلفن مملکت برسند.
شیخ عطار که دستی هم در باغداری دارد، می گوید:  
انگ��ور چفته قزوین مع��روف بوده و ب��ه قزوینی ها 
می گفتند اینها چفته خور هس��تند، زمستان ها هم 

انگور چفته و نان و پنیر می خوردند. 
او به مانند بس��یاری از قدیمی ه��ا، از روابط امروزی 
گله مند اس��ت: قدیم ها،عاطفه بین مردم بیشتر بود، 

اما الان از بین رفته است.«.
بعد از یک ساعت که گفت وگوی مان تمام می شود، 
یک مشتری به داخل مغازه می آید و هزار تومان نبات 
می خواهد. آ شیخ هم نبات را در ترازو می گذارد و با 
وزنه اندازه می گیرد و در کاغذ می پیچد و به مشتری 
می ده��د و من هم از او خداحافظی می کنم و همراه 
مشتری از مغازه خارج می شوم؛ مغازه ای که هنوز در 
1330 مانده است و گویی بخشی از این شهر نیست.

آن سال ها مغازه های این خیابان خیلی كم بودند، اما بعدها توسعه   
پیدا كردند. مصدق كه نفت را ملی كرد، وضع مردم بهتر ش�د. پول 
نفت س�ر سفره ها آمد، اس�کناس ایران را دنیا بر می داشت. كسی 

بیکار نبود؛ حتی كارگران از خارج می آمدند ایران برای كار كردن
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در ورودی را کوتاه س��اخته اند تا وقتی وارد می شوی، 
سر خم کنی و رخت غرور از تن در بیاوری. دیوارهایش 
هم  پر است از یادگاری ها و نمادهای ورزش باستانی 
ایران؛ از تصاویر ش��اهنامه، زره و شمش��یر گرفته تا 
تابلوهای دست نوشته. اما آنچه بیش از همه به چشم 
می آید، قاب عکس های پهلوانان قدیم است؛ پهلوانانی 
که در سال های دور و نزدیک از چهره های نام آشنای 
قزوین بوده اند، هرچند شاید امروز کمتر کسی آن ها 

را بشناسد. 
اینج��ا، زورخانه قدیمی بازار قزوی��ن، روزهای زوج از 
ساعت 7 عصر برای مبتدیان باز است.  هر کس ابتدا 
انفرادی ورزش می کند و خود را برای ورزش گروهی 
آماده می کند که ساعت 9 آغاز می شود. هیچ کس پا 
به گود نمی گذارد تا پهلوان بیاید و پش��ت سر او وارد 
گود ش��وند. در گود هم کاری ب��دون اجازه پهلوان و 

مرشد انجام نمی شود. 
ورزش زورخانه ای امروز به عنوان قدیمی ترین ورزش 
بدن سازی جهان معرفی شده است. زورخانه شاهوردی 
که س��اختمان فعلی آن متعلق به دوره پهلوی ا ست، 
در بازار ش��هر قزوی��ن، انتهای راس��ته آهنگرها واقع 
شده است. این بنا که به  عنوان یکی از آثار ملی ایران 
به ثبت رسیده، در دوران طلایی کشتی ایران؛ زمانی 
که هنوز ساخت ورزشگاه ها و باشگاه ها رونق نداشت، 
وظیفه تربیت و تحویل بزرگان و افتخارآفرینان زیادی 

را در عرصه ورزش برعهده داشته است. 
قبل از صحبت با عباس باباش��اهوردی، متولی فعلی 
این زورخانه، بین ورزش��کاران بسیار از خوش نامی و 
مروت این خاندان وبه خصوص محمود باباشاهوردی 
می شنوم: »محمود آقا خیلی آدم درستی بود. هرکسی 
را راه نمی داد. اگر کس��ی از در وارد می شد و دهانش 
بوی عرق می داد، برایش فرقی نمی کرد چه کاره است 
و چه منصبی دارد. عذرش را می خواست و می گفت از 

همان در برو بیرون.«
کم ک��م بین صحبت ها، ضرب زورخانه ای مرش��د از 
حالت تمرین خارج و جدی تر نواخته می شود. با ورود 
پهلوان به گود، زنگ مرشد هم به صدا در می آید. بعد 
از پهل��وان، یکی یکی وارد گود می ش��وند و زمین را 
می بوسند و پشت پهلوان دور گود می چرخند. اشعار 
مرشد با مضامین عرفانی و معنوی و اخلاقی؛ در مدح 
خالق و حب حضرت عل��ی)ع( و توصیه های اخلاقی 

است.
شاهوردی می گوید: آماری که از قزوین موجود است، 
ظاهراً در دوران اوج ای��ن ورزش، حدود 50 زورخانه 
فعال ب��وده؛ اما در حال حاضر تنه��ا 4 زورخانه باقی 
مانده که آن ها هم به طور منظم فعالیت ندارند. درباره 
زورخانه شاهوردی هم آنچه که مکتوب است از سال 
1317 تح��ت ن��ام »زورخانه دِژَم«  توس��ط محمود 
شاهوردی در خیابان مولوی روبروی مسجد صالحیه 

تاسیس شده، آن زمان هنوز سازمان تربیت بدنی در 
ایران تاس��یس نش��ده بود و زورخانه تحت نظر اداره 
فرهنگ بود. حکم باش��گاه دژم را وزیر فرهنگ امضا 
کرده که هنوز موجود است. خیابان مولوی هم وجود 
نداش��ت و رودخانه ای آنجا جاری بود، بعد از احداث 
خیابان مولوی، نصف بن��ای آن زمان زورخانه از بین 
می رود و در سال 1341 به بنای فعلی منتقل می شود 
ک��ه اینجا در تمام این مدت دایر و مش��غول فعالیت 

بوده است. 
 او از تاریخچه زورخانه در این خانواده می گوید: قبل 
از پدرم و در دوره رضا ش��اه، زورخانه ها به این شکل 
و ب��ا آداب و نظم این چنینی نب��وده که یک متولی 
داشته باش��د. پهلوانان در محلی که متعلق به یکی از 
متمولان ب��وده و هزینه ای هم دریاف��ت نمی کرده، 
ورزش می کردند که پدربزرگ عباس ش��اهوردی هم 

همیشه به عنوان یکی از پهلوانان بوده است.
زورخانه ش��اهوردی که ساختمان فعلی آن متعلق به 
دوره پهلوی ا ست، در بازار شهر قزوین، انتهای راسته 
آهنگرها قرار دارد. از حاضرین س��راغ متولی زورخانه 
را می گیرم. عباس شاهوردی که پسر مرحوم پهلوان 
محمود شاهوردی موس��س این زورخانه است، جای 
پدر نشس��ته و در این سال ها، چراغ زورخانه را روشن 
نگه داشته است. او در مورد تجربه اش در زمینه ورزش 
باس��تانی و تعالیم پدرش می گوید: هم��ه بازی های 

 اینجا، راسته آهنگرها؛

زورخانه ای که درهایش به روی زنان باز است
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کودک��ی و نوجوانی ام در زورخانه بوده، ده س��ال در 
کنار ورزش باستانی کشتی هم گرفتم.

از او درباره آداب زورخانه می پرسم که پاسخ می دهد: 
»زورخان��ه 17 جای پابوس دارد. از زمین و س��ر دم 
زورخان��ه گرفته تا کف گود و تک تک ابزار ورزش��ی؛ 
مثل میل، تخته ش��نا و کباده و... برای ورزش��کاران 
حائز احترام اس��ت و با اداب خاصی استفاده می شود، 
پوشیدن لباس ورزش پهلوانی و درآوردن آن هم آداب 
خاصی دارد. کوتاه��ی درب ورودی اینجا همان اول 
ورود ب��ه تو می گوید که هرکه هس��تی برای خودت 
هس��تی اینجا باید متواضع باش��ی. به داخل گود هم 
که می روی متوجه می شوی که هرچقدر هم ورزشکار 
باش��ی و بازوها و سینه ات تنومند باشد، باز هم وقتی 
س��رت را بالا بگیری، می بینی که از بقیه پایین تری! 
جایی که س��ر دم قرار گرفته نقطه ی بالای گود است 
که ب��ه احترام پیغمبر و آق��ا امیرالمومنین بچه های 
س��ادات جایشان آن بالاس��ت. طرفین راست و چپ 
هم پیشکس��وت ها قرار می گیرن��د و پایین هم جای 

مبتدی ها و تازه کارهاست.«
شاهوردی در مورد تجربه اش در زمینه ورزش باستانی 
و تعالی��م پدرش می گوید: »آن چی��زی که از آن به 
عنوان صفات پهلوانی یاد می کنند ویژگی هایی است 
که باید در جامعه بین همه مردم باشد. الحمدلله بین 
آحاد مردم هم زیاد ش��ده. من حتی گاهی می گویم 
بعض��ی از خانم ها دارای صفات پهلوانی هس��تند که 
آن ها که اسم و ظاهرشان پهلوان است، ندارند! صفات 
انس��انی در هر فردی ممکن اس��ت به وجود بیاید و 
پرورش پیدا کند و ربطی به جنسیت ندارد. اگر کسی 
این صفات را داشته باشد، حتی به زورخانه هم نیامده 

باشد باید به او بگویی پهلوان.«
او همچنین معتقد است که این ورزش می تواند انسان 
را به درست زندگی کردن راهنمایی کند. اینکه منشا 
خیلی از فضایل اخلاقی فرهنگ ما مثل جوانمردی، 
فتوت، ش��جاعت، انسان دوس��تی، ناموس پرستی و 
میهن پرستی و... را زورخانه می دانند؛ از این رو است 
که تنها مرکز تجمع صحیح بوده است. کافه  و قهوه 
خانه و قمار خانه و شیره کش خانه ها هم محل تجمع 
بوده اند! اما محل صحیح تجمع که در آن س��لامتی 
هم بوده، زورخانه بوده است. قدیم ها شاید  80 درصد 
م��ردم اهل زورخانه بوده اند؛ ولی الان تعداد ورزش ها 
خیل��ی زیاد و متنوع ش��ده؛ ورزش هایی که خیلی از 

آن ها سنخیتی با فرهنگ ما ندارند. 

چرا در زورخانه زن و مرد جدا شوند؟  
ورزش باس��تانی ب��ه ای��ن دلیل که اطلاع رس��انی و 
فرهنگ س��ازی درس��ت از طرف دولت و حاکمیت 
وجود ندارد از بیرون سخت و سنگین به نظر می رسد، 
س��ازمان های مرتبط برای آن تبلی��غ نمی کنند. این 
ورزش را بیش از حد اسطوره ای نشان می دهند؛ حتی 
ما مش��اهده می کنیم که این ورزش به طور منفی در 
جامعه جا افتاده؛ درحالی که فردی که پهلوان اس��ت 

دقیقا کسی اس��ت که در خانواده و در جامعه انسان 
درست و مفیدی ا س��ت. به واسطه ی فضای قالب بر 
اینج��ا وقتی صدای ضرب و زن��گ به صدا در می آید 
حس دلیری و شجاعت در ورزشکار پدیدار می شود.  
ابزارهایی که امروز هم در این ورزش استفاده می شود 
در زمان باس��تان، برای آمادگی بدنی و دفاع و جنگ 
لازم بوده است؛ مثل میل که می گویند گرزی است که 
در جنگ ها استفاده می شده، یا کباده کشیدن؛ آلاتی 
که باعث می شده بدن ورزیده و آماده جنگیدن شود. 
حتی چرخیدن های مختلف در زمان جنگ های تن به 
تن واقعا کاربردی بوده، در این جمع های زورخانه ای 
نوعی همنوع دوستی و نزدیکی اجتماعی رخ می داد، 
با هم ورزش کردن مثل نماز جماعتی است که در آن 

از حال و گیر و گرفت زندگی یکدیگر با خبر بشوند.
او ادامه می دهد: شما می دانید که رئیس علی دلواری 
ک��ه علیه نیروهای بریتانیا در دوره جنگ جهانی اول 
جنگید، یک پهلوان و کش��تی گیر است؛ کسی که با 
50 تفنگچی کاری می کند که اجازه ورود دشمن را به 
ایران نمی دهد. این شهامت و جرات از همین ورزش و 

اشعار حماسی که در زورخانه خوانده می شده برگرفته 
شده بود.

وقتی در مورد حضورم و احساس اینکه ممکن است 
ورزش��کاران ب��رای حضور خانم ها مع��ذب و محدود 
شوند، می پرسم، او توضیح می دهد که شخصاً دوست 
دارد پای خانواده ها به زورخانه باز شود: »اگر خانم ها 
بیایند، بچه هایشان را به این ورزش تشویق می کنند و 

این ورزش زنده می ماند.«
او معتقد است این ورزش با احترام است. چهار رکنی 
که در ورزش است؛ دست پاکی و چشم پاکی و فتوت 
و مردانگ��ی، به هرحال باید امتحان ش��ود. فقط هم 
نباید اینجا باش��د، اگر کس��ی چشم پاک است، همه 
جا باید باشد. باید این فراموش شود که ما می گوییم 
خانم ها خیلی جاها نروند و کسی آن ها را نبیند، ما اگر 
مسلمان هس��تیم و صحبت از برابری و برادری است 
پ��س چرا باید در این محیط س��الم و امن، زن و مرد 

جدا شوند؟
عباس باباشاهوردی، از وضعیت این روزهای زورخانه 
م��ی گوید: »م��ردم قزوین مردم روش��ن و باهوش و 
بیداری هس��تند و تشخیص می دهند برخی سنت ها 
را حفظ کنند. اگر این زورخانه هنوز برپاس��ت برای 
حمایت مردم ش��هرمان اس��ت. زورخانه از ابتدا هم 
ش��هریه نداشته. الان هم هرکس��ی به اندازه وسعش 
هر چقدر خواس��ت در کاسه ای می گذارد. هزینه های 
زورخانه از آنجا تامین می شود. هرچقدر هم بگذاری، 

کسی حق ندارد بگوید چرا کم یا زیاد است.«
آنطور که پهلوان ش��اهوردی می گوید دست کم 90 
درصد ورزش��کاران باس��تانی قزوین در این زورخانه 
ش��اگردی کرده ان��د؛ هرچن��د تا چن��دی پیش این 
زورخانه تشک کشتی داش��ته و پرورش اندام هم در 

کنار باستانی کار می شده است.

 این ورزش با احترام است. چهار ركنی كه در ورزش است؛ دست پاكی و چشم پاكی و   
فتوت و مردانگی، به هرحال باید امتحان شود. فقط هم نباید اینجا باشد، اگر كسی چشم 
پاک است، همه جا باید باشد. باید این فراموش شود كه ما می گوییم خانم ها خیلی جاها 
نروند و كس�ی آن ها را نبیند، ما اگر مس�لمان هستیم و صحبت از برابری و برادری است 

پس چرا باید در این محیط سالم و امن، زن و مرد جدا شوند؟
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بی��ن مغازه ه��ای خیابان امام خمین��ی، از دربی که 
ب��الای آن نوش��ته ش��ده  »مهمانپذیر گلش��ن« به 
طبقه ب��الا می روم. تم��ام اتاق های مس��افرخانه در 
طول دو راه روی طولانیِ عمود بر هم واقع هس��تند. 
»ساختمان اصلی در ابتدا فقط همین راهروی موازی 
با خیابان بوده ک��ه اتاق های آن دفتر اداری روس ها 
در دوران جنگ جهانی دوم بوده است. راه روی دوم 
را اما بعدها که کار مسافرخانه رونق گرفت خودمان 
ساختیم.«  خسرو منصوریان، یکی از سه برادری که 
در حال حاضر مدیریت مسافرخانه گلشن را برعهده 
دارد، این ه��ا را می گوید. وقتی هم که جنگ جهانی 
تمام می ش��ود و روس ه��ا ایران را ت��رک می کنند، 
این س��اختمان مدتی در دست کس��ی به نام ارباب 

بوده است. 
منصوریان توضیح می دهد: »پدرم این ساختمان را 
از آقای ارباب خریده اس��ت.« اتاق های راهرویی که 
موازی خیابان است در سمت شمال پنجره ای رو به 
یک حیاط بزرگ دارند و در سمت جنوب و خیابان، 

یک بالکن بزرگ هست به درازای ساختمان.
 ساختمان روبرویی را نشان مان می دهد و می گوید: 
قب��لا تمام در و پنجره های این بالکن درس��ت مثل 
ساختمان روبرویی چوبی و قدیمی بوده است. سقف 
و س��تون های ای��وان رو به خیابان، اما هنوز دس��ت 

نخورده مانده اند؛ ستون های چوبی محکم که بسیار 
قدیمی هستند با طرح های برجسته و ظریف چوبی.
به داخ��ل اتاق ها می روم، س��قف اتاق ه��ا هم که با 
تیرهای چوبی س��اخته شده اند، هنوز دست نخورده 

باقی مانده اند.
منصوری��ان می گوید: حت��ی بقایای اس��لحه خانه 
روس ه��ا هم در زیر زمین ما مش��خص اس��ت.  من 
هم از بچگ��ی اینجا بودم. پدرم حاج غلام حس��ین 
منصوریان که از قدیم در کار مسافرخانه بوده و چند 
مسافرخانه ی دیگر هم در خیابان پیغمبریه و مولوی 
داش��ته از سال 1320 تا حدود 20 سال پیش اینجا 

را مدیریت می کرد.
منصوریان که متولد 1337 اس��ت، می گوید: شغلم 
در ابتدا فروش لوازم خانگی بود که ورشکست شدم 
و بع��د از آن تصمیم گرفتم این ش��غل خانوادگی را 
ادامه بدهم.  توضیح می دهد این مسافرخانه 16 اتاق 
دارد ک��ه انواع اتاق ه��ای مختلف 3 تخته 4 تخته 5 
تخته 6 تخته در متراژهای متفاوت هس��تند. حمام 
داریم و قبلا یک آشپزخانه مشترک برای همه اتاق ها 
هم داش��تیم که الان به یک روشویی در راهروی رو 
به ش��مال و یک اجاق گازی ک��ه می گوید جهیزیه 

مادرش بوده تقلیل پیدا کرده است.
منصوری��ان در مورد حال و هوای این روزهای اولین 

مسافرخانه قزوین می گوید: اینجا از همه نوع مسافر 
می آید؛ چه ایرانی و چه خارجی که چون ارزان است 
خارجی هم زیاد می آید. بیشتر خارجی ها توریست و 

دوچرخه سوار هستند. 
س��ه مرد جنوبی وارد مس��افرخانه می شوند و بعد از 
دیدن اتاق ها قیمت می پرس��ند و در نهایت، با دادن 
کارت شناس��ایی یک اتاق س��ه تخته را به بهای 60 
ه��زار تومان تحویل می گیرن��د  و برای هر بار حمام 

رفتن هم 5 هزار تومان تحویل می دهند.
»شب ها تا صبح اینجا هستیم« سه برادر از پنج برادر 
که ش��غل پدرشان را ادامه داده اند، به طور نوبتی هر 
کدام 10 شب در ماه را در مسافرخانه می مانند و آن 

را اداره می کنند. 
منصوریان می گوید: قدیم کارگر داشتیم که آن هم 
الان نمی صرفد.  او  می گوید: البته پدر ما هم دوست 
نداش��ت ما در این شغل باش��یم و برای مسئولیت و 
دردسرهای مختلف این شغل، ما هم در کار دیگری 

مشغول بودیم.
او از وضعی��ت این روزهای مس��افرخانه داری راضی 
نیست و می گوید: ما به نسبت گذشته اصلا مشتری 
نداریم! ده س��ال اس��ت که برای اینجا که جزو آثار 
تاریخی به حس��اب می آید، تقاض��ای پنجاه میلیون 
توم��ان وام کرده ایم؛ ولی نه خود میراث فرهنگی به 

گلشن؛ به درازای تاریخ

اتاق جنگ روس که مهمان پذیر شد 
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ما کمک می کند برای سر و سامان دادن به وضعیت 
و ن��ه مجوز می دهن��د که خودمان این��کار را انجام 
بدهیم! آن وقت برای سعدالس��لطنه که آن س��مت 
همین خیابان اس��ت میلیاردها تومان هزینه شده؛ 
در صورتی که این مسافرخانه به عنوان قدیمی ترین 
مس��افرخانه قزوی��ن آبروی این ش��هر اس��ت. یک 
توریست خارجی با ش��بی 3 دلار اینجار می خوابد؛ 
درحالی که برای هتل ش��بی  400 هزار تومان باید 
هزینه کنند. خوب اینجا آبروی شهر است و اگر هم 

بسته شود، جایی نمی ماند.
 منصوری��ان ادام��ه می دهد: زمانی پ��در من رئیس 
صنف بوده، اس��نادش هنوز موجود است که در آن 
زمان با اینکه ش��هر ما 80 هزار نفر جمعیت داشته 
در ح��دود 47 مهمانپذیر داش��ته؛ درحالی که الان 
قزوین با این همه جمعیت کمتر از 10 مس��افرخانه 
دارد! چراکه مسئولان مربوطه به گردشگری اهمیت 
ندادند و طبیعتا اگر به اینجا هم نرس��ند، ما هم بعد 
از ای��ن همه س��ال و ب��ا این همه س��ابقه  به زودی 
اینج��ا را جمع خواهیم کرد. همی��ن الان هم اینجا 
را گذاش��ته ایم برای فروش، چون واقعا دیگر برای ما 
نمی صرفد. ما تا الان هم چون شغل پدری مان بوده 
چراغ اینجا را روشن نگه داشته ایم، وگرنه هیچ سود 

مالی ندارد. 
منصوریان ادامه می دهد: در مواقع بحرانی مثل برف 
سال 86 که خیلی از مسافران در راه ماندند، قزوین 
با توجه به اینکه در نزدیکی مس��یر برفگیر کوهین 
قرار دارد، با بارش برف های ش��دید و بس��ته شدن 
راه ها مسافران به داخل شهر میآیند و مجبورند شب 
بمانند که کمبود وجود چنین مس��افرخانه هایی در 

این شرایط بیشتر خودش را نشان داد.
اینج��ا حتی اگر هم��ه اتاق هایش هم پر ش��ود که 
نمی شود! شبی حدود 500 هزار تومان خواهد شد؛ 
این درحالی اس��ت که برای ما یک میلیون دویست 
ه��زار تومان قبض گاز آم��ده و اداره های برق و آب 
اخطار قطع شدن خدماتشان را داده اند. همه ی این 
مس��افرخانه پر بشود هم اندازه هزینه یک شب اتاق 
هتل نخواهد ش��د! ما از روی ناچاری اینجا هستیم. 
این شغل بسیار هم حاشیه دارد که اصلا قابل بازگو 

کردن نیست. 
منصوریان معتقد اس��ت این ش��غل درآمد آنچنانی 
ندارد؛ چراکه متاس��فانه قزوین هنوز به عنوان شهر 
توریستی و مقصد گردشگری جا نیافتاده، می گوید: 
اگ��ر هم برای دیدن قزوین بیایند یک روزه همه جا 
را می بینن��د و به تهران برمی گردند. اکثر مس��افران 
ما هم یا در قزوین کار ش��خصی داشته اند یا بین راه 
سفر  اگر شب به قزوین برسند اینجا توقف می کنند، 
در غیر این صورت قزوین مقصد گردش��گری به آن 
معنا  نیس��ت که توریست بخواهد بیشتر از یک روز 
و نهایتا شب را در آنجا بگذراند. الان از 16 اتاق این 

مسافرخانه 4 اتاق بیشتر پر نیستند.
 در همین حین،مس��افر خانمی خسته وارد مهمان 
پذیر می ش��ود و بعد از قیمت گرفتن اتاق سه تخته 
در مورد س��اعت تحویل اتاق س��وال می پرسد و و از 

در خارج می شود.
 بع��د از رفتن زن ادامه می ده��د: اینجا 1500 متر 
است که با قیمت های امروزی هر طور حساب کنیم، 
بهتری��ن راه برای ما فروش اینجا و س��رمایه گذاری 
در جای دیگر یا حتی س��پرده گذاشتن در بانک هم 
از این وضعیت بس��یار برای ما با صرفه تر است. الان 
همین مس��افرخانه فردوس که از م��ا بالاتر بود هم 
بسته شده، ما هم بدون حمایت با این وضع، قدرت 
ادامه نداریم و بقیه ه��م قطعاً همین وضع را دارند.

صنف مشابه ما که متاسفانه حفظ نشد و الان تقریباً 
از بی��ن رفته حمام های عموم��ی بودند، درحالی که 
همی��ن حمام های قدیمی در ترکیه حالا به یکی از 

جاذبه های توریستی تبدیل شده است. 
گلایه هایش که تمام می شود، می خواهم کمی هم از 
اتفاقات خوش این مسافرخانه بگوید. تعریف می کند 
که یک سال که مس��ابقات کشتی در قزوین برگزار 
ش��ده بود، ما میزبان تختی بودیم. خوش��بختانه آن 
سال جهان پهلوان تختی به مسافرخانه ما آمد؛ اما از 
آنجا که او قدی بلندتر از 2 متر داشت هیچ کدام از 
تخت های ما اندازه او نبود؛ چون تخت های ما قدش 
یک متر و نود بود، یک تخت ساده را گوشه راهروی 
کنار خیابان نش��ان می دهد و می گوی��د:  درنهایت 
مرحوم تخت��ی این تخت را انتخاب ک��رد که بالا و 
پایین آن بسته نیست و گفت که همینجا می خوابد؛ 
حتی نگذاش��ت جای تخت را عوض کنیم، گوش��ه 

همین راهرو و روی همین تخت معمولی خوابید. 
همینطور از چند هنرپیشه معروف دیگر مثل فردین 
ن��ام می برد ک��ه آن ها هم اینجا مهمان ب��وده اند. و 
عروس و دامادی که یک ش��ب هم حدود ساعت دو 
نصفه شب به این خاطر که ماشین شان در راه خراب 
ش��ده بود، با همان لباس عروس��ی به هتل آمدند و 

ماندند. 

ی�ک س�ال ك�ه مس�ابقات   
كش�تی در قزوین برگزار شده 
ب�ود، ما میزبان تخت�ی بودیم. 
خوش�بختانه آن س�ال جهان 
به مس�افرخانه  تختی  پهلوان 
ما آمد؛ ام�ا از آنجا كه او قدی 
بلندت�ر از 2 متر داش�ت هیچ 
ك�دام از تخت ه�ای م�ا اندازه 
او نب�ود؛ چ�ون تخت ه�ای ما 
قدش یک مت�ر و نود بود، یک 
تخت س�اده را گوشه راهروی 
كن�ار خیابان نش�ان می دهد و 
می گوی�د:  درنهای�ت مرح�وم 
تختی این تخت را انتخاب كرد 
كه بالا و پایین آن بسته نیست 

و گفت كه همینجا می خوابد
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پدرم عطار بود، اما در همان دوران کودکی من را به 
اوس��تای خیاط سپرد. خیلی شاگردها فرار کردند و 

نماندند؛ اما من ماندم و گرفتار شدم.
مه��دی یزدی ها ک��ه حالا 85 س��ال دارد، از خیاط 
ش��دنش می گوی��د؛ زمانی که 14 س��ال داش��ت و 
پدرش برای او این ش��غل را انتخاب کرد. او حالا اگر 
قدیمی تری��ن خیاط قزوین نباش��د، مطمئنا یکی از 
باسابقه ترین های این صنف است. مغازه اش هم به ما 
همین را نشان می دهد. از سبزه میدان که به سمت 
بازار می رویم در ابتدای خیابان، ساختمان سه طبقه 

قدیمی با دیوارهایی که گچ هایش ریخته و الوارهای 
چوبی روی سقف که شکل و شمایلش نشان می هد 
برای این روزها نیس��ت. می گویند اولین ساختمان 
تجاری ش��هر اس��ت که اول اداره قند و ش��کر بوده. 
قند و ش��کری ها که رفتند، خیاط ه��ا آمدند. مالک 
اولیه همه این پاس��اژ یک نفر بود؛ آقای س��اربان ها 
ک��ه خودش هم اینج��ا را س��اخت. الان اما ورثه ای 
شده و خرید و فروش می شود. این را اوستای خیاط 
می گوید: »سالی 5 هزار تومان کرایه هر مغازه است. 

همان را هم نمی آیند بگیرند.«

از س��ی و خ��ورده ای مغ��ازه که در س��ه طبقه این 
مجتم��ع هس��ت الان فقط 7 خیاطی مان��ده. از هر 
کسی که درباره قدیمی ترین سوال می پرسیم آدرس 
دکان طبقه س��وم را می دهد. تنها مغازه خیاطی در 
طبقه س��وم که س��وت و کور اس��ت و بی نور. روی 
حفاظ فلزی خاک گرفته یکی از مغازه های این طبقه 
که معلوم اس��ت سال هاست در آن باز نشده، نوشته 

است: »دوزندگی«.
 مهدی یزدی، در حال حاضر قدیمی ترین خیاط این 
مجتمع اس��ت. می گوید از من قدیمی تر هم بود؛ اما 
همه مرحوم شدند. به بیرون اشاره می کند و توضیح 

 پای صحبت اوستا یزدی خیاط، در اولین مجتمع تجاری شهر

کوک های زندگی
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می دهد: »در همین جا پیش آقای شهریاری طبقه 
دوم کار ی��اد گرفتم و س��ال 1332 از س��ربازی که 

آمدم، مغازه را گرفتم و شروع به کار کردم.«
آرام وشمرده می گوید: »اولین مغازه ام در طبقه دوم 
ب��ود و بحر خیابان. یک نفر دکان من را به قیمت 7 
تومان خرید و من هم که خانه نداشتم، در کوروش 
ی��ک خانه 9 تومانی خریدم.« س��ال دقیق را یادش 

نمی آید، فقط می داند قبل از انقلاب بود.
ی��ک میز بزرگ برُش، از چوب قهوه ای رنگ که یک 
طرف آن کمد و کشوهایی قرار دارد در وسط مغازه 
اس��ت. دو میز کوچکتر که روی هرکدام از آنها یک 
چرخ خیاطی گذاشته شده پشت شیشه و پشت به 
یک��ی از دیوارها قرار دارند. یکی از چرخ ها برای 70 
سال پیش است. دیگری اما با پدال برقی کار می کند 
و کمی جدیدتر اس��ت. خودش می گوید ش��اید 20 
س��ال پیش آن را خریده. تلف��ن، اتو، میز کار، آئینه 
و همه چیز اینجا عمری دراز داش��ته اند. مثل تمام 
س��ه طبقه دیگر که از درب مغازه ها و در و دیوارش 
حتی تا سیم کشی برق آن سال هاست تغییر نکرده؛ 
در مغازه خیاطی هم همه چیز دست نخورده مانده.

میز کار بزرگی در گوش��ه ای از مغ��ازه قرار دارد که 
معلوم اس��ت دیگر استفاده نمی شود. اوستای خیاط 
می گوید: »قبلا 5-6 کارگر داشتم و اینجا چند میز 
دیگر هم بود. آنقدر کار داش��تیم ک��ه از 6 ماه قبل 
از عی��د دیگر س��فارش قبول نمی کردیم.« گوش��ه 

مغ��ازه را نش��ان می دهد و می گوید: » س��فارش ها 
آنق��در زیاد بود ک��ه مغازه مثل بزازی می ش��د. ماه 
رمضان ها از بعد از س��حر ب��ه مغازه می آمدیم و یک 
ساعت برای افطار فقط به خانه می رفتیم. بعد باز هم 
برمی گشتیم و کار می کردیم. بعضی وقت ها دم صبح 
از خستگی می رفتیم در حمام می خوابیدیم و دوباره 
برمی گشتیم. کار خیلی زیاد بود، خیلی رونق داشت. 
در حالت عادی هفته ای بیشتر از ده دست کار روی 
میزم بود. الان شاید ماهی 2 دست هم کار نباشد. به 
همان 2 دست هم راضیم اما همان هم نیست.نه تنها 

من بلکه برای همه مغازه ها اینطور بود.«
مکثی می کند و ادامه می دهد: »لباس های حاضری 
که س��ر کار آمدن��د، اوضاع خیاطی ک��م کم خراب 
ش��د. کار که کم ش��د، کارگرهایم همه رفتند سراغ 
ش��غل های دیگر. الان همه خیاط هایی که مانده اند 

تنها کار می کنند.«
دوس��ت دارم بدان��م چرا هنوز ه��م کار می کند که 
می گوید: »هرکس در خانه بنشیند، زود پیر می شود. 
اینجا هس��تم که سرم گرم باش��د. دوست ندارم در 
س��بزه میدان بنش��ینم یا در خانه بمانم. خانه مال 
زن اس��ت. کار که می کنی مغ��زت هم کار می کند. 
خیلی ه��ا بودند که مغازه ش��ان را فروختند و رفتند 
در خانه نشستند. زود پیر شدند و مردند.« با صابون 
خیاطی س��بز رنگش روی پارچه ای که زیر دستش 
هس��ت علامت می زند و با آرامش و کندی یک آدم 
85 ساله آن را برش می دهد: »اگر قبلا شلواری را در 
عرض چند س��اعت می دوختم اما الان دو روز طول 
می کشد. باز هم راضیم که سرم گرم است.« توجهم 
جلب می شود که تمام مدتی که روی میز برش کار 
می کند؛ سرپاس��ت. توضیح می ده��د: »موقع برش 
نمی ش��ود نشست. باید ایس��تاده برش را انجام داد، 

هرچند اگر خسته شوم روی میز می نشینم.«
به ش��وقی فک��ر می کنم که هنوز هر صب��ح او را به 
مغ��ازه اش می کش��اند. پارچ��ه را از روی خط��وط 
صابونی، با قیچی در دس��ت چپش، برش می دهد و 
می گوید این شلوار برای یکی از مشتری های خیلی 
قدیمی اش اس��ت: »چند سال از من کوچکتر است، 
لباس دام��ادی اش را هم خ��ودم دوختم، هنوز هم 

لباس هایش را می آورد خودم بدوزم.«
قیمت یک دس��ت کت و ش��لوار طبق نرخ اتحادیه 
500 هزار تومان اس��ت؛ اما مه��دی یزدی می گوید 
من کمت��ر می گیرم هرچند هم��ان را هم خیلی ها 

نمی توانند بدهند.
ات��و و قیچی و نخ و س��وزن از او جدا نمی ش��ود. تا 
یکی را می گذارد زمین دیگری را بر می دارد. در 85 
سالگی هنوز سرپا می ایستد و با غیرت کار می کند.

»قب�لا 5-6 كارگر داش�تم و   
اینجا چند می�ز دیگر هم بود. 
آنق�در كار داش�تیم ك�ه از 6 
ماه قبل از عید دیگر س�فارش 
قبول نمی كردیم.« گوشه مغازه 
را نش�ان می دهد و می گوید: » 
س�فارش ها آنقدر زیاد بود كه 
مغازه مثل بزازی می ش�د. ماه 
رمضان ها از بعد از سحر به مغازه 
می آمدیم و یک س�اعت برای 
افطار فقط ب�ه خانه می رفتیم. 
بعد باز هم برمی گش�تیم و كار 
می كردی�م. بعض�ی وقت ها دم 
صبح از خستگی می رفتیم در 
حم�ام می خوابیدی�م و دوباره 
برمی گش�تیم. كار خیلی زیاد 

بود، خیلی رونق داشت
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در عبی��دزاکان هم��ه لح��اف دوزی »خوب��ان« را 
می شناس��ند. لحاف دوزی از بی��رون دو در کنار هم 
دارد، یکی از درها به فضای کوچکتری باز می ش��ود 
که اتاقکی چوبی اس��ت و از فضای اصلی مغازه جدا 
شده اس��ت. یک اتاق کوچک که یک میز و صندلی 
در ات��اق قرار دارد و یک ردیف رختخوابی که منظم 
گوش��ه دیوار چیده ش��ده و روی آن ملحفه ای تمیز 
کش��یده شده اس��ت. خوبان می گوید: »لحاف دوزی 
مش��کلات ریوی زیادی ایجاد می کند این قسمت را 
جدا کرده ام تا وقتی کار نیس��ت، در هوایی که پشم 

و پنبه ها در آن معلق اس��ت، ننشینم؛ البته کارهای 
آماده شده مشتریان را اینجا بگذارم تا کثیف نشود.«

درب قسمت دیگر مغازه را باز می کند و فضای اصلی 
لحاف دوزی خوبان را نش��انم می ده��د. یک پتوی 
کهنه و قدیمی از دیوار س��مت چ��پ مغازه آویزان 
است. با اینکه حسابی کهنه و مندرس شده، اما هنوز 
هم نقش و نگارهای برجس��ته بین کوک ها، بی کم و 

کاست و درست مثل روز اول، به چشم می خورد.
خوبان می گوید: ما 6 برادر بودیم که بیش��تر آنها در 
روستا ماندند و کشاورز شدند. من اما دوست داشتم 

مس��تقل شوم و از سال 1334 جدا شدم و به قزوین 
آمدم.

 اوستای لحاف دوز 14 ساله بود که زندگی روستایی 
را رها می کند و به ش��هر می آید. 4 س��ال شاگردی 
می کن��د و بعد این مغ��ازه را در خیابان عبیدزاکانی 
می خرد و حالا حدود 60 س��ال اس��ت که در همین 
مغازه س��وزن می-زند و لحاف می دوزد. مغازه الان 
س��وت و کور است. هرچند الان هر از گاهی یکی از 
پس��رانش به کمکش می آید؛ اما خودش می گوید از 
جوانی ش��اگردهای زیادی داشته است. بیشتر از 10 

لحاف دوزی كه از نیم قرن تجربه می گوید

روزگار خوبان
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شاگرد که در قسمت های مختلف شهر لحاف دوزی 
می کنند و ب��ه قول خودش از لح��اف دوزان خوب 
ش��هر هس��تند: »نمی گذاش��تم کسی بیش��تر از 2 

س��ال شاگردم باشد. تا فوت و فن را یاد می گرفتند، 
می گفتم بروید برای خودتان مغازه بزنید، اینجا اگر 
بمانی��د تا آخر عمر ش��اگرد هس��تید، بروید و برای 

خودتان کاسبی کنید.«
از او در م��ورد کار و کاس��بی و درآم��د ای��ن روزها 
در مقایس��ه با گذشته می پرس��م. توضیح می دهد: 
»قدیم ها اغلب اوقات من دو ش��اگر داشتم و کاری 
که ما در طول یک هفته انجام می دادیم، برای خرج 

1 ماه خانواده هر سه ما کافی بود.«
رختخواب��ی را در گوش��ه مغ��ازه نش��ان می دهد و 
می گوید: »حالا اما در طول دو هفته گذش��ته فقط 
همین 7 بالش و 1 پتو را سفارش داده اند. سرانگشتی 
حس��اب می کند که بالشی 5 هزار تومان و پتو فلان 
ق��در جمعا درآم��د دو هفت��ه اش 45 ه��زار تومان 
شده اس��ت. با این همه اما لحظه ای از روزی رسانی 
خدا ناامید نیس��ت و می گوی��د: »همه عمر روزی را 
خدا رس��انده بعد از این هم خودش می رس��اند.« از 
روزهایی می گوید که عضو هیئت امنای مسجد بوده 
و برای هزینه تعمیرات مسجد چک شخصی خودش 
را خرج می کرده و به لطف خدا همیش��ه در آخرین 
لحظ��ات آن چک از درآمد همین لحاف دوزی پاس 

می شده است. 
اوس��تای لحاف دوز که حالا بیش��تر از 80 سال سن 
دارد، در مورد علت تغییر س��لیقه مردم در استفاده 
از الی��اف طبیعی، برایم اینطور توضیح می دهد: »در 
قدیم که وسایل امروزی و فرش ماشینی و این همه 

پلاستیک و لحاف و تش��ک های جنس لایکو هنوز 
نیامده بود، همه لحاف و تشک ها از پشم و پنبه بود. 
الان م��ردم لحاف و تش��ک های مصنوعی را ترجیح 

می دهند و دیگر سراغ ما نمی آیند.«
 او ادامه می دهد: »الی��اف مصنوعی برای بدن ضرر 
دارد. درحالی که پشم و پنبه ضرری نداشت و حتی 

برای بدن مفید هم بود.«
اوس��تا خوبان اش��اره می کند به بیماری هایی که در 
گذش��ته نبود و به اعتق��اد او، ش��لوغی الان مطب 
دکترها به خاطر اس��تفاده گسترده  مردم از همین 
قبی��ل اجناس مصنوعی اس��ت. در نهایت می گوید: 
»در هر صورت امروز دیگر لحاف دوزی از مد افتاده 
و م��ن هم اگر در این کار مانده ام فقط به خاطر این 
اس��ت که دیگر علاجی ندارم. بچه م��ن هم اگر در 
کارخان��ه ای کار پیدا کند؛ حتی یک س��اعت هم در 
این ش��غل نمی ماند. حقوق بازنشس��تگی ما خیلی 
ناچیز است که همان خرج قبوض آب و برق و تلفن 
و... می شود. 4 دختر و 2 پسر و 6 عروس و داماد هم 
دارم که همه روی هم می شویم 25 نفر. پدر و مادر 
وقتی بچه ها به خانه شان بیایند هرچه داشته باشند 

برای آن ها خرج می کنند.«
از سنت لحاف نوعروس می پرسم که گویا الان فقط 

از روستاها آن را سفارش می دهند:
»تا قبل از آمدن الیاف مصنوعی، ش��اید سالی برای 
100 تا 150 عروس و داماد لحاف دوخته ام. همیشه 
هم پنب��ه درجه یک اس��تفاده ک��رده ام و برای هر 
عروس و دامادی که لحاف دوختم به آن ها تضمین 
دادم که با پنبه همین لحاف عروسیش��ان، می توانم 
برای عروس��ی بچه ش��ان هم لحاف بدوزم.« او ادامه 
می دهد: »در کارم خیانت نمی کنم و هیچ وقت هم 
دروغ نگفت��ه ام. از دروغگو بدم می آید چون دروغگو 

دشمن خداست.«
اوس��تا خوبان، هن��وز روی کارش عِ��رق دارد و در 
انتهای گفت وگو از هنر دستش می گوید؛ وقتی که 
پتوی رنگارنگ و ریز نقش��ی را در نمایشگاه صنایع 

دستی دوخته و همه را متحیر کرده بود؛
از نقش و نگارهایی ک��ه روی لحاف ها می انداخته و 

رنگ و لعابی که می داده و شگفتی مشتریانش.
برای هر اوستایی که پس از سال ها شاگردی حرفه ای 
را آموخته و پله پله رشد کرده و شاگرد تربیت کرده، 
دل کندن از شغلش و قبول اینکه دیگر بازاری ندارد 
و منسوخ شده سخت است. اوستاهای قدیمی حتی 
بدون ش��اگرد و دس��ت تنها این روزها کار می کنند 
و ش��غلی را که برای آن زحمت کش��یده اند و با آن 
افتخار آفریده اند و اعتبار کسب کرده اند و روزی سر 

سفره برده اند، رها نمی کنند.

رختخواب�ی را در گوش�ه   
و  می ده�د  نش�ان  مغ�ازه 
می گوید: »ح�الا اما در طول 
دو هفته گذشته فقط همین 
7 بال�ش و 1 پتو را س�فارش 
داده اند. سرانگشتی حساب 
می كن�د كه بالش�ی 5 هزار 
تومان و پتو فلان قدر جمعا 
درآمد دو هفته اش 45 هزار 
توم�ان شده اس�ت. ب�ا این 
همه ام�ا لحظ�ه ای از روزی 
رس�انی خدا ناامید نیست و 
»هم�ه عمر روزی  می گوید: 
را خدا رسانده بعد از این هم 

خودش می رساند.
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س��ال ها پیش، پنج ج��وان قزوینی ب��ه اروپا رفتند 
و هر ک��دام ی��ک دوچرخ��ه کوهس��تان آوردند تا 
بنیانگذاران این رش��ته در ایران باشند. شهاب، ژاله، 
برادران ساروخانی و ش��الی پور 2 سال پس از آنکه 
دوچرخه های تخصصی کوهس��تان در س��ال 1367 
ساخته شد، این دوچرخه ها را به ایران آوردند و یک 
س��ال بعد هم در خرداد س��ال 70 به همراه یکدیگر 
با دوچرخه به قله س��بلان صعود کردند. کمی بعدتر 
هم تا قله های دماوند و علم کوه رکاب زدند تا اولین 
کسانی باش��ند که با دوچرخه کوهستان به این قله 

ها صعود می کنند. 
 اکنون امیر س��اروخانی که یک��ی از اعضا آن تیم 5 
نفره اس��ت، می گوید دور تا دور قله های منطقه دنا 
ک��ه 40 قله بالای 4 هزار مت��ر دارد، در 4 روزه طی 
کرده اند: »با ورود دوچرخه کوهستان به ایران، روح 
تازه ای به دوچرخه سواری ایران دمیده شد؛ رقابت ها 

تخصصی تر شد، مهارت ها بیشتر شد و علاقه مندان 
روز به روز افزایش پیدا می کردند.«

او می افزای��د: »افتخ��ار برگ��زاری اولین مس��ابقات 
دوچرخه کوهس��تان در قاره آسیا را داریم، وقتی که 
سال 72 در منطقه زرش��ک این مسابقات را برگزار 
کردی��م، خیلی دیدنی بود؛ اینک��ه اولین بار در قاره 

آسیا، قزوین این ورزش را به مسابقه گذاشته بود.«
او همچنی��ن می گوید که افتخار اولی��ن بودن تنها 
مربوط به دوچرخه کوهستان و در دهه 90 نمی شود: 
» قزوین همچنین بنیانگذار اجرای حرکات نمایشی 
با دوچرخه در آسیا است که در بدو اختراع این رشته 
این مسابقات را با حضور 8 نفر از قهرمانان این رشته 

در دنیا برگزار کرد.«
ای��ن عضو قدیم��ی هیئ��ت دوچرخه ک��ه در حال 
حاضر نمایندگی یکی از برندهای معروف س��رویس 
دهی و خدمات رس��انی به توریس��ت ها را در جهان 

دارد، می گوید: »در س��ال 58 اولین مغازه ام را کنار 
ورزشگاه تختی دایر کردم. تیم دوچرخه سواری را تر 
و خشک می کردم، چون تحصیل کرده بودم الان هم 

نمایندگی بین المللی را گرفتم.«
او توضی��ح می دهد: »برخورداری از این امتیاز علاوه 
بر مهارت دوچرخه س��واری و سابقه نیاز به تخصص 
و حرفه ای بودن نس��بت به قطعات و س��طح بالای 
فنی در مورد قطعات دارد. از آنجا که در مس��ابقات 
دوچرخه سواری اکثرا هزارم ثانیه ها در مقام آوردن 
دخیل اس��ت؛ بنابراین قطعات بس��یار س��طح بالا و 

حساس است و ظرافت دارد.«
ساروخانی می گوید که برای ثبت مرکزی تخصصی 
به نام خود، 20 س��ال تلاش کرده است. او همچنین 
از اعضا انجمن دوستداران دوچرخه است که درباره 
آن می گوید: »در پویش سه شنبه های بدون خودرو، 
شهر قزوین جزو فعالان و پیشگامان است. سه سال 

مردی كه قزوین به او مدیون است

دوچرخه؛ همه زندگی
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است که هر سه شنبه هم مجری بودم و هم سر قرار 
به مردم آموزش دادم و خوشبختانه حتی دوچرخه 

س��وارهای معمول��ی قزوین ه��م ه��ر روز مطلع تر 
می ش��وند و اطلاعات خوبی ه��م به لحاظ قطعات و 
س��واری دارند که به خاطر تلاش پیشکس��وتان این 

رشته بوده است.«
ساروخانی معتقد اس��ت قزوین بستر مناسبی برای 
دوچرخه س��واری دارد؛ چنانکه در گذشته بسیاری 
از باغ��داران ب��ا دوچرخه به باغس��تان رف��ت و آمد 
می کردن��د: »دو دای��ی و پدرم هر روز مس��یر باغ را 
ب��ا دوچرخه طی می کردند و ما ه��م دوچرخه را از 
آن ها یاد گرفتیم و با این رش��ته رش��د کردیم.« او 
از احداث مسیرهای مخصوص دوچرخه راضی است 
و می گوید: »جاده س��لامت اقدام مناس��بی بود، اما 
نیازمند فرهنگس��ازی در سطح گسترده تر و توسط 

رسانه ها و مسئولان است.«
این دوستدار دوچرخه می گوید: خیلی امیدوارم که 
در آین��ده، دوچرخ��ه ح��رف اول را در حمل و نقل 
درون ش��هری در قزوی��ن بزند و روز ب��ه روز به این 

هدف نزدیکتر می شویم.

 او،در م��ورد گذش��ته دوچرخه س��واری در قزوین 
روایت می کند: »50 س��ال پیش وقتی که من 8-7 
س��اله بودم، آقای کولجی، دوچرخ��ه کرایه می داد، 
دوچرخه را 1 ق��ران می گرفتند و می بردند و بعد از 
چند ساعت سالم بر می گرداند. چون ماشین خیلی 
زیاد نبود و ترافیکی هم نبود، دوچرخه سواری خیلی 
راحت ت��ر بود.« او می افزای��د: »قدیمی های ما خوب 
بنیانی گذاش��ته اند، قزوین ش��هری بوده که از زمان 
پیدایش دوچرخه، در آن دوچرخه وجود داش��ته  و 
برای نقش��ه توپوگرافی مسطح و کم شیبی که خود 

شهر دارد، دوچرخه سواری در آن آسان است.«
امیر س��اروخانی، جزو اولین کسانی است که  تمام 
مس��یرهای دوچرخه سواری کوهس��تان ایران را با 
کروکی تهیه کرده و در اختیار بقیه گذاش��ته است: 
»ب��ا دوچرخ��ه می رفتم و عک��س می گرفتم و روی 

نقشه مشخص می کردم.«
او می گوید تمام زندگی اش دوچرخه است:» همسرم 
هم از مربیان و داوران قدیمی دوچرخه سواری بانوان 
اس��ت. دو پسرم هم دوچرخه سوارند، زندگی من با 
دوچرخه س��واری بوده و هست. پدرم هم دوچرخه 
س��وار بود؛ اما ن��ه حرفه ای، ما ای��ن راه را حرفه ای 

دنبال کردیم.«
س��اروخانی دورانی را روایت می کن��د که بعضی ها 
با دوچرخه در ش��هر تک چرخ می زدند و مس��ابقه 
می دادند: »40 س��ال پیش یک بار خودم س��ر این 
قضیه از جلوی همین مغ��ازه با دوچرخه تک چرخ 
زدم تا سر چهارراه سپه و برگشتم تا جلوی شهربانی 
و دوب��اره آم��دم جل��وی مغ��ازه پدرم. هم��ه مغازه 
داران هم ش��اهدند. 15-16 س��اله ب��ودم. آن موقع 
جدول های این خیابان ای��ن طور نبود. کف خیابان 
هم آس��فالت بود. هنوز آن دوچرخه 26 انگلیس��ی 
را دارم. کلکس��یون دوچرخه هایم از ابتدای ش��روع 
به دوچرخه س��واری تا حالا تکمیل اس��ت و خوب 

نگهداری می کنم.«
س��اروخوانی با اینکه ج��زو بنیانگ��ذاران دوچرخه 
س��واری کوهستان است؛ اما رشته تخصصی خود را 
دوچرخه کورسی می داند. هرچند در چند سال اخیر 
مش��کل کمر درد پیدا ک��رده و بعد از عمل جراحی 

دیگر رقابت نمی کند. 

»40 س�ال پی�ش ی�ک ب�ار   
خودم س�ر این قضیه از جلوی 
همی�ن مغازه ب�ا دوچرخه تک 
چرخ زدم تا س�ر چهارراه سپه 
و برگش�تم تا جلوی شهربانی 
و دوب�اره آم�دم جل�وی مغازه 
پ�درم. هم�ه مغ�ازه داران هم 
ش�اهدند. 15-16 س�اله بودم. 
ای�ن  جدول ه�ای  موق�ع  آن 
خیاب�ان این ط�ور نب�ود. كف 
خیابان هم آس�فالت بود. هنوز 
آن دوچرخ�ه 26 انگلیس�ی را 
دارم. كلکسیون دوچرخه هایم 
از ابتدای ش�روع ب�ه دوچرخه 
س�واری تا حالا تکمیل است و 

خوب نگهداری می كنم.«
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می گوید دس��ت کم اجدادش از 160 س��ال پیش 
شغلش��ان همی��ن بوده و پس��ر او آخرین نس��ل از 
خانواده اش اس��ت که همچنان خشکباری دارد:  »تا 
جایی که س��ند داریم از 160 سال پیش اجدادم در 
این شغل هستند، از قبلتر از این تاریخ اطلاعاتی در 
اختیار نداریم که بدانیم چه ش��غلی داش��تند؛ اما به 
ه��ر حال از وقتی که می دانیم ش��غل خانوادگی مان 

بوده است.«
جواد خش��کباری، س��ال های کودکی را در خانه ای 
قدیمی گذرانده که حیاط بزرگ وسط بنا، در فصول 
برداشت، با محصولات فرش می شد. تعریف می کند 
که تمام محصولات را وسط حیاط پهن می کردند و 
زمین حیاط پوشیده می شد از انواع خشکبار، خانم ها 
هم همه جای حیاط می نشستند؛ محصولات را پاک 

می کردند، پوست می کردند، یا تفت می دادند.
او ادام��ه می ده��د: »آن روزها هم��ه کارگرها خانم 

بودند؛ هرچن��د الان نفوذ تکنول��وژی در این کار و 
کار کردن با دستگاهای مکانیکی گاهی عظیم الجثه 
باعث ش��ده کارگرهای مرد بیشتر از گذشته در این 

شغل مشغول به کار باشند.«
خش��کباری که از کودکی در خان��ه و مغازه پدر و با 
ش��غل خشکباری بزرگ شده، سن دقیق ورودش به 
این حرف��ه را نمی داند: »هیچ وقت جدا نبوده ام و از 
زمان��ی که یادم می آید در مغازه بودم. از ابتدایی بعد 
از مدرس��ه به مغازه پدرم می آمدم و همین جا بزرگ 

شدم.«
 او از تغییر این حرفه در طول چند دهه گذشته ای که 
شاهدش بوده اینطور می گوید: »زمان قدیم خشکبار 
فروشی س��خت تر بود، چون دستگاه های مکانیزه ای 
برای این کار نبود. شورکاری، مغزکردن، برشته کردن 
و... همه به صورت دس��تی بود. ی��ادم می آید با پارو 
دیگ ه��ای ب��زرگ ب��ادام را برای برشته ش��دن هم 

می زدند؛ اما از سال 1355 کم کم این کار به صورت 
مکانیکی درآمد وهر روز که می گذرد نفوذ تکنولوژی 

در آن بیشتر می شود.«
او ادام��ه می دهد: »مثلا همین برش��ته ش��دن، در 
قدیم روی حرارت آتش و در دیگ های بزرگ انجام 
می ش��د، اما الان در فضای گرم، مثل ماکروویوهای 

بزرگ و مخصوص به این کار صورت می گیرد.«
خش��کباری، از اختصاص داش��تن فضای خاصی به 
ای��ن کار این طور برایم می گوید: » اگر در گذش��ته 
تنها حیاط منزل حاج مهدی خشکباری برای تهیه 
محص��ولات دو دهن��ه دکان او کافی ب��وده، اما الان 
فضاه��ای زیادی با دس��تگاه های مختلف به این کار 

اختصاص دارد.«
در پس��توی بزرگ مغ��ازه، دس��تگاه های نه چندان 
قدیمی ش��ورکن و... وجود دارد ک��ه بیکار مانده اند. 
از انته��ای مغازه چند پله به بالا راه دارد. پله ها را به 

خشکباری، از شغل 160 ساله می گوید

شغل شیرین
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بالا طی می کنم و به پش��ت بام مغازه می رس��م که 
همان بخشی از بام سعد السلطنه است. شنیده بودم 
در فصل های خاص س��ال، محص��ولات باغات بر آن 
پهن می ش��ود و مقابل نور خورشید و در هوای آزاد 

خشک می شوند. 
از خشکباری می پرسم که دوست دارد فرزندش هم 
ش��غل او را ادامه دهد؟ می گوی��د: »البته آرزوی هر 
پدری  اس��ت که فرزندش ش��غلش را ادامه دهد، اما 
نمی ش��ود چیزی را اجبار کرد. در هر ش��غلی علاقه 
مهمترین عامل است، اگر پسرم مثل من علاقه مند 
باش��د، خوش��حال می ش��وم ادامه دهنده این شغل 
خانوادگی باش��د.« او ادامه می ده��د: »من چون از 
کودکی در مغازه بودم، گاهی این ش��غل را دوس��ت 
نداش��تم. بعد از پایان س��ربازی تصمیم گرفتم کار 
دیگری را هم امتحان کنم. از خشکباری رفتم و در 
کارخانه نس��اجی مشغول به کار شدم. مدتی هم در 
آن کار ماندم؛ اما خیلی زود فهمیدم که به خشکباری 
علاقه بیشتری دارم و به پیش پدرم برگشتم و هنوز 

هم با علاقه مشغول همین کار هستم.«
مغازه پدری جواد خش��کباری، ابت��دای عبیدزاکان 
بوده، درس��ت مقابل همین مغ��ازه ای که الان او آن 
را مدیریت می کند و با نگاهی به آن س��وی خیابان 
می گوید:» این روزها خشکبار در سبد غذایی مردم 
جا دارد. تا 10-15 س��ال پیش شاید فقط به عنوان 
نوعی تنقلات به کار می رفت؛ اما الان شاید هم رده با 
گوشت و مرغی که باید در خانه داشته باشند، سعی 

می کنند آجیل و خشکبار هم نگه دارند. چون تازه از 
خاصیت آن باخبر شده اند.« هرچند او می گوید بهتر 
اس��ت که خش��کبار به صورت خام مصرف شود. در 

برشته شدن بس��یاری از خواص آن از بین می رود؛ 
ولی ذائقه ما هنوز عادت نکرده است.

به اجناس رنگارنگ مغازه ن��گاه می کنم، در ظروف 
مسی قلم کاری ش��ده با پایه ای که از روی زمین تا 
نیم متر کشیده شده و در هر کدام یک نوع خوراکی 
اس��ت. مغازه ش��لوغ و پر از مشتری  است. می پرسم 
خودت��ان هیچ وق��ت تولید کننده هیچ بخش��ی از 
این محصولات نبوده اید؟ می گوید: »یک ش��هر هم 
نمی تواند حتی تولید کننده نیمی از خش��کبار یک 
مغازه باش��د. هر جنس در این مغ��ازه از یک نقطه 
کش��ور آمده است.« به پس��ته ای که سوغات کرمان 
و رفس��نجان اس��ت اش��اره می کند و ظرف تخمه 
کدویی که از خوی آمده را نشانم می دهد و از انجیر 
اس��تهبان، خرمای زاهدیِ فراشبندِ شیراز، آلوجات 
و زردآلوی مرند، آلو خراس��انی که از اسمش معلوم 
اس��ت از خراسان، تخمه ژاپنی سبزوار، تخمه کلاره 
می گوید. اسم بیشتر ایران را می شنوم و برایم جالب 
اس��ت مغازه ای که از بیش��تر ش��هرهای این کشور، 

نشانی در آن هست.
 جواد خش��کباری هم از ش��غلش و این همه تنوع 
راضی ا س��ت و می گوید: »شغل خش��کباری جدا از 
س��ختی طاقت فرس��ایی که به لحاظ فیزیکی دارد، 
اما متنوع اس��ت و چون در همه مراحل این کار، از 
خرید و آماده س��ازی و فروش با مردم مختلف شهر 
و کش��ورت سروکار داری، از نظر من شغل شیرینی 

است.«

خش�کباری،    ج�واد 
در  را  كودك�ی  س�ال های 
گذرانده  قدیم�ی  خان�ه ای 
ك�ه حی�اط ب�زرگ وس�ط 
بنا، در فصول برداش�ت، با 
محص�ولات فرش می ش�د. 
تعری�ف می كن�د ك�ه تمام 
را وس�ط حیاط  محصولات 
په�ن می كردن�د و زمی�ن 
حیاط پوش�یده می ش�د از 
ان�واع خش�کبار، خانم ه�ا 
حی�اط  ج�ای  هم�ه  ه�م 
محص�ولات  می نشس�تند؛ 
را پ�اک می كردند، پوس�ت 
می كردند، یا تفت می دادند.
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طب��ق آدرس نرس��یده ب��ه بازارچه س��په واقع در 
قدیمی ترین خیاب��ان قزوین، از دالان بلند و قدیمی 
وارد کوچه ای می شوی، اینجا از هر کس سراغ بامیه 

فروشی را بگیری، می گوید: کنار سنگکی.
***

صفی طولانی جلوی مغازه است. گوشه ای می ایستم 
تا کمی خلوت تر شود. از داخل مغازه به هرکسی که 
در صف ایس��تاده بامیه تعارف می شود. چند دقیقه 
بعد کس��ی برای گدایی به جلوی مغازه می آید، به او 

هم بامیه تعارف می کنند.
محمد حسین شهرزادپور، متولد 1351 و  46 ساله 
اس��ت. 22 سال اس��ت که بامیه می پزد. قبل از آن 
عدس��ی پزی داشته، اما می گوید بامیه پزی شغل ابا 

و اجدادی ماست.
توضیح می دهد: پدرم محمد تقی شهرزاد پور، آشپز 
دربار بود، انقلاب که شد به قزوین برگشت. مدتی در 
رس��توران اقبالی، آشپز حاج حسن بود و وقتی حاج 
حس��ن فوت کرد و رستوران را پس��رش اداره کرد، 
پدرم کم کم برگشت به شغل پدری اش؛ بامیه پزی.

او در مورد پدربزرگش می گوید: پدربزرگم س��ال ها 
در نزدیکی مس��جد شیخ الاس��لام مغازه بامیه پزی 
داش��ت، بعد از س��ال ها کار کردن، آن مغ��ازه را به 
ف��ردی به نام »حس��ن چَکَن« ک��ه او هم در همین 
شغل سرشناس بود، واگذار کرد و به تهران رفت، در 
محل��ه لاله زار تهران مغازه بامیه پزی باز کرد. پدرم 
در تهران آشپزی یاد گرفت و آنقدر کارش خوب شد 

که بعدها آشپز دربار شد.
او ادامه می دهد: پدرم 5 س��ال پیش به رحمت خدا 
رفت  و تا آخر عمر که 85 س��ال سن داشت، بامیه 
پز بود؛ البته آش��پزی هم همچنان انجام می داد؛ اما 
به عنوان آش��پز خانگی. خودم هم تا حدود 20 سال 
پیش نزدیک بیمارس��تان دهخدا مغازه ی عدس��ی 
داش��تم که با عمویم کار می کردیم، وقتی بچه های 
عمویم بزرگ ش��دند، من ه��م  تصمیم گرفتم جدا 
بشوم و سراغ کار دیگری بروم. تا سال 75 در قنادی 
کار ک��ردم و از آن موق��ع تابحال هم در این ش��غل 

هستم.
محمد حاج کریمی که دوست دوران کودکی محمد 

تقی است، به پشت پیشخوان می رود و کار مشتری ها 
را راه می اندازد، حاج کریمی که گاهی به دوس��تش 
س��ر می زند، می گوید خودم باغدار هستم؛ اما چون 
علاقه دارم و هم برای کمک کردن به دوستم، گاهی 
وقتم را اینج��ا می گذرانم. محمد تقی ش��هرزادپور 

می گوید ما حتی آن دنیا هم با هم هستیم.
خمیر بامیه را از چرخ بیرون می آورد و در تابه ای پر 
از روغن داغ می ریزد و با یک توری بزرگ دسته دار 
بامیه ها را از روغن در می آورد و در ظرف می گذارد. 
از او می پرس��م: ش��ما همیش��ه تنها کار می کنید؟ 
می گوید: بله من همیش��ه این کار را به تنهایی اداره 
ک��رده ام، حتی اگر س��ه تابه بامیه ه��م بپزم باز هم 
یک نف��ری این کار را انجام می ده��م، در حالی که 
به طور معمول هر تابه س��ه خدمه می خواهد. در ماه 
رمضان هم که کارمان چند برابر اس��ت باز هم تنها 

کار می کنم. 
او می گوی��د: در ماه رمضان علاوه بر اینکه حجم کار 
ما خیلی بیشتر  می شود، زولبیا هم اضافه می کنیم؛ 
چون زولبیا بیش��تر در م��اه رمضان طرف��دار دارد. 

از آشپزی دربار تا بامیه پزی
محمدحسین شهرزادپور از شغل آبا و اجدادی می گوید



41
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نــــوروز 
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مش��تری های ما در ماه رمضان بیشتر می شود، ولی 
به طور معمول هم خدارا ش��کر مشتری زیاد داریم، 
چون هم س��عی می کنم کیفیت کارم خوب باشد و 
هم بامیه را »کم شیرین« تهیه می کنیم که مطابق 

میل بیشتر مشتری هاست.
شهرزادپور در مورد آینده می گوید: بعدها می خواهم 
پخ��ت قاق تنوری هم بزنیم، مثل همان قاق تنوری 
که سرِ کوچه ی ریحان قدیم ها می فروختند، هرچند 
می گوی��د برای اینکار باید وس��عت اینجا را بیش��تر 

کنیم. 
می خواهم بدانم این شغل چه تفاوت هایی با گذشته 
داش��ته؟ که می گوید: راس��تش زیاد دوس��ت ندارم 
تفاوتی داشته باشد و همینطور سنتی به کارم ادامه 
می ده��م، از نظر ظاهر الان می توانم مغازه را بزرگتر 
کنم و توسعه بدهم. یا حتی در جای دیگری از شهر 
مغازه جدیدی تاسیس کنم؛ اما ترجیح می دهم که 

همچنان همین حالت حفظ شود.
 هرچن��د به نظر او بامیه پ��زی هم از نظر تجهیزات 
تفاوت هایی داش��ته؛ مث��لا الان دس��تگاه قیف زنی 
وجود دارد که س��اخت اصفهان است. قبلا با دست 
خمی��ر می گرفتند؛ اما الان خمیرگیر برقی آمده که 
طبیعت��اً کمک زیادی می کن��د. قبلا یک نوع روغن 
وجود داشت؛ ولی الان انواع مختف روغن های سرخ 

کردنی در بازار وجود دارد.
با این وجود دوست ندارد بیشتر از این دستگاه های 

صنعتی و تکنولوژی وارد کارش شوند.
در مورد ذائقه ها می پرس��م؟ اینکه نس��بت به قبل 
تفاوت��ی نکرده؟ می گوید: چرا خیلی فرق کرده قبلا 
مردم ش��یرین تر می پس��ندیند، ما هم نشاسته زیاد 
مصرف می کردیم ول��ی الان فقط تخم مرغ مصرف 
می کنیم، البته خیلی از بامیه پزها هستند که هنوز با 
نشاسته و جوش شیرین کار می کنند، اما من با تخم 
مرغ کار می کنم چ��ون طعم خیلی بهتری به بامیه 

می دهد. قبلا گلوکوز نب��ود، زاج می زدند در بامیه. 
می پرس��م زاج چیست؟ می گوید: از همان ها که در 

اسپند برای دود کردن می ریزند.
در مورد شغل برادرانش می پرسم که آیا آن ها شغل 
پدربزرگش��ان را ادامه ندادن��د؟ می گوید: هیچکدام 
به این کار علاقه نداش��تند و حتی پس��ر خودم هم 
علاقه ای ندارد. دیگر کس��ی به سنت قدیمی و ادامه 
دادن شغل پدری علاقه ندارد، علی رغم اینکه بامیه 
همچنان طرفدار دارد؛ ولی برای زحمت فراوانی که 
دارد، و از آنجای��ی که جوانان امروزی زیاد علاقه ای 
به تلاش کردن و س��ختی کشیدن ندارند، این شغل 
را ادامه نمی دهند. او معتقد است این روزها جوان ها 

فکر می کنند که اینکار به زحمتش نمی ارزد.
از گران��ی و اث��رش بر کس��ب و کارش می پرس��م، 
می گوید: خدا را ش��کر، راضی باشیم یا نباشیم باید 
خدا را شکر کنیم، الان مواد اولیه خیلی گران شده، 
با اینکه اتحادیه هم قیمت را بالا برده و کیلویی 17 
ه��زار و 500 تومان اعلام کرده، اما من هنوز قیمت 
را زی��اد نکرده ام و به قیمت ماه رمضان که 12 هزار 

تومان بود، می فروشم و راضی هم هستم. 
می پرسم برای ش��ما که تجربه ی زیادی در آشپزی 
و قنادی و بامیه پزی دارید کدام س��خت تر اس��ت؟ 
می گوید: برای کسی که اهل کار باشد، فرقی ندارد، 
هر شغلی در هر حال سختی های خودش را دارد؛ اما 
کسی که اهل کار باشد، هر کاری را با علاقه می تواند 

به راحتی انجام دهد. 
تابه بعدی هم که آماده می شود، باز هم اول به صف 

طولانی از افرادی که تازه آمده اند، تعارف می کند.
وقتی از او درب��اره دلیل تعارف کردن بامیه به همه 
مشتری ها می پرسم و می گویم که این تعارف کردن 
باعث می شود بامیه ها کم شود، پاسخ می دهد که این 
عادت ماس��ت. ما باید اینکار را بکنیم، خدا برکتش 
را می دهد، از احسان دارایی آدم کم نمی شود؛ بلکه 

زیاد هم می شود.
در نهایت می گوید: کاش مردم برای شغل های سنتی 
اهمیت بیش��تری قائل ش��وند، در شغل ما خیلی ها 
مغازه تاسیس می کنند و هزینه می کنند برای شروع 
این کار ولی چون سختی های خاص خودش را دارد 
که در ابتدا نشان نمی دهد، همگی بعد از یک مدت 
مغازه ش��ان را جمع می کنن��د. خیلی ها هم با اینکه 
روش ه��ای مختلف را یاد می گیرن��د ولی چون کم 
فروشی می کنند و اصطلاحا کلک می زنند، کیفیت 
کارش��ان پایین می آید و نمی توانند مشتری جذب 
کنند. بعضی ها می خواهند راه صد ساله را یک روزه 

طی کنند که طبیعتا نمی شود. 

در    س�ال ها  پدربزرگ�م   
نزدیکی مسجد شیخ الاسلام 
بامی�ه پزی داش�ت،  مغ�ازه 
بع�د از س�ال ها كار ك�ردن، 
آن مغ�ازه را به ف�ردی به نام 
»حس�ن چَکَن« ك�ه او هم در 
همین شغل سرش�ناس بود، 
واگذار كرد و به تهران رفت، 
در محله لاله زار تهران مغازه 
بامیه پزی ب�از كرد. پدرم در 
تهران آش�پزی ی�اد گرفت و 
آنق�در كارش خوب ش�د كه 

بعدها آشپز دربار شد.
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محمد نیما متولد 1320 در قزوین اس��ت که در خان��واده ای بازاری و مذهبی به 
دنیا آمده،او از دوران کودکی و نوجوانی علاقه مند به عکاسی بوده است و از همان 
ابتدا ش��روع به عکاس��ی از  اعض��ای خانواده اش، پدربزرگ و م��ادر بزرگش کرده 
و س��پس زمانی که بزرگترمی شود و به دبیرس��تان می رود، از مساجد، خیابان ها، 
س��ردر ساختمان های قدیمی و طبیعت عکس برداری می کند. به گفته خودش، او 
عکس هایی که در آن دوران گرفته و لحظاتی را که ثبت کرده است، به عنوان اولین 

عکس ها از آن دوران است، اما امروز با گذشت زمان تغییر کرده اند. 

زندگینامه    
نیم��ا، از اولین خاطره اش که خانواده اش ب��رای او دوربین می گیرند، می گوید: در 
آن زمان، من شاگرد کلاس دوم در مدرسه فرهنگ بودم که پدر و مادرم تصمیم 
می گیرند برای مس��افرت به مشهد بروند، من هم از آن ها خواستم که همراهشان 
به مش��هد بروم. آن ها با رفتن من مخالفت کردند و گفتند تو مدرس��ه می روی و 
باید درس بخوانی، در عوض هرچه که دوست داشته باشی، برایت می آوریم، من از 
آن ها خواستم یک دوربین برایم بیاورند که برایم یک دوربین »لوبیتل« آوردند.از 

همان اوایل ش��روع به عکس گرفتن از خانواده ام کردم. این داستان برای 69 سال 
پیش است  و هیچ کدام از فامیل از آن دورانی که من عکس گرفتم، عکس ندارند.  
او ادامه می دهد: زمانی که بزرگتر شدم و به کلاس اول دبیرستان رفتم، علاقه مند 
ش��دم از سر در ساختمان های قدیمی، مردم، خیابان ها و ... عکس بگیرم تا اینکه 
به دانش��گاه ملی سابق و شهید بهشتی فعلی رفتم و در رشته روانشناسی تربیتی 
شروع به تحصیل کردم، شهریه هر ترم من 150 تومان بود. در آن زمان، ایران 3 
دانشگاه خوب داشت؛ یکی دانشگاه ملی، دانشگاه صنعتی شریف و دیگری دانشگاه 
آریا مهر شیراز  بود که بعد از فارغ التحصیل شدن از یکی از دانشگاه های فرانسه 

برای من پذیرش فرستادند.  
نیما، از دوران تحصیل در دانش��گاه فرانس��ه و اتفاقاتی که برای او در ایران پیش 
می آید، توضیح می دهد: برای تحصیل در دانشگاه فرانسه بلیت هواپیما از استانبول 
به پاریس گرفتم و من را به عنوان دکترا  درجه3 قبول کردند که باعث تعجب من 
شد؛ چون در ایران لیسانس گرفته بودم و باید در آنجا فوق لیسانس می خواندم، به 
آموزش دانشگاه رفتم و گفتم که شما اشتباه کرده اید و آن ها گفتند شما در ایران 
گذرانده اید. یاد دانش��گاهم افتادم که در آن دوره ما باید 141 واحد می گذراندیم 
که 100 واحد آن اصلی بود و 41 واحد اختیاری بود. یادم می آید یکی از استادانم 
در ترم اول گفته بود کس��انی که می خواهند در خارج از ایران تحصیل کنند، این 
41 واحد اختیاری که ورزش، کوهنوردی و نقاشی و ... است، بگذرانند تا در خارج 

از کشور به درد شما می خورد.  
به گفته نیما، س��رانجام دکترای دبیر 3  به او دادند؛ اما 11 واحد مانده بود تا من 
دکترا بگیرم که در ایران خانواده ام تصادف کردند و پدر و تنها برادرم فوت کردند 
و بقیه زخمی ش��دند بنابراین مجبور ش��دم به ایران برگردم تا از مادرم که آسیب 
دیده بود، مراقبت کنم. یک سال بعد دوباره به فرانسه برگشتم؛ چون بر اثر تصادف 
بی خب��ر آمده ب��ودم، در آن زمان به من گفتند هر وقت بخواهی می توانی بیایی و 
11 واحدت را بگذرانی و مدرکت را بگیری، اما متأس��فانه دیگر نتوانستم چون به 

دلیل شرایط خانواده ام برایم مشکل بود. 

عکاسی  
نیم��ا، بعد از توضیح کوتاهی از زندگی نامه خود، عکس هایی که در دوران جوانی 
گرفته  را نش��ان داد و در مورد یکی از عکس هایی که در آن دوران گرفته بود، این 
طور تعریف کرد: در یک دوره تاریخی عکاس��ان از خارج کش��ور آمده بودند تا از 
امامزاده حس��ین)ع( عکس بگیرند که  بیشترآن ها از سلامگاه عکس گرفتند، اما 
تنها کسی که از  سمت گلزار شهدا از امامزاده حسین)ع( عکس گرفت، من بودم.  
او ادامه می دهد: من از دوران بچگی ذوق عکاس��ی داش��تم، در آن دوران منطقه 
عیان نش��ین قزوین »نادری« بود که سردرهای بسیار زیبایی داشت، من از آن ها 
عکس می گرفتم. ما در آن زمان در میدان عدل ساکن بودیم و بالای میدان عدل 
باغ و در حدود 12آس��یاب بود که آسیاب دوازدهم برای حاج حسن احصایی بود 
و آسیاب اول هم که خیابان یخچال طهماسبی بود. آن زمان دو عدد آسیاب بود 
که یکی در قس��مت ما و دیگری در اس��ماعیل آباد بود و به دلیل دوری، زیاد به 

آنجا نمی رفتم.  
آن طور که نیما می گوید از باراجین آب جاری می ش��د، این آس��یاب ها به حرکت 
درمی آمد و آب می رفت بالای حکم آباد که کشتارگاه بود. آن زمان هیچ ساختمانی 
نبود تا پادگان. کل آنجا باغ بود که الان خیابان پادگان نام گرفته است. بیمارستان 
ش��هید رجایی فعلی در آن زمان خوک خانه بود که ارمنی ها پرورش می دادند و 

بالاتر از آن هم  قبرستان بهایی ها بود. 
او در مورد خاطراتش در آن زمان می گوید: من در دبیرس��تان پهلوی در خیابان 
خی��ام تحصیل می کردم که یک باغ بس��یار بزرگی بود.آنج��ا زمین خالی بود که 
می گفتن��د زمین روس ها که بچه های دبیرس��تان را قبل از آنکه ماه آبان ش��ود، 
انتخاب می کردند و در آن محل تعلیمات ورزشی و نمایشی می دادند تا 9 آبان  که 

تولد شاه بود، در دبیرستان محمدرضا شاه نمایش بدهند.
نیما، در مورد عکس های خود توضیح می دهد: در آن زمان در قزوین 5 نفر سواری 

از نخستین مستندنگار های قزوین روایت می كند

قزوینی که باغستان بود

در یک دوره تاریخی عکاس�ان از خارج كش�ور   
آمده بودن�د تا از امامزاده حس�ین عکس بگیرند 
كه  بیشترآن ها از سلامگاه عکس گرفتند، اما تنها 
كسی كه از  سمت گلزار شهدا، امامزاده حسین را 

عکس گرفت، من بودم
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)ماش��ین( داش��تند که یکی از آن 5 نفر یکی آقای 
سبقتی و دیگری آقای نیک نژاد از دوستان ما بودند.

او در مورد اولین سینما در قزوین این طور می گوید: 
اولین سینما آن زمان سینما ایران بود که یادم است، 
بی س��وادها در آن زمان زی��اد می رفتند و آن زمان 
فیلم ها دوبله نبود. ابتدا فیلم را نمایش می دادند که 
به زبان خودشان حرف می زدند و سپس فیلم قطع 
می شد و  نوشته می آمد و همه بلند بلند می خواندند 
و کس��انی که خیلی بی سواد بودند برای کسانی که 
سواد خواندن و نوشتن داشتند، بلیت می خریدند  تا 
برای آن ها بخوانند که گاهی هم به من می گفتند و 

من هم می رفتم. 
او ادامه می دهد: اول خیام که می ش��د، آنجا سینما 
تابس��تانه و رو باز بود و بعدها یک س��ینما رویروی 
داروخانه دکتر عزیزی ساخته شد که الان رستوران  

هتل »نوفل لوشاتو« شده است. 
نیم��ا، از عکس ها و خاط��رات آن دوران خود به ما 
می گوی��د ک��ه گاهی تلخ و گاهی ش��یرین اس��ت. 
عکس هایی که او در آن زمان در قزوین گرفته است 
به عن��وان اولین ثبت ش��ده های تاریخی در قزوین 
هس��تند و هویت این ش��هر هم محسوب می شوند؛ 
ش��هری که به مرور زمان تغییر کرده اس��ت و جای 
باغ و بوستان های آن را ساختمان های بلند و پل ها 
گرفته است. شاید برای نسلی که در آن زمان زندگی 
می کردند همچون آقای نیما دلگیر باشد  و به گفته 
خ��ودش دیگر دلش نمی خواه��د از میدان عدل که 

محل زندگی اش است، بالاتر برود. 
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اوس��تا زین آبادی تمام کارهایش را با دس��ت انجام 
می دهد؛ هیچ وس��ایل الکتریک��ی در مغازه او وجود 
ندارد؛ حتی از خودرو هم استفاده نمی کند. با وجود 
اینکه 20 سال مانده تا عمرش به یک قرن برسد؛ اما 

جوان تر به نظر می رسد«. 
گرده های چوب، در فضا پخش ش��ده بود. این مغازه 
یک��ی ازقدیمی تری��ن نجاری های قزوین اس��ت که 
اوستای نجار 82 سال سن دارد و حدود 70 سال از 
سن خود را در این حرفه گذرانده است. اوستا حسین 
زین آبادی، متولد 1316 در قزوین است که در بازار 

در راسته نجارها، مغازه نجاری دارد.
 از او در م��ورد خاطرات آن زم��ان و دورانی که این 
شغل را ش��روع کرده است، می پر سم و او با چهره ای 
خندان و مهربان پاسخ می دهد: من از سن 9 سالگی 
نجاری را ش��روع کردم؛ اخوی من پیش یک نجاری 
به ن��ام حاج محمود زرکش��ان کار می کرد. یک روز 
برادرم دیر به محل کارش می رس��د و اوستا حسین 
زرکشان، برادر من را به باد کتک می گیرد و من هم 
کوچک بودم و دلم طاقت نمی آورد و او را با یک آجر 

می زنم. )می خندد( 
او ادام��ه می دهد: این کار باعث ش��د که ایش��ان به 
من گف��ت از فردا بیا دکان نجاری که من از فردا به 
مح��ل کارم  رفتم. هفته ای 5 قران می گرفتم که به 
مرور زمان 3 تومان شد که بعدها اعتراض کردم که 
حقوقم را افزایش بدهد اما افزایش نداد و من از دکان 
نجاری بیرون آمدم و رفتم جای دیگری مش��غول به 
کار شدم که کم کم حقوقم بیشتر شد و تا 15 تومان 

هم گرفتم. 
زین آبادی توضیح می دهد: بعد اسمم برای سربازی 

درآمد و به س��ربازی رفت��م. زمانی که از س��ربازی 
برگشتم یک سال تمام نشده بود که به تهران رفتم و 
تا سال 44 آموزش نجاری دیدم. دو مرتبه به قزوین 
آم��دم و ب��ه کارخانه قند قزوین رفت��م و آنجا قالب 
س��ازی می کردم که کم کم با پولی که درآوردم، این 

مغازه را در بازار گرفتم. 
اوس��تا نجار در پاسخ به این س��ئوال که آیا فرزندان 
ش��ما دوست داش��تند حرفه ش��ما را  دنبال کنند، 
می گوید: من صاحب 3 فرزند پس��ر هستم که یکی 
از پس��رانم استاد دانش��گاه علامه طباطبایی است و 
دومین فرزندم در کرج مغازه لباس فروش��ی دارد و 
س��ومین فرزندم دختر اس��ت که ازدواج کرده است. 
آن ها یک بار به دکان آمدند که کار من را هم بیشتر 
کردند و گفتم شما به درد نجاری نمی خورید و بهتر 
است که درستان را ادامه دهیدکه در این زمینه هم 

موفق بوده اند.

انگشتانی خمیده   
از او درب��اره س��ختی های حرف��ه اش، کار نج��اری 
می پرس��م که می گوید: فش��ار زیاد باعث شده است 
که انگش��تانم خمیده شوند. در این هنگام انگشتان  
خمیده خود را نش��ان می دهد که نشان از زحماتی 
دارد که در طول این چند سال برای زن و فرزندانش 

کشیده است. 
آنگونه که  اوستا زین آبادی می گوید چون این حرفه 
صنایع دستی است، بر اثر فشار زیاد انگشتان حالت 

گرفته است.
 البته او تاکید می کند چوبی که قابل استفاده نباشد، 
هم استفاده می کند و از آن وسایل مختلفی می سازد.  
سپس نگاهی به مغازه اش می اندازد و می گوید: امروز 
نج��اری درآمد خوبی ندارد و توکل ما به خداس��ت؛ 
درحالی ک��ه آن زمان من تهران بودم وکار می کردم، 
نجاری شغل پردرآمدی بود و من از حقوق کارگری 
همین مغازه را در بازار گرفتم و الان حدود 70 سال 
اس��ت که در این حرفه هس��تم و سپس با چهره ای 
پرانرژی ش��عر می گوید: رفتم به س��وی صحرا دیدم 

سوار تنها و ...  
در کن��ار مغازه او دوچرخه ای قدیمی بود که در 82 
س��الگی، قبل از آمدن به محل کار، با این دوچرخه 

شهر را دور می زند و سپس به مغازه  می آید.

  اوستا زین آبادی، از 70 سال تجربه می گوید

سوار تنها
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او از کسبه ای بوده است که در دوره رونق  گراندهتل، 
کنار آن، وس��ایل مورد نیاز مس��افران را می فروخته 
است. گراندهتل قزوین یکی از قدیمی ترین هتل های 
باقی مانده در ایران محسوب می شود که اولین هتل 
مدرنی بوده که به ش��یوه اروپایی اواخر دوران قاجار 

در قزوین ساخته شده  است. 
محمدعلی حاجی کاظم��ی، متولد 1321 در قزوین، 
با لهجه ش��یرین قزوینی از خاط��رات دوران جوانی 
خود در گراندهتل می گوی��د: این هتل حدود 100 
سال است که توسط ارباب برزوی که از یزد آمده بود، 
س��اخته شده اس��ت و ب��ه عنوان یک��ی از هتل های 
بین المللی بود که هر کسی از خارج کشور به قزوین 

می آمد، برای اقامت به گراندهتل می رفت. 
او ادامه می دهد: حیاط آن 3 هزار متر اس��ت؛ گراند 
هتل از س��مت خیابان پیغمبریه 2 طبقه و از سمت 
حیاط 3 طبقه بوده است که مسافران در طبقه سوم 

اسکان داده می شدند. 
  ب��ه گفته این ب��ازاری پیشکس��وت، گراندهتل، از 
هتل های درجه یک قزوین بود که س��الن غذاخوری 
داش��ت و در زمان س��ابق، رانندگان اتوبوس ها برای 
صرف صبحانه، ناهار و شام به اینجا می آمدند. طبقه 
زیر هتل  سرتاسر مغازه بود که افراد مختلفی در آن 
کار می کردند. این هتل نزدیک به50 پرسنل داشت 
که در حدود 20 پرسنل در آشپزخانه کار می کردند 

که بهترین غذاها را سرو می کردند. 
او، از مهمان های��ی ک��ه ب��ه ای��ن هت��ل می آمدند، 
می گوی��د: مهمانانی که به این هتل می آمدند، تمام 
وزرای سابق،سرلشکرها بودند؛ حتی رضاشاه هم به 
این هتل آمده بود؛ البته شخصیت هایی مثل فردین 
و ملک مطیعی ه��م، به اینجا می آمدند و فیلم اجرا 

می کردند.  
او در پاس��خ به این س��ئوال که آیا تا به حال به درون 
هتل رفته اید، می گوید: ما 55 س��ال است که در این 
خیابان هس��تیم، داخل این هتل ه��م رفته بودم که 
بسیار قشنگ بود، همه ساختمان آن از چوب ساخته 
شده  و دارای پله های چوبی به صورت گرد است که به 

داخل سالنی می رود و 2 طرف آن اتاق است.   
حاج��ی کاظمی به یاد م��ی آورد که گراندهتل هم 
سینما داشت که به اسم سینما ایران بود: این سینما 
را همین ارباب برزوی س��اخته بود که آن زمان هم 
خیلی رونق داشت. این ساختمان 3 هزار متر بود که 
سینما در قسمت جنوبی آن و خیابان پیغمبریه در 
قسمت شرقی آن قرار داشت. آن زمان بلیت سینما 
6 قران بود؛ ولی چون ما در قسمت شرقی این هتل 
دکان داش��تیم برای ما مجانی بود س��ینما هر شب 
فیلم نشان می داد ولی به دلیل درس و مشق ما فقط 
ش��ب های شنبه به سینما می رفتیم که آن زمان در 

شب های شنبه غلغله بود.   
محمدعلی حاجی کاظم��ی، در مورد ش��غلش در آن 
زم��ان می گوید: ش��غل م��ا لباس فروش��ی که الان 
دارم، نبود؛ کیس��ه و س��نگ حمام و وسایل چوبی 
مث��ل قاش��ق، چنگال و... از رش��ت م��ی آوردم و به 
مسافران می فروختم و در کنار این جنس ها، آدامس 
خروس نش��ان به قیم��ت یک ریال ک��ه چهارتایی 
ب��ود، می فروختی��م که حاج علی افش��ار در بازار به 
ص��ورت عمده از تهران می آورد و من و س��ایرین از 
او می خریدیم. آن زمان این خیابان بهترین خیابان 

قزوین بود؛ ولی امروز مخروبه شده است.
 منظ��ور او، خیابان پیغمبریه اس��ت که مرقد چهار 

انبیاء در آن وجود دارد.  
در ای��ن بین، حاجی کاظمی از خاطرات عمویش از 
خدمات ارباب برزوی، صاحب گراند هتل، به قزوین، 

می گوید: من یک عمو داشتم که اینجا دکان داشت 
که برایم تعریف می کرد، ارباب برزوی، علاوه بر این 
ک��ه صاحب این هتل بود، اداره برق را هم به قزوین 
آورد و چند تا موتور برق، از روسیه به قزوین منتقل 

و نصب کرد؛ در واقع قزوین  را او روشن کرد.
آنگون��ه که این پیشکس��وت ب��ازار می گوید ارباب 
برزوی، زرتش��تی بود. او چنین شرح می دهد: مرد 
بسیار ش��ریفی بود که با شتر از یزد به قزوین آمد 
و به مردم قزوین بسیار خدمت کرد. قزوین، حدود 
س��ه خیابان بیش��تر نداشت. شهر بس��یار کوچکی 
بود ک��ه ارباب ب��رزوی برای ب��رق، تیرهای چوبی 
زد و برق کش��ی کرد؛ البته آن هایی که وضع مالی 
خوبی داش��تند، برق داش��تند و بقیه مردم قزوین 
با چراغ های نفتی زندگی می کردند؛ او،س��پس  به 
کوچه کنار مغازه اش��اره می کند ک��ه کوچه چراغ 
برق ن��ام دارد. و ادامه میدهد: اما بعدها برق توانیر 

درست شد. 
او  از اینک��ه گراند هتل، با این پیش��ینه تاریخی در 
حال تخریب است، انتقاد می کند ومی گوید: صاحب 
این هتل، ارباب برزوی یا همان شاپور مهرشایی بود 
ک��ه گراندهتل را به قیم��ت 183 میلیون تومان به 
می��راث فرهنگی فروخت و قرار بود میراث فرهنگی 
اینجا را باس��ازی کند و هتل بس��ازد. حدود 8 سال 
پیش قرار ش��د هت��ل را مرمت کنند ک��ه  هنوز به 
س��رانجام نرسیده است و متاسفانه این هتل هر روز 

خراب تر می شود.

گراند هتل به روایت یک بازاری قدیمی:

صاحب گراند هتل برق را به قزوین آورد
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مسجد- مدرسه صالحیه  
در کنار مسجد مدرسه سردار، مس��جد- مدرسه ملاوردیخانی، مسجد- مدرسه 
ش��یخ الاس��لام، یکی از بناهای تاریخی قزوین که ش��اید کمتر مورد توجه قرار 
گرفته، مس��جد – مدرسه صالحیه است. این مس��جد- مدرسه، بزرگترین مرکز 
علمي ایران در قرن س��ی�زدهم هجري به ش��مار می رفت و س��یدجمال الدین 
اس��دآبادی، میرزای ش��یرازی، س��ید اش��رف الدین حسینی )نس��یم شمال( از 

دانش آموختگان این مدرسه بودند.
این بنای ارزش��مند با وس��عتی حدود 4670 متر مربع توس��ط مرحوم ملا حاج 
صال��ح برغاني، برادرش��هید ثال��ث و صاحب کتاب ها و تالیفات ف��راوان در علوم 
اس��لامي در سال 1262 قمري بنیانگذاري شده و در بخش غربی بازار قزوین و 

در محله دیمج در غرب خیابان مولوی واقع شده است.

آب انبار زنانه بازار  
آب انبارهای قزوین، شهرت جهانی دارد؛ مثل »آقا«، »حکیم«،  »سردار کوچک 
و س��ردار بزرگ«، »ملاوردیخانی«، »حاج کاظم« و آب انبار »مسجد جامع« که 
همگی از مهمترین مراکز تاریخی و فرهنگی قزوین به شمار می رود، اما در کنار 
این ها، آب انبار »زنانه بازار«، در ضلع غربی مس��جدالنبی، یکی از مهمترین آب 
انبارهای ش��هر قزوین اس��ت و با وجود این که بزرگترین آب انبار بازار قزوین به 
ش��مار می رود چندان به آن پرداخته نشده اس��ت. بانی این آب انبار، مرحوم حاج 
ملا عبدالوهاب، از علمای بنام ش��هر و معاصر فتحعلیش��اه است. سر درب اصلی 
این آب انبار از بین رفته و از روی شواهد سر درب آن در اندازه کوچک و ساده، 
بازس��ازی شده است. این آب انبار پنج بادگیر دارد که همگی در پشت دیوارهای 

بازار و مسجد پنهان شده است.

قزوین شهری با قدمت طولانی و پیشینه غنی  با مردمی خونگرم و مهمان نواز، غذاهای لذیذ و شیرینی های خوشمزه و آثار تاریخی فراوان.اما این همه 
قزوین نیست؛ این شهر، گراند هتل را دارد كه  نخستین هتلی است كه در ایران به شیوه امروزی و در سال های پایانی دوره قاجار ساخته شده است. عالی 
قاپو و چهلستون را هم باید به آن افزود. البته قزوین را شهر دروازه ها و آب انبارها هم می دانند؛ دروازه های درب كوشک، تهران قدیم، آب انبارهایی مثل 
سردار بزرگ، سردار كوچک، آب انبار مسجد جامع، مراكز مذهبی و تاریخی مانند بقعه امامزاده حسین)ع(، پیغمبریه، امامزاده اسماعیل، مسجد جامع 
عتیق، مسجد النبی، مسجد پنجه علی، مسجد سنجیده و بسیاری از آثار تاریخی دیگر كه همگی نشان هویت و تاریخ این كهن شهر است؛ در میان این 

آثار تاریخی، تعدادی كمتر از سایرین شناخته شده و به آن ها توجه كمتری شده است كه به تعدادی از آن ها اشاره می شود.
مریم جواهران

مقبره رییس المجاهدین  
مقب��ره رئیس المجاهدین در 25 کیلومتری جاده قزوین- تهران در شهرس��تان 
آبیک واقع شده است. نام اصلی او میرزا حسن شیخ الاسلام و فرزند میرزا مسعود 
شیخ الاس��لام قزوینی است. میرزا حسن رهبر نهضت آزادی خواهان مشروطه در 
قزوی��ن بود و به دلیل مجاهدات و جانفش��انی های فراوانی که در براندازی نظام 
اس��تبدادی از خود نش��ان داد، به »رئیس المجاهدین« ملقب ش��د. میرزا حسن 
مردی ظلم س��تیز و مردم دوست بود و تأسیس��ات عام المنفعه هم ساخت. او در 
س��ال 1245ه.ش در قزوین به دنیا آمد و در س��ال 1298 ه.ش درگذشت و در 
آرامگاهی که برای خود ساخته بود، مدفون شد. با این که از زمان مرگ صاحب 
این مقبره و س��اخت بناي آن زمان زیادي نمي گذرد، درباره آن افسانه ها بسیار 

مي گویند و در مثل ها، از آن زیاد یاد مي شود.

ندیدنی  های قزوین

این ها را نبینید
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مدرسه التفاتیه  
مدرسه التفاتیه از کهن ترین مدارس موجود در قزوین است و در خیابان امام خمینی 
)ره( واقع ش��ده که در عصر پادشاهان مغول و توسط یکی از امرای آن روزگار، به نام 

خواجه التفات بنا شده است. این مدرسه دارای طرحی دو ایوانی و یک طبقه است. 
سر درب ورودی مدرسه با احداث خیابان در دوره پهلوی تخریب شده و کتیبه بسیار 
نفیس آن اکنون در بخش دوره اسلامی موزه ایران باستان نگهداری می شود. حیاط 
مدرسه به صورت مستطیل است که در چهار کنج آن ایوانچه ساخته و به شکل هشت 
ضلعی نگینی درآمده اس��ت و دارای 26 حجره و یک مدرس��ه دور تا دور آن است. از 

ویژگی های مدرسه تاریخی »التفاتیه« قزوین آب انباری در وسط حیاط است.

مسجد حیدریه  
یکی از مکان های مذهبی کمتر شناخته شده در قزوین با قدمت طولانی مسجد 
حیدریه واقع در محله بلاغی اس��ت. این مس��جد پس از زلزله سال 513  ه. ق 
توس��ط امیر خمارتاش تجدید بنا شده اس��ت. قدمت بناي نخستین این مسجد 
به قرن دوم هجري مي رسد. گفته مي شود پیش از اسلام نیز آتشگاه بوده است. 
در دیوار جنوبي، مس��جد محرابي واقع اس��ت که از نظر ط��رح و نوع کار یکي از 
بهترین نمونه هاي محراب هاي دوره سلجوقي به شمار مي رود. در داخل محراب 
آیاتي از قرآن کریم، با گچبري زیبایي در زمینه اي لاجوردي نوش��ته ش��ده و در 

اطراف محراب و داخل باندها 6کتیبه به خطوط کوفي و نسخ وجود دارد.

خانه شهیدی  
حس��ینیه امینی ها، عمارت سردار مفخم، عمارت س��پهدار، عمارت عالی قاپو و 
عمارت شهرداری از بناهای مهم تاریخی قزوین است؛ اما در کنار این ها می توان 
از خانه ش��هیدی نام برد. این خانه که از بناهای دوره قاجاریه اس��ت، در محله 
آخوند قرار دارد و از خانه های قدیمی به سبک معماری قزوین است که قسمت 
اندرونی آن از بین رفته و تنها قس��مت بیرونی اش در دو طبقه باقی مانده اس��ت. 
اتاق های کوچک کم ارتفاع و در دو طبقه در دو سوی تالار مرکزی با مهمانخانه 
قرار گرفته اند که س��قفی بلن��د دارد. مهمانخانه با خنچه پوش، قاب های چوبی، 

گچ بری و نقاشی روی چوب و دیوار تزئین شده است.

حمام صفا  
در کن��ار گرمابه رضوی و گرمابه بلور، حمام صفا از آثار تاریخی و قدیمی ش��هر 
قزوین به شمار می رود، گرمابه صفا )حاج محمد رحیم( از بناهای دوره قاجار با 
وسعت تقریبي هزار و 100 مترمربع، انتهاي خیابان مولوي قرار دارد و بر اساس 
کتیبه نس��تعلیق سر درب ورودي آن، در س��ال 1259 توسط حاجي حسن بن 
حاجي عبدالله براي خاندان امیني  بنا شده و داراي دو قسمت جداگانه مردانه و 
زنانه است.  بخش هاي گونا گون داخل حمام از جمله سربینه، خلوت ها، صحن 

و حوض ها از سنگ مرمر صیقلي ساخته شده است.

مقبره شهید ثالث  
این بنا در خیابان س��په، ضلع غربی میدان ش��هداء، خیابان س��لامگاه قرار دارد 
و بناي مس��جد آن را به دوره آق قویونلوها نس��بت مي دهند؛ ولي ایوان مجاور 
قاجاري است. سنگ قبر شهید ثالث شاهکاري از خوشنویسي، نقاشي و حکاکي 

هنرمندان به ویژه ملک محمد قزویني محسوب مي شود.
بنای مقبره دارای دو طبقه زیرزمین و همکف است. زیرزمین از دو فضای مجزا، 
یکی مدفن ش��هید ثالت و خاندان بهش��تی و دیگری سرداب شکل گرفته است. 
طبقه همکف دارای دو فضای مسجد و مقبره است . مقبره به صورت فضای مربع 

شکل با اتاق های جنبی است که گنبدی بر فراز آن قرار دارد.

كلیسای رامنه  
از بناهای تاریخی ش��هر قزوین که شاید کمتر به آن توجه شده، کلیساهای این 
شهر است. کلیسای آسوریان، کلیسای کانتور وکلیسای ارامنه از کلیساهای شهر 
قزوین است. برای دیدن کلیسای ارامنه باید به خیابان طالقانی رفت؛ البته درب 
دیگر این کلیسا به خیابان خیام باز می شود. ساختمان فعلي کلیساي ارامنه که 
»هرپس��یمه مقدس« خوانده مي شود، در پي گسترش حضور ارامنه در قزوین و 
کوچک بودن کلیس��اي قبلي، بنا در س��ال 1315 شمسي ساخته شده و داراي 

نمازخانه، سالن اجتماعات و یک مدرسه است. 
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ورود روس ها  به قزوین   

گراند هتل قزوین، دومین مهمانخانه شهر 
قزویـن که ارباب برزو شـاپور پارسـی در 
سال های پایانی دوره قاجاری در حوالی 
سـال های 1299 تا 1300 ساخته است  و در 
شرق خیابان پیغمبریه و در قسمت غربی 

ارگ صفوی قزوین قرار دارد.
 ایـن عکـس از مهمانخانـه گراندهتـل 
اسـت؛ هتلی که آبسـتن وقایع تاریخی 
و  قـدرت  صاحبـان  میزبـان  و  بـوده 
هنرپیشـگان دهـه ای کـه مـردم از آن 

خاطرات بسیار دارند.
از ایـن رو بـرای زنـده نگـه داشـتن آن 
روزها ضمیمه هفته نامه پیام شـهر به نام 

مهمانخانه برگزیده شد.
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سیاست  قدیم
قزوین از دیرباز، یا خودش در ثقل تحولات سیاس�ی   

بوده یا سیاسیون تاثیرگذاری را داشته كه بر سرنوشت 
كش�ور تاثیرگذاشته اند. بر همین اس�اس، برآن شدیم 
ك�ه  بخش�ی ازدوران سیاس�ی معاصر قزوی�ن را نه از 
چهره هایی كه برای همه ش�ناخته شده اند، كه آنانی كه 

برای باورهایشان تلاش ها كردند، بپردازیم.
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قزوین به دلیل نقش ارتباطی و موقعیت جغرافیایی 
خ��اص خود و همچنین نزدی��ک بودن به پایتخت، 
نقش��ی فع��ال در تح��ولات سیاس��ی و تاریخ��ی  
داشته اس��ت. در این بین، بازار قزوین از مکان هایی 
ب��ود که نقش بس��زایی در این تحولات  داش��ت و 
به عبارتی نخستین زمزمه های انقلاب مشروطه در 

قزوین از سوی بازار شنیده شد. 
س��ابقه بازار در قزوین به یک هزار س��ال می رسد و 
با گذش��ت زم��ان این بازار تا دوره صفوی توس��عه 
می یابد و قس��مت اعظم بناهای آن در دوران قاجار 
س��اخته می ش��ود که به عنوان یک��ی از مهمترین 
بناهای تاریخی در قزوین محس��وب می شود. یکی 
از مب��ارزان انقلابی که از اعضای ح��وزه علمیه در 
قزوین بوده اس��ت، از  تحولات پی��ش از انقلاب در 

قزوین می گوید. 
محم��د نق��ی محم��دی، از فعالان مب��ارز پیش از 
انقلاب از پیش��ینه سیاسی قزوین می گوید: قزوین 
دارای یک بافت س��نتی اس��ت و چون در مسیر 4 
اس��تان قرار گرفته دارای موقعیت ترانزیتی اس��ت. 
از طرف دیگر افرادی که در قزوین بازرگان بودند. 

او ادامه می دهد: روس��تاهای الموت، همدان، کبوتر 
آهنگ، هش��تگرد، آبی��ک، نظرآباد و روس��تاهای 
زنج��ان، خدابنده ت��ا قزوین، مجموع��ه ای بود که 
محصولات کش��اورزی، صنعت��ی و بافندگی آنها به 
قزوین می آمد، جمع آوری و به ش��هرها و بلاد دیگر 

ارسال می شد. 
محمدی، به بازار قزوین به عنوان یک بافت سنتی 

اش��اره می کند و می گوید: بازار قزوین دارای اعتبار 
ب��ود و یک��ی از بزرگتری��ن بازاره��ا و بهترین نظم 
را داش��ت. هی��چ بازاری مث��ل قزوین کاروان س��را 
نیس��ت. این کاروان س��را به خاطر شترها و قاطرها 
و اس��ب هایی بود که بار می آورند و در شترخان ها 
می خوابیدند و صاحبان بازار در تیرچه ها و س��راها 
اس��تراحت می کردن��د تا ف��ردا در بازار بارش��ان را 

بفروشند و حساب کنند. 
او می افزاید: هرجایی که بازار است، علم هم هست. 
اولی��ن علمی که با بازار پیون��د خورد، حوزه علمیه 
ب��ود که ش��خصیت های علمی بس��یاری در  حوزه  
علمی��ه قزوین پرورش پیدا کردن��د که اگر از دوره 
قاجار نگاه کنیم مثل: آس��د ابوالحسن رفیعی، آسد 
موسی زرآبادی، آسد موسی قزوینی،  آسد ابوتراب 
ابوترابی، آ سد ش��یخ احمد عزیزی و شیخ الاسلام  
از ب��زرگان مذهبی-سیاس��ی قزوین و جزو علمایی 
هس��تند که برخی موافق و برخی مخالف مشروطه 
بودند  و اختلاف از اینجا در بین علما شروع شد. 

محم��دی تصریح می کند: این اختلاف باعث ش��د 
تا قزوی��ن در همه موارد، وارد صحنه های مس��ائل 
سیاس��ی ش��ود. از جمله موضوعاتی که در قزوین 
در س��ال 1305 باب ش��د، جریان های فکری مثل 
الموتی��ان و اف��رادی مثل صم��د کامبخش بود که 
بعدها رهبران حزب توده شدند. این افراد در قزوین، 
زمین فوتبال و باش��گاه ساختند و فضای شهر را به 
س��مت مطالعات جمعی بردن��د. از این طرف علما 
بیکار ننشس��تند و کتاب ها و رساله هایش��ان را به 

شهر عرضه کردند تا از توده ها عقب نمانند. 
او در ادام��ه توضیح می ده��د: بنابرای��ن قزوین از 
ش��هرهایی بود که خیل��ی زود درگیر و وارد حیطه 
و دخالت در امور سیاس��ی ش��د. وقتی انقلاب شد 
تنها کس��انی که در جلو ص��ف تظاهرکنندگان راه 
می رفتند دکتر غلامحسین دفتری و آیت الله رحیم 
صامت بود که این امر باعث می ش��د روش��نفکران 
و ه��م بازاری های مقلد آی��ت الله رحیم صامت به 

تظاهرات بیایند.
حلقه های سیاسی در قزوین  

محم��دی به س��ال های  1347 زمان��ی که جریان 
حس��ینه ارش��اد در قزوین  فعال می ش��ود، اشاره 
می کند و می گوید: قزوین هم با ش��روع حس��ینیه 
ارش��اد فعال می شود. بافت مس��جد ستوده یکی از 
این مکان های��ی بود که افرادی مث��ل آقای قدرت 
چگینی، عبدالله هجرتی و آقای ش��هاب و ... بودند 
که کتاب های اس��تاد مطه��ری، مهندس بازرگان و 
دکتر ش��ریعتی را وارد قزوین می کردند و توس��ط 

آقای جلالیان توزیع می شد.  
او می افزای��د: علیرض��ا جهانبخش، از دانش��جویان 
رش��ته حقوق در ته��ران و از بچه های مذهبی بود 
که ارتباط نزدیکی با جریان های سیاس��ی دانشگاه 
تهران داشت و عضو انجمن اسلامی دانشگاه تهران 
بود. ایش��ان توس��ط آقای ش��یخ محم��د محرمی، 
ازجمله کس��انی بود که کتاب های خط شریعتی را 
می آورد. هواداران )بچه های( ش��ریعتی از حسینیه 
ابوترابی و مس��جد ستوده جدا شدند و پیروان خط 

 کانون سیاست در قزوین
جریان های سیاسی پیش از انقلاب به روایت یک فعال سیاسی سابق
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ش��ریعتی وارد فاز مطالعات خط شریعتی شدند و 
اختلافات از اینجا شروع شد. 

محمدی در ادامه می گوید: پیروان خط ش��ریعتی، 
گروهی به نام »پیش��تازان حکومت اسلامی« ایجاد 
کردند که دانش��جو و محصل بودند و هسته   اولیه 
آن را آق��ای ابوالفضل خوئینی ها در حلقه مدرس��ه 

سردار تشکیل داد. 
محمدی، به گروه های سیاس��ی قبل انقلاب اشاره 
می کن��د و توضی��ح می ده��د:  درخانه حس��ینیه 
ابوترابی، حلقه سید علی اکبر ابوترابی شکل گرفت 
و حلقه صالحیه توسط محمود آقا انصاری و طلبه ای 
به نام علی یار ش��کل گرفت. حلق��ه مجاهدین در 
قزوین توسط قاسم اسماعیلی)دایی قاسم( و محمد 
جباری و حسن اصغرزاده شکل گرفت و حلقه شیخ 

الاسلام توسط آقای شیخ هادی باریک بین بود. 
او سپس با اش��اره به پیشینه حلقه سردار که خود 
یکی از اعض��ای آن بود، می گوید: بافت اولیه حلقه 
سردار ابوالفضل خوئینی ها بود که در جنگ شهید 
ش��د و صادق انبارلویی و ش��هید مسعود و محمود 
مافی و علی میرزایی و من و دوس��تان دیگری هم 

حضور داشتند. 
محم��دی می افزای��د: حلق��ه س��ردار، مس��اجد و 
همچنین دبیرستان ها را تبدیل به کتابخانه کردند. 
فعالیت در کتابخانه های مس��اجد و مدارس ارتباط 
تنگاتنگ��ی بی��ن این افراد و اهال��ی محل به وجود 
آورد که از آنجا به بعد وارد فاز سیاس��ی ش��دیم و 
عضوگیری کردیم و انجمن های اس��لامی به وجود 

آوردیم. 

انجمن های اسلامی در قزوین   
محم��دی، به انجمن های اس��لامی پیش از انقلاب 
اش��اره می کن��د و می گوید: انجمن های اس��لامی، 
دبیرستان های پهلوی، نظام وفا و رهنما،شهیدی و 
محمدرضاشاه بود که پسرانه بودند و دبیرستان های 
ثریا و ش��اهدخت که دخترانه بودند که از اینجا به 
بعد این فعالیت ها، یک پیوند خانوادگی و سیاس��ی 
و باف��ت مذهبی را به وج��ود آورد که دقیقا در این 

کش و قوس به شرایط انقلاب سال 57 خوردیم. 
او ادام��ه می دهد: از س��ال 67 فض��ای قزوین در 
دس��ت دو جریان فکری اص��لاح طلب و اصول گرا 
قرار گرفت و تنها اتفاقی که در تاریخ سیاسی ایران 
اتفاق افتاد، انتخاباتی بود که رئیس دولت اصلاحات 
رئیس جمهور شد، خط فکری و روشنفکران ایران 
به عنوان دوم خردادی معرفی ش��دند یعنی نهضت 
دوم خرداد، حتی جریان های فکری برنامه هایشان 
را ب��ا دوم خردادی ه��ا هماهنگ کردن��د و ما هم 
همین کار کردیم و دوستان و همین طور من وارد 

این فاز شدیم و تا الان بر همین مبنا مانده ایم. 

س�ابقه بازار در قزوین به   
یک هزار س�ال می رسد و با 
گذش�ت زمان این ب�ازار تا 
دوره صفوی توسعه می یابد 
و قس�مت اعظم بناهای آن 
س�اخته  قاج�ار  دوران  در 
می ش�ود كه به عنوان یکی 
از مهمترین بناهای تاریخی 
در قزوین محسوب می شود. 
یک�ی از مب�ارزان انقلاب�ی 
ك�ه از اعضای ح�وزه علمیه 
از   بوده اس�ت،  قزوی�ن  در 
تحولات پی�ش از انقلاب در 

قزوین می گوید

مسجد مدرسه سردار كه از مراكز تاثیرگذار تحولات پیش از انقلاب در قزوین   
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زندگی پرفراز و نشیبی دارد، حامی قزوینی مصدق. 
از خرید اوراق قرضه برای حمایت از نخس��ت وزیر 
ملی گرا تا عضویت در ارتش برای کودتا در حمایت از 
مصدق. او، سید منوچهر دبیرسیاقی، متولد 1315 
در تهران اس��ت که در خان��واده ای متدین و فاضل 
پرورش می یابد و در اواخر سال 1320، در بحبوحه 
جن��گ جهانی دوم و در حالی که قزوین به اش��غال 
ارتش سرخ شوروی درآمده بود، همراه پدرش که به 
ریاس��ت آمار و ثبت احوال قزوین منصوب شده بود، 
به قزوین می آید و چون پدربزرگش س��اکن ش��هر 
قزوی��ن و از معتمدین محل ب��ود، در منزل بزرگ 
سنتی او س��اکن می ش��وند که تا مرداد ماه؛ یعنی 
س��ال 1332 زمانی که  پدر دوباره برای تش��کیل 
سازمان جدیدآمار عمومی به تهران فراخوانده شد، 

ادامه پیدا می کند.
دبیر س��یاقی، از خاطرات آن دوران و اینکه خانواده 
دبیرس��یاقی ها از جمله پدربزرگ��ش در قزوین در 
دوران مشروطه چه نقشی داشته می گوید: پدربزرگ 
من با عنوان »دبیرالممالک« از جمله اشخاصی بود 
که به علت کفایت عهده دار مش��اغلی چون معاونت 
حکوم��ت قزوین، حاک��م گیلان، کفی��ل حکومت 
اصفهان و حاکم ملایر بود و عنوان دبیرالممالک نیز 
در اواخر س��لطنت احمدشاه برای مدیریت وجدیت 
در انجام وظایف به او اعطا می شود؛ اما او به تدریج 
در اواخ��ر س��ال 1318 با وجود آنک��ه خیلی مورد 

توجه رضاشاه بود؛ ولی با مشاهده رفتارهایی چون 
مال اندوزی و کش��تار و زندانی ک��ردن مخالفان و 
آزادی خواهان، به بهانه مریضی فرزند، کناره گیری 
می کند و به قزوین می آید و به واسطه های گوناگون 

بازنشسته می شود. 
دبیرسیاقی هم به سیاق پدربزرگ، فعالیت سیاسی 

می کند. او،  عضو حزب پان ایرانیسم بوده است.
او که زمان دکتر مصدق را به خوبی به یاد می آورد، 
چنین می گوید: دکتر مصدق در زمان رضاش��اه هم 
ب��ا او درگیر بود؛ اما بع��د از جنگ جهانی دوم و در 
ش��هریور س��ال1320 نقش پررنگتری در سیاست 
دارد که من در آن زمان در کلاس هشتم و نهم بودم 
و عضو حزب »پان ایرانیس��م« به رهبری »محسن 
پزش��کپور«، از حکومت دکترمحمد مصدق و ملی 
کردن صنعت نفت با مرام ایدئولوژیکی »فلات ایران 
به زیر یک پرچم« و شعارهای »مرگ بر امپریالیسم 

روس، انگلیس، آمریکا« حمایت می کنم.
او ادامه می دهد: البته بخشی از آن دیدگاه ها رویایی 
بود و ما بر این عقیده بودیم که قفقاز و افغانس��تان 
را باید از شوروی پس بگیریم؛ البته این خود سدی 
بود در مقابل حزب توده و کمونیس��ت ها که ما در 
کلاس ها و در س��طح شهر با اعضای این حزب و با 
شعارنویس��ی بر روی برخی از دیوارهای شهر مثل 
»باغ دبیر« و »بلاغی« با هم درگیر بودیم که نتیجه 
این درگیری ها باعث ش��د که من در کلاس نهم رد 

شوم.
دبیرس��یاقی می افزاید: به عل��ت ملی کردن صنعت 
نفت ایران، اقتصاد با مشکل مواجه می شود و دکتر 
مصدق مجبور می ش��ود، اوراق قرض��ه ملی عرضه 
کند تا مردم بخرند. در مدرس��ه م��ا هم که نامش 
»محمدرضاش��اه« بود، اوراق قرضه ملی حدود 50 
تومن عرضه شد و قرار شد، افرادی که توانایی مالی 

دارند، بخرند که من هم یکی خریدم.

 نقش عمو در ملی شدن صنعت نفت  
دبیر س��یاقی، در مورد نقش عمویش در ملی شدن 
صنعت نفت، چنین روایت می کند: در جریان دکتر 
مصدق و صنعت ملی ش��دن نف��ت، در خانواده ما 
کس��ی که بیش��تر از هم��ه نقش داش��ت، عمویم، 
سرهنگ دبیر س��یاقی بود که از افراد مورد اعتماد 
دکتر مصدق بود. در زم��ان قدیم، ارتش از 4 رکن 
تشکیل ش��ده بود که رکن اول آن اداری، رکن دوم 
اطلاعات، رکن س��وم آموزش و رک��ن چهارم مالی 
بود و عمویم، س��رهنگ »قدرت اله دبیر س��یاقی« 
رئیس رکن چهارم س��تاد ارتش بود و تمام بودجه 
ارتش دست ایشان بود.  او  علاوه بر این که مشاور 
نظام��ی دکتر مصدق ب��ود، فرمان��ده کل نیروهای 
نظام��ی ق��رارگاه تهران)غیر از گارد شاهنش��اهی( 

تحت فرماندهی اش بود.     
او ک��ه ش��اهد کودت��ای 28 م��رداد 32 در قزوین 

 روایت یک ملی گرای مصدقی،  پس از 28 مرداد: 

می خواستم کودتا کنم
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بوده اس��ت، بی��ان می کند: م��ن در س��بزه میدان 
ایس��تاده بودم که نیروهای نظامی ب��رای کمک به 
کودتا از قزوین رد می ش��دند؛ ولی از حزب توده با 
آن قدرتمندی، هیچ اثری از آن ها در قزوین ندیدم 
که باعث تعجب حتی در سراس��ر کش��ور ش��د که 
بعدها مشخص شد، دستگاه های اطلاعاتی انگلیس 
و آمریکا در خود دس��تگاه رهبری حزب توده نفوذ 

کرده بودند.   
دبیرس��یاقی، در س��ال 1334وارد ارتش می ش��ود 
و دلیل��ش را از ای��ن کار چنی��ن بی��ان می کن��د: 
سرلش��گرزاهدی به ظاه��ر با اس��تفاده از دو تانک 
انق��لاب کرده بود ک��ه آن زمان  با اف��کار جوانی به 
این نتیجه رس��یدم که  ب��ه عضویت ارتش دربیایم 
و کودت��ا کنم. به این علت در مهر 1334، برخلاف 
می��ل و نظر خانواده، وارد دبیرس��تان نظام و ارتش 
ش��دم؛ البته آن زمان هم بس��یار سخت بود، چون 
آمری��کا ب��رای کودت��ای 28 مرداد ب��ر روی ارتش 
س��رمایه گذاری کرده بود ت��ا ایران تقوی��ت و جزو 
پیمان س��نتو شود که به این دلیل دبیرستان نظام، 
واحد مسلح شد و ما آموزش تفنگ هم داشتیم.   

او از خاطرات و اتفاقات پش��ت پ��رده کودتای 28 
مرداد که عمویش برایش گفته بود،  چنین توضیح 
می دهد: تابستان هایی که در دبیرستان نظام بودم، 
بیشتر در نزد عمویم به سر می بردم که ایشان آنطور 
که خود بعدها برای من شرح داد، در صبح روز 28 
م��رداد از محل زندگی خ��ود در تجریش، به دفتر 
فرماندهی و محل کارش در عباس آباد می رود و در 
بین راه، تانک های��ی  را می بیند که باعث تعجبش 
می ش��ود و زمانی که به محل کارش می رسد، چند 
افس��ر زیر دستش که طرفدار ش��اه بودند، در دفتر 

فرماندهی خودش، او را  زندانی می کنند.    
دبیر س��یاقی ادام��ه می دهد: عموی��م در موقعیت 
نظامی خودش هیچ کاری نمی توانس��ت انجام دهد 
و عص��ر هم��ان روز پس از س��قوط حکومت دکتر 
مصدق، آزاد می شود و او را از کار برکنار می کنند و 
دیگر هیچ پس��ت نظامی به ایشان ندادند که بعدها 

معاون و استاد دانشگاه نظامی می شود. 

افسران ملی گرا   
دبیرس��یاقی، در م��ورد عمویش که جزو افس��ران 
ملی گ��را ب��ود، می گوید: عمویم »س��رهنگ قدرت 
ال��ه دبیرس��یاقی« علاوه ب��ر اینکه ج��زو نزدیکان 
دکت��ر مصدق و مش��اور نظامی ایش��ان ب��ود، یک 
گروه افس��ران ملی گرا در ارتش تشکیل داده بود که 
ه��دف آن ها تغییر رژیم و حکومت از پادش��اهی به 

جمهوری بود.  
او ادامه می دهد: افسران ملی گرا یک هسته مرکزی 
داش��ت با چهار افس��ر به نام های سرلشکر محمود 
افش��ارطوس، س��رهنگ مصوّر رحمانی، س��رهنگ 
یاوری و قدرت اله دبیرس��یاقی که س��رهنگ ستاد 
بودند. این افس��ران به ترتیب الفب��ا رمز و کدی را 
بی��ن خود به نام »امید« ایج��اد کرده بودند و برای 
اینکه طرفداران ش��اه را تضعیف کنن��د، در زمانی 

که در قدرت بودند، کمیس��یونی تش��کیل دادند و 
تم��ام این  افراد را که تعدادش��ان به قولی از تعداد 
امراء در ارتش آلمان نازی در جنگ جهانی بیش��تر 
ب��وده و اغلب در خوش خدمتی به ش��اه به درجات 
رس��یده بودند، بازنشس��ته می کنند و ارتش ایران 
فق��ط دارای یک امیر و آن س��رتیپ ریاحی رئیس 
ستاد ارتش بوده است. این اقدام برای شاه خوشایند 
نبوده و ایجاد نارضایت��ی می کند که منجر به قتل 
سرلشکرافشارطوس رئیس ش��هربانی کل کشور و 
عضو ش��بکه افس��ران ملی گرا می شودِ  و قتل را به 
دس��ته ای از این امراءمرتبط می دانندکه در جریان 
به نتیجه رساندن کودتای 28 مرداد، نقش آفرینی 

می کنند.    
دبیرسیاقی، بر اس��اس اظهارات عمویش سرهنگ 
دبیر س��یاقی می گوید: در آن زمان سفارت آمریکا 
به اهداف افس��ران ملی گرا پی ب��رده بود؛ اما چون 

می دانس��تند ک��ه چپ گ��را نیس��تیم، اوایل جلوی 
فعالی��ت ما را نمی گرفتند؛ چون ترس آمریکایی ها 
از کمونیس��ت ش��دن ایران بود و خواس��ت اصلی 
آن ها س��رکار آمدن دولتی ب��ود که به قدرت گیری 
حزب ت��وده که در جری��ان بود، پای��ان دهند، اما 
بعدها آمریکایی ها به این نتیجه رس��یدند با سابقه 
تاریخ��ی که مردم ایران دارن��د، بهتر می توان آن ها 
را در مقاب��ل کمونیس��ت، دور و بر ش��اه جمع کرد 
تا حکومت جمهوری و سیس��تمی که برای ایرانیان 
تازگ��ی دارد؛ بنابرای��ن به تقویت ش��اه و حکومت 
س��لطنتی پرداختند ک��ه در 28 مرداد سرلش��کر 

زاهدی، اقدام به کودتای نظامی می کند. 
 دبیر س��یاقی از سرنوش��تش پ��س از کودتای 28 
م��رداد می گوید: با کودتای 28 م��رداد، حزب پان 
ایرانیس��م هم از بین م��ی رود که بعد از آن، من در 
سال 1337 پس از قبولی در آزمون نیروی دریایی، 

برای تحصیلات به انگلیس اعزام می شوم.
  او ادام��ه می دهد: پ��س از پایان دوران تحصیلات 
در س��ال 1343 بنا به در خواس��ت ش��خصی برای 
خدم��ت در پایگاه  تازه تأس��یس نیروی دریایی در 
جزی��ره خارک اعزام می ش��وم که ب��ه دلیل رفت و 
آمد مقامات و حضور مستش��اران دریایی آمریکایی 
و انگلیسی و مراقبت های شدید ساواک، باعث شد، 

تقاضای مرخصی خارج از کشور کنم. 
 آنگونه که دبیرس��یاقی می گوید در سال 1346 در 
اوایل ورودش به کش��ور س��وئد، تقاضای استعفا از 
نیروی دریایی به جهات مس��ائل ش��خصی می کند 
که در نهایت موافقت نمی شود  و غیابی دادگاهی و 
محکوم می گردد که به این جهت تا انقلاب اسلامی 
و لغو محکومیت ها امکان مراجعه به ایران  نداشت؛ 
البته او در س��وئد، عضو انجمن های محیط زیستی 
می ش��ود و در این زمینه فعالیت می کند؛  فعالیتی 
ک��ه در ایران هم پی  می گی��رد  و اکنون  هم ادامه 

دارد.

 به علت ملی كردن صنعت   
نفت ایران، اقتصاد با مشکل 
دكت�ر  و  می ش�ود  مواج�ه 
مص�دق مجب�ور می ش�ود، 
اوراق قرضه ملی عرضه كند 
تا مردم بخرند. در مدرسه ما 
هم كه نامش »محمدرضاشاه« 
بود، اوراق قرضه ملی عرضه 
شد، حدود 50 تومن كه قرار 
شد، افرادی كه توانایی مالی 
دارند، بخرند كه من هم یکی 

خریدم.
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 در دوران مش��روطیت در قزوین، افرادی اهل قلم بودند که با نوش��ته های خود 
برای بیداری مردم تلاش می کردند و یکی از این کانون ها، چاپخانه »اتحاد« بود 
که مردم قزوین را از اطلاعات ایران و خارج از کشور آگاه می کرد . چاپخانه اتحاد 
در قزوین، یکی از هویت های تاریخی این ش��هر محس��وب می شود که در طول 

تاریخ با فراز و نشیب های  متعددی همراه بوده است.   
چاپخانه اتحاد، یک مرکز چاپ و انتش��ار بوده که س��ادات مجابی ش��یرازی، در 
قزوی��ن راه انداخته ان��د. این خانواده، نقش بس��زایی در مطبوعات ش��هر قزوین 

داشتند و روزنامه هایی را در قزوین منتشر کردند. 

روزنامه رعد  
س��ید مهدی مجابی، متول��د 1323 در قزوین، از افرادی اس��ت که در چاپخانه 
اتحاد و روزنامه صدای قزوین فعالیت داش��ته، در مورد تاریخچه و نقش خانواده 
مجابی در رس��انه های آن زمان می گوید: روزنامه رعد، روزنامه معروفی بوده که 
در قزوی��ن چاپ می ش��ده،این روزنام��ه غیر از روزنامه رعد ک��ه متعلق به آقای 

ضیاءالدین طباطبایی بوده، یک روزنامه ملی هم بوده است. 
او ادامه می دهد: آقای س��یدعلی رعد مجابی شیرازی، روزنامه ای را در قزوین به 
نام رعد منتشر می کرد. روزنامه رعد، یک روزنامه سیاسی- اجتماعی بوده که در 
محل چاپخانه اتحاد فعلی در سردرعالی قاپو بوده است ؛ البته غیر از این روزنامه، 
روزنامه های متعدد دیگری هم در محل چاپ می شده اس��ت. چاپخانه اتحاد یک 

مرکز چاپ و انتشار بوده و مخصوص یک روزنامه نبوده است. 
مجاب��ی، در م��ورد ش��هر قزوی��ن که به عن��وان یک��ی از کانون  ه��ای مبارزات 
مش��روطه طلبی و روش��نفکری ق��رار داشته اس��ت، اینگون��ه توضی��ح می دهد: 
قزوین چون برس��ر راه گی��لان و آذربایجان به تهران واقع ش��ده، از نظر کانون 
مش��روطه طلبی مهم بوده است و طبعاً افراد به س��راغ رسانه ها و جایی که مردم 
می توانن��د حرف هایش��ان را بزنند، می رون��د که مهمترینش آن زم��ان روزنامه 
بوده است. قبل از اینکه روزنامه در اختیار مردم قرار بگیرد، مردم جایی نداشتند 

که حرف هایشان را بزنند. 
او، در مورد خانواده مجابی ها که نس��ل در نس��ل اهل خبر  بودند و واعظ، بیان 

می کند: یکی از رس��انه های خیلی مدرن و معتبر، روزنامه بوده اس��ت و در کنار 
روزنامه، یک رس��انه سنتی هم آقایان مجابی شیرازی داشتند، در واقع واعظانی 

بودند که بالای منبر می رفتند و با مردم صحبت می کردند. 
او می افزاید: وعاظ کس��انی بودند که تبلیغات دینی و مذهبی می کردند و اصولا 
حکومت و مذهب شیعه تکیه اش بر روی وعاظ بوده است. اینها شعائر مذهبی را 
تبلیغ و ترویج می کردند؛ بنابراین خانواده هایی در ایران بودند که کار اصلی اینها 
وعاظی بوده اس��ت که بیشترش��ان هم از سادات بودند و یکی از این خانواده های 
معروف ایران که نقش خبری داشتند و مردم آن ها را می شناختند و تبلیغاتشان 
بس��یار مؤثر بوده اس��ت، همین خانواده های مجابی بودند که از زمان س��لطنت 
ناصرالدین ش��اه و قبل از آن در تهران در تکیه دولت به منبر می رفتند و علاوه 
بر اینکه در تهران به منبر می رفتند به شهرها و ولایات دیگر هم رفته بودند که 

گروهی ازآن ها به قزوین می آیند. 

نقش سادات مجابی در قزوین  
مجابی در مورد نقش س��ادات شیرازی در تأسیس و مشارکتشان با روزنامه های 
دیگر در قزوین می گوید: در خانواده مجابی، منبر که س��ر جای خود بوده اس��ت 
و تا به امروز هم ادامه دارد؛ اما در موردث روزنامه پیش��رفت می کنند و در کنار 
روزنامه رع��د، روزنامه های دیگری مثل روزنامه س��عادت، بازپرس و نصیحت و 
روزنامه های دیگری خارج از این فامیل و با مشارکت این فامیل تأسیس می شود. 
او می افزای��د: علاوه بر منب��ر و روزنامه، در زمینه های هنری مثل تئاتر هم نقش 
داش��تندکه اولین تئاترهایی که در قزوین ب��ه روی صحنه آمد، در همان مکان 
چاپخانه اتحاد بود که در انتهای این چاپخانه، یک سِ��ن کوچکی هم داشت، در 

روی این سِن، تئاتر و موسیقی هم اجرا می شده که عارف هم اجرا می کرد.

صدای قزوین  
مجاب��ی، ب��ه روزنامه ص��دای قزوین هم اش��اره می کن��د و می گوی��د: مرحوم 
س��یدعلاءالدین مجابی، داماد آقای رعد که مدیر روزنامه رعد و همکار ایش��ان 
در چاپخانه اتحاد بود، با هم روزنامه مس��تقلی به نام صدای قزوین را تأس��یس 

  قزوینِ قدیم  را یکی از دست اندركاران چاپخانه اتحاد روایت می كند

 میراث روس ها
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می کنند؛ به عبارتی روزنامه و چاپخانه اتحاد،در دوره صدای قزوین یکی ش��دند 
که س��ال ها ادامه داش��ت؛ اما در س��ال 1363 تغییراتی پیش می آید و تعطیل 

می شود. 
او ب��ه اف��رادی ک��ه در روزنامه صدای قزوین فعالیت داش��تند، اش��اره می کند: 
روزنام��ه ص��دای قزوین که من هم در آن مقاله می نوش��تم، اف��راد دیگری هم 
مثل نویس��ندگان محلی، دبیران محترم فرهنگ و دانشمندان، هر کدام در این 
روزنامه اثری داش��تند؛ مثل آقای خیرخواه که نقاش، پژوهشگر و محقق بسیار 
خوبی در زمینه تاریخ و جغرافیا بود، آقای آصف زاده که در زمینه های هنری در 
صدای قزوین مقاله می نوشتند، آقای آزادفر که از دبیران دانشمند قزوین بودند 
و نویس��ندگان بزرگی مثل آقای دکتر جواد مجاب��ی که در این روزنامه فعالیت  
کردند و از روزنامه نگاران ملی شدند؛ بنابراین فقط یک روزنامه نبود، بلکه یک 

کانون فرهنگی بود. 
مجابی، در مورد مس��ائلی که روزنامه صدای قزوین ب��ه آن می پرداخت، چنین 
توضیح می دهد: روزنامه صدای قزوین بیش��تر جنبه اجتماعی داشت و برخلاف 
رعد که صد در صد سیاس��ی بود، روزنامه صدای قزوین اجتماعی بوده است و از 

جمله مسائلی که این روزنامه بیشتر به آن می پرداخت مسأله آب قزوین بود. 
او می افزاید: قزوین از ش��هرهای کم آب ایران است و این باغ های قزوین احتیاج 
به آب دارند، آن زمان، باغبانان و کش��اورزان مرتب ب��ه دفتر روزنامه می آمدند 
و ش��کایت می  کردند و تقاضایشان این بود که صدایشان را در روزنامه به گوش 
مسئولان برسانند؛ بنابراین هر مقاله ای که در روزنامه صدای قزوین چاپ می شد 
و هر جایی که پدرم سخنرانی می کرد، موضوع اصلی اش آب بود که چرا شهر و 

باغ های آن با وجود منابع آبی مثل شاهرود بی آب است. 
مجابی ادامه می دهد: این مسأله نه تنها حل نشد؛ بلکه دولت نهرها را هم خراب 
کرد که در نتیجه تخریب این نهرها تعدادی از باغ ها خش��ک شد و از بین رفت 

و این موضوعی بود که مرتب در روزنامه منعکس می شد. 
موضوع دیگ��ری که روزنامه صدای قزوین به آن می پرداخت مس��أله نان بود و 
مجاب��ی در این زمینه می گوید: آن زمان به نان مردم خیلی توجه داش��تند که 
نان مرغوب باشد،گران نشود و در اختیار مردم قرار بگیرد که علت آن هم ناشی 
از حدود 3 قحطی وس��یع و خیلی عمیقی بود که در فاصله جنگ جهانی اول و 

دوم، مردم با آن مواجه بودند. 

روس ها در قزوین   
از مس��ائل اجتماعی دیگر که روزنامه صدای قزوین به آن توجه داش��ت، مسأله 
حضور نیروهای بیگانه مثل روس ها و انگلیس��ی ها در قزوین بود که او می گوید: 
حتی در قزوین کمپ داش��تند؛ البته حضور این نیروها در ش��هر به گونه ای بود 
که مردم با آن مش��کل داشتند؛ بنابراین  نظر مردم در مورد این فعالیت ها باید 
منعکس می ش��د که در این باره، حتی یک روزنامه روس��ی در چاپخانه اتحاد به 

زبان روسی چاپ می شد.  
او در م��ورد حضور روس ها در قزوین می گوید: آنچه ک��ه امروز از روس ها باقی 
مانده است همین منبع آب، ساختمان شهرداری و کلیسای روس ها و ساختمانی 
که معروف به ساختمان اداره راه و مرکزی بوده است؛ البته محدوده خیابان خیام 
را هم زمین روس ها می گفتند که روس ها شهرکی در آن ساختندکه مقداری از 
بناها خراب ش��ده و مقداری هم به جا مانده اس��ت. یک کتابخانه هم داشتند که 

آن را به سازمان اسناد قزوین واگذار کردند. 
او ادامه می دهد: اولین بیمارس��تان در قزوین را هم روس ها در سعدالسلطنه بنا 

کردند ک��ه بعدها مرحوم آقای امینی از خانواده های ب��زرگ قزوین، در خیابان 
فردوس��ی به نام بیمارستان »امینی« ساخت و سپس بیمارستان بوعلی در روی 

یک قبرستان قدیمی تأسیس شد.       
    آنگونه که مجابی می گوید کانون روزنامه اتحاد بسیار فعال بود و نویسندگانی 
مثل نس��یم ش��مال و عارف قزوینی رفت وآمد داش��تند و نوعی پاتوق فرهنگی 
بود و تا همین اواخر هم وجود داشته اس��ت، تاآنجا که قزوین از جمله ش��هرها 
و مناطقی بود که در رابطه با مس��ائل اجتماعی، سیاس��ی و هنری دارای کانون 
فرهنگی بود.این کانون به دلیل روزنامه هایی که در آن چاپ می شده اس��ت، در 

کل نقاط ایران شناخته شده بود.

آنچ�ه كه ام�روز از روس ها   
منبع  مانده اس�ت همین  باقی 
آب، س�اختمان ش�هرداری و 
كلیسای روس ها و ساختمانی 
كه معروف به س�اختمان اداره 
راه و مركزی بوده اس�ت؛ البته 
را  خی�ام  خیاب�ان  مح�دوده 
ه�م زمین روس ه�ا می گفتند 
ك�ه روس ه�ا ش�هركی در آن 
س�اختندكه مق�داری از بناها 
خراب ش�ده و مقداری هم به 
كتابخانه  مانده اس�ت. یک  جا 
ه�م داش�تند ك�ه آن را ب�ه 
سازمان اس�ناد قزوین واگذار 

كردند
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در تاریخ ایران، حضور زن��ان در عرصه اجتماع، به 
صورت فعال ب��ه دوره مش��روطیت برمی گردد؛ به 
عبارت��ی از دوران قاجار، به بعد زنان قدم در عرصه 
سیاس��ت و جامعه گذاش��تند و نقش خ��ود را در 
زمینه های مختلف مثل ش��رکت در جنبش تحریم 

تنباکو و انقلاب مشروطه ایفا کردند. 
مش��ارکت زنان در فعالیت های سیاس��ی با اجرای 
سیاس��ت های ض��د دین��ی پهل��وی اول و پهلوی 
دوم بیش��تر می ش��ود، ب��ه طوری که زن��ان جامعه 
اس��لامی برای ایفای نقش مثبت خ��ود به نهضت 
ام��ام خمینی)ره( پیوس��تند، قزوین ه��م از جمله 
ش��هرهایی ب��ود که از ای��ن قاعده مس��تثنی نبود. 
در ای��ن زمینه یکی از زنان مب��ارز انقلابی قزوینی 
از خاط��رات خود در مورد چگونگ��ی و نحوه ورود 
زنان قزوین به جریانات سیاس��ی کشور و چگونگی 
فعالیت  و مشارکت و مشکلات موجود در این زمینه 

می پردازد. 
  محت��رم رحمان��ی، از اعض��ای انجمن اس��لامی 
دانش آم��وزی قزوین در دوران قب��ل از انقلاب در 
مورد خاطرات خود می گوید: در دهه 50 در قزوین 
و در کل ایران حلقه هایی ش��کل گرفت که ترکیبی 
از ش��ریعتی و مطه��ری و ... بودند ک��ه به صورت 
دانش��جویی و فردی در ش��هر قزوی��ن، به اصطلاح 
عضو گی��ری می کردند ک��ه این نیروه��ا تبدیل به 
سربازان حرکت شدند. قبل از انقلاب در همه ایران 
این هس��ته ها بودند؛ هسته های مطالعاتی، جمعی، 

بخشی و فکری که تغذیه های متفاوتی می شدند. 
او ادامه می دهد: این تغذیه ها از حس��ینه ارشاد بود 

که در قزوین به این ش��کل بود. قبل از انقلاب همه 
بچه ها بر علیه نظام ش��اه کار می کردند و مرزبندی 
مشخصی نداشتیم. این فعالیت ها از تظاهرات شروع 
می شد تا پخش اطلاعیه و اعلامیه ها. تظاهراتی که 
در ش��هر انجام می ش��د، مثل تظاهرات رمضان که 

مهمترین تظاهرات در قزوین بود.  
رحمان��ی در مورد پخش اطلاعیه ها در دبیرس��تان 
ثری��ا این ط��ور بیان می کن��د: نامه های��ی که آیت 
الله خمینی ب��ه عنوان اطلاعی��ه می دادند، چهارتا 
می کردیم و زمانی که از دبیرستان خارج می شدیم، 
در حلقه ه��ای 2 ی��ا 3 نف��ره همدیگر را پوش��ش 
می دادی��م و اطلاعیه ها را به ه��وا پرتاب می کردیم 
و بچه ه��ا اطلاعیه ه��ا را می گرفتن��د. در رابط��ه با 
تظاه��رات هم ب��ه این صورت بود، در دبیرس��تان، 
دبیران ما و در خارج دبیرس��تان کسانی که به این 
کار اعتقاد داشتند، می گفتند که در مسجدی جمع 

شوید و از مسیری حرکت می کنیم.  

رمضان 57  
رحمان��ی، در مورد تظاهرات رمضان در س��ال 57 
می گوی��د: تظاهرات رمضان که در س��ال 57 اتفاق 
افتاد، از شهربانی شروع شد و تمام خیابان کوروش 
را فراگرفت و به مس��جد شهید  کشیده شدکه آنجا 
عناص��ر نظامی، ش��روع به ش��لیک هوایی کردند و 

مردم عقب نشینی کردند. 
او می افزای��د: تظاهرات رمض��ان، تظاهراتی بود که 
تمام خیابان کوروش لبریز از مردم بود و این اولین 
حرکت خیلی قوی در قزوین بود که در چند ش��هر 

دیگر هم تکرار شد  که منجر به حکومت نظامی در 
کل ایران و همچنین قزوین شد.  

 به گفته رحمانی، در قزوین فردی به نام معتمدی 
را فرس��تادند که شخص بسیار توانمند در سرکوب 
بود؛ چون پیش بین��ی می کردند که در این مقطع 

ممکن است اتفاقات دیگری هم پیش بیاید. 
این مب��ارز انقلاب��ی، در مورد جلس��اتی که پیش 
از انقلاب برگزار ش��د و نقش بس��زایی در پیروزی 
انقلاب داش��ت، بیان می کند: ما در سال 55 تقریبا 
در جلسات مختلفی شرکت می کردیم که جلسات 
علنی نبود؛ بلکه جلسات اس��لام شناسی شریعتی 
بود ک��ه دبیران ما را هدای��ت می کردند. همچنین 
جلس��ات دیگری به اس��م مجاهدی��ن خلق بود که 

خیلی امنیتی برگزار می شد که ما می رفتیم. 
او در ادام��ه توضیح می دهد: جلس��ات دیگری هم 
بود که خود دانش آموزان با هم داشتند که در این 
جلسات قرآن خوانی، کتاب خوانی شریعتی، بحث 
و گفت وگو و م��واردی از این قبیل بود که افرادی 
مثل آقای هجرتی ،خانم معصومی و شعبانی برگزار 
می کردند که از آنجا ما وارد دبیرس��تان ها ش��دیم. 
در دبیرس��تان های مهین دوست، ثریا و محمدرضا 
ش��اه، آن روز به بهانه های مختل��ف تظاهرات به پا 
بود. دبیرس��تان مکانی برای تجم��ع بچه ها بود که 
ای��ن تظاه��رات منجر به تعطیلی مدارس ش��د که 
پی��ش زمینه آن، پخ��ش اطلاعیه بود که در داخل 

دبیرستان ها به صورت وسیعی پخش می شد. 
رحمان��ی در رابطه ب��ا تظاهرات بی��ان می کند: از 
هم��ان مهرماه 57 تظاهرات عصران��ه خیابانی بود، 

روزهای پیش از انقلاب از زبان یک زن فعال سیاسی سابق:

فکر نمی کردیم انقلاب به این زودی پیروز شود
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بسیاری از دانش آموزان دبیرستان ثریا و بخشی از 
دبیرستان شاهدخت آن وقت با هم به خیابان ملک 
آباد می آمدند و تا س��بزه می��دان که آنجا حکومت 
نظامی ب��ود، می رفتند و با باتوم حمله می کردند و 
این باعث می شد تظاهرات در سبزه میدان پراکنده 
شود؛ البته آن زمان  همه بچه ها چادری بودند که 

امنیتش هم بیشتر بود.  
او در ادامه به دبیرس��تان محل تحصیل خود اشاره 
می کند و می گوید: دبیرس��تان ثری��ا در اعتراضات  
پیش��تاز بود که اوایل مدیران خیلی مخالف بودند؛ 
ام��ا زمانی که همه بچه ها به تظاهرات  پیوس��تند، 

آن ها هم کاری نمی توانستند بکنند. 
بچه ه��ا تم��ام عکس ه��ای ش��اه در وس��ط حیاط 
دبیرس��تان را پاره کردند ک��ه در زمان خود نوعی 
اعتراض  محس��وب می ش���د. در ابتدا با شعارهای 
درود برخمین��ی ش��روع و ب��ا مرگ بر ش��اه تمام 
می کردی��م. کمتر از یک دقیق��ه کلاس ها تعطیل 
می ش��د و از آن آبان 57 کل مدارس تعطیل ش��د 
ک��ه بعد از آن بچه ه��ا در جلس�����ات همدیگر را 

می دیدند. 
رحمانی در ادامه می گوید: دانش آموزان قزوین هم 
در کنار حرکات شهری در پیروزی انقلاب اسلامی 
بسیار تاثیرگذار بودند.ما فکر نمی کردیم انقلاب به 
این زودی پیروز شود؛ چون ما از بالا خبر نداشتیم 
و می پنداش��تیم که باید ج��زوه بخوانیم و در مورد 
روش ه��ای نظام��ی و چریک��ی و چگونگی پخش 
اعلامیه ه��ا و برگ��زاری اعتراضات بیش��تر بدانیم؛ 
کتاب هایی مثل چگونه چریک شویم و اصطلاحات 

چریک ها و مواردی از این قبیل را فرابگیریم، چون 
فکر می کردیم مبارزه خیلی طولانی در پیش داریم 
ک��ه اتفاق��ات بهمن 57 این رس��الت را از دوش ما 
برداش��ت که اول اسفند همان سال ما به کلاس ها 

برگشتیم.  
رحمانی به فض��ای دوران بعد از انقلاب و انجمنی 
که در آن حضور داش��ت، اشاره می کند ومی گوید: 
از این به بعد انجمن های  اسلامی وارد فاز جدی و 

همه جانبه و خاص خود می شوند.
 بچ��ه ه��ای ش��ریعتی و مطه��ری در انجمن های 
اس��لامی ش��روع ب��ه کار کردن��د ک��ه از آن زمان 
انتخابات برگزار کردیم.این انجمن ها کارهایشان را 
تا مقطعی که اطلاعیه بدهند یا موضع گیری کنند، 
ادامه می دادند و معتقد بودند حالا که انقلاب تمام 

شده است باید وارد حل مسائل اجتماعی شویم.  
محترم رحمانی در مورد فعالیت خود و همقطارانش 
می گوید: هر ش��ب جمعه در یکی از مس��اجد شهر 
بحث آزاد داش��تند و در این بحث آزاد مشکلات و 
مسائل را می گفتند و تمرکز اصلی آن ها در مدرسه 
س��ردار بود که جلسات هیئت مدیره آنجا بود و در 
مورد کتاب ها و نش�����ریه ها تصمی��م می گرفتند 
و اینه��ا را در دک��ه م��ی فروختند و نی��رو جذب 

می کردند. 
رحمانی در پایان می گوید: به هر حال دوران گذار 
ب��ود و در آن زمان، انجمن ها فضای ش��ادی را در 
مدارس ایجاد کرده بودند. دبیرس��تان ها نسل نسبتا 
انقلاب دیده تحویل جامعه ایرانی دادند. اینکه این 
انقلابی ها در گذر زمان چه خطاهایی کردند، بحث 
جداگانه اس��ت؛ ولی با وج��ود توانایی های اندک و 
بی تجربگی ها و ناپختگی ه��ا، نیروهای کیفی را در 
آن زم��ان پرورش دادن��د وفضای آرام سیاس��ی و 

شادی را به وجود آوردند.      

نامه های�ی ك�ه آی�ت الله   
به عن�وان اطلاعیه  خمینی 
می دادند، چهارتا می كردیم و 
زمانی كه از دبیرستان خارج 
می شدیم، در حلقه های 2 یا 
۳ نفره همدیگر را پوش�ش 
را  اطلاعیه ه�ا  و  می دادی�م 
ب�ه ه�وا پرت�اب می كردیم 
را  اطلاعیه ه�ا  بچه ه�ا  و 
ب�ا  رابط�ه  در  می گرفتن�د. 
تظاه�رات هم به این صورت 
بود، در دبیرس�تان، دبیران 
م�ا و در خ�ارج دبیرس�تان 
كسانی كه به این كار اعتقاد 
داش�تند، می گفتن�د كه در 
مس�جدی جمع ش�وید و از 

مسیری حركت می كنیم
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كمربند سبز قزوین  
اردیبهش��ت ماه امس��ال کلن��گ اح��داث یکی از 
ش��اخص ترین پروژه های شهرداری قزوین به زمین 
زده شد. پروژه کمربند سبز شرق قزوین به طول 5 
هزار و 995 متر و عرض 24/5 متر در دو لاین رفت 
و برگش��ت اجرا می شود و میدان شورا را به میدان 
مین��ودر متصل می کن��د. برای اج��رای این پروژه 
740 میلی��ارد ریال اعتبار اختصاص یافته اس��ت و 
اجرای آن موجب بهب��ود وضعیت ترافیک، کاهش 
زمان س��فر و آلودگی هوا می شود. همچنین فضای 
س��بز، فضای تفرجگاهی و لاین دوچرخه سواری و 
پیاده از مهمترین بخش های پیش بینی شده برای 

اجرای این طرح به شمار می رود. 

دیدار ش�هردار قزوین با مش�اور عالی وزیر   
كشور

اواخ��ر خردادماه 97 ش��هردار قزوین در نشس��تی 
مش��ترک با مشاور عالی وزیر کشور در امور توسعه 
مناطق ش��رکت ک��رد. این دیدار با هدف بررس��ی 
رون��د اجرای پروژه تجاری- مس��کونی پونک انجام 
ش��د. علی عبدالعلی زاده، مش��اور عالی وزیر کشور  
در امور توس��عه مناطق در این نشس��ت گفت: در 
ح��ال حاضر و بر اس��اس نیاز بازار مس��کن باید به 
سمت احداث بناهای تجاری متمرکز حرکت کنیم؛ 
چراکه دوران احداث بناهای تجاری خطی به پایان 

رسیده است. 

امض�ای تفاه�م نامه ش�هرداری و ش�ركت   
نورینکو

امض��ای تفاهم نامه هم��کاری میان ش��هرداری و 
ش��رکت بین الملل��ی نورینکو برای اج��رای پروژه 
تراموای قزوین، از اتفاقات مهم تیرماه سال 97 بود. 
ش��هردار قزوین در جریان امضای ای��ن تفاهم نامه 
گف��ت: پ��روژه ترام��وا در قزوین به عن��وان اولین 
شهر کشور اجرا می ش��ود. علی صفری با اشاره به 
مصوبه اجرای تراموا در ش��هر قزوین توسط شورای 

عالی ترافیک کش��ور و ابلاغ آن توسط وزیر کشور 
خاطرنشان کرد: در بودجه سال 1397 منابع خوبی 
برای توسعه زیرس��اخت های حمل و نقل عمومی 
انبوه بر، در نظر گرفته ش��ده اس��ت و این موضوع 
نشان از اهمیت سیستم حمل و نقل در کشور دارد.

حض�ور ش�هردار قزوی�ن در جلس�ه س�تاد   
بازآفرینی كشور

اواخر مردادماه امس��ال جلسه ستاد ملی بازآفرینی 
کش��ور که با حضور آخوندی وزیر راه و شهرسازی، 
زاهدی اس��تاندار، ش��هردار و رئیس ش��ورای شهر 
قزوین و مدیران کش��وری و اس��تانی در وزارت راه 
و شهرس��ازی برگزار ش��د، ش��هردار قزوین در این 
جلسه گفتمان مدیریت ش��هری را ارتقای کیفیت 
زندگ��ی عنوان و بی��ان کرد: ش��هرداری قزوین از 
توس��عه کالبدی شهر خارج شده است. او با تصریح 
اینکه »قزوین شاداب، نزدیکترین مقصد« به عنوان 
ش��عار اصلی مدیریت ش��هری قزوین در دس��تور 
کار قرار دارد، افزود: اندیش��ه ایران ش��هر و بسط و 
توس��عه گفتمان ارتقای کیفیت زندگی در محلات 
از نفس افتاده و خس��ته از برج س��ازی و پل سازی، 
خون تازه ای در رگ های ش��هرهای افسرده تزریق 
کرده اس��ت. صفری در ادامه اضافه کرد: اکنون که 
طرح های توس��عه کالبدی شهرها به حاشیه رفته و 
طرح بازآفرینی ش��هرها آغاز شده است، اساس آن 
مشارکت اجتماعی و هم اندیشی است که ریشه در 

فرهنگ دارد.

هفته فرهنگی قزوین  
از مهمتری��ن رویدادهای فرهنگی ش��هر قزوین که 
هر س��ال برنامه های متعددی برای گرامیداشت آن 
برگزار می ش��ود، هفته فرهنگی قزوین اس��ت. این 
برنامه ها توس��ط ش��هرداری قزوین و به مناس��بت 
انتخ��اب قزوین به عنوان پایتخ��ت صفویان از نهم 
ش��هریور ماه به مدت یک هفته اجرا می ش��ود. در 
س��ال 97 نیز در این ایام برنامه های مختلفی پیش 
بینی ش��ده بود که ش��ب های فی��روزه ای، آغاز به 
کار اولین نمایش��گاه فرهنگ مل��ل و برپایی اولین 
س��مپوزیوم ساخت سردیس ش��هدا با حضور علی 
اکبر صالحی رییس سازمان انرژی اتمی، برپایی تور 
گردشگری اصحاب رسانه، بزرگداشت مقام شهدای 
س��ادات، معرفی غذاهای س��نای قزوین، تجلیل از 
نام آوران فرهنگ و هنر و جنگ ش��ب های پرستاره 

از مهمترین برنامه ها بود.

تصویب اجرای طرح خیابان شهید انصاری به   
شیوه جدید

موضوع اجرای طرح خیابان شهید انصاری که چند 
سالی است ساکنان این منطقه را بلاتکلیف گذاشته 
است از موضوعات مهم و بحث  برانگیز سال 97 بود. 
مهر ماه امس��ال پس از کش و قوس های فراوان بر 
سر نحوه اجرای آن، سرانجام شورای عالی معماری 
و شهرسازی ایران اجرای آن را در معبری با عرض 
6 متر با دو پیاده راه س��ه و نیم متری مصوب کرد. 

                روزشمار شهر
س�ال 1۳97 با تمام فراز و نش�یب هایش كم كم رخ�ت برمی بندد و 
ج�ای خود را به س�ال جدید می دهد؛ س�الی ك�ه نویدبخش تحول، 
پویایی، برنامه ریزی، ش�ادی و نش�اط و اتفاقات خوب برای ش�هر و 
شهروندان خواهد بود. با نگاهی به سال گذشته و مهمترین رویدادها 
و اتفاقات آن می توان چش�م انداز بهتری را برای سال جدید متصور 

بود. ش�هرداری قزوین در س�ال 97 اتفاقات مختلفی را پش�ت سر 
گذاشته اس�ت؛ از دیداره�ا با مقامات كش�وری و اس�تانی گرفته تا 
تصمیم�ات جدید در مورد پروژه های ش�هری و یا اجرای برنامه های 
مهم فرهنگی و عمرانی. با نگاهی به این رویدادها به اس�تقبال سال 

جدید می رویم.  
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این مصوبه هر چند برای عده ای خوش��ایند بود؛ اما 
اعتراض اعضای شورای ش��هر را برانگیخت. آن ها 
معتقدند عرض 6 متری برای این طرح و س��اخت 
دو طبقه بدون پیلوت و پارکینگ در بافت تاریخی 
علاوه بر از بین بردن س��رمایه مردم، موجب فراری 
دادن اهال��ی بوم��ی و اصیل قزوی��ن از این منطقه 
می ش��ود. حکت اله داودی رییس شورای اسلامی 
ش��هر قزوین در واکنش به ای��ن مصوبه در صحن 
شورا گفت: عرض6 متری در شهید انصاری شرقی 
جوابگوی ساکنان محله بلاغی نیست و این مصوبه 
مش��کلی که اکنون در برخی مناطق شهر از جمله 
دباغان، آخوند و دیم��ج وجود دارد را دوباره تکرار 
خواهد کرد. مهدی عبدالرزاقی نایب رییس شورای 
ش��هر قزوین هم گفت: ای��ن مصوبه تیر خلاصی بر 
حضور اهالی اصیل در بافت تاریخی است و آنها که 
جوس��ازی کرده و با ارایه اطلاعات نادرست موجب 
تصویب این موضوع در ش��ورای عال��ی معماری و 
شهرسازی شده اند باید پاسخگوی نارضایتی مردم 

این محل باشند.
بازدید نوبخت از دهکده طبیعت  

محمدباقر نوبخت، مع��اون رییس جمهور و رئیس 
س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور مهرماه 97 
به قزوین س��فر و از دهکده طبیعت بوس��تان ملی 
باراجین بازدید کرد. شهردار قزوین در جریان این 
بازدید، موضوع اتص��ال مجموعه 400 هکتاری به 
بوس��تان ملی باراجین را مط��رح کرد وگفت: برای 
دس��تیابی به توس��عه باید همه مس��ئولان در این 
راس��تا حرکت کنند و همراهی مدیران اس��تان در 
این زمینه بس��یار حائز اهمیت است.  پس از طرح 
این موضوع از س��وی علی صف��ری، نوبخت با بیان 
این مطلب که از طرح توسعه بوستان ملی باراجین 
ب��ا قدرت حمای��ت می کنی��م، خاطرنش��ان کرد: 
طرح هایی که در بوس��تان ملی باراجین )س��افاری 
پ��ارک( اجرا می ش��ود، در راس��تای حفظ محیط 
زیس��ت و توسعه پایدار اس��ت و در جلسه ویژه ای 
مس��ائل مربوط به ش��هر قزوین مورد بررسی قرار 
می گیرد. مع��اون رئیس جمهور در مورد تخصیص 
بودجه مناس��ب براي اجراي طرح توس��عه بوستان 

ملي باراجین در بودجه کشور قول مساعد داد.

سفر سفیر اتریش به قزوین  
مهرم��اه س��ال 97 و در ادامه دیداره��ا و تعاملات 
بین المللی شهرداری قزوین برای معرفی ظرفیت ها 
و توانمندی های ش��هر قزوین و جذب سرمایه گذار، 
ش��هردار قزوین و س��فیر کش��ور اتریش در ایران 
ب��ا یکدیگ��ر دی��دار کردن��د. علی صف��ری در این 
دیدار حمل و نقل، گردش��گری، امور دانش��گاهی، 
اکوتوریس��م، صنعتی و محیط زیست را حوزه های 
هم��کاری قزوین و اتری��ش عنوان کرد. ش��هردار 
قزوین با اش��اره به اینکه ش��هر قزوین در آس��تانه 
ثبت ش��هر خلاق در یونس��کو ق��رار دارد، تصریح 
کرد: همانطور که ش��هر س��الزبور،  میراث یونسکو 
است، ش��هر قزوین نیز در تعداد آثار ثبت شده در 
صدر شهرهای کش��ور و میراث ملی ایران است. او 
خواس��تار انعقاد تفاهم نامه خواهرخواندگی با یکی 
از شهرهای اتریش شد اشتفان شولتز، سفیر کشور 
اتری��ش نیز در این دی��دار بر ل��زوم تدوین برنامه 
مدون برای همکاری های مشترک بین شهر قزوین 

و کشور اتریش تأکید کرد.

برپایی كنگره ملی ۳ هزار شهید استان  
کنگره ملی س��ه هزار شهید اس��تان قزوین یکی از 
اقدامات مهم فرهنگی اس��تان بود ک��ه با توجه به 
اهتمام ش��هرداری قزوین به حوزه فرهنگ به ویژه 

پاسداشت مقام شهدا مجموعه مدیریت شهری نیز 
در برگزاری این کنگره در کنار س��ایر دس��تگاه ها 
مشارکت فعالانه داش��ت. این کنگره ملی با حضور 
علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژی اتمی کشور 
و سرلشکر س��ید یحیی رحیم صفوی، مشاور عالی 
و دس��تیار ویژه فرمانده معظم کل قوا، نمایندگان 
مردم قزوین در مجلس ش��ورای اسلامی، استاندار، 
فرماندار، شهردار و رئیس و اعضای شورای اسلامی 
ش��هر قزوین بیس��تم آبان ماه سال 97 کار خود را 
آغ��از ک��رد و پنج روز ادامه داش��ت. در این کنگره 
س��خنرانان به تبیین مقام ش��امخ شهدا و ضرورت 

پاسداری از خون آن ها تأکید کردند.

درخشش ش�هرداری قزوین در همایش روز   
حمل و نقل

اما یکی از اتفاقات مهم سال 97 در آذر ماه امسال 
و در همای��ش روز مل��ی حمل و نق��ل رخ داد، در 
این روز از ش��هرداری قزوین به دلیل اقدامات مهم 
و زیرس��اختی و فرهنگی در دو حوزه »حمل ونقل 
پاک« و »مدیریت و نگهداری ناوگان اتوبوس��رانی 
و بازس��ازی ناوگان فرس��وده« تقدیر ش��د. احداث 
48 کیلومتر مس��یر دوچرخه س��واری، ایمن سازی 
مس��یرهای دوچرخه سطح ش��هر، احداث زیرگذر 
و روگ��ذر مخص��وص دوچرخ��ه، نص��ب تابلوهای 
راهنمای��ی وی��ژه دوچرخه، بازس��ازی و نوس��ازی 
همایش ه��ای  برگ��زاری  اتوبوس��رانی،  ن��اوگان 
مردمی دوچرخه س��واری و تقدی��ر از دانش آموزان 

دوچرخه سوار از ملاک های انتخاب قزوین بود.

و    ش�هرداری ها  س�ازمان  ریی�س  بازدی�د 
دهیاری های وزارت كش�ور از پروژه های شهری 

قزوین
شانزدهم آذر ماه نیز رییس سازمان شهرداری ها و 
دهیاری های وزارت کش��ور از پروژه های شهرداری 
قزوین بازدید کرد. مهدی جمالی نژاد در س��فر به 
قزوی��ن از نزدیک در جریان روند اجرای پروژه های 
غیرهمس��طح  تقاط��ع  س��بزه میدان،  بازآفرین��ی 
ی��ادگار ام��ام )ره(، کمربندی س��بز قزوین، تقاطع 
غیرهمس��طح امام رضا)ع(، ق��رارگاه امام علی )ع( 
و س��افاری پارک قرار گرفت. جمال��ی نژاد در این 
بازدیدگف��ت: ش��هرداری قزوین در کن��ار اقدامات 
عمرانی، رویکرد حفاظت محور و انسان محور دارد 
و از می��راث فرهنگی خود پاس��داری می کند که 

آینده خوبی را برای شهر قزوین نوید می دهد.

 نشست ش�هردار قزوین با رایزنان اقتصادی   
سفارتخانه های مقیم تهران

شهردار قزوین آذر ماه  سال 97 در نشست مشترک 
با تع��دادی از رایزن��ان اقتصادی س��فارتخانه     های 
مقیم تهران، از قزوین به عنوان بس��تری مناس��ب 
برای س��رمایه گذاری های خارجی یاد و بیان کرد: 
مجموعه مدیریت ش��هری قزوی��ن تلاش می کند، 
بستر مناسب و اعتماد لازم را برای سرمایه گذاران 
ایج��اد کند. میریان، نماینده وزارت امور خارجه در 
قزوین هم در ادامه گفت: ارتباط مدیریت ش��هری 

قزوین با کشورهای خارجی می تواند آینده روشنی 
را پی��ش رو ق��رار ده��د. در این نشس��ت رایزنان 
اقتصادی کشورهای آلمان، پاکستان، آذربایجان و 
ع��راق بر ادامه همکاری های اقتص��ادی با ایران با 

وجود تحریم ها تأکید کردند. 

حضور ش�هرداری قزوین در اولین نمایشگاه   
بین الملل�ی مس�کن، شهرس�ازی و بازآفرینی 

شهری
بیس��ت و سوم تا بیس��ت و پنجم دی ماه سال 97 
ش��هرداری قزوین به عنوان یکی از اعضای س��تاد 
بازآفرینی شهری استان قزوین، در اولین نمایشگاه 
بین المللی مس��کن، شهرسازی و بازآفرینی شهری 
در ته��ران ش��رکت ک��رد. در این نمایش��گاه و در 
جریان بادید مدیران ارش��د اس��تان از غرفه قزوین 
روند پروژه های ش��هرداری در زمینه بازآفرینی از 
جمله پ��روژه بازآفرینی محدوده س��بزه میدان به 
عنوان بخش��ی از دولتخانه صفوی، طرح مطالعاتی 
محور گردش��گری تاریخی و فرهنگی شهر قزوین، 
پروژه های مرمت و احیای خیابان س��په و مرمت و 

احیای مجموعه تاریخی سعدالسلطنه معرفی شد.

توقف اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح امام   
رضا)ع( به شیوه قبلی

بهمن ماه امس��ال بود که شهردار قزوین در جلسه 
کارگروه عمران شهری از توقف اجرای پروژه تقاطع 
غیرهمس��طح امام رض��ا )ع( با ط��رح فعلی یعنی 
اتص��ال آن به پ��ل مرحوم ابوترابی خب��ر داد. علی 
صف��ری دلیل این تصمی��م را جلوگیری از تخریب 
باغس��تان و قطع شدن بیش از 3 هزار اصله درخت 
عن��وان کرد. او اولویت اصلی ش��هرداری قزوین در 
ادام��ه اجرای پروژه تقاطع غیرهمس��طح امام رضا 
)ع( را عدم تخریب باغستان دانست. صفری در این 
جلسه گفت: این موضوع به مشاور ذی صلاح ارجاع 
داده شده است تا برای اجرای این طرح گزینه های 
مختلف پیشنهاد و در نهایت گزینه دارای کمترین 

آسیب به باغستان انتخاب شود.
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وهاب میزانی، معاون حمل و نقل
 و ترافیک شهرداری:

کاهش بارترافیکی 

سیاس��ت اصلی ش��هرداری قزوین در ح��وزه حمل و 
نقل و ترافیک، تلاش برای س��هولت تردد و دسترسی 
ش��هروندان و کاهش بار ترافیکی و همچنین کاهش 
تعداد خودروهای ش��خصی و تک سرنش��ین در مرکز 

شهر با حفظ بافت تاریخی این محدوده است.
همچنین ایج��اد خطوط ویژه اتوب��وس در محورهای 
ش��مالی- جنوبی و شرقی- غربی ش��هر قزوین برای 
توسعه حمل و نقل همگانی، افزایش تعداد مسیرهای 
دوچرخه س��واری برای تأمین تردد ایمن و پاک برای 
شهروندان از دیگر برنامه های سال 98 شهرداری قزوین 

در حوزه حمل و نقل و ترافیک است.
پس از نوسازی نزدیک به 900 دستگاه تاکسی، ادامه 
اجرای طرح نوسازی ناوگان تاکسیرانی و هوشمندسازی 
چراغ های راهنمایی سطح شهر با هدف بهبود وضعیت 
ترافیک و کاه��ش حداقلی زمان تأخیره��ا و افزایش 
نظارت بر ت��ردد در معابر و چهارراه ها در دس��تور کار 
معاون��ت حمل و نقل و  ترافیک ش��هرداری قزوین در 

سال 98 قرار دارد.
از دیگ��ر موضوعاتی که ش��هرداری قزوین برای بهبود 
وضعیت حمل و نقل در س��ال آین��ده مورد توجه قرار 
داده اس��ت؛ می توان به ایجاد ایستگاه های حمل و نقل 
برون شهری در ورودی های شهر اشاره کرد. اجرای این 
طرح می تواند مانع ورود خودورهای مسافربر به مرکز 
ش��هر و در نتیجه کاهش بار ترافیکی در این محدوده 
شود که در همین راستا احداث پایانه های بویین زهرا 

و مینودر در برنامه کاری شهرداری قزوین قرار دارد.

س�ید محمدعلم�ی، مع�اون فن�ی و عمران�ی 
شهرداری:

تکمیل پروژه های نیمه 
تمام

از مهمتری��ن برنامه ه��ای معاون��ت فن��ی و عمرانی 
ش��هرداری قزوین در س��ال 98، تکمی��ل پروژه های 
نیمه تمام ش��امل پل یادگار امام)ره(، کمربند س��بز 
شرق شهر، پل طبیعت، دوربرگردان پل نصر و تقاطع 
غیرهمسطح امام رضا)ع( اس��ت، همچنین توجه به 
روند برنامه پنج ساله ش��هرداری قزوین و ملاحظات 
محیط زیستی و روانسازی جریان ترافیک و مواردی 
از این دست در پروژه ها و برنامه های معاونت عمرانی 
مانند اصلاح، زیرس��ازی، روکش آس��فالت، تعریض، 

اصلاحات زیرسازی در دستور کار قرار دارد.
از دیگر پروژه هایی که در سال 98 در حوزه عمرانی 
مورد توجه قرار دارد، تکمیل رینگ ش��رقی ش��هر 
قزوین ت��ا بلوار مرحوم ابوترابی ب��ه پل ولایت و از 
آن جا در مس��یر قدس و سپس به کمربندی شرق 

اتصال ایجاد شده و زیر بار ترافیک برود.
آماده سازی س��طح شهر در قس��مت های بافت باز 
شهر با گذربندی، ایجاد زیرساخت های تأسیساتی، 
جدول کشی و ... از دیگر پروژه های معاونت عمرانی 

شهرداری قزوین در سال 98 به شمار می رود.
با توجه به اینکه در س��طح ش��هر قزوین 7 میلیون 
مت��ر مرب��ع س��طح آس��فالت وج��ود دارد، طب��ق 
برنامه ریزی های صورت گرفته هر س��ال 10 درصد 
ازاین س��طح در مناطق سه گانه شهر قزوین ترمیم 
یا آسفالت مجدد می شود که شامل درزگیری، تراش 
و آس��فالت است که در س��ال 98 ادامه این طرح در 

سطح شهر قزوین اجرا می شود.

علیرضا ترابی، معاون سرمایه گذاری و مشاركت های اقتصادی:

اتکاء به بخش خصوصی
آنچ��ه که از ترجمه اعداد بودجه پیش��نهادی دولت به مجلس 
مشاهده می شود، دولت در تملک دارایی های سرمایه هیچگونه 
رشدی نخواهد داشت 62 هزار میلیارد تومان سال 97 مجددا« 
ب��رای س��ال 98 پیش بینی شده اس��ت و تمل��ک دارایی های 
مال��ی از 30/7 هزار میلیارد تومان ب��ه 25 هزار میلیارد تومان 
با کاهش چش��مگیری روبرو بوده است و در خصوص واگذاری 
دارایی های س��رمایه ای از 107/5 هزار میلیارد تومان به 148 
هزار میلیارد تومان با افزایش قابل توجه روبرو بوده اس��ت. باید 
توجه داش��ت بودجه و سیاست های اعمال شده در آن بعنوان 
یک س��ند بالادستی می تواند بعنوان روشن کننده راه و مسیر 
برای شهرداری ها ، سازمان ها و نهادهای اجرایی در نظر گرفته 
ش��ود، آنچه که در ترجمه اعداد بودجه پیشنهادی دولت کاملًا 
مشهود اس��ت واگذاری و دوری جستن از تصدی گری در امور 
عمرانی و تملک دارایی های س��رمایه ای اس��ت، مسئله جلب 
مش��ارکت بخش خصوصی و مش��ارکت ش��هروندان در روند  
تصمیم گیری ه��ا و سیاس��ت گذاری ها و به کارگیری س��رمایه 
های خرد و کلان بخش خصوصی موضوع تازه ای نیست. برای 
شهرداری ها چاره ای بجز پیوستن به کاروان بخش خصوصی و 
محور قرار دادن تمام سیاس��ت های اجرایی و دوری جستن از 

تصدی گری های هزینه باقی نمانده است.

محمد ابراهیم عصارزاده، مدیر منطقه ۳ شهرداری:

شهر هماهنگ در مدیریت خدمات
انس��ان محوری،تلاش در جهت رس��یدن به شهر پاک، ش��هر روان از نظر 
ترافیک و ایجاد مسیردوچرخه سواری برای نشاط و سلامتی و هوای پاک، 
مق��اوم در برابر خطرات، ش��هر هماهنگ در مدیریت خدم��ات، متعادل و 
متوازن از نظر توس��عه، رسیدن به ش��هری با خاستگاه تشکل های مدنی و 
تاثیرگذار در سطح ملی، منطقه ای و بین المللی، و استفاده از خرد جمعی و 
نظرات کارشناسان و همچنین مطالعه بیشتر برنامه ای در خور شان منطقه 

از مهمترین برنامه های منطقه دو شهرداری قزوین در سال 98 است.

كیومرث فدائی فر، مدیر منطقه دو شهرداری قزوین:

یـک  بوسـتان  احـداث 
هکتاری

احداث بوس��تان یک هکتاری و افزایش سرانه فضای سبز در 
منطقه با احداث پارک های جیبی، افزایش س��رانه فرهنگی 
در منطقه با احداث خان��ه تئاتر، تکمیل پروژه های عمرانی 
منطق��ه با اولویت حقوق ش��هروندی، تکمی��ل نهضت پیاده 
روس��ازی، کلنگ زنی مجموعه ورزشی در کمربندی شهید 
بهش��تی، تکمیل فاز دوم بوس��تان امام عل��ی)ع(، تجهیز و 
مناسب سازی ساختمان خانه فرهنگ، تاسیس خانه فرهنگ 
در مح��لات و نواح��ی کم برخوردار از مهمتری��ن برنامه های 

منطقه دو شهرداری قزوین در سال 98 است.
توس��عه فضاهای فرهنگ��ی و برقراری عدال��ت اجتماعی در 
حوزه دسترس��ی عموم به مراکز فرهنگی برای غنی س��ازی 
اوقات فراغت ش��هروندان از سیاس��ت های محوری مدیریت 
شهری در س��ال 98 اس��ت. همچنین از دیگر سرفصل های 
کاری منطقه دو ش��هرداری در س��ال 98 می ت��وان از توزیع 

عادلانه امکانات شهری و پیاده راه سازی نام برد.

نقشه راه مدیریت شهری
در سال ۹8
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ویـژه نامه 
نــــوروز 

1398

شهرداری قزوین تلاش دارد در سال 98 در حوزه اقتصادی نسبت به کاهش 
میزان بدهی های خود به بانک ش��هر با اس��تفاده از منابع مالی موجود و 
برنامه ریزی کوتاه مدت و میان مدت اقدام کند. همچنین ارزیابی منابع مالی 
موجود و برنامه ریزی برای تأمین منابع مالی اصولی مطابق با توانمندی ها 
به منظور بازدهی حداکثری، به روزرس��انی کلیه استانداردهای مالی، رصد 
مستمر وضعیت اقتصادی کشور و تحلیل آنها برای مطابقت با شرایط حاکم، 
تحلیل و بررسی سیستم مالی کشور و بهره گیری از شیوه های جدید تأمین 
مالی با توجه به شرایط مالی شهرداری قزوین و همکاری با حوزه های مالی 
و اقتصادی شهرداری های مختلف کشور و انعقاد تفاهم نامه با شهرداری های 
موفق، تاکید بر ایجاد و تقویت درآمدهای پایدار و تامین مالی پروژه های 
عمرانی نیمه تمام و ساماندهی و اتمام آنها با استفاده هدفمند از منابع مالی 
موجود و ایجاد منابع مالی جدید از دیگر برنامه های تدوین شده در حوزه 

مالی و اقتصادی شهرداری قزوین در سال 98 است. 
همچنین با دس��تور شهردار قزوین در س��ال 97 ،کاهش دیون شهرداری 
به بانک ش��هر در دس��تور کار معاونت مالی و اقتصادی قرار گرفت و طی 
جلس��ات متمادی مقرر شد، تسویه تسهیلات دریافتی در دو مقطع کوتاه 
مدت و بلندمدت انجام ش��ود. در فاز اول، بدهی های کمتر از یک میلیارد 
ریال مشخص و اداره مالی مکلف شد تا نسبت به تسویه آن اقدام کند که 

تا به امروز تعداد پنج فقره از تس��هیلات دریافتی تسویه شده است. در فاز 
دوم و برای بدهی های بیشتر از یک میلیارد ریال که بخش غالب از حجم 
بدهی های شهرداری را تشکیل می دهد، پس از برگزاری جلسات مستمر 
که از طریق حوزه مدیریت اقتصادی با بانک ش��هر صورت گرفت، تسویه 
تسهیلات از طریق انعقاد تفاهم نامه و قراردادهای فی مابین شهرداری قزوین 
و بانک ش��هر در دستور کار قرار گرفت که هم اکنون تفاهم نامه ای منعقد 

شده است و مراحل تدوین قراردادهای فی مابین نیز نهایی می شود.
بدهی ش��هرداری قزوین به بانک شهر بیش از 353 میلیارد تومان است. 
همچنین 48/47 درصد بدهی های ش��هرداری مربوط به اوراق مشارکت، 
85/ 23 درصد مربوط به تسهیلات دریافتی برای پیمانکاران، 12/08 درصد 
مربوط به تسهیلات دریافتی سازمان ها، 11/38 درصد مربوط به تسهیلات 
دریافتی برای شرکت دی و 22/ 4 درصد تسهیلات دریافتی به نام سازمان 

همیاری ها و دهیاری های استان یوده است.
همچنین از 98 فقره تسهیلات، 88 فقره مربوط به تسهیلات دریافتی برای 
پیمانکاران، 6 فقره برای سازمان های شهرداری، دو فقره برای شرکت دی، 
یک فقره مربوط به س��ازمان همیاری ها و شهرداری های استان به منظور 
تملک املاک اطراف آس��تان امامزاده حس��ین)ع( است و یک فقره از این 

تسهیلات به اوراق مشارکت اختصاص دارد. 

از برنامه های معاونت خدمات ش��هری در س��ال 98 می توان به 
درآم��د زایی و پیگیری جهت تحقق بودجه س��ازمان های تابعه، 
اس��تفاده از ظرفیت اصناف، ادارات، مس��اجد، بس��یج، نهادهای 
مردمی و... برای کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری س��ازمانی، 
پیگی��ری در خصوص بهینه س��ازی فرآیند تکری��م ارباب رجوع، 
کارک��رد گروهی بین س��ازمان ه��ای 5گانه در مواق��ع بحرانی، 
اس��تفاده از تکنولوژی روز در برخی عملی��ات اجرایی به منظور 
صرف��ه جویی در منابع انس��انی و مالی، جم��ع آوری متکدیان و 
ایجاد بس��تری مناسب برای ش��کوفایی و شکلدهی توانایی های 
بالقوه و بالفعل کودکان کار با اس��تفاده از توان خیرین و اجرای 
نظ��ام مستندس��ازی تجربیات مدی��ران در حوزه ه��ای بحران، 

هماهنگی، نظارت و رفع تخلفات شهری اشاره کرد. 
همچنین معاونت خدمات ش��هری شهرداری قزوین در سال 98 
در نظر دارد، نس��بت به نوس��ازی و تجهیز ناوگان ماشین آلات 
و تجهیزات خدمات ش��هری، توس��عه ایمنی و بهداشت، فضای 
سبز، بهس��ازی، احیا و توسعه آرامستان ها، بهبود کیفیت بصری 
محیط ش��هری، س��اماندهی مش��اغل و صنوف، حفظ و احیای 
باغ های  س��نتی ش��هر و صیانت از منابع و سرمایه های طبیعی 
شهر، هوشمند س��ازی  نهادهای مدیریت شهر در مقابل بحران 
های طبیعی، افزایش کیفیت خدمات ش��هری و احداث و حفظ 
و نگهداری بیش از 500 چش��مه سرویس بهداشتی عمومی در 

سطح شهر قزوین اقدام کند. 

کنترل نقش��ه های س��اختمانی و تکمیل الکترونیکی کردن 
سیستم ثبت گزارشات شامل ارجاع الکترونیکی به اجرائیات 
مناطق و دبیرخانه کمیس��یون ماده صد، ثبت نامه های اقدام 
ش��ده واحد اداره نظارت بر س��اخت و س��از در سیستم سرا 
و انتقال از سیس��تم رایورز به سیس��تم س��را جهت درج در 
س��وابق الکترونیکی،  بررس��ی سیس��تم یکپارچه شهرسازی 
و ایجاد هماهنگی بیش��تر بین مناطق س��ه گان��ه، برگزاری 
دوره ه��ای آموزش مباحث شهرس��ازی برای کارشناس��ان و 
تخلف یابان و مأموران اجرائیات و دبیرخانه ماده صد مناطق، 
تدوین ضوابط و مقررات و بخش��نامه های شهرس��ازی برای 
یکسان س��ازی عملکرد شهرس��ازی مناطق، ایجاد نظام نوین 
و سیس��تمی صحیح و مناسب و متکی به روش های منطقی 
مس��ائل شهرس��ازی در زمینه صدور پروانه های ساختمانی 
از برنام��ه های س��ال آین��ده معاونت شهرس��ازی و معماری 

شهرداری قزوین است.
همچنین پیاده سازی نقش��ه پهنه بندی طرح جامع حریم و 
اخ��ذ کلیه مصوبات مرتبط با طرح های توس��عه ش��هری در 
داخل مح��دوده قانونی و حریم ش��هر قزوین، به روزرس��انی 
مصوبات طرح های توس��عه ش��هری در محدوده شهر و نقشه 
های شهری در محیط GISوced و تحلیل آماری اطلاعات، 
اجرای دس��تورالعمل سیما و منظر ش��هری در کلیه مناطق 
ش��هر قزوین، ابلاغ و اجرای طرح تفصیلی جدید شهر قزوین 
و نواحی منفصل ش��هر قزوین از جمله وثوق آباد ، نجف آباد، 
حس��ن آباد و ناصرآباد، اجرای کامل کلی��ه مباحث مقررات 
ملی و ارتقاء کیفیت س��اخت و ساز در شهر و احیای محلات 
تاریخ��ی ش��هر و بازآفرینی بافت های فرس��وده ش��هری در 
چش��م انداز سال 98 معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 

قزوین وجود دارد.

بنا اس��ت در س��ال 98 علاوه بر تملک ساختمان بهزیستی، 
جنب حمام پیرحصار، ساختمان مسکونی پدر شهید رجایی 
واقع در خیابان مولوی، ساختمان آموزش و پرورش واقع در 
ش��هرک مشعلدار برای ایجاد خانه فرهنگ، ساختمان ناحیه 

و ایستگاه آتش نشانی نیز تملک شود. 
همچنی��ن روکش، ترمیم و لکه گیری آس��فالت معابر اصلی 
و فرعی س��طح شهر، احداث کانال هدایت آب های سطحی، 
اج��رای پ��روژه آماده س��ازی نواحی هفت س��نگان، دانش، 
اصلاح ورودی ناصر آباد و آماده سازی جاده دسترسی زندان 
چوبیندر، زیرسازی و مناسب سازی پیاده روها و معابر سطح 

شهر، بسترسازی رودخانه بازار و تابلوگذاری، احداث بوستان 
بانوان، اجرای پروژه بوستان عظیم زاده، احداث خانه فرهنگ 
شهیدبهشتی، تکمیل پروژه های خانه های فرهنگ چوبیندر، 
ناصرآباد و خانه فرهنگ خیابان منتظری و س��اختمان اقامه 
نماز، تکمیل زمین ورزش��ی در ناحیه منفصل شهری دانش، 
اح��داث زمین ورزش��ی در خیابان ش��هید انصاری، محصور 
کردن زمین های غیر محصور ش��هری، اجرای پروژه احداث 
سرویس بهداشتی و پرداخت دیون پروژه های نیمه تمام از 
دیگر برنامه های س��ال 98 در منطقه یک شهرداری قزوین 

است.

سید تقی مجابی، معاون مالی 
و اقتصادی شهرداری قزوین

کاهش 
بدهی های 
شهرداری

فرزانه نظری پور، معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری قزوین:

اجرای 
دستورالعمل سیما 
و منظر شهری

اصغر بهنام زاده، مدیر منطقه 
یک شهرداری قزوین:

تکمیل خانه های 
فرهنگ

سید مهدی كاظمی، معاون 
خدمات شهری شهرداری قزوین:

افزایش کیفیت 
خدمات شهری
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پارلمان محلی قزوین، در سال97 روزهای پرفراز و نشیبی 
پش��ت سر گذاشت؛ سالی که با گرانی و مشکلات عدیده 
اقتصادی روبه رو شد و می توانست روند اجرای پروژه های 

عمرانی را به تعویق بیاندازد.
در چنین س��الی پیگیری لوایح، از ارائه در صحن شورا تا 
عملیاتی ش��دن آن ها، حضور در مناط��ق کم برخوردار و 
شنیدن گلایه های شهروندان که اغلب توأم با عصبانیت 
آن ها بود، موضوع پرچالش مصوبه شورای عالی معماری و 
شهرسازی درباره پروژه شهید انصاری شرقی و ممنوعیت 
ساخت وس��از بی��ش از دو طبقه در این باف��ت که انتقاد 
ساکنان محله بلاغی و مراجعه های مکرر آن ها به شورای 
ش��هر را به همراه داشت و این موضوع تا آنجا پیش رفت 
که اعضای پارلمان در این باره با استاندار نشستی داشتند 
که در آن، بنا ش��د برای برون رفت از این مشکل، استاندار 
آن را ب��ه صورت حضوری و مکاتبه ای از طریق وزیر راه و 

شهرسازی پیگیری کند تا بازنگری هایی به عمل آید.
همچنین توسعه پیاده راه ها، از رویدادهایی بودند که اعضای 
شورای اسلامی شهر قزوین زمان و انرژی زیادی را به آن 
اختصاص دادند تا بستر رضایتمندی شهروندان را فراهم 

کنند.
البته از آنجایی که اعضای پنجمین دوره از پارلمان محلی 
قزوین پیش از این یکی از رویکردهای مهم خود را توجه 
به مباحث فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و هنری اعلام کرده 
بودند؛ برنامه های متنوعی  در هفته فرهنگی قزوین  و شب 
یلدا به منظور ایجاد شور و نشاط اجتماعی برای شهروندان 
و خانواده ها برگزار کردند  تا رویدادهای خلاقانه و نوآورانه 
س��بب ایجاد آرامش و تقویت روحی��ه امید به زندگی در 

میان آن ها شود.
رئیس ش��ورا درباره اعتراض شهروندان  نسبت به مصوبه 
شورای عالی معماری و شهرس��ازی برای شهید انصاری 
شرقی معتقد بود، کوچه های 6 متری برای محله بلاغی 
جوابگوی ساکنان این محله نیست و این مصوبه مشکلی 
را که اکنون در برخی مناطق شهر از جمله دباغان، آخوند 
و دیمج وجود دارد، تکرار خواهد کرد. همچنین در یکی از 
نطق های خود در صحن شورا درباره طرح شهید انصاری 
عنوان کرد: با وجود چهار دهه از طرح شهید انصاری شرقی 
به لحاظ ابلاغ طرح های متعدد، شهرداری دچار سردرگمی 
شده است، همچنین با وجود تملک بیش از 80 درصد از 
مسیر طرح و بازگشایی مس��یر، این پروژه را در سال 92 
متوقف کردند و طرح جدید را نیز بدون نظر کارشناسان 
شهرداری و نمایندگان مردم در شورای شهر ارائه کرده اند؛ 
به طوری که مردم منطقه همچنان پس از 40 س��ال در 

بلاتکلیفی به سر می برند.
احداث چهار س�الن ورزش�ی در مناطق كم   

برخوردار قزوین
یکی از اقدام های اعض��ای پارلمان محلی برگزاری آیین 
تجلیل از مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی استان 
بود؛ شبی که مهدی عبدالرزاقی، نایب رئیس پارلمان محلی 
قزوین از آن به عنوان خاطره انگیزترین جلسه شورای شهر 
یاد کرد، چراکه قهرمانان ورزش��ی با وجود س��ختی ها و 
مشکلات وافر، نام استان را پرآوازه کردند؛ بر همین اساس 
بود که عبدالرزاقی وعده داد شورای پنجم شهر قزوین تا 

آخر در کنار جامعه بزرگ ورزش باقی می ماند.
نایب رئی��س پارلم��ان قزوین در این نشس��ت ش��ورا نیز 
از احداث چهار س��الن ورزش��ی چندمنظوره در مناطق 
کم برخوردار ش��هر قزوین خب��ر داد؛ وعده ای که موجب 

رضایتمندی شهروندان و به ویژه دوستداران ورزش شد.
البته کس��ب 15 درصد از مدال های مربوط به مسابقات 
آس��یایی و پاراآسیایی توسط ورزش��کاران قزوینی نیز از 
رویدادهای ارزشمندی بود که عبدالرزاقی آن را مایه فخر 
و مباهات استان دانست و در این باره اظهار کرد: به منظور 

توسعه ورزش قزوین مجموعه مدیریت شهری اعتبار 3 و 
نیم میلیارد تومانی به حوزه ورزش تخصیص داده اند تا در 
زمینه توسعه ورزش های همگانی و قهرمانی هزینه شود. 

تقویت سلامت شهروندان با توسعه ورزش  
رئیس کمیس��یون ورزش و س��لامت شورای شهر نیز در 
سالی که پشت سر گذاشتیم، در یکی از نطق های خود در 
صحن پارلمان، رویکرد شورای پنجم را توجه به ورزش با 
هدف ایجاد نشاط و سلامت در جامعه دانست و ورزش را 

بهترین راهکار ارتقای سلامت در جامعه عنوان کرد.
 زهرا یوس��فی اهتمام ش��ورای پنجم را بر بهبود وضعیت 
ورزش اع��لام و اظه��ار کرد: در حال حاض��ر ورزش های 
همگانی و قهرمانی، هر دو از اولویت های شورا و شهرداری 
است و با توجه به اینکه چند تن از اعضای پارلمان از جامعه 
ورزشی هستند؛ حضور آن ها در تحقق این سیاست بسیار 

اثرگذار بوده است.  
این عضو شورای اسلامی شهر قزوین، افزایش چند برابری 
اعتبار شهرداری در حوزه ورزش را از جمله اقدامات مثبت 
شورای پنجم عنوان و ابرازمی کند:  این اعتبار برای ساخت 
و توسعه زیرساخت های ورزشی هزینه می شود؛ همچنین 
در پی برقراری ارتباط مؤثر میان مجموعه مدیریت شهری 
و اداره کل ورزش و جوانان قزوین همه مساعدت های شورا 
و ش��هرداری به حوزه ورزش با تأیید این سازمان صورت 

می  گیرد.
ورزشکاران نیازمند حمایت های مالی   

سعید دقیقی،  دیگر عضو پارلمان محلی  نیز ورزشکاران 
قزوینی را دارای توانمندی خوبی برای کسب مدال المپیک 
2020 دانس��ت و اظهار کرد: حمایت مالی از ورزشکاران 
قزوین��ی همچون بهمن عس��گری و رض��ا علی پور یک 
ضرورت اس��ت، چراکه این دو ورزش��کار دارای بیشترین 
ش��انس دریافت مدال المپیک هس��تند؛ بنابر این انتظار 
می رود شهردار قزوین با حمایت مالی از این دو ورزشکار 

موجب دلگرمی آن ها شود.
تصویب لایحه تجلیل از نام آوران   

لایحه تجلیل از نام آوران فرهنگ و هنر که از سوی رئیس 
کمیسیون  فرهنگی و اجتماعی پارلمان تقدیم شورا شد و 
با رأی تمام اعضا به تصویب رسید، از دیگر موضوعاتی بود 

که در صحن شورا مورد بررسی قرارگرفت. 
مهدیه سادات قافله باشی در نشست بررسی لایحه تجلیل 
س��الانه از نام آوران فرهنگ و هنر، ب��ه قرائت این لایحه 
پرداخت و اظهار کرد: بر اساس این لایحه که در کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شورا مطرح شد و روی آن اصلاحاتی 
صورت گرفت، انتظار می رود چهره های شاخص نام آوران 
فرهنگی و هنری که سالانه در سه سطح استانی، ملی و 
بین المللی در حوزه های مختلف هنری شامل؛ سینمایی، 
صنایع دس��تی و معماری و هنره��ای ادبی، علوم قرآنی، 
هنرهای نمایش��ی، تجس��می و موارد دیگر برای استان 
افتخارهایی کس��ب می کنند، یک بار م��ورد تجلیل قرار 
گیرن��د؛ به طورحتم در صورت تصوی��ب این لایحه برای 
اهالی فرهنگ و هنر یادگاری خوبی از ش��ورای پنجم بر 

جای می ماند.
ترویج فرهنگ دوچرخه سواری  

ترویج فرهنگ دوچرخه س��واری از دیگر دستور کارهای 
دارای اولویت اعضای پارلمان در این سال پرفراز و نشیب 
شورا بود؛ موضوعی که اعضای شورا برای آن ارائه بسته های 

تشویقی را هم پیشنهاد کردند.
البت��ه احد چگینی، عضو دیگر ش��ورا در نطقی با تأکید 
بر فرهنگس��ازی برای اس��تفاده از دوچرخه با اس��تفاده 
از بس��ته های تش��ویقی، اظهار کرد: با توجه به سیاست 
فراگی��ر کردن تردد ب��ا دوچرخه، مدیریت ش��هری باید 
دوچرخه سواران را از پرداخت هزینه پارکینگ معاف کند. 
رئیس کمیس��یون املاک و مستغلات پارلمان همچنین 

در یکی از جلسات هفتگی پارلمان لایحه ای درباره توافق 
شهرداری درباره تغییر کاربری قطعه زمینی از فضای سبز 
به مسکونی در خیابان نوروزیان قرائت کرد، هرچند بانوان 
شورا مخالف بودند؛ ولی سرانجام مُهر تصویب بر این تغییر 

کاربری خورد.
انتقاد از اصلاح هندسی مکرر تقاطع ها  

از موضوع هایی که رئیس کمیسیون مالی پارلمان سال 97 
در صحن شورا مطرح کرد، انتقاد نسبت به اصلاح هندسی 
مکرر تقاطع ها بود که در این باره اظهار کرد: مردم از هزینه 
کردن برای اصلاح هندسی مسیرهایی که به تازگی ساخته 
شده است، گلایه دارند و این کار را موجب هدررفت اعتبارها 
می دانند؛ نمونه آن هم در تقاطع غیر همسطح سیدحسن 
نصر اله اس��ت و بنابراین انتظار می رود در ساخت وسازها 
اصول فنی با دقت بیشتری رعایت شود تا از دوباره کاری ها 

جلوگیری به عمل آید.
لایحه »تعیین عوارض سالانه خودرو و دریافت الکترونیکی 
آن« از دیگ��ر موضوع های مطرح ش��ده توس��ط فرج اله 
فصیحی رامندی در صحن ش��ورا بوده اس��ت که پس از 
مذاکره و اظهار نظر اعضای شورای شهر، رأی گیری شد و با 

رأی حداکثری اعضا به تصویب پارلمان رسید.
رف�ع آلودگی های محیط زیس�تی و توس�عه   

آموزش شهروندان
کمیس��یون محیط زیس��ت پارلمان محلی نیز از جمله 
مواردی که در دس��تور کار داشت، برآورد تقریبی هزینه 
راه اندازی یک ایستگاه سنجش آلودگی هوا توسط اداره کل 
حفاظت محیط زیست در قزوین بود تا شهرداری نسبت به 

بودجه آن در سال آینده اقدام کند.
به گفته س��یده منی��ره قوامی، رئیس این کمیس��یون؛ 
مس��اعدت ش��هرداری به محیط زیس��ت برای راه اندازی 
نمایشگر ایستگاه چهارراه ولی عصر)عج(، اقدام شهرداری 
ب��رای اخ��ذ تأییدیه از محیط زیس��ت پی��ش از اجرای 
پروژه ه��ای ب��زرگ و عمران��ی و رعای��ت الزامات محیط  
زیستی توسط شهرداری، انجام پیگیری های لازم درباره 
سایت محمدآباد و واگذاری کامل آن به شهرداری و انتقاد 
نسبت به کم رنگ ماندن مسئله آموزش شهروندان، رعایت 
حقوق شهروندی و عملکرد ضعیف شهرداری در این زمینه 
ازجمله موضوعاتی بود که سال 97 در شورا مورد پیگیری 

قرار گرفت.
هش�دار برای ورود پسماند صنعتی به سایت   

محمد آباد
محسن حق شناس دیگر عضو ش��ورای شهر در روزهای 
آغازین سال 97 در یکی از نطق های خود با مطرح کردن و 
یادآوری طرح موفق  »محله ما« یادآور شد: دقیقا در زمانی 
که این طرح به سمت بالندگی حرکت می کرد، متوقف شد 
که از ش��هردار انتظار دارم در رابطه با این طرح و فعالیت 

مجدد آن پیگیری جدی داشته باشد.
از دیگر مواردی که این عضو شورا نسبت به آن تذکرداده 
ورود پسماندها صنعتی غیرقانونی به سایت محمدآباد بود؛ 
ب��ه طوری که در این باره عن��وان کرد: تخلیه غیراصولی 
و غیرفنی پس��ماند صنعتی در س��ایت محمدآباد بسیار 
خطرناک و هشداری جدی است و اقدام به موقع مسئولان 

را می طلبد.
حق شناس در این باره بیان کرد: سایت محمدآباد از ابتدا 
هم برای پسماند خانگی و یک بخش برای پسماند عفونی 
طراحی شد و پذیرش پسماند صنعتی در آن مطرح نبود؛ 
چراکه جمع آوری پس��ماند صنعتی تکلیف شهرداری ها 

نیست.
این عضو شورا با اشاره به مهم ترین دغدغه اعضای پارلمان 
خاطرنشان کرد: حفظ و س��لامت محیط زیست و ایجاد 
فضاهای��ی برای اینکه مردم در یک محیط س��الم و امن 

زندگی کنند از رویکردهای مهم شورای پنجم است.

یک سال در شورای شهر چگونه گذشت؟

روزهای
تالار شهر
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رییس شورای اسلامی شهر قزوین خبر داد؛

پیگیری پروژه های 
نیمه تمام شهری در 

سال 98
 

به گفته رئیس ش��ورای اس��لامی شهر قزوین 
بالا ب��ودن حجم ترافیک در هس��ته مر کزی 
شهر، فقدان فضای خدماتی در مناطق محروم 
و نبود کمربندی در جنوب ش��هر از مهم ترین 
معضل های ش��هر قزوین است و حل   آن ها و 
تکمی��ل پروژه های نیمه تمام در دس��تور کار 

اعضای پارلمان است.
حکمت اله داوودی در آس����تانه فرارسیدن 
س��ال نو و بهار طبیعت در گفت و گو با پیام 
ش��هر اظه��ار می کن��د: درح����ال حاضر از 
مهمترین معضل هایی که امروزه شهر قزوین 
با آن مواجه اس���ت، فق��دان فضای خدماتی 
در مناط��ق مح��روم و نب��ود کم��ربندی در 
جنوب ش��هر است که در تلاش هستیم برای 
رف��ع این معضل ها اقدام ه��ای مؤثری انجام 

دهیم.
او بازس��ازی جاده نسیم ش��مال را از سیاست 
ه��ای پیش روی پارلم��ان محلی قزوین برای 
س��ال آینده عنوان و اضافه می کند: این جاده 
در حال حاضر زی��ر بار ترافیکی کامیون های 
عبوری اس��ت ک��ه در ص��ورت تکمیل رینگ 
ش��رقی که امیدواریم سال آینده محقق شود، 
بخ��ش قابل توجهی از ترافیک منطقه ش��رق 

قزوین برطرف می شود.
این مسئول با اش��اره به مهمترین اقدام های 
انجام ش��ده در س��ال جاری از سوی شورای 
اس��لامی قزوین بیان می کند: گرچه امسال با 
رکود و تنگناهای اقتصادی روبه رو بودیم، هیچ 
پروژه ای متوقف نش��د و تمام طرح های نیمه 

تمام در حال تکمیل است. 
داودی خاطرنش��ان م��ی کن��د: پ��روژه مهم 
کمربن��دی س��بز قزوی��ن از میدان ش��ورا به 
سمت ش��رق و جنوب و اتصال به بلوار پیامبر 
اعظ��م)ص( نیز تصویب ش��ده و درحال اجرا 
اس��ت؛ البت��ه در س��ال 97 به موض��وع های 
فرهنگی، اجتماعی و هنری پررنگ تر از سال 

های گذشته توجه شد.
او با اش��اره به سیاس��ت های تدوین شده از 
س��وی پارلمان محلی قزوین برای سال آتی 
اظه��ار می کن��د: پیگیری پ��روژه های نیمه 
تم��ام، پرداخ��ت بخش از بده��ی های بانک 
شهر، تکمیل پروژه های هفت دره یا سافاری 
پارک، توجه به توس��عه فضاهای س��بز محله 
ای، توجه به توس��عه حمل و نقل سبز شامل: 
توس��عه مس��یرهای دوچرخ��ه و پیاده راه ها، 
تکمیل جاده س��لامت و فضاه��ای تفریحی 
بوس��تان باراجی��ن از مهم تری��ن برنامه های 
پیش روی شورای ش��هر فزوین در سال 98 

است. 

نایب رئیس پارلمان محلی قزوین تأكید كرد؛

تامین اقتصاد شهری 
و حل معضل ترافیک 

در دستور کار شورا
به گفته نایب رئیس ش��ورای ش��هر قزوی��ن؛ تامین 
اقتصاد ش��هری، مس��ائل محیط  زیس��تی، توجه به 
باغس��تان ها، ترافیک و س��لامت روانی شهروندان از 
مهم ترین مسائل شهر است و همه این موارد به یک 

میزان شایسته توجه  هستند.
مهدی عبدالرزاقی در گفت وگو با پیام ش��هر با تشریح  
مهمترین رویدادهایی که س��ال 97 در پارلمان محلی 
قزوین مورد پیگیری قرار گرفته است، اظهار می کند: 
تأکید بر ایجاد ی��ک انضباط و ثبات مالی در مدیریت 
ش��هری و همچنین تلاش برای بهبود سلامت روانی 
شهروندان از طریق توسعه ورزش همگانی و ایجاد نشاط 

و شادابی در شهر از جمله این اقدامات بوده است .  
او تصریح می کند: قزوین به لحاظ شاخص افسردگی 
و میزان س��رمایه اجتماعی در وضعیت مطلوبی قرار 
ندارد و در سال گذشته نیز بیشترین تلاش ما برای 
بهبود این شاخص ها بود؛ همچنین تأکید بر برگزاری 
برنامه های  مفرح، تش��کیل تیم های ورزشی شورا و 
شهرداری قزوین و حمایت از ورزش های همگانی در 

راستای رسیدن به این هدف است. 
نایب رئیس ش��ورای شهر قزوین با اشاره به سیاست 
های تدوین شده در شورای اسلامی شهر قزوین برای 
سال آتی بیان می کند:  هنوز نتوانسته ایم در خصوص 
اقتصاد پایدار شهری، ایجاد درآمدهای پایدار شهری و 
موضوع  احیای باغستان گام  های مؤثری برداریم؛ البته 
مدیریت شهری قزوین در سال گذشته تلاش زیادی 
برای تس��ویه بدهی های میلیاردی س��الهای گذشته 
و اتم��ام پروژه های نیمه تمام داش��ته و در این زمینه 

عملکرد قابل دفاعی دارد. 
عبدالرزاق��ی می گوی��د: مدیریت ش��هری در دوره 
کنونی توجه بیشتری  به پیوست های محیط  زیستی 
و اجتماع��ی پروژه ه��ا  داش��ته و خ��ود را مکلف به 
اجرای آن دانسته، علاوه بر این در سال آینده تلاش 
می کنیم گام های مثبتی برای حل  موضوع باغستان 

داشته باشیم.
نایب رئیس ش��ورای شهر قزوین با بیان اینکه مردم 
ما به لحاظ اقتصادی تحت فشارهای زیادی هستند، 
عن��وان می کند: تمام تلاش من این اس��ت که برای 
حل مشکلات مراجعان تلاش کنم؛ زیرا ایجاد حس 
رضایتمندی در مراجع��ه کنندگان و اینکه آن ها به 
این باور برسند نمایندگان شورا پیگیر مسائل شهر و 
متعهد به انجام وظایف هستند، یک دستاورد خوب 

برای سیستم محسوب می شود. 
عبدالرزاقی با اشاره به خاطره ای از دیدارهای مردمی 
خ��ود در س��ال 97، اضافه می کند: ای��ن موضو ع ها 
حس تعلق و تعهد شهروندان را به سیستم مدیریتی 
افزای��ش می دهد؛ به همی��ن خاطر بد ترین خاطره 
خود را م��ی گویم و بدترین خاط��ره من مربوط به 
زم��ان هایی اس��ت که نم��ی توانم به حل مش��کل 
مراجعان کمکی کنم و این واقعا برای من تلخ است.

 سخنگوی پارلمان محلی
 از نیازهای جدی شهر می گوید؛

توسعه فرهنگ شهروندی 
هزینه هـای  کاهـش  و 

مدیریت شهری
به گفته سخنگوی پارلمان محلی یکی از نیازهای 
جدی ش��هر قزوی��ن موضوع فرهنگ ش��هروندی 
محس��وب می شود که توجه به آن توسط مدیریت 

شهری بسیار حائز اهمیت است.
س��یده منی��ره قوام��ی به مناس��بت فرارس��یدن 
به��ار طبیعت در گف��ت و گو با پیام ش��هر اظهار 
می کند: یک��ی از وظایف ش��هرداری برنامه ریزی 
برای ارتقای فرهنگ ش��هروندی است که به حل 
بسیاری از مشکلات و معضل های شهری همچون 
ترافیک، آلودگی های محیط  زیس��تی و جلوگیری 
ازاختلال ه��ای س��یما و منظر ش��هروندی کمک 

می کند. 
او برنامه ری��زی ب��رای آم��وزش و توانمندس��ازی 
ش��هروندان ، ارتقای دانش ش��هروندی، احترام به 
محیط زیست و کسب مهارت های زندگی اجتماعی 
و رفتارهای صحیح برای اس��تفاده از امکانات شهر 
را از وظایف مدیریت شهری برای توسعه فرهنگ 
شهروندی می داند که تحقق آن کاهش هزینه های 

مدیریت شهری را به دنبال دارد.
ای��ن عضو ش��ورای ش��هر ب��ا اش��اره ب��ه  خرید 
اتوبوس های ناوگان حمل و نقل عمومی به منظور 
توسعه و نوسازی این شبکه بیان می کند: با وجود 
آنکه اعتبار قابل توجه��ی به خرید این اتوبوس ها 
اختصاص یافته اس��ت، تنها 19 درصد از سفرهای 

دورن شهری از طریق این ناوگان انجام می شود.
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر قزوین 
بیان می کند: در زمینه توجه به تفکیک زباله از مبدأ 
در منازل باید همچنان فرهنگسازی های بیشتری 
انجام ش��ود؛ چراک��ه هزینه های ش��هرداری برای 
جمع آوری زباله را کاهش می دهد و می تواند موجب 
ایجاد درآمد پایدار برای شهرداری شود و از آن برای 

ارائه خدمات بهتر به شهروندان استفاده کند.  
قوامی با اش��اره به دیداره��ای مردمی در روزهای 
پرت��ب و تاب پارلمان  خاطرنش��ان می کند: مردم 
اغل��ب با عصبانیت به ش��ورا مراجع��ه می کنند و 
گاهی مطالبات آن ها به ش��هرداری مربوط نیست؛ 
اما بیش��تر مش��کلات مربوط به مس��ائل تملکی 
و کمیس��یون م��اده 100 و همچنی��ن ناتوانی در 
پرداخت عوارض و مطالبات ش��هرداری اس��ت که 

پیگیری می کنیم.
او ادام��ه می ده��د: در دیدار با م��ردم یک مرتبه 
بانوی س��المندی با ناامیدی به شورا مراجعه کرد 
ک��ه فاق��د منزل بود و ب��ه صورت س��یار در خانه 
اق��وام زندگی می کرد؛ ام��ا از آنجا که این موضوع 
به کرامت او خدش��ه وارد کرده بود، این شخص به 
کمیسیون های مربوطه ارجاع یافت تا اینکه مصوب 
ش��د منزلی برای او اجاره شود، چنانکه این بانو از 

خوشحالی اشک شوق می ریخت.  
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دبیر شورای اسلامی شهر قزوین  اعلام می كند؛

تبلیغـات  سـاماندهی 
مهم  رویکرد  شـهری؛ 

پارلمان پنجم
دبیر شورای اسلامی شهر قزوین ساماندهی و 
یکپارچه سازی تبلیغات شهری را از مهم ترین 
رویکردهای  پارلمان پنجم در سال 97 عنوان 
می کن��د؛ به نحوی که رویکرد این تبلیغات به 
جای تجاری، آموزش مباحث شهروندی باشد.

مهدیه سادات قافله باش��ی در گفت وگو با پیام 
شهر با اشاره به مهم ترین رویکردهای اعضای 
پارلم��ان محل��ی قزوی��ن در دومین س��ال از 
فعالیت پارلمان پنج��م اظهار می کند: در این 
مدت س��اماندهی و یکپارچه س��ازی تبلیغات 
شهری را در دس��تور کار داشتیم؛ به گونه ای 
ک��ه رویکرد این تبلیغات تنها تجاری نباش��د 
و در آن مباحث آموزش ش��هروندان و حقوق 

شهروندی نیز مورد توجه ویژه ای قرار گیرد.
قافله باش��ی می افزاید:  در سال جاری موضوع  
س��اخت، جانمای��ی و نق��اط ضع��ف و قوت 
المان های سطح شهر را با  مدیرعامل سازمان 
زیباسازی، خدمات طراحی و مشاور فرهنگی 
شهرداری مورد بررسی قرار دادیم؛ به گونه ای 
که س��اخت آن ها هدفمند ش��ود و چهره های 
بومی، آیینی و همچنین پاسداشت چهره های 
مفاخر معاصر و ش��هدای شاخص استان برای 

معرفی نسل جوان استفاده کنیم. 
دبیر شورای شهر قزوین با اشاره به خاطره ای 
از روزه��ای پ��رکار خود در س��ال 97، با بیان 
اینک��ه در قزوین مردم قدرشناس��ی داریم که 
تفاوت ها را احساس می کنند، تصریح می کند: 
در ش��ب برگزاری برنامه گذر یلدایی با بانوی 
مس��نی همراه با دخترش روبه روش��دم که در 
حال گرفتن سلفی از خود بود؛ وقتی خودم را 
به او معرفی و درخواس��ت کردم که عکسشان 
را در فضای مجازی به اشتراک بگذارند، او مرا 
در آغوش گرفت و با خرس��ندی گفت، چقدر 
ح��س خوبی اس��ت که خودتان نی��ز در کنار 

مردم هستید.
ای��ن عضو ش��ورای ش��هر قزوی��ن همچنین 
درب��اره موضوعات مورد تأکید و در دس��تور 
کار کمیس��یون فرهنگی ش��ورا برای س��ال 
آت��ی از برنامه های��ی همچ��ون راه اندازی پل 
طبیعت، افتتاح خانه تئاتر ، تکمیل خانه موزه 
مرح��وم ابوترابی، موزه ش��هید بابایی، خرید 
خانه عارف، تکمیل فرهنگسراهای نیمه کاره، 
طراح��ی و تجهیز اتوبوس فرهنگی برای ارائه 
خدم��ات به نواحی منفصل و متصل ش��هری 
و همچنی��ن معرفی قزوین ب��ه عنوان مقصد 
گردش��گری با اس��تفاده از ظرفی��ت فضای 
مج��ازی ب��ا هدف ج��ذب گردش��گر و رونق 

گردشگری قزوین نام می برد.

رییس كمیسیون معماری شورای شهر قزوین:

 توسعه انسان محوری
 با رونق پیاده راه ها سیاست 

پارلمان محلی است
اعضای پارلمان محلی حل مشکلات ترافیکی شهر، 
تغییر در س��یما و منظر ش��هری و تبدیل قزوین به 
شهری انسان محور را با رعایت مسائل محیط زیست 

با جدیت در دستور کار دارند. 
اینها برش��ی از سخنان سعید دقیقی در گفت وگو با 
پیام شهر به مناسبت فرارس��یدن سال نو است که 
در جریان آن به تش��ریح مهم ترین اقدامات اعضای 
پارلمان محلی در س��الی که پشت سر گذاشته شد، 

پرداخت.
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی پارلمان محلی 
با بیان اینکه ش��هر قزوی��ن در حوزه های تاریخی و 
گردشگری ظرفیت های زیادی دارد، می افزاید: بناهای 
تاریخی فاخر و ارزشمندی در شهر موجود است؛ از 
همین رو سیاست مدیریت شهری بر این قرار گرفته 
که توسعه فضاهای شهر را به سمتی ببرد که قزوین را 
از مقصد یک روزه میهمانان و مسافران به مقصد چند 
روزه گردشگری تبدیل کند، البته تحقق این هدف 
نیازمند تأمین زیرساخت ها به ویژه هتل هایی برای 

جذب گردشگران است.   
دقیقی با تأکید بر اینکه تغییر درسیما و منظر شهری 
در قزوین امری الزامی به ش��مار می رود، می گوید: 
اعضای پارلمان محلی حل مشکلات ترافیکی شهر، 
تغییر در س��یما و منظر شهری و همچنین تبدیل 
قزوین به شهری انسان محور با رعایت مسایل محیط 

زیستی را با جدیت در دستور کار دارند. 
او اضاف��ه می کند: هس��ته مرکزی ش��هر به لحاظ 
ترافیکی دچار معضل بزرگی است و عرض کم معابر 
در هسته مرکزی شهر موجب شده با توجه به تراکم 
جمعیت و افزایش فضاهای اقتصادی، عرض خیابان 
جوابگوی نیاز شهروندان نباشد و این تردد را در این 

مسیرها دشوار می کند.
دقیقی تأکید می کند: درحال حاضر پروژه هایی برای 
ش��هر قزوین همچون کمربندی س��بز شرق قزوین 
تعریف شده  که کاملا محیط زیستی است تا مشکل 
ترافیکی شهر را بدون نیاز به پل های تخریب کننده 

سیما و منظر شهری حل کند.
او می گوید: سعی براین است که نیازهای ترافیکی را 
برطرف کنیم و فضای تفریحی، ورزشی و پیاده روی 
با نگاه به توسعه زیبایی هایی که به شهروندان شادی 
و نش��اط بدهد، شهر را در تمام مناطق کم برخوردار، 
نواحی منفصل و ش��مال ش��هر به صورت  یکسان 

توسعه دهیم. 
ای��ن عضو ش��ورا از دیگر مهم ترین کاره��ای انجام 
ش��ده در سال 97 توس��ط اعضای  شورا و مجموعه 
شهرداری به حمایت از اهالی فرهنگ  و هنر و تأمین 
زیرساخت هایی برای توسعه این حوزه اشاره و اضافه 
می کند: در این مدت به حوزه ورزش نیز که سال ها 

ابترمانده بود، نگاه ویژه ای شد.

 رییس كمیسیون سلامت شورا
 مطرح می كند؛

 پرو ژه های نیمه تمام؛ 
معضل جدی قزوین

به گفته ریئس کمیس��یون س��لامت شورای 
ش��هر قزوی��ن در ح��ال حاض��ر پروژه ه��ای 
نیمه تم��ام مهم تری��ن معضل ش��هر اس��ت؛ 
چراکه س��رمایه زی��ادی از ش��هر را به خود 
اختصاص داده، اما به دلیل کاربردی نبودن و 
کارشناسی نبودن طرح ها به صورت نیمه کاره 

رها شده اند. 
زهرا یوس��فی به مناس��بت فرارس��یدن سال 
ن��و در گفت وگ��و با پیام ش��هر با اش��اره به 
مهم ترین معضل های موجود در شهر قزوین، 
اظهارمی کن��د: برخی پروژه ه��ا به علت دیده 
نش��دن منابع مال��ی برای اتم��ام آن ها، عدم 
تملک زمین در مس��یر ط��رح و در نهایت به 
علت س��وء مدیریت مدیران ش��هری در دوره 
گذشته به صور ت نیمه تمام  رها شده و امروز 

به شهرداری و شورای پنجم ارث رسیده اند.
ای��ن عض��و ش��ورای اس��لامی ش��هر قزوین 
نمون��ه ای از طرح های غیرکارشناس��انه را که 
بیشتر کارشناسان آن را نیاز شهر نمی دانند، 
پ��ل امام رضا)ع( عنوان می کند: اجرای کامل 
پروژه پ��ل امام رض��ا)ع( مس��تلزم تصرف و 
تخریب بخش از باغس��تان س��نتی است که 
این نیز مورد رضایت اعضای ش��ورای ش��هر 
و ش��هروندان نیس��ت؛ اما برای رهایی کسبه 
و ش��هروندان از بلاتکلیفی موج��ود و بهبود 
وضعیت س��یما و منظر ش��هری باید پروژه را 

تکمیل و بهره برداری کنیم.
او نمونه های دیگ��ری از پروژه های نیمه تمام 
را برج های نیمه تمام پونک، بادمستان، الهیه، 
حکم آباد عنوان و اضافه می کند: برای انجام 
آن مبل��غ زی��ادی تس��هیلات از بانک ش��هر 
دریافت ش��ده؛ اما ای��ن پروژه ه��ا به صورت 
نیمه تمام رها شده است و در حال اضمحلال 
هس��تند، بنابر ای��ن باید ب��رای جلوگیری از  
هدررفت س��رمایه هرچه س��ریع تر فکری به 

حال این برج ها شود. 
یوس��فی همچنین یادآور می شود: تغییر نوع 
نگاه و سیاس��ت های شورای ش��هر از نگاهی 
توس��عه مدارانه در مس��یر س��اخت برج، پل 
و س��ازه های غول پیک��ر فیزیکی ب��ه نگاهی 
توسعه مدارانه در مسیر رشد، توسعه و ارتقای 
س��لامت روان ش��هروندان با ایجاد نش��اط و 
ش��ادابی و تزریق ش��ادی در ش��هر با توسعه 
زیرساخت های ورزش��ی و اجرای برنامه های 
فرهنگی، اجتماعی، هنری، ورزشی، و توسعه 
گردش��گری با توجه به نق��اط کم برخوردار و 
منفصل ش��هری به منظور کاهش آسیب های 
اجتماعی از دیگر اقدام های مهم پارلمان پنج 

قزوین در سال جاری بوده است.
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رییس كمیسیون املاک و توافقات شورای شهر:

مدیریت چندگانه، شهررا 
با چالش روبرو کرد 

به گفته رییس کمیسیون املاک و توافقات شورای 
شهر، مهمترین معضل قزوین همچون سایر شهرها 
این اس��ت که از مدیریت چندگانه رنج می برد ، این 
معضل نیز ریشه در قانون شورا ها و شهرداری ها دارد 
و با قانون فعل��ی این امکان وجود ندارد که  مدیران 

شهرداری بتوانند  جایگاه واقعی خود را پیدا کنند. 
 این ها تاکید احدچگینی در گفت و گو با پیام شهر 
به مناسبت فرارسید عید نورزو بود؛ او  با بیان این که 
بناست از سوی رییس جمهور اصلاح قانون مدیریت 
واحد شهری به مجلس ش��ورای اسلامی ارایه شود؛ 
اظهار می کند :  این قانون کمک می کند تا راه برای 
مدیران شهری هموار شود و بتوانند به صورت واحد 

و با مدیریت واحد برای شهر تصمیم سازی کنند.
او اضاف��ه می کند: با قانون فعلی ش��هرداری ها در 
روزمرگ��ی هس��تند و تنها می توانن��د امرار معاش 
عادی داش��ته باشند، همچنین چندگانگی تصمیم 
گیری در شهرهای ها موجب شده مردم به مدیریت 
شهری نگاه خوبی نداشته باشند  و همه معضل ها را 

درچارچوب عملکرد شهرداری ببینند. 
 این نماینده مردمی پارلمان می گوید: با توجه به این 
که استان ش��دن قزوین با غضب همراه بود و دولت 
وقت با آن موافق نبود، هیچ اعتبارمنطقی  به عنوان 
راه اندازی به این شهر اختصاص نیافت و همین باعث 
شد، نتوانیم در حوزه مدیریت شهری زیر ساخت های 

لازم را برای توسعه شهر تعریف کنیم.
 چگین��ی می افزاید: با توجه ب��ه اینکه قزوین فاقد 
کمربندی شهری است به ناچار باید از محل عوارض 
مردم��ی پل امام رضا)ع( س��اخته ش��ود ، این ها از 
نامهربانی هایی نشأت می گیرد که به هنگام استان 
شدن با آن روبه رو بودیم. این ها  معضل های اساسی 

شهر و باید برای آن تدابیری شود.      
او با اشاره به برنامه های در دستو ر کار شوراها ادامه 
می دهد:  در ش��مال ش��هر برای ورود گردشگران به  
بلوار بین الملل و نوروزیان  باید دسترسی هایی انجام 
شود ، همچنین بناست  از میدان شورا در پونک به 
اتوبان  تهران - قزوین  کمربندی شرق ایجاد شود.  

چگینی خاطر نش��ان می کند:  حل مش��کل شهید 
انصاری، هادی آباد، امامزاده حسین، توسعه ورزشی، 
احدث خانه هنرمندان و مباح��ث رونمایی  ازدیگر 
برنامه های مهم  ش��ورای ش��هر قزوین هستند که 

تحقق آن ها با جدیت دنبال می شود. 
 او همچنین  با اشاره به سیاست های تدوین شده از 
سوی شورای شهر برای سال آتی می گوید: برنامه های 
پارلم��ان برای  س��ال 98 در حوزه سیاس��ت های 5 
ساله ش��هرداری است، همچنین برخی برنامه های 
بالادس��تی و منطبق با چش��م انداز 20ساله و مورد 
نظر مقام معظم رهبری پیش بینی شده و  توجه به 
بخشنامه  بودجه ای که وزارت کشور تعیین می کند، 

چهارچوب فعالیت شورا در درسال 98خواهد بود. 

حق شناس، عضو شورای شهر قزوین:

یـک  در  بایـد  مـردم 
زندگـی  امـن  محیـط 

کنند
یک��ی از موضوعاتی که مورد تاکید و پیگیری 
محسن حق شناس عضو شورای اسلامی شهر 
قزوین قرار دارد، مساله ایجاد یک محیط سالم 

و امن برای زندگی شهروندان است.
به گفته حق ش��ناس، تخلی��ه غیراصولی و غیر 
فنی پسماند صنعتی در سایت محمدآباد بسیار 
خطرناک اس��ت و هش��داری جدی محسوب 
می شودکه اقدام به موقع مسئولین را می طلبد. 
این عضو ش��ورای شهر قزوین، درباره وضعیت 
سایت پسماند محمدآباد می گوید: با توجه به 
اینکه ش��رکت مستقر در محمدآباد سودآوری 
لازم را نداش��ته است؛ متاس��فانه به آن اجازه 
داده ش��ده تا پسماندهای صنعتی هم پذیرش 
کند که از سایر استان های کشور هم پسماند 

صنعتی به این سایت وارد می شود
او ادامه  می دهد: س��ایت محمدآباد جایی قرار 
گرفته که سطح آب های زیرزمینی خیلی بالا 
است؛ از همین رو لندفیلد به صورت تلسکوپی 
س��اخته شده است؛ یعنی عملیات کار را روی 

زمین پیش بینی کرده اند.
حق شناس خاطرنشان می کند: سایت محمدآباد 
از ابتدا هم برای پسماند خانگی و یک بخش برای 
پس��ماند عفونی طراحی شد و پذیرش پسماند 
صنعتی در آن مطرح نب��ود؛ چراکه جمع آوری 

پسماند صنعتی تکلیف شهرداری ها نیست.
او ب��ا بیان اینک��ه مهمترین دغدغ��ه اعضای 
پازلمان قزوین، حفظ و سلامت محیط زیست 
است، می افزاید: وضعیت مدیریتی نامناسب، 
پایین بودن کیفیت عملیات اجرایی، نداشتن 
اق��لام لازم و به روز و اینک��ه حجم لندفیل در 
مدت زمان بس��یار کم پر ش��ده اس��ت و این 
احتم��ال وجود دارد در آینده در پذیرش زباله 
مردم اس��تان با مش��کل مواجه ش��ویم که از 

مسائل نگران کننده است.
از دیگ��ر م��واردی که حق ش��ناس در صحن 
ش��ورا درباره آن تذکر داده بود، موضوع مرکز 
پژوهش های شورای شهر اس��ت که می تواند 
حلقه ای باش��د تا گذش��ته را به آینده متصل 
کند  و نگاهی دانش محور داشته باشد تا بتواند 
موضوعات را کاملًا کارشناس��انه بررسی کند، 
چه بس��ا می تواند نواقص بس��یاری از مصوبات 

شورا را برطرف کند.
او در این باره م��ی افزاید: اگر بخواهیم نگاهی 
هدفمند به موضوعات شهری و اجتماعی داشته 
باش��یم، راهی نداریم جز اینک��ه از توانمندی، 
تجرب��ه و دانش نخبگان اس��تفاده کنیم و این 
اتف��اق رخ نمی ده��د، مگر اینکه ف��ارغ از همه 
مسائل، عده ای دغدغه مند برای تشکیل مرکز 

پژوهش های شورای شهر وارد میدان شوند.

رئیس كمیسیون مالی شورای شهر قزوین:

کمربندی شرق و مصلا 
تعیین تکلیف شدند

رئی��س کمیس��یون مالی ش��ورای ش��هر قزوین 
پیگیری و تعیین تکلیف دو پروژه نیمه تمام و راکد 
عمرانی قزوین ش��امل:  کمربندی شرق و مصلا را 
از مهم ترین اقدامات پارلمان محلی در س��ال 97 

می داند.
فرج اله فصیحی رامندی در گفت وگو با پیام ش��هر 
اظهار می کند: از سال 93 احداث پروژه کمربندی 
ش��رق قزوین از میدان مینودر تا میدان جانبازان 
به عنوان گذر شرقی قزوین در کمیسیون مربوطه 
شورا مطرح ش��د و چندین مرتبه نیزمسئولان از 
آن بازدی��دی انجام دادند، با ای��ن حال این پروژه 
راک��د مانده بود؛ خوش��بختانه امس��ال درباره آن 
تصمیم گیری شد و مراحل اجرایی آن با الحاقاتی 

آغاز شد.
او می افزای��د: پروژه دیگری که در س��ال جاری با 
جدیت در ش��ورای ش��هر قزوین م��ورد پیگیری 
ق��رار گرفت، مص��لای قزوین بود ک��ه جانمایی و 
عملیاتی ش��دن آن جنجال هایی به همراه داشت 
و در نهای��ت با جانمای��ی و الحاق آن به مهدیه در 
ضلع شمال غربی میدان سیدحسن نصراله که در 
گذش��ته کاربری فضای سبز داشت، با جایگرینی 
فضای سبز به وسعت بیش��تری در مجاورت بلوار 
پیامبراعظم)ص( در ش��رق بیمارس��تان قدس به 

پایان رسید. 
ای��ن عضو ش��ورای ش��هر قزوی��ن با بی��ان اینکه 
روان س��ازی و شفاف س��ازی کده��ای درآمدی از 
مصوبات مهم کمیسیون مالی و اقتصادی شورای 
شهر قزوین بود، ادامه می دهد: تکمیل پروژه های 
نیمه تم��ام و تعیین تکلیف بدهی ش��هرداری به 
بانک ش��هر از موضوع های مهمی بود که سال 97 
در صحن ش��ورا مطرح ش��د که در بودجه 98 نیز 
بر آن تأکید ش��د، زیرا این دو مهم موجب افزایش 

هزینه های شهرداری می شوند.
فصیحی رامندی، بیش��ترین مطالبه شهروندان را 
در مراجعه به پارلمان محلی  تقاضا برای اش��تغال 
عنوان و اضافه می کند:  همواره این گونه مطالبات 
را از طریق ش��هردار، معاونان او و مدیران مناطق 
پیگیری کرده ایم و اگرچه  در این زمینه نمی توانیم 
آن گونه که باید اق��دام مؤثری انجام دهیم؛ اما در 

مواردی تا حدودی رفع مشکل شده است.
فصیح��ی رامن��دی پیگی��ری برای حل مش��کل 
یک��ی از زندانیان جرایم غیرعمد را که ش��ادمانی 
بس��یار لذتبخش خان��واده او را به همراه داش��ت، 
از خاطره های ارزش��مند در روزه��ای پر تب وتاب 
ش��ورا عنوان و بیان می کند:  از تمام ش��هروندان 
انتظ��ار دارم به ویژه با پرداخ��ت به موقع عوارض، 
ارایه پیش��نهادها و انتقادات و همچنین نگهداری 
از اموال عمومی در مسیر پر پیچ و خم پیشرفت و 
عمران و آبادانی ش��هر با شهرداری و اعضای شورا 

همکاری داشته باشند. 
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شهر شاد
ش�ادمانی های یک ش�هر را باید از خانه و دل ش�هروندانش س�راغ گرفت؛ آن زمان كه   

از اعماق روح بش�ری در دل یک ش�هر، احس�اس رضایت برمی خیزد، با آنکه دغدغه های 
زندگی ماش�ینی و آپارتمان نش�ینی، احاطه ش�ان كرده اس�ت و بهای این ش�اد ش�دن ها، 
بهانه ه�ای كوچ�ک و ارزانی اس�ت ك�ه در اختیار تم�ام ش�هروندان از تمام قش�رها قرار 
 دارد ت�ا از رن�ج زندگی به كنج رفاه پن�اه ببرند؛ حتی برای دقایقی و ب�رای لحظاتی اندک. 
سخن از شهری می گوییم كه روح در آن جاری باشد با فضای سبز، شهروندانی نوع دوست 
و یاریگ�ر، ش�هروندانی آگاه به حقوق خویش و یکدیگر، س�اختمان هایی ن�ه مغرور؛ بلکه 
خدمت گزار بشر، انسان هایی برخوردار از خدمات برابر، فضاهای شهری متکی به معنویت، 
برنامه ها و فضاهای جمعی و پرش�ور، ش�هری اس�تاندارد در خدمات شهرس�ازی، ش�هری 
 پیاده مح�ور و برخ�وردار از زیبای�ی و رن�گ و نور كه ملجأی باش�د برای تفرج گردش�گر. 
در این بین اما آینده ای پیش روس�ت و گذش�ته ای پشت س�ر. گذشته ای كه سبک زندگی 
مردمان و آس�ایش روح و روانش هنوز حس�رت مردمان امروز است؛ حتی با دوچرخه های 
قدیمی و نه چندان استاندارد پدربزرگ هایی كه در گذر سالها به یار قدیمی شان، دوچرخه، 
وفادار مانده اند و اینک آینده ای شاد از آن ما و فرزندان ماست؛ پس باید حال، اكنون، امروز، 
آن را به ش�ادترین نحو ممکن بس�ازیم و خود نیز به شادمانی در شهر شاد زیست كنیم؛ به 

مدد همت شهروندان، تخصص كارشناسان و مدیریت مدیران.
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ویـژه نامه 
نــــوروز 
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این روزه��ا که  بی حوصلگ��ی و کرختی در زندگی 
مردم م��وج می زند، هرکس به دنب��ال بهانه ای تازه 
برای ش��روع یک تحول اس��ت. بهانه های ساده مثل 
ی��ک تفری��ح ارزان و معمولی، مثل رفت��ن به یک 
سفرکوتاه، بازدید نیم روزی از باغ وحش و شاید هم 
ورزش صبحگاهی در جاده ای ش��لوغ و پر هیاهو به 
نام جاده سلامت!  مسیری نه چندان کوتاه که جای 
خوبی برای برطرف کردن خستگی های روزمره است؛ 
جاده ای که قزوینی ها را هرساعتی از شبانه روز برای 
ورزش کردن، تفریح کوتاه، حضور در جمعی سالم، 
تماش��ای زیبایی فصل ها به دور از زندگی ماشینی 
ب��ه آنجا می کش��اند.  از آن روزی ک��ه این جاده به 
بهره برداری رسید مدت زیادی نمی گذرد؛  اما انگار 
قزوینی ها آنجا را به خوبی می شناسند و با آن ارتباط 
خوبی برقرار کرده اند. هر ساعتی از شبانه روز کسانی 
هستند که قدم می زنند، ورزش می کنند، گاهی هم 
در گوش��ه ای از مسیر با یک فلاسک چای در حال 

نفس تازه کردن هستند. 
سلامتی؛ یک نعمت الهی   

اکرم عباس��ی، یک بانوی 37 ساله قزوینی است، از 
جاده سلامت به عنوان یک مسیر شاد و مفرح برای 
ورزش کردن یاد می کند و می گوید: چند سالی است 
به این مسیر می آیم و به طور مستمر ورزش می کنم. 
از همان زمانی که هنوز جاده سلامت نام نگرفته بود 
و تجهیزات فعلی را نداشت. در واقع هنوز به رسمیت 

بهره برداری نشده بود.
او ادام��ه می دهد: س��لامتی یک نعمت الهی اس��ت 
که به س��ادگی به دست نمی آید و بدون داشتن آن 
زندگی برای انس��ان بی معنا می شود، حفظ سلامتی 
هم در گرو تغذیه سالم، ورزش و توجه به بعد روحی 

که همان معنویات  و عبادت است. 
به گفته او، جاده س��لامت به عنوان یک مسیر سالم 
برای تقویت روحیه نش��اط میان ش��هروندان است، 
محدودیت س��نی و یا جنسیتی هم ندارد، به همین 
دلیل است که این روزها شهروندان با رده های سنی 
مختل��ف اعم از بانوان و آقایان به آنجا رفته و ورزش 

می کنند. 
او بر این باور است که قزوین در گذشته شهر شادی 
نبود، فضای مناس��ب برای ش��ادی ه��ای اجتماعی 
وجود نداشت؛ اما در س��ال های اخیر جاده سلامت 
و مسیر دوچرخه که ایجاد شده، اندکی حال روحی 

شهروندان را بهتر کرده است.
این شهروند با اشاره به جاده سلامت شهرهای دیگر 
مث��ل اردبیل بیان می کند: در یکی از س��فرهای به 
اردبیل، آوازه جاده س��لامت آن ش��هر باعث شد که 
به آنجا هم س��ری بزنم و ب��ه نظرم یکی از زیباترین 
جاده های س��لامت کش��ور بود. سرس��بزی، نشاط، 
تجهی��زات مناس��ب و ... باع��ث ش��ده بود که حتی 
گردش��گران هم به آنج��ا بروند. کاش ب��رای جاده 
سلامت قزوین هم چشم اندازی به این شکل وجود 
داشته باشد تا به مرور زمان علاوه بر شهروندان، پای 

گردشگران هم به آنجا کشیده شود.
حس رقابت  

م.کاکاوند هم جوانی 28 س��اله و ورزشکار است. او، 
حداق��ل روزانه 5 س��اعت در جاده س��لامت ورزش 
می کند و از نش��اط و ش��ادی تزریق شده به روحیه 
جوانان در این جاده صحبت می کند و می گوید: این 
جاده انگیزه ای برای حضور جوانان در عرصه ورزش 
شده است. وقتی به اینجا می آییم و هم سن و سالان 
خود را می بینیم که در حال ورزش کردن هس��تند، 
حس رقابت در ما جوانه می زند و برای ورزش کردن  

حتی به صورت حرفه ای تلاش می کنیم. 
او ب��ر ای��ن باور اس��ت که نس��ل جدید به نس��بت 
گذش��تگان خود دچار تنبلی و سکون است، زندگی 

شهری  باعث شده که تحرک مردم کم شود.
این ورزشکار می گوید: این روزها نسل جوان از پای 
رایان��ه  و موبای��ل حرکت نمی کنن��د، این رخوت و 
سستی باعث به وجود آمدن انواع بیماری ها می شود؛ 
جاده سلامت فضایی را برای حضور همه نسل ها در 

عرصه ورزش ایجاد کرده است.
او کارشناس بهداشت محیط است و تصریح می کند 
ک��ه اگرچ��ه ای��رادات و کاس��تی هایی در این فضا 

همچن��ان وج��ود دارد؛ اما آینده روش��نی برای آن 
پیش بینی می ش��ود، به عنوان مثال نبود سرویس 
بهداش��تی، نبود س��ت های ورزشی اس��تاندارد و به 
اندازه نیاز شهروندان، نبود امنیت کافی برای بانوان 
در س��اعات غیر پیک  و .... از مهمترین کاستی های 

این جاده است.
کاکاوند معتقد اس��ت جاده سلامت قزوین ظرفیت 
تبدیل شدن به یک مسیر تخصصی ورزشی را دارد. 
اگر وضعیت آن بهتر شود، شهروندان بیشتری برای 

حضور در آنجا تمایل نشان خواهند داد. 
راه مقابله با سستی  

محمدعلی نظری، مرد میانس��الی است که با انرژی 
زیاد درحال ورزش کردن اس��ت و نفس نفس زنان 
در حال بستن بند کتانی خود است. او می گوید: در 
گذش��ته اصلا نیازی به مسیر مشخصی برای ورزش 
کردن نبود، تمام شهروندان در زندگی روزمره خود 
تحرک داش��تند. پیاده و یا با دوچرخه به محل کار 
خ��ود می رفتند، ب��رای خریدهای روزان��ه خبری از 
ماش��ین س��واری نبود، هر چند خانواده یک خودرو 

داشتند که آن را هم ماه به ماه حرکت نمی دادند. 
او از اینکه اکنون ش��هروندان برای یک خرید ساده 
هم از ماش��ین استفاده می کنند و راضی نیستند که 
پیاده به جایی بروند، انتقاد می کند و می گوید: تنبلی 

ریشه دردها و معضلات زیادی در جامعه است. 

***
هرچند جاده س��لامت مورد توجه ش��هروندان قرار 
گرفته؛ اما به نظر می رس��د برای گس��ترش فرهنگ 
ورزش در قزوین، در کنار مدیریت شهری، شهروندان 

هم  از همین امکانات حداقلی استفاده کنند.

قزوینی های ورزش دوست؟

جاده ای که به سلامت می رساند
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ص��دای نفس هایش به خوبی به گوش می رس��ید. 
ماش��ین ها یکی یک��ی از کنارش رد می ش��دند. او 
همچنان رکاب می زد. به نظر می رسید که دیر کرده 
اس��ت. صبح زود بود و خیاب��ان ها پر از خودرو های 
تک سرنشین و راننده های جوان؛ اما او همچنان به 
دوچرخه رن��گ و رو پریده جوانی هایش وفادار بود. 
بازاری ها مغازه هایش��ان را باز کرده بودند که اوهم 
رس��ید جلوی حجره اش. با یک بس��م الله الرحمن 

الرحیم، کرکره را بالا زد و قفل در را باز کرد..... 
چ��را حال پدربزرگ ه��ا و مادرب��زرگ هایمان انقدر 
خوب بود؟ چرا تا خاط��ره تعریف می کردند نه خبر 
از دود و ترافی��ک بود و نه لا به لای حرف هایش��ان 
ص��دای بوق خودرویی آرام��ش را برهم می زد؟  مثلا 
همین دوچرخه. وسیله ساده ای که در گذشته بیشتر 
قزوینی ها برای تردد از آن اس��تفاده می کردند و این 
روزها اس��تفاده از آن کم رنگ ش��ده. هم شهر آلوده 
نب��ود، هم ترافیک وجود نداش��ت و هم اینکه همه از 
سلامت روح و جسم برخوردار بودند. آن روزها که نه 
خبری از مس��یر امن برای دوچرخه سواری بود و نه 

حتی دوچرخه ها اینقدر مدرن و استاندارد!

وسیله نقلیه سالم   
حاج حسین ناطق از بازاریان سالخورده قزوین است 
که از دوچرخه س��واری در گذر عمر 65 س��اله اش 
س��خن می گوید واز دوچرخه به عنوان یک وسیله 
نقلیه س��الم یاد می کند. اگرچ��ه حالا دیگر رنگ و 
روی دوچرخه اش زرد شده و غبار پیری بر پیشانی 

آن هم نشسته است.
دوچرخه سبز رنگ قدیمی اش را کنار حجره پارک 
کرده ب��ود و با یک قفل کوچک از آن محافظت می 
کرد.  انگار که یار چندین و چندساله اش به کنارش 
نشسته اس��ت،  می گفت حدود 50 سال است که با 
دوچرخ��ه تردد می کند. هر روز صبح به حجره اش 
در بازار م��ی آید و پس از غروب آفتاب به خانه اش 

بر می گردد. 
او ب��ر این باور اس��ت که دوچرخه س��واری علاوه بر 
س��لامت جس��م، روح و جان آدم را تازه می کند و 
باعث ایجاد یک نشاط درونی می شود، همچنین با 
دوچرخه می توان از رخوت و سس��تی فاصله گرفت 

این یعنی پویایی و انس��ان تا زمانی که در حرکت و 
جریان باش��د، زنده است. ایستادگی در خور مرداب 

هاست/ جنبشی کن در ره پویا شدن. 
او، از کودکی دوچرخه س��واری را ش��روع کرده و از 
زمانی که به بلوغ رس��یده و وارد بازار کار شده است 
دوچرخه یار و یاور همیشگی او بوده، راز سلامتی و 
نشاط خود را در ورزش کردن می داند و معتقد است 
که دوچرخه ورزش��ی اس��ت که تمام اعضای بدن را 
با خود در گیر می کند و این برای بدن مفید است. 

همی��ن طور ک��ه دان��ه ه��ای تس��بیح را در میان 
انگش��تانش می چرخاند از حال و روز کنونی قزوین 
گلایه دارد، از آلودگی هوا و ... .  او می گوید: فصل ها 
تغییر کرده و این موضوع خسارات زیادی به زندگی 
مردم به ویژه باغداران وارد کرده که مهم ترین عامل 
آن گرم شدن زمین به دلیل استفاده بیش از حد از 
خودرو اس��ت.  همچنین زیاد شدن ماشین ها باعث 
افزایش بیماری های مختلف ش��ده و تأثیرات منفی 
زیادی بر زندگی شهروندان گذاشته، حتی می توان 

گفت عمر مردم هم کوتاه شده است. 
ناط��ق، از جوانان هم گله دارد ک��ه چرا با زندگی و 
محیط زیست خود مهربان نیستند؟! اگر می خواهند 
زندگی همچنان با شور و نش��اط ادامه داشته باشد 
دس��ت از ایس��تایی و رخوت بردارند، بیشتر تحرک 
کنند و بیش��تر دوچرخه سوار شوند. هم آسیب کم 
تری به ش��هر و محیط زیست می زنند هم در حفظ 

سلامت خود می کوشند. 

هوای شهرمان را داشته باشیم   
در کوچ��ه پس کوچه های بازار، یک��ی دیگر از این 
سبز های ساده اما زیبای قدیمی به چشم می خورد، 

صاحب این دوچرخه نانواست.  دستانش را از خمیر 
بیرون می کش��د و با لبخندی پر از صبر و حوصله به 
گفت و گو می نشیند. او، محمدحسن گروه ای متولد 

1324 در قزوین است. 
او م��ی گوید که از 10 س��الگی دوچرخه س��واری 
می کند، سال هاس��ت که با وجود داشتن خودرو با 
دوچرخه به محل کار خود می آید. چقدر از ترافیک 
قزوین گلایه دارد؛ پدیده ای که برای هم نس��ل های 

حاج محمد حسن نانوا عجیب و غریب است. 
بر اس��اس گفته های او، قدیم ترها، خیابان ها خلوت 
بود و خبری از این همه دود، ماش��ین، سر و صدا و 
ش��لوغی نبود. بیش��تر مردم هم برای انجام کارهای 
روزانه با دوچرخه تردد می کردند. از این س��ر ش��هر 
تا آن س��ر شهر فرقی نداش��ت رکاب زنان به سراغ 

کارهای روزمره می رفتند. 
حاج محمد حسن از این که سال هاست با دوچرخه 
تردد می کند، راضی است و می گوید:کاش جوانان 
هم به دوچرخه س��واری علاقه پی��دا کنند تا تعداد 
خودرو های تک سرنشین کم شود. شاید حال و روز 
شهر کمی بهتر شد، کمتر در ترافیک ماندیم،کمتر 
شاهد تصادفات و مرگ و میر باشیم. این بی تحرکی 
که عامل صدجور مریضی اس��ت  و بلای جان نسل 

جدید، از جانشان دور می شد. 
او صحبت های خود را با این موضوع به پایان می رساند 
که کاش رسانه ها بیشتر فعالیت کنند در این زمینه. 
مثلا اصفهان با وجود این که یک کلان شهر است مردم 
همچنان با دوچرخه تردد می کنند، انگار هوای شهرشان 
را دارند. کاش قزوینی ها هم قدر این آب و هوا را بدانند 
و با یک کار ساده مثل دوچرخه سواری به جای استفاده 

از خودرو،  از این نعمت الهی صیانت کنند.
***

دوچرخ��ه از قدی��م و ندیم یار و همراه همیش��گی 
قزوینی ها ب��وده. این روزها ک��ه مجموعه مدیریت 
ش��هری در حال احداث مس��یر دوچرخه سواری در 
س��طح شهر اس��ت و گویا قرار اس��ت که این مسیر 
به بیش از صد کیلومتر هم برس��د، بهتر اس��ت که 
ش��هروندان هم یاری رسان این مجموعه باشند و با 
استفاده از دوچرخه در مسیر حفظ و صیانت ازشهر 

گام بردارند.

گفت و گو با یاران قدیمی دوچرخه؛

دال مثل دوچرخه
الناز فشالنجی

دوچرخ�ه    س�الگی   10 از   
س�واری می كند، س�ال هاست 
كه با وجود داش�تن خ�ودرو با 
دوچرخه ب�ه محل كار خود می 
آی�د. چق�در از ترافیک قزوین 
گلایه دارد؛ پدی�ده ای كه برای 
هم نسل های حاج محمد حسن 

نانوا عجیب و غریب است
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ش�هر ش�اد از دی�دگاه علم شهرس�ازی مدرن چ�ه ویژگی های�ی باید   
داشته باشد؟

شهرسازی مدرن نیازهای معنوی انسان ها را نادیده می گیرد و فقط به  بعد فیزیکی 
یک شهر می پردازد.  بعد فیزیکی یک شهر شامل فضاهای مختلف شهری است که 
با عملکردهای مختلف به نیاز متصرفان پاسخ می دهد که همان شهروندان هستند.

 شهرس��ازی مدرن معتقد است که نیازهای انسانی ش��امل حمل و نقل، اسکان، 
تأمین فضای ش��غلی و ...  باید فراهم شود؛ اما در واقع انسان ها به تأمین نیازهای 
روح��ی خود در هر م��کان و زمانی احتیاج دارند؛ از همی��ن رو با تأمین نیازهای 

کالبدی به خواسته های روحی و ذهنی افراد نیز پاسخ داده می شود. 
آیا قزوین را می توان به عنوان یک شهر شاد تلقی كرد؟   

شاد بودن هر شهر پیرو مباحث اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی،  زیست محیطی و 
کالبدی است. اگر در شهرسازی به تمام این موارد توجه شود و یک افق هدفمند 
برای زندگی شهری تعریف شود می توان به بالاترین سطح زندگی شهری و شادی 
که یکی از مؤلفه های آن است دست یافت. قزوینی ها درون گرا هستند؛ از همین 
رو در بطن زندگی خصوصی خود به دنبال ش��ادی می گردند. از همین رو ش��ادی 
های خیابانی و جمعی به ندرت در این ش��هر دیده می ش��ود. اگرچه نسل جوان تر 
به دنبال شادی های گروهی است. به همین دلیل اگر نشاط جمعی در شهر وجود 
داشته باشد، تأثیرات بیشتر و بهتری در به وجود آمدن یک شهرشاد خواهد داشت. 

كارشناسان معتقدند قزوین فاصله بسیاری با تبدیل شدن به یک شهر   
ش�اد دارد. چه اقداماتی در حوزه شهرسازی می تواند یاری رسان مجموعه 

مدیریت شهری برای تبدیل قزوین به یک شهر شاد باشد؟

مجموعه مدیریت شهری و علم شهرسازی باید با احترام به آداب و فرهنگ مردم 
یک محیط، به گونه ای فضاهای ش��هری را طراحی کند که دارای جاذبه و دعوت 
کنندگی معنوی برای حضور مردم در آن فضاها باش؛ درواقع با ایجاد حس امنیت،  
فضایی پایدار برای همه گروه های سنی، جنسیتی، قومی و مذهبی مقوله شادی را 
به جسم و روح شهر تزریق کند. این مهم با پرداختن به کالبد یک شهرکه شامل 
جنس، طرح، بافت، ابعاد فیزیکی و حرکت فضاها می ش��ود، محقق خواهد ش��د. 
عناصر دیگری که باعث خاطره انگیزی شود، هم در داشتن یک شهر شاد بی تأثیر 

نیست؛ عناصری مانند رنگ، نور، اصوات، رایحه و ... در فضاهای شهری.
شهرسازی چه نقشی در به وجود آمدن یک شهر شاد ایفا می كند؟   

علم شهرس��ازی، از طریق بهبود و اصلاح عوامل اجتماع��ی، فرهنگی، اقتصادی، 
زیست محیطی و کالبدی شهر می تواند یک شهر شاد به وجود آورد و یا این مؤلفه 
را در یک محیط شهری ارتقا بخشد؛ بخشی که امروز با عنوان بازآفرینی شهری در 
جامعه مطرح است. درگذشته به توسعه فیزیکی شهربیشتر توجه می شد؛ اما امروز 
با توجه به اینکه به کمیت پرداخته ش��ده  و با تجربه به بن بس��ت خوردن توسعه 
صرفاً س��اختاری و فیزیکی مانند ترافیک شهری، تعریض معابر، نماهای شهری و 
... صاحب نظران علم شهرس��ازی برای داشتن ش��هری با هویت و کیفیت زندگی 
شهروندان به مباحث بازآفرینی شهری به تفصیل می پردازد و قزوین نیز با داشتن 
بستری مناسب برای تحقق اهداف بازآفرینی شهری از این قواعد مستثنی نیست. 

آیا الگوی شهرس�ازی و نوع تشکیل شهر می تواند در داشتن یک شهر   
شاد موثر واقع شود؟ 

بل��ه؛ می توان از نمونه ه��ای موفق و ضوابط اجرایی الگوها ب��رای هر نمونه مکانی 
اس��تفاده و برای بهینه س��ازی طرح ها و برنامه ها اقدام کرد. این موضوع در بهره 

برداری از مؤلفه های یک شهر شاد هم صدق می کند.
 با این توضیح،آیا قزوین شهری پویاست؟  

پویایی هر شهر منوط به وجود اصول استانداردهای اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی، 
زیس��ت محیطی وکالبدی اس��ت. در پاس��خ به این س��وال که آی��ا قزوین از این 
اس��تانداردها برخوردار اس��ت یا نه باید گفت که امید است با دیدگاه و چشم انداز 
امروز مسئولان و برنامه ریزان وبا دقت و توجه ای که به شهردارند، به سمت داشتن 
شهری پویا حرکت کنیم. شاید بتوان گفت قزوین در حال تبدیل شدن به شهری 
پویاست؛ به ویژه در بحث های بازآفرینی شهری که امروز تمام نهادهای مرتبط با 

آن درگیر هستند. 
از نظر متخصصان شهرسازی، شهروندان چه نقشی در داشتن یک شهر   

شاد می توانند داشته باشند؟
ش��هروندان، بیشترین نقش و تأثیر را در ایجاد یک شهر  شاد ایفا می کنند؛ برای 
مثال در انتخاب نماهای ش��هری، س��ردرها، حفظ اماکن و س��رمایه گذاری جهت 
توس��عه پایدار ش��هری، رعایت، حفظ و کوشش در راس��تای یک شهر تاب آور از 
جهات مختلف، همچنین ایجاد و حفظ س��اختارها به ویژه مواردی اس��ت که در 
راس��تای رعایت ضوابط و مقررات شهری و شهرسازی در شهر توسط قانونگذاران 
و مس��ئولان مطرح ش��ود؛ البته مش��روط به ایجاد زیر س��اخت های لازم از طرف 

مسئولان شهری که امر بسیار مهم در ایجاد یک شهر شاد است.

 قزوین در جایگاه شهر شاد، در گفت و گو با یک شهرساز قزوینی؛

در مسیر پویایی

تا به حال چیزی درباره ش�هر »بوگوتا« پایتخت كشور كلمبیا 
شنیده اید؟ در خاطرات كسانی كه به این كشور سفر كرده اند، 
به ش�ادی بی وقفه ای كه در رگ و ریش�ه ش�هر جریان دارد، 
اش�اره شده ؛ ش�هری كه در بطن خود زندگی پویا و با نشاطی 
را برای ساكنانش جای داده است. محققان می گویند این شهر 

تمام عناصر یک شهر شاد را دارد. 
عناصر ساده ای مثل فضای سبز كافی، محیط ورزشی مناسب 
و استاندارد، زیبایی بصری شهری و... . . اگر شاخصه های شهر 
شاد را به عنوان یک نمودار فرض كنیم،  قزوین به عنوان یک 
شهر روبه توسعه و شهری با پیشینه فرهنگی و تاریخی بسیار 
در كجای این نمودار قرار دارد؟ قزوین چقدر از مس�یر تبدیل 
ش�دن به یک شهر شاد را طی كرده اس�ت؟ برای دستیابی به 
پاس�خ این سوال ها با س�میرا قانعی،شهرس�از ، به گفت وگو 

نشسته ایم. 
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شهر شاد چگونه شهری است؟  
ش��هر ش��اد الزاماتی دارد که در صورت بودن آن ها 
ش��ادی در ش��هرها محقق می ش��ود؛ برخ��ورداری 
س��اکنان شهرها از حداقل معیش��ت، تأمین امنیت، 
کاهش آسیب های اجتماعی و تحقق عدالت در همه 
زمینه ها از ضرورت های داش��تن شهر و شهروندانی 
ش��اد اس��ت. می توان گفت توجه به عدالت درایجاد 
فضاهای ش��هری از مؤلفه های مه��م در این زمینه 
محس��وب می ش��ود؛ یعنی تمام مناطق شهر باید از 
امکاناتی مانن��د درمانگاه، پارک، مراکز آموزش��ی و 
خدماتی و تأسیس��ات شهری برخوردار باشد که این 
مهم با برنامه ریزی و مش��ارکت تمام دس��تگاه های 

اجرایی در کنار شهرداری حاصل می شود.

یک شهر شاد از منظر برنامه ریزی شهری چه   
مؤلفه های دارد؟

ش��هر به عنوان عالی ترین نقطه اس��کان باید مأمن 
شهروندان باشد و ساکنان احساس رضایت و شادی 
کنند. برای داش��تن چنین ش��هری چندین مؤلفه 
مهم لازم اس��ت از نظر مفهومی ایجاد آرامش، امید 
و ش��ادی و نشاط و از نظر کالبدی هم به چند نکته 
می توان اشاره کرد. اولین مؤلفه این است که باید تا 

حد امکان به سمت کاربری های مختلط پیش برویم 
و آن چه مهم اس��ت، محور قرار دادن پیاده به جای 
اتومبیل در فضاهای ش��هری است؛ در واقع می توان 
گفت شهر شاد شهری پیاده محور محسوب می شود. 
دومین ش��اخصه، اصال��ت دادن به طبیعت و عناصر 
طبیعی مانند باغ، پارک، فضای س��بز، رودخانه و ... 
است؛ زیرا توجه به فضاهای زیست- بوم شهروندان 
را از تشویش دور و شادی را به جامعه تزریق می کند.

موضوع دیگری که باید در ش��هر ش��اد به آن توجه 
داش��ت، مباحث اجتماعی و ایجاد فضاهای عمومی 
است؛ زیرا انسان از محیط پیرامونش تأثیر می گیرد 
و بر آن نیز تأثیرگذار اس��ت، در واقع می توان گفت 
محی��ط اجتماعی و کالبدی از یکدیگر قابل تفکیک 
نیست؛ از همین رو برای تأمین نشاط اجتماعی باید 
به فکر ایجاد فضاهای جمعی در شهر بود، مانند بازار، 
می��دان، پارک، مکان هایی برای برپایی جش��ن های 
عموم��ی. وجود این فضاها علاوه ب��ر این که موجب 
برقراری ارتباط تنگاتنگ میان ش��هروندان می شود، 
حس تعل��ق به ش��هر را نیز در بی��ن آن ها تقویت 
می کند و عامل مهمی در ایجاد نشاط و شادی شهر 

و شهروندان خواهد بود.
همچنین نبود آلودگی های بصری و خلق زیبایی در 

شهر با استفاده از رنگ و نور مناسب، نماهای تلفیقی 
از معماری س��نتی و مدرن در ساختمان ها، اصالت 
ندادن به تابلوهای تبلیغاتی در کنار گسترش حمل 
و نقل عمومی و کاهش تعداد وسایل نقلیه شخصی 

از دیگر پارامترهای شهر شاد به شمار می رود.

با توجه به پارامترهای گفته ش�ده، وضعیت   
قزوی�ن را در ای�ن خص�وص چگون�ه ارزیاب�ی 

می كنید؟
تاکنون نس��بت به پیاده مح��وری در قزوین غفلت 
ش��ده اس��ت؛ البته تلاش های��ی ب��رای اختصاص 
بخش��ی از فضاهای ش��هری در برخ��ی مناطق به 
دوچرخه سواری و پیاده شده است که کافی نیست؛ 
زیرا بیش��تر معابر ش��هر قزوین از نظز عملکردی و 
فضایی مناسب پیاده روی و دوچرخه سواری نیست؛ 
حت��ی در محلات جدید؛ به ط��ور مثال در منطقه 
مینودر محوریت تردد با اتومبیل اس��ت نه پیاده و 
علت آن هم این است که زمانی پیاده محوری شکل 
می گیرد که کاربری ها مختلط باش��د؛ مثل محلات 
س��نتی که فاصله فضاهای عمومی، نیمه خصوصی 
و خصوص کم و دسترس��ی ها آسان است. پس باید 
از ایجاد محلات خوابگاهی اجتناب کرد و به دنبال 

ش�هرها گسترش یافته، روابط میان آدم ها پیچیده ش�ده و خیلی از نمادها و فضاهای قدیمی 
جای خود را به نمادها و مکان های جدید داده اس�ت؛ البته این پیشرفت  در حوزه های مختلف 
آلودگ�ی بصری، افزایش تعداد اتومبیل ه�ا، كاهش فضاهای طبیعی و س�بز، افزایش ترافیک 
ش�هری و بی توجی به فضاه�ای عمومی برای برقراری ارتباط مؤثر میان س�اكنان ش�هرها را 
نیز به دنبال داش�ته و شادی، نشاط و س�رزندگی آنان را تحت الشعاع خود قرار داده است. در 
این جا نقش مؤثر كارشناس�ان، شهرس�ازان، معماران، برنامه ریزان و طراحان شهری در كنار 
مدیران برای ساختن شهری آرام، پویا و شاد انکارناپذیر است، تحلیل محمود داوران، دكترای 
برنامه ریزی ش�هری و رییس كارگروه مش�ورتی توسعه پایدار ش�هر قزوین)شمس( را در این 

زمینه می خوانید.

برنامه ریز شهری از شادمانه های شهر می گوید

شهر شاد، پیاده محوراست
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شکل گیری فضاهای مختلط بود.
در خص��وص مؤلف��ه دوم یعن��ی اصال��ت دادن به 
فضاهای طبیعی و س��بز باید گفت. نس��بت به این 
موضع هم از گذشته تا به امروز در قزوین بی توجهی 
ش��ده اس��ت. بیش��تر رودخانه ها به ج��ای فرصت 
تهدید تلقی می ش��وند تا جایی که دورش را حصار 
کشیده ایم مانند رودخانه بازار یا ارنجک. از کانال آب 
هیچ استفاده ای نکرده ایم؛ در صورتی که می توانست 
کاربری مانند زاینده رود داش��ته باشد. آن چه مسلم 
است شهرس��ازی ما با طبیعت بیگانه است. از دیگر 

مواردی ک��ه در این جا می توان به آن اش��اره کرد. 
نحوه برخورد با باغستان سنتی است توسعه شهر به 
قیم��ت نابودی باغ ها، تغییر کاربری آن ها بدون آن 
که به فکر حفظ و احیای آن ها باش��یم؛ در صورتی 
که احیای این میراث ارزشمند و تاریخی که هویت 
ش��هر قزوین محسوب می ش��ود و از نظر اقتصادی، 
اجتماعی و زیست- محیطی از سرمایه های این شهر 

محسوب می شود، بس��یار به صرفه تر و منطقی تر از 
تغییر کارب��ری آن به صورت باغ -پارک یا باغ- موزه 

است.  
اما در مورد توجه به فضاهای عمومی در قزوین باید 
گفت، قزوین در این زمینه بسیار ضعیف عمل کرده 
اس��ت؛ البته این اواخر کارهایی در این راستا انجام 
شده مانند گذر یلدایی اما این ها برای شهری مانند 

قزوین کم است و باید برای آن چاره اندیشی شود.

آیا قزوین از نظر شما شهر شادی است؟  
با توجه به پارامترهای گفته ش��ده قزوین را شهری 
شاد نمی دانم، زیرا بحث بر سر شهر شاد صحبت در 
مورد مس��ائل کیفی اس��ت نه کمی. تمایل به جاده 
س��ازی و پل سازی این شهر را از نشاط و سرزندگی 
دور کرده اس��ت. باید خواسته های مردم را شناخت 
و با برنامه ریزی مناس��ب و تخصی��ص بودجه طرح 
ه��ای  جدید و اصولی در ش��هر اج��را کرد. به علت 
قیمت بالای زمین، س��وء مدیرت ها و ... پیاده مداری 
گس��ترش نیافته و به جای این که برای داخل شهر 
چاره اندیش��ی کنیم در خارج از شهر جاده سلامت 
ایج��اد کرده ایم؛ البته این کار خوبی اس��ت؛  اما باید 
ابتدا مناطق اصلی ش��هر را ساماندهی کرد و بعد به 
سراغ مناطق جدیدتر مثل جاده سلامت برویم یا به 
جای س��اخت فضاهای س��بز مناسب در درون شهر 

بوستان فدک به شهر سنجاق شده است.

اما سخن پایانی؟  
به طور خلاصه می توان گفت؛ ش��هر ش��اد با توسعه 
پایدار ارتباط تنگاتنگی دارد؛ یعنی برای داشتن شهر 
شاد باید به دنبال ایجاد فضاهای مختلطی باشیم که 
مردم در آن ها آزادانه و فعالانه حضور داشته باشند؛ 
آنچه مس��لم است ش��هر ش��اد با وجود مردم معنا 
می یابد؛ از همی��ن رو باید نهادهای مدنی را تقویت 
کرد، به س��مت ایجاد خیابان های 24 ساعته رفت، 
انس��ان را در محوریت کارها قرار داد نه اتومبیل را، 
فضاهای سبز و عمومی را گسترش داد و با شناسایی 
نیازها و خواس��ته های ساکنان آن احساس رضایت، 
امنیت، آرامش، امید و در نهایت شادی را میان آن ها 

تقویت کرد.

نش�اط    تأمی�ن  ب�رای 
اجتماعی باید به فکر ایجاد 
فضاهای جمعی در شهر بود، 
مانن�د بازار، می�دان، پارک، 
مکان های�ی ب�رای برپای�ی 
جش�ن های عموم�ی. وجود 
این فضاها ع�لاوه بر این كه 
ارتب�اط  برق�راری  موج�ب 
تنگاتنگ میان ش�هروندان 
می شود، حس تعلق به شهر 
را نی�ز در بین آن ها تقویت 
می كن�د و عام�ل مهمی در 
ایجاد نشاط و شادی شهر و 

شهروندان خواهد بود.
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تعریف شهر شاد از دیدگاه روانشناختی چیست؟  
ش��اید بهترین تعریف از ش��هر شاد، شهری اس��ت که به نیازهای شهروندان خود 
حس��اس باشد و به آن پاسخ بدهد؛ به طوری که مردم بتوانند با هزینه های عادی 

به آن دست پیدا کنند.
خوشبختانه این احساس خوب مسری است؛ چنانکه یک جمع شاد می تواند افراد 

و گروه های دیگر را نیز تحت تأثیر شادمانی خود قرار دهد.
از عوامل تعیین کننده کیفیت زندگی مردم در یک شهر، میزان پاسخگویی آن به 
نیازهای ش��هروندان آن است. در قزوین و دیگر شهرهای کشور، یکی از ویژگی ها 

باید تأمین نیازها از جمله نیازهای روانی باشد.
چه عواملی بر شادی مردم یک شهر اثرگذار است؟  

یکی از عوامل مؤثر در س��نجش کیفیت زندگی، فضاهای س��بز و طبیعی اس��ت. 

با گس��ترش صنایع، جای فضاهای طبیعی را کارخانجات و ماش��ین آلات گرفت. 
آلودگی های بصری ناش��ی از عواملی همچون تابلوهای تبلیغاتی س��طح ش��هر با 
اشکال نه چندان مطلوب برای جهت دهی تفکر شهروندان به سمت و سوی دلخواه 

خود، سردرگمی و اغتشاشات ذهنی ایجاد می کند.
علاوه بر این، آلودگی های صوتی ناش��ی از خودروها و موتورس��یکلت ها و آلودگی 
ناش��ی از زباله ها که البته در قزوین نس��بت به دیگر شهرها وضعیت خوب به نظر 
می رسد، در مجموع مسائلی است که می تواند شادی شهروندان را کم و احساس 

ناراحتی و افسردگی را بیشتر کند.
گسترش حمل و نقل عمومی برای کاهش آلودگی ها، ورزش و فعالیت های پرجنب 
و جوش برای کودکان و بزرگس��الان با هزینه کمتر و دسترس��ی آسان تر می تواند 

وضعیت روانی مردم را بهبود بخشد.
مشکلات اقتصادی چگونه می تواند بر جنبه روانی مردم و شادمانی آنان   

تأثیر بگذارد؟
مشکلات اقتصادی در کشور ما سبب شده است مردم از برخی فعالیت هایی مانند 
موسیقی و هنر محروم شوند؛ ازاین رو یکی از وظایفی که نهادهای اجتماعی مانند 
شهرداری برعهده دارند، این است که برنامه های رایگان یا ارزان قیمت برای مردم 

در فضاهای عمومی تدارک ببینند.
همچنین تفاوت های طبقاتی و احساس ناخوشایند حاصل از احساس فقیر و غنی 
بودن برای بخش زیادی از طبقه های متوسط و پایین ایجاد می کند؛ بنابراین اگر 
فرصت هایی برای همه طبقات به صورت یکس��ان ایجاد ش��ود و مردم بتوانند در 
کنار یکدیگر از آن بهره مند ش��وند، دیدگاه ها و احساسات ناخوشایند نابرابری نیز 

کاهش می یابد.
به ش�ادمانی كودكان اش�اره كردید. كودكان در شهر شاد چه جایگاهی   

دارند؟ 
گرچه گاهی ممکن اس��ت بزرگس��الان در شهر احس��اس خوبی داشته باشند؛ اما 
می توان برای کودکان و گروه هایی که جذابیت بیش��تری در وجود آنان هس��ت، 
برنامه های��ی تدارک دید. در صورت گس��ترش این برنامه ها، حض��ور کودکان در 
مجامع عمومی و بوس��تان ها تأثیر مثبتی بر چهره ش��هر دارد و این زمانی میسر 

می شود که حضور کودکان، زنان و دیگر قشرها در شهر با امنیت همراه باشد.
این امنیت بیش از آنکه برای بزرگسالان و مردان اهمیت داشته باشد، برای کودکان 
و زنان دارای اهمیت است. هرچه کودکان هنگام رفت وآمد در شهر امنیت بیشتری 
داشته باش��ند، حضور آنان نیز بیشتر می شود و این، بر شادی شهر خواهد افزود. 
همچنین جذابیت هایی که ش��هر می تواند برای کودکان داشته باش��د، مانند رفتار 
مردم و پلیس و جذابیت ظاهری سطح شهر می تواند منجر به حضور بیشتر آنان 

و در نتیجه شادتر شدن شهرها شود.
چنانک�ه اش�اره كردید، به نظر می رس�د معیارهای ش�هر ش�اد از نظر   

روانشناسی با دیگر حوزه ها به ویژه شهر شاد اجتماعی تنه به تنه یکدیگر 
می زند. حد تمیز این معیارها كجاست؟

امروز، طبق دیدگاه های علمی، از جمله در حوزه روانشناس��ی، انسان یک موجود 
زیستی-روانی-اجتماعی است؛ به این معنا که نمی توان گفت به تنهایی اجتماعی 
یا روانی است و همه این جنبه ها با یکدیگر مرتبط هستند؛ ضمن اینکه اختلال در 
یک بخش روی بخش های دیگر و نیز بهبود یکی از این س��ه حوزه زندگی انسان 

می تواند بر حوزه های دیگر نیز اثر بگذارد.
از این رو از یک نظر می توان گفت این حوزه ها از یکدیگر قابل تفکیک نیستند و 
وقتی فردی به راحتی بتواند نیازهای غذایی خود را به راحتی در شهر تأمین کند، 
از نظر روانی نیز احساس خوبی دارد و از نظر اجتماعی نیز کمتر با دیگران مشکل 
پیدا می کند؛ اما اگر بنا باش��د برای گرفتن کالایی در صف بایستد، گاهی تضاد و 
درگیری نیز رخ می دهد و از نظر اجتماعی نیز این مسئله، مشکل ایجاد می کند. 
وقتی برای یک کار ساده بخواهیم در صف بایستیم، به ویژه با توجه به فرهنگسازی 
نش��دن، با وجود اینکه برای تأمین نیاز زیس��تی خود رفته ایم، گاهی تضاد منافع 
سبب می شود که هر کسی منافع خود را دنبال کند؛ اما زمانی که این نیازها بدون 

تنش ارضا شود، می تواند احساس خوبی نیز در افراد ایجاد کند.

یک روانشناس  از روح شهر می گوید

شادی های مُسری
با صنعتی شدن جوامع و رشد فناوری، تغییرات زیادی در همه 
جوامع از جمله ش�هرهای كش�ور ما و به تبع آن، قزوین اتفاق 
افتاده و آن اینکه با پیش�رفت فناوری و تسهیل زندگی مردم، 
شهرها وس�عت یافت. این گس�ترش فناوری در كنار مزایایی 
نظیر تسهیل در تردد و دسترسی به امکانات، مشکلاتی را هم 
برای مردم ش�هرها ایجاد كرد ك�ه از آن جمله می توان تراكم 
جمعیت، رش�د مظاهر صنعت، افزایش خودروه�ا و در نتیجه 
زمخت ش�دن چهره شهر، ترافیک س�نگین، آلودگی صوتی، 
بصری و ش�یمیایی را نام برد؛ عواملی كه تا حدی، از ش�ادی و 

آرامش مردم كاست.
برای بررسی عوامل مؤثر بر شهر شاد از دیدگاه روانشناختی با 
دكتر عبدالجواد احمدی، عضو هیئت علمی گروه روانشناسی 
دانش�گاه بین الملل�ی ام�ام خمین�ی)ره( قزوین ب�ه گفت وگو 

نشستیم كه حاصل آن در ادامه می آید.
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با این حال ش��اید بتوان بخشی از ویژگی های روانی 
شهر ش��اد را از ابعاد اجتماعی آن تفکیک کرد. یک 
بخش از اقدامات لازم برای ایجاد شهر شاد این است 
که عواملی را که از جنبه روانشناختی در شهر بیشتر 
مش��کل زا هستند، شناس��ایی و برای برطرف کردن 

آن ها تلاش کنیم.
این عوامل شامل چه مواردی است؟  

اضطراب یکی از این موارد اس��ت که می تواند ضمن 
از بین بردن شادی، افراد را تحریک پذیر و نسبت به 

یکدیگر بی عاطفه کند.
همچنی��ن کم��ک ک��ردن ب��ه یکدیگر ی��ک بحث 
روانش��ناختی اجتماع��ی اس��ت که در حوزه ش��هر 
ش��اد می ت��وان آن را مورد بررس��ی ق��رار داد.  در 
پژوهش های روانشناسی سعی شده به این پرسش ها 
پاس��خ داده شود که چرا انسان های امروزی کمتر به 
سرنوشت دیگران حساس هستند و در مواقع مشکل 
و نیاز دیگران دخالت می کنند. یکی از پاس��خ ها این 
اس��ت که گاهی احس��اس می کنیم تخصص لازم را 
نداریم و به این دلیل برای کار در آن زمینه پیشقدم 
نمی ش��ویم یا س��ازمان هایی در جوامع امروز ایجاد 
ش��ده اند که وظیفه آن ها مداخله و کمک در شرایط 
اضطراری اس��ت؛ ام��ا در هر صورت بای��د به مردم 
آموزش داد که گرچه س��ازمان ها برای رسیدگی به 
وضعیت افراد در موقعی��ت  خاص به وجود آمده اند، 
ولی بس��یاری اوق��ات این وظیفه و نوع دوس��تی که 
در روح ما انس��ان ها قرار دارد و باید از آن به خوبی 
اس��تفاده کنیم، باید ما را وادار به پیش��گام ش��دن 
در ای��ن موقعیت ها کند. نوع دوس��تی و خیرخواهی 
ارزش ه��ا و وظایف��ی هس��تند که با وجود ش��رایط 
اجتماعی یا طراحی و ساخت سازمان های مختلف، 

از انسان سلب نمی شود.
اضطراب نیز زاییده احساس ناامنی است و با شناخت 
زمینه های ناامنی و ت��لاش برای برطرف کردن آن، 

اضطراب کاه��ش می یابد و رفتارهای ش��ادی آور و 
احساسات خوشایند، جایگزین آن می شود.

طبق اعلام مس�ئولان، اضطراب و افسردگی   
ش�ایع ترین اختلال روانش�ناختی بی�ن مردم 
قزوین اس�ت و از طرف�ی 22/5 درصد كودكان 
پنج تا 6 س�اله اس�تان دچار اخت�لال اضطراب 
هستند. ش�ما تأثیر این موضوع را بر شادمانی 

شهر چگونه می بینید؟
اضطراب و افسردگی، شایع ترین اختلال روانشناختی 
در تمام دنیاست. طبق آمارهای وزارت بهداشت، آمار 
اضطراب و افسردگی حدود یک چهارم کل اختلالات 
روانشناختی در ایران است؛ اما جدا از آن، بخشی از 
آن مربوط به کودکان اس��ت که باز هم قس��متی از 
آن به ش��رایط خانوادگی برمی گردد. در ش��هرهایی 
که مهاجر در آن زیاد باش��د، افراد غریبه زیاد به آن 
وارد ش��وند یا تغییرات جمعیتی زیادی در آن اتفاق 
بیفتد، معمولا مش��کلات کمی افزایش می یابد؛ زیرا 
مردم کمتر با یکدیگر آش��نا هستند و روابط فامیلی 
و خانوادگی به دلیل ناهمگونی جمعیت یا ناآشنایی 
قبلی کمتر می ش��ود که م��وارد اینچنینی می تواند 
ب��ر خلقیات، روحیه و اخت��لالات دوران کودکی اثر 
بگذارد. شاخص های دیگری نیز وجود دارد که خاص 
قزوین نیس��ت، اما به نظر می رس��د به فرصت هایی 
برای تجربه های شادی آور برای کودکان بیشتر نیاز 
داریم. به عنوان مثال در شهرهایی هم سطح قزوین 
چون رشت، همدان و شهرهای بزرگتر، فرصت هایی 
ب��رای فعالیت ه��ای لذت بخش کودکان نس��بت به 
قزوین بیشتر دیده می شود؛ بنابراین در آموزش های 
مدارس که باید به این موضوع توجه بیش��تری شود 
و برنامه های شاد برای کودکان همچون قصه گویی، 
موس��یقی، فعالیت های دس��ته  جمعی و بی��رون از 
کلاس و مهدک��ودک برای آن ه��ا افزایش یابد. این 
مسئله برای همه کشور وجود دارد و کودکان بیشتر 

وقت خود را در مدارس و مهدهای کودک در داخل 
کلاس می گذرانند.

به نظر می رس��د حرکت های ش��اد و دس��ته جمعی 
چندان نتوانس��ته گس��ترش یابد ک��ه یک علت آن 
مس��ائل فرهنگ��ی اس��ت. روزهای ش��اد ب��ه اندازه 
عزاداری ها نیس��ت و همان تعداد موجود نیز تعطیل 
اعلام می ش��ود و بس��یاری از مردم در خانه به س��ر 
می برند؛ درحالی که شاید حضور آن ها در مؤسسات، 
مدارس و موقعیت های جمعی می تواند فرصت های 

شادی آور بیشتری را مهیا کند.
گفته می شود اقلیم یک شهر از جمله تعداد   

روزه�ای آفتابی آن نیز بر روان ش�هروندان اثر 
می گذارد. قزوین آب و ه�وای معتدل دارد. آیا 
می توان گفت كه این موضوع بر روان شهروندان 

تأثیر خاصی گذاشته است؟
یکی از مواردی که می تواند احس��اس شادی را کم 
کن��د، کمبود فضاهای س��بز و طبیعی اس��ت. این 
موضوع سال های اخیر در قزوین نسبت به چند دهه 
پیش بهبود یافته؛ اما اقلیم، شرایط کوهستانی و آب 
و ه��وا روی خلق و خو می تواند تأثیر داشته باش��د و 
حتی در یک شهر یا منطقه جغرافیایی نیز در طول 
س��ال تغییراتی می کند. در قزوین به نظر نمی رسد 
از این نظر مش��کل داش��ته باش��یم؛ زی��را موقعیت 
جغرافیایی مناسب و برخوردار از مناطق کوهستانی 
و فضای س��بز خوب دارد. ولی شاید استفاده از اینها 
کمتر بوده که به نظر می رسد در سال های اخیر هم 
فضاهای بیشتری ایجاد شده است و بیشتر هم مورد 

استفاده قرار می گیرد.
در کتاب های کلاس��یک روانشناس��ی و نظریه هایی 
مانند اریک فروم، چنین آمده که بشر هنگام جدایی 
از طبیعت برای دستیابی به آزادی، دچار احساسات 
منف��ی همچون اضطراب ش��د و س��پس در همین 
نظریه ها توصیه می شود که بشر به طبیعت بازگردد 
و زندگی ش��اد و بدون اضطراب خ��ود را بازیابد. به 
نظر می رسد در قزوین فضاهای خوبی به ویژه برای 
اس��تفاده کودکان ب��ه منظور شادس��ازی و کاهش 
اضطراب وجود دارد که البته باید از آن استفاده شود 
و این می تواند به روحیه س��الم تر و بهتر شهروندان 
کمک کند. برای مثال شهروندان اصفهان معتقدند از 
زمانی که زاینده رود خشک شد و ثمرات طبیعی آن 
برای شهروندان از بین رفت، رفتارهای پرخاشگرانه 
در شهر افزایش یافته که این مثال خوبی برای همه 
شهرهاس��ت که نشان می دهد فضای طبیعی چقدر 
می توان��د به فضای زندگی در ش��هر اضافه کند. در 
بس��یاری از پژوهش ه��ای دنیا، بیش��تر مردم دلیل 
شادمانی خود را فضای سبز مناسب، کیفیت زندگی، 

مردم و ترافیک خوب دانستند.
آی�ا قزوی�ن ویژگی ه�ای خاص�ی دارد ك�ه   

به واس�طه آن، ش�هروندان قزوینی ش�ادتر یا 
غمگین تر باشند؟

بس��یاری از فضاهای ش��هری می تواند قابل استفاده 
برای ش��هروندان باش��د که یکی از آن ها، فضاهای 
تاریخی اس��ت ک��ه می تواند در روحیه ش��هروندان 
اثرگذار ش��ود. آش��نا ک��ردن فرزندان با ای��ن آثار، 
ضمن معرفی پیشینه شهر، احساس خوبی به آن ها 
می ده��د. برای مث��ال وقتی ف��ردی در فضای یک 
مسجد یا سعدالسلطنه که اکنون فضای خوبی پیدا 
کرده قدم می زند، این احس��اس را تجربه می کند و 
خاطره خوش، برای او ش��رطی می شود؛ به گونه ای 
که این فض��ا را در مراجعات بع��دی نیز آرامبخش 
می داند. از این رو یکی از اقدامات شهرداری به ویژه 
در ایام نوروز و تعطیلات تابستان برگزاری برنامه های 
بازدی��د از فضاه��ای تاریخی، فرهنگی، ورزش��ی و 

تفریحی باشد.
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شهر شاد از نگاه اجتماعی باید چه ویژگی هایی داشته باشد؟  
ابتدا باید مفهوم ش��ادی را در مورد ش��هر، مسائل مورد نیاز نسل جوان و اقدامات 
و تفریحاتی که جنبه جمعی داشته و سازمان یافته و متمرکز باشد، تعریف کنیم.

یکی از قابلیت های ایجاد شهر شاد، بازشناسی میراث سنتی و اسلامی، ایجاد پیوند 
با گذش��ته و بهره گیری از میراث و باقیمانده سنت ها در شهر است؛ به طوری که 
بتوان به گردشگران نشان داد این شهر دارای پیوستار است و نمود کامل و جاذبی 
از گذش��ته درخشان ایرانی-اسلامی اس��ت و باید حفظ شود. هرآنچه را از میراث 
فرهنگی، دینی، بناها و امکانات باقیمانده از گذش��ته وجود دارد، باید شناسایی و 
بازس��ازی کنیم که به میزانی آغاز و انجام ش��د و نمونه آن، یکپارچه و ساماندهی 
کردن عالی قاپو، سعدالسلطنه، مهمانسراها و سفره خانه های سنتی است. پس باید 

این نخس��تین مرحله باشد؛ زیرا می خواهیم اگر شهر در آینده توسعه یافت، صرفا 
تعدادی ساختمان بی روح بدون هیچ ارتباطی با گذشته نباشد.

با این توضیح آیا می توان گفت كه حضور گردش�گر نیز در تحقق ش�هر   
شاد اثرگذار است؟

حض��ور گردش��گر به خ��ودی خود می تواند در ایجاد ش��هر ش��اد تأثی��ر فراوانی 
داشته باشد؛ زیرا در شهرهای گردشگرپذیر، برخورد فرهنگ های مختلف با یکدیگر 
زمینه تقابل و رش��د فرهنگی را در کنار انبساط روحی برای افراد فراهم می کند؛ 
چه اینکه شادی یک موضوع مجرد نیست که بتوان آن را به افراد تزریق کرد، بلکه 
باید بسترس��ازی های خوبی برای ایجاد و گسترش آن فراهم شود. در واقع شادی 
یک امر درون ذاتی است و باید از افراد بجوشد. نکته مهم قابل توجه این که نباید 
اقدامات برای شاد کردن شهروندان مقطعی و موردی باشد؛ گرچه همین اقدامات 
مانند ایجاد فضای ورزش��ی، تفریحی، بوس��تان ها، برنامه ها و جُنگ ها هم بی تأثیر 
نیست، اما پراکنده کاری و نبود توازن در توزیع امکانات تفریحی در شهر نمی تواند 
شهروند شاد به وجود بیاورد و دلیل آن فراهم نکردن بستر و زمینه برای این کار 
اس��ت. بنابراین تقویت گردشگری و بازار حاصل از آن، موضوع مهمی است که در 

مفهوم شهر شاد تأثیر دارد.
دیگر الزامات شهر شاد كدامند؟  

دومین لازمه داشتن شهر شاد، ایجاد مکان ها و امکانات تفریحی مدرن است. اگر 
در گذشته در بین عشایر یا روستاها کشتی سنتی، موجب شادی افراد یا پر کردن 
اوقات فراغت آنان می شد، امروز در مدنیت جدید ورزش های جمعی و رقابتی مانند 
فوتبال، نمود و طرفدار بیشتری دارند، چنانکه گویی فوتبال همین رقابتی است که 

در امور زندگی روزمره داریم.
شهرداری می تواند با مشارکت اداره کل ورزش و جوانان زمین های ساده با امکانات 
مختصر را فراهم کند و به تناس��ب آن، فرهنگ تش��ویقی را نیز برای جذب افراد 

در نظر بگیرد.
جشنواره های جمعی و ورزش های همگانی مانند رالی دوچرخه سواری و همایش 
پیاده روی و امثال آن به مناسبت های مختلف، از دیگر عوامل ایجاد شهر شاد است.

برای شاد كردن شهروندان قشر ضعیف چه باید كرد؟  
دس��تگاه های متولی برای ایجاد ش��هر ش��اد می توانند امکانات تفریحی رایگان یا 
ارزان قیمت را برای شهروندان ایجاد کنند؛ زیرا همه افراد امکان تأمین هزینه برای 
اس��تفاده از امکانات ورزشی را ندارند و برای مثال، کارگری با چند فرزند و حقوق 
ماهان��ه کمتر از 1/5 میلی��ون تومان، غیر از تأمین حداقل مع��اش برای خانواده، 
ممکن اس��ت حتی توان فراهم کردن دیگر مخارج زندگی را هم نداشته باشد که 
در صورت فراهم کردن امکانات تفریحی رایگان از سوی دستگاه های مسئول، همه 

قشرها می توانند از چنین امکاناتی بهره گیرند.
از آنجا که ش��هری بودن نوعی س��کون به همراه دارد، ایج��اد تفریحات هیجانی، 

رقابتی و تخلیه انرژی می تواند در ایجاد شهر شاد مهم باشد.
قشر متوسط در تعریف شهر شاد چگونه دیده می شود؟  

از مؤلفه های مهم ش��هر شاد، تفریح فرهنگی متناس��ب با نیازهای فرهنگی قشر 
متوس��ط است که تئاتر و س��ینما عالی ترین نمونه های آن محسوب می شود. باید 
سینما و تئاتر در کنار کتابسراها، تالارهای گفت وگو، مراکز سخنرانی، فرهنگسراها 
و انجمن های ادبی ایجاد ش��ود. همچنین موسیقی متناسب با فرهنگ جامعه در 
محلات و بوستان ها اجرا شود تا ضمن شادسازی مردم، فرهنگ هنری و موسیقایی 

افراد متناسب با ذوق و سلیقه ایرانی تکوین یابد.
زنان در شهر شاد چه جایگاهی دارند؟  

در تعریف ویژگی های ش��هر ش��اد، مس��ائلی نیز به بانوان برمی گردد و به ویژه در 
فرهنگ خاص جامعه ما، حضور این قش��ر در بازی های جمعی ش��اید نمود قابل 
قبول��ی برای آح��اد جامعه ندارد. بنا بر این باید به ش��کل دیگری فضاهای خاص 

تفریحی مانند بوستان های ویژه بانوان ایجاد کرد.
قزوین یک اس�تان صنعتی و كارگری اس�ت و آمار و پژوهش ها نش�ان   

می دهد از نظر درآمدی و در نتیجه مس�ائل اجتماعی ناشی از آن وضعیت 
خوبی ندارد. آیا این قبیل موارد را هم كه در كف جامعه و در میان تک تک 
افراد آن می گذرد، می توان به عنوان ویژگی های مؤثر بر ش�هر شاد در نظر 

گرفت؟
قطعا بله؛ ش��هرهای ما انبوهی از جمعیت متمرکز هستند که بدون حساب بزرگ 
شده اند. در این شهرها ابتدا ساختمان سازی و سکونت افراد اتفاق افتاده و پس از 
آن بوده که امکانات مورد نیاز این افراد مانند مدرس��ه، درمانگاه و کلانتری تأمین 

 پژوهشگر اجتماعی از الزامات نشاط شهری می گوید؛

شهر با همه متعلقاتش

از آن زمان كه افراد به طور مستقیم با طبیعت در ارتباط بودند، 
خانواده ها گس�ترده و در آن، افراد با یکدیگ�ر دائم در تعامل 
بودن�د، هر محله دارای خدمات جامعی متش�کل از مکان های 
عمومی، مذهبی، اقتصادی تفریحی خاص خود مانند مس�جد، 
مکت�ب، زورخانه و بازار بود، مدت ها می گذرد و اكنون به جای 
ش�هر به معنای واقعی آن، شاهد روس�تاهای رشد یافته ای با 
انبوهی از جمعیت ها هستیم كه صرفا افراد را در خود سکونت 
داده اند و چنین ویژگی هایی كه موجبات شادی مردم را فراهم 

می كرد، برای مردم مهیا نمی كنند.
اكن�ون ن�وع تفریح و س�بک زندگی ش�هروندان ه�م تغییر 
كرده است و بسیاری از آنچه به عنوان شهر شاد، موجب ارتقای 
روحیه نشاط ش�هروندان و رضایت آنان می شود، در دسترس 

نیست.
این موارد را در گفت وگو با دكتر كریم تفضلی، جامعه ش�ناس، 
پژوهشگر و مدرس دانشگاه بین المللی امام خمینی)ره( استان 

قزوین كند و كاو كردیم. با ما همراه باشید.
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شده اس��ت؛ در حالی که ش��هرها ابتدا باید بر اساس 
جمعیت مورد پیش بین��ی و نیازهای آن ها طراحی 
و س��پس ایجاد شوند. نخستین زیرساخت مرتبط با 
شهر شاد، داشتن رفاه اقتصادی و حد معقول اقتصاد 
و معیشت است و تا وقتی افراد، آن را نداشته باشند؛ 
حتی ب��ا وجود ایجاد امکانات متع��دد هم نمی توان 
شهروندان شاد داش��ت، زیرا فقط کسانی که رفاه و 
وضعیت مالی مناس��بی دارند، از آن بهره می گیرند، 
درحالی که اکثریت ش��اید حت��ی توان تأمین کرایه 
تاکس��ی برای رفتن به یک مرکز تفریحی در مرکز 

شهر را هم نداشته باشند.
بنا بر این، وضعی��ت بحران های اقتصادی، صنعتی، 
کارگری و معیشتی مردم اس��تان، ارتباط مستقیم 
ب��ا روحی��ه ش��هروندان دارد. بیماری ه��ای روحی، 
افس��ردگی، خودکش��ی، طلاق و دیگر آس��یب های 
روانی و اجتماعی و حتی بیماری های جسمی مانند 
آمار بالای س��رطان ها و مرگ و میر ناش��ی از آن در 
استان با شاد بودن شهر و شهروندان در ارتباط است.

ع��لاوه بر این، بعُ��د فرهنگی و فرهنگس��ازی برای 
زندگی در ش��هر نی��ز اهمی��ت دارد؛ چنانکه امروز 
بس��یاری از افراد با وجود زندگی در ش��هر، فرهنگ 
شهرنشینی ندارند، برای مثال، شهری بدون فرهنگ 
ترافیک که در آن خودروهای فراوان در خیابان ها در 
حال تردد هس��تند، کشش ندارد و فردی که پس از 
کار روزان��ه با چنین ترافی��ک و درگیری های ذهنی 
روبه رو می شود، هنگام رسیدن به منزل و عزیمت به 

مراکز تفریحی، نیازمند تخلیه روانی است.
از این حیث، علاوه بر اقتصاد، فرهنگسازی نیز بسیار 
مهم است؛ حتی سیاست هم بر شادمانی شهر تأثیر 
دارد، به نحوی که بسیاری از برنامه ریزی های شهرها 
دس��تخوش اعمال نفوذ افرادی اس��ت که به واسطه 
ثروت و قدرت، نفوذ دارند و بس��یاری از مواقع مانع 

رشد متوازن شهر با امکانات اولیه می  شوند.
همان طور كه اشاره كردید، مسائل اجتماعی   

بر ش�اد بودن شهر و ش�هروندان اثرگذار است 
كه چند دس�تگاه در این زمینه دخیل هستند. 
از س�وی دیگر در ایران مدیریت واحد ش�هری 
وجود ن�دارد كه بتوان�د تمام م�وارد خدماتی، 
اجتماع�ی، س�لامت و نظای�ر آن را مدیریت و 
راهبری كند و با كاهش آسیب ها شهر شاد برای 
ش�هروندان بس�ازد. برای حل این مس�ئله چه 

پیشنهادی دارید؟
ش��هرداری ها یک مدیریت کامل و اشراف عام بر هر 
آنچه دارند که غیر از حریم خصوصی باشد؛ بنابراین 
باید به سمت مدیریت یکپارچه بروند، اما اگر مقدور 
نیس��ت، باید مدیریت ش��هری به س��مت مدیریت 
مش��ارکتی برود و نهاده��ای درگیر، با یک مدیریت 
ش��هری یکپارچه شوند و شورای شهر در این زمینه 
نقش راهبردی ایفا کند. ش��ورا می تواند نمایندگانی 
از دس��تگاه های مس��ئول را گرد هم آورد که به این 
ترتیب از هرز رفتن امکانات شهر جلوگیری می شود؛ 
زیرا در غیر این صورت ممکن اس��ت هر یک از این 
دس��تگاه ها اقدامی انجام دهد که در نهایت، نتیجه 

هم نداشته باشد. 
به نظر می رسد اعتماد در جامعه كاهش یافته   

و همین بر انگیزه افراد و امید آنان به آینده اثر 
گذاشته اس�ت. این بی اعتمادی چگونه می تواند 

بر شادی شهر و شهروندان اثر بگذارد؟
اگر اقتصاد، فرهنگ و سیاست را با مفهوم شهر شاد 
مرتبط دانستیم، یکی از بخش های عمده فرهنگی، 
موضوع تعلق خاطر است. در حال حاضر هم اعتماد 
عمومی بین مردم و هم سرمایه اجتماعی به معنای 
رابطه اعتمادی بین مردم و نظام سیاس��ی با کاهش 
همراه بوده که این موارد بر شادی شهر اثرگذار است.

در زمینه رابطه مردم و نظام سیاسی و فقدان سرمایه 
اجتماعی، بزرگترین وجهه آن تخریب یا وندال گرایی 
اس��ت؛ به طوری که افراد اموال عمومی را که برای 
رفاه و تفریح آن ها فراهم شده، تخریب می کنند؛ زیرا 
به آن تعلق خاطر ندارند و این نشان می دهد در آن 

محیط، احساس شادمانی نمی کند.
خود اعتماد میان مردم نیز به نوعی با مفهوم ش��هر 
ش��اد در ارتباط است. نبود احس��اس امنیت سبب 
بی اعتمادی اس��ت. در جامعه احساس امنیت برای 
بانوان بس��یار پایین است و بسیاری از آن ها از ترس 
آبرو یا مسائل خانوادگی از مطرح کردن این موضوع 

خودداری می کنند.
همچنی�ن امنی�ت در رابط�ه با اتفاق�ات نیز   

مطرح اس�ت. به این معنا كه ب�رای مثال وقتی 
در جامعه، كودک آزاری زیاد باش�د، آیا می توان 
نسبت به دیگران احساس اعتماد و امنیت كرد 
و فرزند خود را با خیال آس�وده برای تفریح به 

مکانی برد یا فرستاد؟
سرقت یا اوباش��ی گری از سوی افراد در محیط های 
عموم��ی هم بر کاهش احس��اس امنی��ت و افزایش 
بی اعتمادی تأثیر دارد که این فضا احساس امنیت را 
برای خانواده ها کاهش می دهد؛ درواقع به میزانی که 
اعتماد مردم به نظام سیاسی و اعتماد مردم به مردم 

بهبود یابد، شهر شاد، بهتر تحقق می یابد.
در مجموع ت�ا چه اندازه می ت�وان قزوین را   

یک شهر شاد تلقی كرد؟
قزوین در مقام مقایس��ه با دیگر ش��هرهای اس��تان 

و حتی بس��یاری از اس��تان های دیگر، اگ��ر در تراز 
ش��هرهای بزرگ و کلان ش��هرها نباش��د، باز هم از 
بسیاری از شهرهای دیگر جلوتر است. یکی از دلایل 
آن این اس��ت که بیش��تر افرادی که برای تحصیل، 
سربازی، شغل نظامی و کار به این شهر آمده اند، پس 
از آن ماندگار ش��ده و تمایلی برای رفتن نداشته اند؛ 
به طوری که مهاجرانی که آمده و ماندگار ش��ده اند، 

تعداد زیادی را شامل می شوند.
نزدیک��ی به تهران و ریش��ه داش��تن در س��نت در 
عی��ن ایجاد نمودهای مدرن از عل��ل این ماندگاری 
اس��ت و از این بعُد، می توان رتبه خوبی به قزوین از 
نظر ش��ادمانی داد؛ گرچه کماکان جایگاه شهرهای 
بزرگ فراتر اس��ت و برخی ش��هرهایی هم که خوب 
برنامه ری��زی کرده اند، جلوتر رفته ان��د. برای نمونه، 
رش��ت، یزد و خیلی از شهرهای کوچک از این نظر 
از قزوین جلوتر هستند؛ اما نسبت به غالب شهرهای 
دیگر، قزوین جاذبه های خوبی برای ماندگاری دارد و 
همین ترجیح افراد برای زیستن در قزوین به معنای 
نوعی نش��اط در این شهر و اعلام رضایت آنان برای 

ماندگاری است.
این رگه ها باید تقویت ش��ود. از ظرفیت نزدیکی به 
تهران باید به��ره گرف��ت و از فرصت های فرهنگی 
استان در ابعاد تفریحی و دیگر حوزه ها استفاده کرد. 
برای مثال می توان بوس��تان مهرگان، بوستان فدک 
و دهک��ده حی��ات وحش را در ابعاد ملی و اس��تانی 
مورد استفاده قرار داد تا با جذب گردشگر، قزوین به 

ویژگی های شهر شاد نزدیک تر شود.
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هنر معماری چه نقشی در داشتن یک شهر شاد ایفا می كند؟  
 معماری هم در صورت و هم در ماهیت و سیرت ایفای نقش می کند، اگر معماری 
پاسخگوی نیاز کاربران باشد و سرریز نیازهای آن ها را به شهر تحمیل نکند، حتماً 
موجبات رضایت شهروندان و در نهایت موجبات شادی آن ها را فراهم خواهد کرد؛ 
اما اگر غیر از این باشد بر گرفتاری های روزمره مردم خواهد افزود، صورت و ظاهر 
معماری هم باید ضمن آراستگی، از ایجاد اغتشاش در محیط پرهیز کند، رخنمون 
معماری )زمین شناسی ساختمان( باید در تعامل با ویژگی های اقلیمی، جغرافیایی 

و فرهنگی محیط اطراف خود باشد و به آن ها احترام بگذارد.

چرا معماری های قدیمی و تاریخی تأثیر خوبی بر روان افراد دارد؟  
چ��ون معماری تاریخ ایران برآم��ده از فرهنگ مردم بوده و پاس��خگوی نیازهای 

آن هاست. این هنر  به طبیعت احترام گذاشته و همواره همسوی با طبیعت و ذات 
زندگی انس��ان ها بوده اس��ت.  اصولاً مردم با موجوداتی که به فرهنگ و مقدسات 
آن ها احترام می گذارند، به راحتی ارتباط برقرار می کنند  و از آن ها آرامش عمیق 
درونی دریافت  می کنند، معماری س��نتی ایران خودش را به مردم تحمیل نکرده 
و همچنان در خدمت مردم بوده اس��ت.  مردم همه خدمت گزاران خود را دوس��ت 
دارند. همچنین همراهی این علم و هنر با عقاید مردم موجب شده تا با آن ارتباط 

گرفته و از آن لذت ببرند. 

معماری به عنوان یکی از مؤلفه های ش�هر ش�اد به چه شکلی در ایجاد   
نشاط جمعی یک شهر نقش دارد؟

از آن جایی که جش��ن، س��رور و شادمانی به مناسبت های مختلف ملیّ و مذهبی 
بخش اعظمی از نش��اط جمعی را شامل می شود،  نقش معماری شهری و وجود 
فضاهای ش��هری مناسب  در تحقق ماهیت این جشن ها  و مراسم مختلف بسیار 
تعیین کننده اس��ت.  بخش عم��ده ای از تعاملات اجتماعی که منجر به ش��ادی و 
ش��عف مردم می شود، وابس��ته به تعاملات اجتماعی حاصل از حضور در فضاهای 

جمعی است.
 میدان ه��ای ش��هری،  بازارها،  مراک��ز محلات،  حمام های عمومی،  مس��اجد و 
حس��ینیه ها همگی در ایجاد ش��ادی همگانی ایفای نقش می کنند و بس��یاری از 
مراس��م ش��ادمانی در اینگونه مکان ها برگزار و یا تدارک دیده می شوند. معماری 
هریک از این  بناها نیز می تواند نقش بس��زایی در هم افزایی میان ش��هروندان و 

نشاط جمعی ایفا کند. 

تفاوت معماری در گذشته و عصر جدید چیست و چه تأثیراتی در روند   
زندگی شهرنشینان دارد؟

معماری گذش��ته در مقایس��ه با معماری عصر جدید از پاس��خگویی، خودکفایی، 
خودبس��ندگی و مردم داری بیش��تری برخوردار بود.  معماری در گذشته، بیشتر 
خدمت گزاری می ک��رد؛، اما معماری امروز بیش��تر خودنمایی و تلاش می کند تا 

ثروت مادی صاحب خود و سلیقه شخصی او را به رخ دیگران بکشد.
  معماری امروز وسیله ای شده برای خودنمایی هر چه بیشتر، درحالی که معماری 
گذشته این موضوعات را در درون خود حل و فصل می کرد، تأثیر این نوع معماری 
در ش��هر موجب  بروز عقده های روانی و ناهنجاری های اجتماعی است که به تبع 

آن معضلات زیادی در زندگی افراد ایجاد می کند. 

آیا از دیدگاه علم معماری، قزوین یک شهر شاد است؟   
 خیر؛ زیرا معماری امروز قزوین حقوق عمومی را رعایت نمی کند، افزایش تراکم به 
صورت غیر مجاز، کاهش فضای باز، کاهش فضای سبز، تحمیل کسری پارکینگ 
به فضاهای عمومی ش��هری، انتخاب مصال��ح ناهمگون، تجاوز به حریم عمومی از 
طریق پیشآمدگی در طبقات و در کنار همه این ها کاهش سرانه فضاهای عمومی 
ش��هری، دشواری های زندگی در شهر را افزایش می دهد و فضای شهر را غمناک 

می کند.
 این مسأله یک آس��یب بزرگ  اجتماعی است، ضمن اینکه استفاده غیرحرفه ای 
از رنگ، فرم و ترکیب نامناسب مصالح ساختمانی بر این مشکل می افزاید.  مردم 
باید در طول روز فرم های زیبا را دیده و ش��اهد زیبایی ها باش��ند، نه زش��تی ها و 
ناهماهنگی ها. دیدن زش��تی ها، روح را خشن و پرخاش��گر می کند. با تغییر روند 
زندگی و ماش��ینی شدن ش��هرها، انسان ها به طور ناخواس��ته وارد دنیای سرد و 
بی روحی ش��ده اند که موجب ایجاد اختلالات روانی از جمله افس��ردگی در میان 
شهرنش��ینان شده اس��ت؛ از همین رو مجموعه مدیریت شهری باید تلاش کند تا 

بتواند شهری شاد و همسو با ایده ها و سلیقه شهروندان ایجاد کند. 
کاهش میزان افس��ردگی و افزایش س��طح نش��اط جمعی نیز می تواند در تأمین 
آرامش روانی جامعه موثر باشد؛ همچنین حفظ سلامت روان افراد با تأمین نشاط 
اجتماعی و زندگی در یک ش��هر شاد با داشتن کالبدی سالم هم ارتباط مستقیم 

دارد.

 مدیركل دفتر مقررات ملی ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی از  معماری ناشاد شهری می گوید 

ساختمان های مغرور
قدم زدن در بناهای تاریخی ش�هر،حال آدم را عوض می كند، 
ان�گار یک تازگ�ی خاصی در فضا وج�ود دارد، آرامش عمیقی 
كه در جان آدم ریشه می دواند. دقیقا درآنجاست كه شهروند 
می فهمد، معماری یک هنر بی بدیل اس�ت؛ هنری كه با روح و 
جان آدمی ارتباط مس�تقیم دارد.براین اس�اس، چقدر ساخت 
یک بنا می تواند در نشاط جمعی و داشتن یک شهر شاد مؤثر 

واقع شود؟
 این را از یک مقایسه كوچک میان زندگی گذشتگانمان و حالا 
كه همه چیز برای داشتن یک زندگی راحت مهیاست، می توان 
فهمید. آن ها با وجود اینکه رفاه چندانی نداشتند؛ اما همچنان 
شادی در شریان های زندگیشان جاری بود. حالا كه همه چیز 
داریم و برای داش�تن یک شهر شاد باید تلاش كنیم، معماری 
به عنوان یک عنصر تأثیرگذار در زندگی ش�اد از دیدگاه یک 
معمار توس�ط پیام ش�هر مورد بررس�ی قرار می گیرد. با حامد 
مانی فر، مدیركل دفتر مقررات ملی و كنترل ساختمان وزارت 
راه و شهرس�ازی درباره نقش معماری برای داش�تن یک شهر 

شاد  به گفت وگو نشسته ایم.
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هنر هفتم
خاصیت س�ینما مومیایی كردن زنده ی  آدم ها، زمان ها و مکان هاس�ت. 
ب�رای همین هم هس�ت كه نوش�ته اند یک مل�ت بدون س�ینما، مانند 

خانواده ای بدون آلبوم عکس است.
با مرور فیلم های س�اخته ش�ده می توان تاریخ را از نگاه گذراند.می توان 
چشم ها را بست و خاطره بازی كرد و به این خاطر برای فیلمسازان دیدن 
دوباره فیلم های شان، آن ها را به سالها قبل برمی گرداند. مخاطبان سینما 
نیز گاهی بعد از چندین س�ال، فیلم های قدیمی را نگاه می كنند و هربار 

جان تازه ای می گیرند.
ادبیات داس�تانی نیز تا حدی این خاصت را دارد، با این تفاوت كه رهاتر 
در دنی�ای ذهن آدم ها پرس�ه می زن�د و این رهای خوش�ایند، خاطرات 
دلچسبی می س�ازد.مخاطبان ادبیات داستانی كتاب های داستان و رمان 
خود را هرچند وقت یکبار گردگیری می كنند و دلشان نمی آید آن ها را از 

قفسه كتابخانه شان كنار بگذارند.
پرون�ده س�ینما و ادبیات ب�ا چند یادداش�ت خاطرات چند فیلمس�از و 
نویسنده باتجربه را مرور می كند. در مطلبی تاریخ  سینماداری در قزوین 

را بررسی می كند.
در یادداش�تی هن�ر قزوین در س�ال 97 را در یک ن�گاه می خوانیم و در 
یادداش�تی دیگر به قدیمی ترهای س�ینمای قزوین كه در زوایای پنهان 

ذهن باقی ماندند، می پردازد. 

 کوچه ها،خیابان ها،میدان ها و خانه ها به تنهایی نمی توانند آدم ها را پاگیر کنند و بخشی 
از وجود آدم شوند. برای اینکار خاطرات،آدم ها و اتفاقات مهم دیگر هم لازم است. آدم ها 
و اتفاقاتی که قادرند مرز زمان را رد کنند،با گذر عمر پیر نشوند و تا ابد بشاش و جوان 
بمانند. شاید به خاطر همین است که قزوین دوره نوجوانی و جوانی ام هیچوقت در ذهن 
و حافظه ام فرتوت و چروکیده نمی شود. هنوز هم وقتی به اواسط دهه پنجاه برمی گردم، 
شهر برایم پر از رویا و اتفاقات جذاب است. در این دوره با سینما،کتاب،مجله و روزنامه 
آشنا شدم. شهر آن سال ها پنج سینما داشت. سینماهای خیام،آریا،مهتاب،ایران و ب ب 
فیلم های متنوعی بر پرده داشتند و هر کدامشان پاتوق  عده ای از علاقه مندان به سینما 
بود. کیوس��ک های مجله فروشی در ضلع غربی سبزه میدان جمع بودند و مهمترین 
کتابفروشی شهر برای ما رسولزاده بود که کتاب های دست دوم و اجاره ای داشت.البته 
آشنای ایم با رسولزاده و کتاب های اجاره ای هم از سینما ایران شروع شد. آن روزها خانه 
ما در خیابان نادری بود که تازه از کوچه به خیابان تبدیل شده بود.  برای رسیدن به 

سینما ایران باید سبزه میدان را رد می کردم. 
برای همین تا به آنجا برس��م، جلوی دکه های مجله و روزنامه فروش��ی می ایستادم و 
مجله ها را ورق می زدم. صاحبان دکه می دانس��تند فقط پنجشنبه ها کیهان بچه ها و 
دختران و پس��ران می خرم. اما با تمام س��ختگیری که داشتند، خودشان را به آن راه 
می زدند تا مجله های س��تاره س��ینما، اطلاعات هفتگی و جوانان را خوب ورق بزنم؛ 
مجله هایی که ورودش به خانه ما به دو دلیل ممنوع بود. یکی پولی که باید بالای آن 
می پرداختم و دیگری عکس هایی که ممکن بود یکروز به چشم صاحب خانه معممان 
بیاید. خواندن س��رپایی مجله ها که تمام می ش��د، نوبت به شنیدن صدای دیالوگ و 
موسیقی فیلم از بلندگوی جلوی در سینما ایران بود. بعضی روزها از اول تا آخر فیلم را 
جلوی در سینما گوش می کردم و با نگاه به عکس های توی ویترین داستانش را پیش 
می بردم. آن اوائل، یکی دو بار کنترلچی جلوی در با نگاه به قد و قواره ترکه ایم دلش به 
حالم سوخت و اجازه ورود بداخل سینما را صادر کرد؛ اجازه ای که به دردم نمی خورد. 
خیلی ها می گفتند سینما ایران جای بچه ها نیست. من هم از ورود به این سینما که 
فیلم های ایرانی قدیمی نشان می داد می ترسیدم. تا آنکه سینما دنیای پر امید را نشان 
می داد؛ فیلمی که ص��دای بازیگرانش طاقتم را تمام کرد و دعوت کنترلچی مهربان 
سینما ایران را پذیرفتم. سینما ایران چیزی شبیه سینمای توی فیلم سینما پارادیزو 

ساخته جوزپه تور ناتوره بود. 
تماشاگرانش همه آدم های زحمتکشی بودند که رویاهاشان را توی فیلم های روی پرده 
جستجو می کردند. یکیشان از بقیه عجیب تر بود. اگر از فیلم خوشش نمی آمد، کتاب 
توی دستش را زیر نور چراغ قوه همراهش می خواند. یک روز این کارش صدای اعتراض 
عده ای را درآورد. هیچکدامش��ان کوتاه نیامدند. کارشان به زد و خورد کشید. درست 
مثل آرتیست و آدم بدهای روی پرده به جان هم افتادند. دعوای آنروز باعث شد تا با 
میکی اس��پلین، مایک هامر، رسولزاده و کتاب اجاره ای آشنا شوم. مرد کتابخوان را با 
سر و صورت خونین از سینما بیرون بردند. کتابش که روی زمین افتاده بود، پیدا کردم 
و به خانه بردم . کتاب را همان روز خواندم. این اولین داستان پلیسی بود که خواندم. 

نام نویس��نده اش میکی اسپلین و اسم کارگاه باهوش��ش مایک هامر بود. کتاب مال 
کتابفروش��ی رسولزاده بود که مهرش نشان می داد کتاب هم اجاره می دهد. از فردای 
آن روز بخش زیادی از پولی که در می آوردم بالای اجاره کتاب می رفت. آقای رسولزاده 
طوری کتاب ها را معرفی می کرد که نمی توانستی بدون کتاب از مغازه اش بیرون بیایی. 
هر کتابی که بر می داش��تی به نظرش بهترین کتاب دنیا بود. بیشترشان هم پلیسی 
و ماجرا جویانه بود. مجموعه کتابهای جینگوز، آرس��ن لوپن، مای��ک هامر و... را از او 
کرایه گرفتم. بعدها کتاب های پرویز قاضی س��عید )تابوت سرخ، پلنگ، چشمهایش 
و.....( امیر عشیری )جدال در باطلاق، در مرز وحشت، جاسوس دوبار می میرد ، قلعه 
مرگ( منوچهر مطیعی )زن های وحشی آمازون، کلبه ای آنسوی رودخانه و...( را از او 
کرایه کردم یا خریدم. کتاب هایی که آن سال ها از خواندنشان لذت زیادی بردم و شاید 
اگر نبودند، به کتاب های خوب نمی رس��یدیم؛ کتاب های خوبی که با بالا رفتن س��ن 
و تغییر نگرش به خواندنش��ان علاقه مند شدم. کتاب هایی که برای خریدش باید به 
کتابفروشی های اقمشه و جلالیان  سرمی زدیم یا زحمت سفر را به جان می خریدیم و 
روانه راسته کتابفروشان تهران می شدیم. البته اگر از پول بلیت فیلم های پنج سینمای 
شهر می گذاش��ت. مهتاب و ب ب فیلم های خارجی نمایش می دادند. فیلم هایی که 
همزمان با تهران و سایر شهرهای بزرگ دنیا روی پرده می افتاد. آریا و خیام، هم اکران 
فیلم های ایرانی جدید داش��تند. برخلاف سینما ایران که وقتی ساکن قزوین شدیم، 
محل مرور فیلم های قدیمی تر بود. چسبیده بود به گراند هتل که هتل خوبی بود و 
اگر گذر سازندگان فیلمی به قزوین می افتاد، اغلب اوقات در آنجا ساکن می شدند. در 
آن س��ال ها فیلم های بابا شمل )علی حاتمی( گاو )داریوش مهرجویی(قصاص )نظام 
فاطمی(، شام آخر )شهریار قنبری (، غرور و تعصب و... در قزوین و روستاهای دور برش 
ساخته شد. این درحالی بود که علی رغم نزدیکی قزوین به پایتخت و وجود مکان های 
تاریخی مناسب برای فیلمبرداری از چشم فیلمسازان دور مانده بود و آن ها برای ساخت 
فیلم بیشتر روانه کاشان،اصفهان و شیراز می شدند. اتفاقی که انگار در سال های پس 
از انقلاب کم کم در حال اصلاح است و قزوین در حال تبدیل شدن به محل جذابی 
برای س��ازندگان فیلم هایی نظیر ناصرالدین شاه آکتور سینما، رها شده، مرد عوضی، 
دکتر قریب، ش��هریار درخونگاه،شب دهم، بانوی عمارت و... شده است. فیلم هایی که 
شاید برای عده ای تبدیل به خاطره ای خوب برای سال های بعد شده باشند. سال هایی 
بعدی که برای جوان ماندن مکان ها نیاز به آن ها و آدم ها و وقایع داریم. کوچه ها،خانه ها 

،خیابان ها، میدان ها  با اینها در ذهن می مانند و ماندگار می شوند.

همچنان که زمان می گذرد
حسن لطفی
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دومین نمایش��گاه فروش آثار هنری اکس��پو در   
نمایشگاه دائمی بین المللی استان قزوین با شعار »هر 
خانه یک اثر هنری« و به همت شرکت نمایشگاه های 
دائم��ی اس��تان قزوین و انجمن های هن��ری برگزار 
ش��د.هرچند این اتفاق هنری بس��یار ارزشمند بود 
و ت��داوم آن می توان��د کمک بس��یار بزرگ��ی برای 
اقتصاد هنر داشته باش��د؛ اما با انتقادهای بسیاری از 
هنرمندان  همراه بود. این اکس��پو با تبلیغات بسیار 
گس��ترده ای در سطح شهر ش��روع به کار کرد اما با 
نبود برنامه های منظم و عدم حضور کیوریتور های 
هنری نتوانس��ت به شعار خود جامه عمل بپوشاند و 
تقریبا هیچ اثر هنری به هیچ خانه شهروندی انتقال 

نیافت.
اولی��ن س��مپوزیوم س��اخت س��ردیس ش��هدا   

و مفاخ��ر اس��تان قزوی��ن از برنامه ه��ای بس��یار 
ارزش��مندی بود که توس��ط س��ازمان زیباس��ازی 
ش��هرداری قزوی��ن با حض��ور چهره ه��ای مطرح و 
 ش��ناخته شده ملی مجسمه سازی ایران برگزار شد. 
آثار تولید شده از شهدا و مفاخر استان قزوین در پارک 
مشاهیر جانمایی شد. آثار ارزشمندی که در سال هایی 
 بعد ه��م ارزش افزوده زی��ادی را خواهند داش��ت. 

دومین جشنواره ملی نقاشی دیواری با عنوان »شهر 
نگار« و ارسال 200 اثر به دبیرخانه شروع شد16 اثر 
توس��ط 16 گروه از هنرمندان استان قزوین و دیگر 
استان های همجوار بر روی دیوارهای شهر قزوین به 
اجرا درآمد. سازمان زیباس��ازی شهرداری قزوین با 
همکاری انجمن های هنرهای تجسمی توانست این 

جشنواره را به شکل مطلوب برگزار کند.

پنجمین دوسالانه بین المللی خوشنویسی ایران   
در قزوین پایتخت خوشنویس��ی ایران برگزار ش��د. 
ارسال بیش از 1750 اثر به دبیرخانه و ورود 210 اثر 
و حضور خوشنویسان مطرح ایران نشان از بالا بودن 

سطح کیفی و کمی این جشنواره بین المللی دارد.

برگزاری جشنواره های مختلف هنری هر ساله در   
استان با هدف شناسایی هنرمندان مستعد و جوان 
و ایجاد ش��ور و هیجان در بین اهالی هنر از اتفاقات 
مهم هنری است. در س��ال 97 بیستمین جشنواره 
تئاتر، پنجمین جشنواره موس��یقی و آمادگی برای 
شانزدهمین جشنواره فیلم،فیلمنامه و عکس برگزار 
شد.در این بین هفتمین دوسالانه نقاشان و سومین 

دوسالانه طراحان استان قزوین نیز برگزار شد.

س��ال 97 س��الی متف��اوت از نظ��ر انتخابات در   
انجمن های هنری اس��تان بود. انجمن نمایش پس 
از سال های طولانی و بعد از دو سال تاخیر در نهایت 
انتخابات خود را برگزار کرد و با ناصر ایزدفر، هنرمند 
پیشکس��وت تئاتر خداحافظی کرد. انجمن هنرهای 
تجسمی هم پس از س��ه دوره که مسئولان انجمن 
انتصابی بودند، توانس��ت در اواسط س��ال انتخابات 
پرشوری را با حضور حداکثری اعضا خود برگزار کند 

و اعضای جدید هیئت مدیره خود را بشناسد.
انجمن خوشنویسان هم طبق روال عادی که هر دو 
س��ال انتخابات برگزار می کند، در این سال در زمان 
تعیین ش��ده انتخاباتش برگزار ش��د، اما در انجمن 
موسیقی طبق آنچه که گفته شده به دلیل عدم ثبت 
نام کاندیداها برگزار نش��د و اعض��ای قبلی به مدت 
دو س��ال دیگر در انجمن موسیقی به کار خود ادامه 

خواهند داد.

برگزاری دو جش��نواره عکاس��ی توسط سازمان   
فرهنگی و ورزش��ی ش��هرداری اتفاق مهم در حوزه 
هنر عکاسی بود: برگزاری نخستین جشنواره عکس 
گردش��گری قزوین و جشنواره ملی عکس چهلمین 

بهار در دو بخش عکاسی حرفه ای و تلفن همراه.

افتتاحیه خانه هنرمندان و ش��روع ساخت خانه   
تئاتر در س��ال 97 از دیگر اتفاق های مهم در توسعه 
زیر س��اخت ها و ایجاد فضای هنری بود که توس��ط 
شهرداری صورت گرفت. تنظیم اساسنامه و تعریف 
س��اختار مشخص برای اس��تفاده هنرمندان از خانه 
هنرمندان و پیش��رفت فیزیک��ی 30 درصدی خانه 
تئاتر باعث ش��د که هنرمندان در این س��ال بتوانند 

از آنها استفاده کنند.

کلیات تجلی��ل از چهره ه��ای فرهنگی و هنری   
اس��تان مصوبات خود را در شورای شهر گرفت. این 
خبر بسیار ارزشمند برای اهالی هنر و اتفاقی مبارک 
ب��ود و خلا برگ��زاری برنامه هایی از این دس��ت در 

جامعه هنری شهر کاملًا احساس می شود.

دکتر دبیر س��یاقی درگذش��ت. ای��ن خبر کوتاه   
دوس��تداران زبان فارس��ی ای��ران و به وی��ژه اهالی 

فرهنگ و هنر استان قزوین را اندوهگین کرد.
و ام��ا خبر ناگوار دیگر مرگ ناگهانی اس��تاد و معلم 
و پیشکس��وت هنرهای تجسمی استان بود. مرحوم 
سعید سعیدنیا شاگردان بسیاری را تربیت کرده بود 

که در سال 97 به سوگ  او نشستند.

حض��ور چش��مگیر هنرمندان اس��تان قزوین در   
جش��نواره ها و کسب جوایز مختلف اتفاق خوشایند 

سال 97 بود:
جش��نواره مل��ی عک��س فی��روزه: عل��ی یوس��فی، 
عرفان دادخواه،حس��ین تقیا، حس��ین میر کمالی، 
میث��م ملکی،س��پهر رحمانی،امی��ن مرادی،امی��ن 

رحمانی،پژمان طاهر خانی و مهران مافی بردبار.
جش��نواره منطقه ای اردبیل: عکس: ش��یوا کاکاوند 
و علیرض��ا رحمانی-فیلمنامه: عط��ا مجابی- فیلم: 
امی��ر رضا جلالیان و محس��ن مهری،-تدوین: عماد 
خدابخش-فیلم مس��تند: دلاور دوس��تانیان-تصویر 
برداری: ع��ارف نامور-جایزه ویژه جش��نواره: معین  

یکه روستا و علیرضا رحیم زاده.

)خاک    تئاتر شهرزاد-نمایشنامه  جش�نواره 
شیرین( حامد مکملی

جش��نواره ملی موس��یقی جوان: حامد ناجی، امید 
جوراب بافان، حامد انصاری, محمدرضا ربیعی.

جشنواره بین المللی فیلم مقاومت و جشنواره عمار: 
محمدرضا امامقلی و مستندهای آقای نخست وزیر 

و خوره.

چهارمین جشنواره ملی تئاتر لاله های سرخ   
اندیمشک: میثم ملازینل تئاتر »دوئت تنهایی«

دوازدهمین دوره جشنواره بین المللی سینماحقیقت: 
فرشید قلی پور فیلم »چریکه بهرام ایمان به قدرت 
تصویر« -مجید عاشقی تدوین »مسافران فوکوشیما«

جشنواره های مختلف بین المللی فجر:  
بخش موسیقی :گروه سماع فریدون محمد بیگی

بخش نمایش: نمایش »مردم کوچه بازار فرانسه در 
قرن  هجده« سعید شیخی

بخش تجسمی:ش��هلا یوس��فی نی��ا »نگارگری«-
مصطف��ی س��لطانی »نقاش��ی«-حدیث نجفی راد 
»تصوی��ر سازی«-حس��ین میرکمالی،امیرحس��ین 

نظری، حسین تقیا،غزال عمیدی»عکاسی«
جش��نواره فیلم کوت��اه تهران: بخ��ش تجربی: عطا 
مجاب��ی و محس��ن مهری-بخ��ش انیمیش��ن: علی 

علیزاده-بخش داستانی: امیررضا جلالیان
جش��نواره بین المللی فیلم صدثانی��ه و حضور گل 
اندام صفری،عطا مجابی، گیتی باقری،متین نوروزی، 
شادی کلجه، مونا افخمی،میثم آقاجان زاده و اردلان 

فرهانچی در این جشنواره.

هنر در س�الی که گذشت 

سال 97 سالی پر فراز و نشیب برای هنر 
استان قزوین بود؛ سالی كه اتفاق های مهم 
در حوزه ه�ای مختلف هنری رقم خورد و 
درخش�ش هنرمن�دان ای�ن كه�ن دیار 
مینودری در جشنواره های مختلف برگ 
زرین دیگری را ب�ه تاریخ فرهنگ و هنر 
قزوین اضافه كرد. در این نوشته سعی می 

شود به بخشی از آن ها پرداخته شود:

محمد اسدی
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ویـژه نامه 
نــــوروز 

1398

مژده به
عاشقان سینما
قصه سینما و سینماداری در قزوین

گل اندام صفری

شب یکش��نبه، 8 اردیبهشت 1307 خورشیدی بود 
که به دس��تور دکتر ابولقاسم شیخ، چند پرده فیلم 
صامت در س��بزه میدان قزوین، مقابل عمارت کلاه 
فرنگی به نمای��ش درآمد و جمعیت انبوهی را که تا 
آن روز هیچ فیلمی ندیده بودند،شگفت زده کرد. این 

اتفاق اولین آشنایی مردم قزوین با سینما بود.
اتفاق دوم مربوط به مدت زمان کمی بعد می شود که 
فیلم صامت دیگری در خیابان سپه، بین مهمان خانه 
و مسجد جامع برای جمعی از رجال دولتی به نمایش 
درآمد. مرحوم دکتر دبیرس��یاقی که در کودکی در 
میان تماش��اچیان حضور داش��ته، گفته ب��ود: » در 
خیابان س��په محوطه ای حیاط مانند وجود داشت 
ک��ه به محل نمایش فیلم اختصاص داش��ت. در این 
محوطه پرده سفیدی نصب کردند و دستگاه پخش 
فیل��م را نیز در طبقه دوم عم��ارت مهمان خانه قرار 
دادند. نام فیلمی که در آن ش��ب به نمایش درآمد، 

اختراع کاغذ بود...«
بعد از آن در س��ال 1309 خورشیدی برای اولین بار 
در دو س��الن سرپوشیده، به نام های هتل پاریس در 
مدرس��ه ارامنه که بعدها سینما مایاک و سینما پاته 

نام گرفت، فیلم صامت نمایش داده شد.
محمدباق��ر آص��ف زاده ک��ه من��زل پ��دری اش در 
نزدیکی هتل پاریس قرار داش��ته، می گوید: ...سینما 
مایاک مانند س��ینماهای امروزی پ��رده برای تبلیغ 
نداش��ت...قیمت بلیت از یک قران تا دو قران متغیر 
بود. خوب به خاط��ر دارم که هروقت از کنار تابلوی 
س��ینما مایاک عبور می کردم، ب��وی غذا از هتل نیز 
به مشام می رسید. مسولان سینما از کودکان ولگرد 
برای تبلیغ فیلم های خود اس��تفاده می کردند. روش 
تبلیغ به این ش��کل بود که روی تخته ای به ش��کل 
تخته سیاه که سه متر طول داشت، عکس هنرپیشه 
ها را می چس��باندند و هرکدام یک سر پایه چوبی را 
می گرفتن��د و دو نفری به طور آهنگین می خواندند: 
امشب در سینما مایاک ...فیلم...نمایش داده می شود. 
مردم با دیدن این کودکان به آن ها نزدیک می شدند. 
مسیر حرکت شان از سینما مایاک به سبزه میدان و 
سپس بازارچه سپه و در نهایت سینما مایاک بود. این 
کار از صبح تا ظهر چندین بار تکرار می شد. قسمت 
جذاب نمایش فیلم در سالن مایاک این بود که چون 
فیلم ها زیرنویس داش��ت، کسانی که سواد داشتند، 
زیرنویس ها را با صدای بلند برای بقیه می خواندند و 
گاهی مواقع پیش می آمد که بیست نفر با همدیگر 

زیرنویس را می خواندند!«
آصف زاده درباره س��ینما پاته هم به نقل از ش��اپور 
مهرش��اهی، فرزند ارب��اب برزو )مال��ک گراند هتل( 
می گوید: » این سینما متعلق به چند فرانسوی بود که 
سالن عبادت ارامنه را اجاره کرده بودند. تماشاچیان 

ان فقط ارامنه و یا خارجیان بودند. در آنجا هفته ای 
س��ه شب فیلم صامت نمایش داده می شد. عمر این 

سینما بیشتر از دوماه به طول نینجامید.«
در س��ال 1311 توس��ط ارباب برزو مهرش��اهی در 
خیابان پیغمیزیه در کنار گراند هتل ، سینما شاهپور 
تاس��یس ش��د و این اولین سالن س��ینما به مفهوم 

امروزین سینما بود.
متن دعوت نامه ارباب برزو برای مراسم افتتاح سینما 
شاهپور این گونه بود: » آغاز هرکار ستایش پروردگار 
است. به خواست پروردگار در روز...نمایشگاه شاهپور 
گش��وده می ش��ود. از آن فرزامه نامدار نیازمندم گام 
رنجه فرموده و این بنده ناچیز را سرافراز و سپاسگذار 

فرمایند. دیده در راه، برزوی شاهپور مهرشاهی.«
فیلم هایی که در این دوران در س��ینما ش��اهپور به 
نمایش درآمد مربوط به س��تارگان مش��هور سینما 
مانن��د چارلی چاپلی��ن، روت رولان، ریچارد تالماج، 
ای��وان ماژوخی��ن و...و همچنین جن��گ جهانی اول 
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سینما سخن می گوید  
در 15 بهمن ماه سال 1314 خورشیدی، ارباب برزو 
برای اولین بار دستگاه پخش فیلم ناطق را به قزوین 
آورد و در ش��ب یکش��نبه 18بهمن ماه، فیلم ناطق 
»گرانت یا مخبر زبردست » نمایش داده شد. آگهی

س��ینما ش��اهپور در س��ال 1319 در آتش سوخت. 
این س��ینما پس از نوس��ازی و بعد از خروج رضاشاه 
از کش��ور به س��ینما ایران تغییر نام داد. این سینما 
پس از س��ال ها فغالیت دوباره در س��ال 1355 دچار 

آتش سوزی شد و متروک ماند.

سینما ملت، سینما تابستانی ایران  
قبل از ش��هریور 1320، ش��اهپور مهرشاهی شعبه 
تابستانی سینما ایران را تاسیس کرد. این سینما در 
س��بزه میدان، ابتدای خیابان فردوسی )سینما ملت 

امروز( قرار داشت و از اول اردیبهشت تا آخر مهرماه 
فیلم نمایش می داد. س��ینما تابستانی ایران تا سال 
1330 خورشیدی برقراربود اما بعد از آن تعطیل بود.

سینماهای موقت
پ��س از وقایع ش��هریور 1320 ک��ه روس ها قزوین 
را اش��غال کردند، در بناهای مهم شهر مانند حیاط 
ن��ادری، عمارت ش��هرداری و گراند هتل، فیلم هایی 
راجع به پیشروی ارتش روس در جبهه های جنگ و 
فیلم های تبلیغاتی و سینمایی پخش می کردند. بنا 
به گفته عبداله سررش��ته داری از کهنسالان قزوین، 
در هن��گام پخش چهره اس��تالین از پرده س��ینما، 
مردم تحت فشار طرفداران حزب توده مجبور بودند 

بایستند و به افتخار او دست بزنند!«
همچنین در جنگ جهانی دوم نیروهای ارتش آمریکا 
در بیرون ش��هر و در اطراف دوراه هم��دان، اردوگاه 
مجهزی به پا کردند. این اردوگاه دارای س��الن های 
س��ینما زمستانی و تابس��تانی بود و آمریکایی ها در 
این س��الن ها فیلم های س��ینمایی و فیلم هایی از 

پیروزی های متفقین به نمایش در می آوردند.

سینماهای دیگر  
  در حدود س��ال 1326خورش��یدی، در فضای باز 
باغچه کافه متروپل ک��ه متعلق به ارامنه بود )محل 

فعلی پاساژ الغدیر( فیلم به نمایش درمی آمد.
 در س��ال 1338 به مدیریت اصغر داعی در خیابان 
پهلوی س��ابق ) ام��ام خمینی فعلی( س��ینما باربد 
تاسیس شد  و چند سال بعد با اقتباس از نام بریژیت 
باردو هنرپیش��ه مشهور فرانس��وی، سینما ب.ب نام 

گرفت.
 به مدیریت هوش��نگ بصیری راد در س��ال 1340 
در خیایان شاه سابق )طالقانی فعلی( سینما مهتاب 

تاسیس شد که همچنان مشغول به فعالیت است.
 در سال 1341 توسط اصغر داعی سینما خیام در 
خیایان خیام تاسیس شد که امروزه به مکانی تجاری 

تبدیل شده است.
 در س��ال 1346 در س��بزه میدان توس��ط حسین 
بابایی سینما آریا تاسیس شد که امروز سینما ملت 
نام دارد و به دلیل عدم رسیدگی و تخریب زیاد امروز 

بدون استفاده رها شده است.

منبع: كتاب تاریخ سینما و تئاتر قزوین نوشته 
مهدی نورمحمدی
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همه اهل
 داستان بودیم

علی قانع

 برای داستان شنیدن و داستان خواندن، تمام 
دغدغه های بیرونی م��ان را رها می کردیم و 
در آن س��اعت خاص، ش��ش دانگ حواسمان 
فقط به داس��تان بود. بین خودم��ان نقاش و 
شاعر و فیلم ساز و عکاس و خطاط و تئاتری و 
روزنامه نگار و عشق موسیقی هم داشتیم، اما 
در نهایت همگی روی فضای داستانی جفت و 

جور می شدیم. 
فیلم را با نگاه داستانی می دیدیم، جنبه های 
داس��تانی اش را زیر و رو م��ی کردیم، دنبال 
داس��تان موس��یقی بودیم، مثلا چ��را یوهان 
اشتراوس اسم سمفونی اش را گذاشته دانوب 
آبی یا ماجرای خلق دریاچه قو چایکوفس��کی 
چه بوده. س��اعد فارس��ی داس��تان را از میان 
زنگ های روی بوم نقاشی چنگ می زد و می 
ریخت توی ذهن خ��ودش و بعد بین ما چند 
نفر تقس��یم می کرد، نمی گویم مرحوم ساعد 

فارسی چون همیشه برایم زنده است. 
رش��ید کاکاوند از  زبان شاعرانه داستان ها می 
گفت، ش��اعرانه داس��تان می گفت، ش��عرهای 
داس��تانی و داستان های ش��عر گونه می خواند. 
حس��ین رحمانی عکاس خوب جمع کوچک ما 
که عکس هایش لبریز از داستان های تصویری 
بود، مدرن و کلاس��یک و پس��ت مدرن را خوب 
می ش��ناخت و در موردش��ان خوب حرف می 
زد. مهدی خلیلی جراح و اس��تاد کالبد شکافی 
داس��تان بود، کالبد ش��کافی با بار مثبت را می 
گویم، داستان های زنده را کالبد شکافی می کرد 

و روح ناپیدایشان را برای همه اشکار می کرد. 
حس��ن لطفی رئیس جلس��ه بود، یک رئیس 
خیلی مهربان و دوس��ت داشتنی و اهل دل و 
اهل همه هنرها و بیش��تر اهل داستان. خانم 
های داس��تان نویس ه��م بودند که خوب می 
نوش��تند و خوب می نویس��ند. بعد ها یوسف 
علیخانی، محس��ن فرجی، محمد حس��ینی و 
نویسنده های جوان دیگری هم آمدند که این 
روزها از بهترین های این مرز و بوم هس��تند و 
باعث افتخار من و باقی دوستانم. نگاه کردم و 
دیدم در این متن کوچک چقدر از واژه داستان 
اس��تفاده کرده ام. از نویس��نده ای شنیده ام، 
داس��تان اگر واقعی باش��د که دیگر داس��تان 

نیست. اما داستان ما واقعیت دارد.

داستان دوستان 
دور و نزدیک

فاطمه شریف نژاد

حتم��ا یک جای��ی تمام می ش��ود. 
همین ط��ور نمی ماند؛ ولی گذش��ته 
همیشه دوام دارد. حتما حضور دارد. 
این قصه هم از یک روز بهاری برای 
من ش��روع شد و دیگر تمام شدنش 
را به ی��اد ندارم؛ با مری��م رجبی از 
پله های یک س��اختمان قدیمی در 
خیابان نادری بالا رفتیم و در اتاقی 
با درهای شیشه ای روبه روی حسن 

لطفی و محمد حسینی نشستیم. 
هن��وز به دهه دوم زندگی نرس��یده 
بودیم. می نوشتیم و دیگر نتوانستیم 
از ای��ن س��ودای زندگی م��ان عبور 
کنی��م. ما تا پایان این جلس��ات که 
تا اوایل دهه 80 کش آمد، همیش��ه 
بودیم بیتا دارابی، انس��یه پوس��تی، 
باغبان،  سوسن محمدخانی، محمد 
رامین جهانپور و ابراهیم س��لطانی 

هم بودند. 
م��وازی با این جلس��ات ه��م حوزه 
هنری ش��کل گرف��ت ب��ا احمدی 
سلوش��ی و نادری نیا )ک��ه خدایش 
بیام��رزد( و کلاس ه��ای آم��وزش 
داستان نویس��ی مه��دی خلیلی. ما 
چند نفر همه ج��ا بودیم. انگار زمان 

دور کُند را تجربه می کرد.
 نس��ل ما داستان نویسانی بودیم که 
جدی می نوشتیم و می خوانیدیم اما 
س��ودایمان نزدیک شدن آدم ها بود 
نه مانند امروز که کلونی ها بسیاری 

شکل گرفته برای دور شدن.
م��ا یوزپلنگان��ی بودی��م ک��ه با هم 
دویده ایم نه فقط برای داستان برای 
هدفی والاتر از داستان، برای همین 
هنوز هم بسیاری از ما کتابی منتشر 
نکردیم شهوت شهرت گریبانمان را 
نگرفته ولی دوستانی هستیم دور و 

نزدیک.    

مسافران؛ عشق با 
مرگ پایان نمی گیرد

عطا مجابی

الان سال 1383 است. باران نرمی می بارد. وسایل 
فیلمبرداری را از انجمن سینمای جوان قزوین بار 
زده و خارج شده ایم. ما در حال رفتن به لوکیشن 
فیلمبرداری نخستین فیلم کوتاه من هستیم. »ما 
به مقصد نمی رس��یم. ما در راه کشته می شویم«. 
ای��ن دیالوگ ها در مغ��زم رژه می روند. فکر مرگ 
سراسر وجود مرا گرفته است، حتی فیلمنامه ام را. 
10 سال بعد در همین جاده تصادفی می کنم که 

مرا به یاد این روز خواهد انداخت. 
الان س��ال 1386 است. جش��نواره منطقه ای به 
تازگی تمام ش��ده. دو جایزه در دس��ت دارم که 
حاصل یک گ��روه با معرف��ت و آموخته هایم در 
انجمن طی این س��الیان اس��ت. هر دو لوح را در 
طاقچه پشت چند کتاب می گذارم و از آن ها دل 
می کنم. می زنم بیرون. باران می بارد. می روم سمت 
انجمن، خانه دومم. ب��ه روال معمول کارگاه های 
چهارشنبه برقرار است و تنها جا در این شهرستان 
است که می شود در آن با مغزمان کشتی بگیریم 

و پیش برویم.
الان سال 1393 اس��ت. برف پاک کن هنوز کار 
می کند. از ماش��ین له شده خارج می شوم و کف 
جاده دراز می کش��م. به این فکر می کنم که چه 
سکانس خوبی را از نزدیک شاهد بوده ام. باید یک 

سکانس تصادف بنویسم و کارگردانی اش کنم.
الان س��ال 1397 اس��ت. زمزم��ه تعطیلی یگانه 
مدرسه فیلم ایران که تنها حامی فیلم کوتاه است 
همه جا را پر کرده. موضوع را به همکار ایتالیایی ام 
-در وس��ط یک ملاق��ات کاری- ب��ی مقدمه در 
اس��کایپ می گوی��م و او به هم می ری��زد. باورش 
نمی شود که ما به این سادگی چهل سال قدمت 
را می ریزیم دور. حالت چهره اش طوری می شود 
که از طرح مساله پشیمان می شوم. می گوید هر 
مدرسه فیلمسازی ای در دنیا اعتبارش را از دو چیز 
می گیرد: اول قدم��ت و دوم آدمهایی که تربیت 
ک��رده. یعنی اصغر فره��ادی، میرکریمی، مجید 
برزگر، رضا تیموری، ش��هرام مک��ری و... لبخند 

می زنم و بحث را عوض می کنم. 
الان هنوز س��ال 1397 است. باران می بارد. سوار 
قطار می ش��وم که به قزوین برگردم. به رسم آخر 
هفته ها می خواهم اول بروم خانه و بعد هم انجمن. 
با خودم فکر می کنم ما به مقصد می رسیم؟ بعد 
به خودم جواب می دهم؛ حتی اگر نرسیم هم مهم 
نیست. مهم نیست انجمن باشد یا نباشد، عشق 

ما به هم و به سینما با این چیزها تمام نمی شود.
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ویـژه نامه 
نــــوروز 

1398

فراموش شده های 
به یاد ماندنی 

ناهید پور مراد

در اولی��ن س��ال های تاس��یس وارد انجمن 
ش��دند. حالا در جایی نفس می کشیدند که 
س��ال ها برایشان  حکم بهش��ت گم شده را 
داش��ت. با تمام علاقه و انرژی مش��غول کار 
بودند. با سختی ها و کمبودها کنار می آمدند.

از س��ختی کار با فیلم های س��وپر هشتِ دو 
ونی��م دقیق��ه ای  بگیر تا دس��ته جاروهایی 
که دسته بوم می ش��دند و به درد بخورتر.از 
س��ختی مونتاژ و ظهور که باید به خاطرش 
تا تهران می رفتند، بگیر، تا نبود تجهیزات و 
پ��ول و حمایت ،حمایت خانواده که نبودش 
ب��رای خانم ها پر رن��گ تر بود.ام��ا با وجود 
تمام این مش��کلات،فیلم س��اختند و خوب 
هم ساختند، در جش��نواره ها دیده شدند و 
جای��زه گرفتند.اما هرچ��ه جلوتر آمدند،یک 
مشکل پر رنگ و پر رنگتر می شد؛تامین نیاز 
مالی که رفع این موضوع از راه فیلم س��ازی 
برایشان میسر نبود. برای حل این مسئله بود 
که مجبور به انجام کارهای دیگر که به هنر 
فیلم س��ازی ارتباطی نداش��ت، شدند.انجام 
این کارها خود مش��کل جدیدی آفرید؛دور 
ش��دن از فضای هنر و فیلم سازی که البته 
معتقدند وجود برخی عوامل دیگر نیز باعث 
دامن زدن به این مشکل شد،من جمله،پشت 
هم نبودن دوس��تان و عدم جمع پذیری در 
فضای هنری قزوی��ن، تکیه بر افراد به جای 
تکی��ه ب��ر توانایی های خود،برآورده نش��دن 
آرمان ه��ا و اهدافش��ان در عرص��ه هنر؛عدم 
حمایت مدیران،نبود مدیریت مناسب و آشنا 
نبودنشان به روابط،ضوابط و هوش اقتصادی 
در هن��ر. به هرحال زمان آنقدر این فاصله را 
آرام و بی صدا طی کرد که ناگه گرد سفیدی 
را روی موه��ای خود دیدند .گرد س��فیدی 
که گردِ خاک صحن��ه نبود ،گردِ خاک اداره 
،مغ��ازه و ... بود. حالا؛ هم س��خت دلش��ان 
تنگ اس��ت برای آن روزها و هم دل نگران 
از غباری که گذر زمان بر اندوخته هایش��ان 
نشانده. مانده اند سر دوراهی بازگشت و وصال 
عشق دیرین؛ و جدایی ای که به آن  خو کرده 
اند. هر چه هست، آن ها گنجینه تجربه هایی 
هس��تند که آسان به دست نیامده، ای کاش 

آسان هم از دست نرود.
این مطلب،تنها گوش��ه ای از انبوه درد دل ها 
و خاطرات پیشکس��وت هایی اس��ت که پای 
صحبتش��ان نشس��تم؛ هنرمندانی همچون 
جعفر نصیری ش��هرکی، مسعود فرجی،زهرا 
دربهانی، ناصر جهان تیغ،محمد داود شفیع 
خانی،اسماعیل میرزایی، علی رحمانی ،رضا 
آرایی و ... که جبران جای خالیشان در دنیای  
فیلمسازی، فقط با بازگشت وحضورخودشان 

امکان پذیر است.

در مکاشفه با »بچه تابستان«

 قبل از شروع...
وحید مبشری

»بچ��ه ی تابس��تان « بیس��ت و پنج س��ال پیش در 
ی��ک تابس��تان داغ در قزوین ب��ه روی صحنه رفت و 
حالا دوس��ت نازنینم حس��ن لطفی از من می خواهد 
درب��اره اش مطلبی بنویس��م. قبول کردم و نوش��تن 
درباره  نمایش»بچه تابستان« که زنده یاد حسن حامد 

نمایشنامه اش را دلبرانه نگاشته بود، قلمی کردم.
***

  در بیس��ت و پنج سال پیش که من جوانی بیست و 
سه ساله بودم ،سه نمایشنامه  بین سالهای 69 تا 71-
لحظه حس��اس، صندوقچه پدر، و ... و گامی دیگر-را 
نوشته بودم.هر سه این نمایشنامه ها در من، در گرفت 
و من را به دنیای شگفت انگیز تئاتر قزوین، به ابراهیم 
فرخ منش، احمد میرفخرای��ی و نادر میرزایی و همه 
کسانی  که  در  تئاتر آن  دوره دراین شهر شگفت آور 
زیست و حال حالِ شور انگیز داشتند معرفی کرد. این 
شبه خودنوشت   معرف شخصیت تئاتری ام   در اواخر 
دهه شصت و اوایل دهه هفتاد  است  که فی الحال از 

من  پذیرا باشید تا بعد...
  بچه ی تابستان را دو بازیگر بازی می کردند؛ابراهیم 
شیر سوار و مهدی مبشری -برادرم-گر چه در طول به 
سامان رسیدن این نمایش با همه اعضای گروه برادرانه 

دوستی مان امتداد یافت.
کتابخانه علامه رفیعی چند ماهی از افتتاحش گذشته 
بود و در قسمت زیرین آن سالنی برای تئاتر  ساخته 
ش��ده بود، اما هنوز آماده برای اجرای نمایش نبود.در 
سالن نمایش ساختمان اداره ارشاد نمایش را تمرین 
کردیم و به انتظار ماندیم تا سالن علامه رفیعی آماده 
شود؛اما آن سالن انگار عجله ایی برای اجرای نمایش 
»بچه تابستان«نداشت. به طور پیش فرض میزان ها را 
در سالن اداره فرهنگ و ارشاد تمرین کردیم و پیا پی 
پیگیر آماده شدن سالن نمایش علامه رفیعی بودیم. 
بچه تابستان الزامات صحنه نداشت، تنها یک نیمکت 

داشت و لا غیر...
 در آن سال ها نمایش در قزوین رنگ و طعم سال های 
آغازین دهه هفتاد را داشت، و هنرجویان و هنرمندان 
و پیشکسوتان تئاتر یک حلقه نزدیک و شفیقانه ایی با 
هم داشتند وعصرهای دور همی این دوستان خو ش 

رنگ و بو ترین پاتق های آن روزگار بود.
نمایش» بچه ی تابس��تان« در آن دوره درحالی روی 
صحنه رفت که حال خوب این دوس��تان رنج به اجرا 
رفتن آن ،در سالن علامه رفیعی را قابل تحمل ساخت.

در قلم و نگاه زنده یاد حسن  حامد نمایشنامه-بچه ی 
تابستان-   متنی بود که به زعم اهالی فن تمامی اجزا 
دراماتیک و عناصر نمایشی به خوبی در آن نهاد شده 
بود ،که این میتوانست در نظر نخست یک برداشت و 
اجرای سهلِ ممتنع از خود ایجادکند. با این توضیح  به 
نمایش در آوردن این متن می  بایس��ت در برگیرنده 
همه نقاط قوت نویسنده در صحنه باشد،  که کار این 

فقیر را در مسند کارگردان دشوار می کرد. 
دوس��تانی داشتم و دارم که در به صحنه رسیدن این 
نمایش در آن سالها همگی مثل من جوان بودند چون؛ 
مهدی و ثوق نیا طراح پوس��تر و برو شور و عکاس که 
عکس های سیاه و س��فیدش در آن نمایش جداگانه 

حرف ها یی برای گفتن داشت.حسین رحمانی که آن 
روزگار تصاویر نمایش را ضبط کرد،مسعود فرجی که 
نور پردازی  می کرد و میکاییل خانمحمدی که افکتور 
نمایش بود و سید قاسم قوامی و محمد آدینه که طبق 

معمول بهترین مشاوران کارهایم بودند.
در بچه تابس��تان رحمان- ج��وان ت��ازه از زندان رها 
ش��ده- به پارک  خاطره ها ی خ��ود باز می گردد یاد 
رفقای گرم و سرد آن روزگاران روح و جانش را جریان 
می بخشد،در میان این آه و احساس اصغر پسر واکسی 
پ��ا به پارک می گذارد و بی دع��وت وارد دنیای رحمان 
می شود. اصغرگویی گذشته رحمان است و رحمان در 
این آشنایی تلاش دارد اصغر رحمان نشود، اما پسرک 
مفتون قیمت و قامت رحمان می شود و دوست میدارد 
روزی مثل او شود،کشش او کوششی بی فروغ می شود 
و رحمان درتجاهل به فریب او  اصغر را در ناجوانمردی 
س��رکوب می کند تا کودک امروز جوان شبه مرد فردا 
شود. نمایش در اوج و فرودهای شگفت آور خود در کنار  
تماشاگر مردانه اشک می ریزد، می ایستد تا فروغی یابد.

نمایش بچه تابس��تان را زنده یاد حس��ن حامد سال 
1371 در جش��نواره تئاتر فجر با بازی رضا عطاران و 
مهناز غمخوار به روی صحنه برد و نمایش در آن دوره 
از جش��نواره خوش درخشید و دیپلم افتخار بهترین 
متن و بهترین بازیگر کودک را به خود اختصاص داد.

گفتنی است رضا عطاران با بچه تابستان حسن حامد 
در تئات��ر خوش در خش��ید و از آن پس به خوبی در 
نمایش و سینما اثر گذاشت.اجرای عمومی این نمایش 
پس از جشنواره تئاتر فجر زمانی روی صحنه بود که 
حس��ن حامد در بین رحمان و اصغر نبودو درجهانی 
دیگر نطاره گر شخصیت های نمایش نوشته شده اش 
در سالن کوچک تئاتر شهر بود.به فاصله یکسال بعد-

سال 72- نمایش» بچه ی تابستان« در قزوین به روی 
صحنه رفت.   دو نام عزیز ودوس��ت داشتنی دیگر را 
باید دربه اجرا رسیدن نمایش بچه تابستان نام ببرم که 
اولی اگر نبود هیچ گاه حظ وافر چهل شب اجرای این 
نمایش را نمی دانستم ،به ویژه آن اجراهایی که فقط او 

تنها بیننده این نمایش بود
افسوس که حالا دیگر مادر عزیزم چند سالی است که 
»مسافر بهشت«است.روح او و تمام مادران عالم شادو 

همیشه عزیز باد.
دیگر مرد این میدان دکتر اردشیر صالح پور نویسنده 
و پژوهشگر هنر و نمایش بود که زمانی که اجرای این 
نمایش در وقوع علتی نزدیک به ایستایی بود از توقف 
آن در ق��دم و قلمی اثر بخ��ش آن را رهاند و »جانی 
شیفته«به کالبد اراده جوان آن روزگار ما بخشید.یادش 

همواره متبرک باد.
خاطر عاطر اجرای آخرین نمایشی که در کارنامه ام  در 
قزوین اینگونه گشوده شدوگشوده ماند، تااز آن پس به 
قول نادر ابراهیمی »شغل»و »کار«م مرا در بند هوای 
فرهنگ و هنر در پیوندد و تااکنون و حالا که در حوالی 
دهه پنجاه زندگی ام زیست می کنم هنوز طعم آن را 
با خود همه جا به همراه داشته باشم،به همان معنایی 
که در مفهوم» کاتارسیس«و تزکیه نفس و تطهیر روح 

ونفس آدمی آمده است.



82

 پشت صحنه  فیلمی ساخته جعفر نصیری شهركی، فیلمبردار:مهدی   
وثوق نیا ، صدابردار: ابولفضل سروش مهر

  انجمن سینمای جوان قزوین در دهه 70  

 رضا تیموری و حسن لطفی در پشت صحنه یک فیلم كوتاه  

 فاطمه معتمد آریا و حسن لطفی در هفته فیلم سینمای جوان، اوایل دهه هفتاد  

پشت صحنه فیلم رانده شده ، سال 1۳65/ جمشید مشایخی، حسن لطفی و مرتضی متولی  

 پشت صحنه فیلمی به كارگردانی محمدرضا تیموری  

  پشت صحنه فیلم حریم كارگردان:  عبدالعظیم موسوی  

 پشت صحنه فیلم قلب طلایی، كارگردان: داوود شفیع خانی  

 جلسه پرسش و پاسخ با حضور مسعود كیمیایی، اوایل دهه 70  

پشت صحنه فیلم ۳5 میلی متری ، كارگردانی: لیالستانی ، مدیرتولید: مرتضی متولی  

ی
دن

دی
ی 

ها
ن 

ستا
 دا

    
    

    
    

  



83

ویـژه نامه 
نــــوروز 

1398



84


